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«Ποινική Ευθύνη των Υπουργών», όπως ισχύουν, την
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ε) Προς τον Υπουργό Ανάπτυξης µε θέµα: «Διαγραφές πα-

ραγωγών και πωλητών λαϊκών αγορών µε απώλεια αδειών και
θέσεων», σελ.  6169
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i. µε θέµα: «Για το κλείσιµο του καταστήµατος ΕΛΤΑ στα

Βασιλικά του Δήµου Θέρµης», σελ. 6175 
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βάσεις ακίνητης περιουσίας χωρίς προϋποθέσεις και εγγυή-
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6176 

iii. µε θέµα: «Η κατάσταση στον Εθνικό Κέντρο Οπτικoα-
κουστικών Μέσων και Επικοινωνίας (ΕΚΟΜΕ)  δυσφηµεί τη
χώρα και εκθέτει σε κινδύνους εργαζόµενους και επιχειρή-
σεις», σελ. 6179 

η) Προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών: 
i. µε θέµα: «Η κυβέρνηση επιλέγει ΣΔΙΤ αντί για δηµόσια

έργα και στο σιδηρόδροµο», σελ. 6181 
ii. µε θέµα: «Να σταµατήσει η εργασιακή οµηρία των εργα-

ζόµενων στην Εγκατάσταση Επεξεργασίας Νερού (ΕΕΝ)
φράγµατος Αποσελέµη, νοµού Ηρακλείου Κρήτης», σελ.
6182 

θ) Προς τον Υπουργό Εξωτερικών µε θέµα: «Διπλωµατικές
ενέργειες για τη διεκδίκηση των πολεµικών αποζηµιώσεων
από την Γερµανία και τις συµµάχους της κατά τον Β' Παγκό-
σµιο Πόλεµο για τις καταστροφές και τις θηριωδίες που διέ-
πραξαν τα στρατεύµατα κατοχής κατά τα έτη 1941-1944»,
σελ. 6184 

ι) Προς την Υπουργό Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας
µε θέµα: «Για την προστασία και στήριξη των γυναικών από
την πολύµορφη βία»., σελ. 6187 

ια) Προς τον Υπουργό Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών
µε θέµα: «Προβληµατικές εξαγορές, απαξίωση επενδύσεων
και απώλεια προστιθέµενης αξίας στην κρατική αµυντική βιο-
µηχανία», σελ. 6191 

ιβ) Προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας µε
θέµα: «Αποµάκρυνση της εγκατάστασης αποθήκευσης φια-
λών υγραερίου, που είναι επικίνδυνη για ατύχηµα µεγάλης
έκτασης στην κατοικηµένη περιοχή της Φοινικιάς Ηρακλείου
Κρήτης, σελ. 6193 
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Αθήνα, σήµερα στις 27 Νοεµβρίου 2023, ηµέρα Δευτέρα και
ώρα 11.01’, συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Η’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΥ ΒΙΛΙΑΡ-
ΔΟΥ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 24-11-2023
εξουσιοδότηση του Σώµατος επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της ΝΘ’ συνεδριάσεώς του, της Παρα-
σκευής 24 Νοεµβρίου 2023)

Θα ξεκινήσουµε µε αναφορά στη Διεθνή Ηµέρα για την Εξά-
λειψη της Βίας κατά των Γυναικών. 

Αρχικά θα µιλήσει ο προεδρεύων της συνεδρίασης και θα συ-
νεχίσει εκ µέρους της Κυβέρνησης η Υφυπουργός Κοινωνικής
Συνοχής και Οικογένειας κ. Μαρία - Αλεξάνδρα Κεφάλα.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η 25η Νοεµβρίου έχει καθιερωθεί
από τον Οργανισµό Ηνωµένων Εθνών ως Διεθνής Ηµέρα για την
Εξάλειψη της Βίας κατά των Γυναικών, προκειµένου να αναδείξει
ένα σοβαρότατο θέµα µε παγκόσµια διάσταση. Μας υπενθυµίζει
το πρόβληµα αυτής της παθογένειας καθώς επίσης τη συνεχή
και συντονισµένη προσπάθεια που απαιτείται για την αντιµετώ-
πισή της.

Εν προκειµένω, η Σύµβαση της Κωνσταντινούπολης αποσκοπεί
στην πρόληψη της βίας κατά των γυναικών, αν και ουσιαστικά
δεν υπάρχει εθνική στρατηγική για την επιβολή αυτής της συµ-
φωνίας. Ο ΟΗΕ, τώρα, περιγράφει τη βία κατά των γυναικών ως
ακραία παραβίαση των ανθρωπίνων δικαιωµάτων, ενώ ο Γενικός
Γραµµατέας του ΟΗΕ δήλωσε ότι η βία κατά των γυναικών και
των κοριτσιών καταστρέφει ζωές και προκαλεί πόνο για πολλές
γενιές.

Εµείς σήµερα, ως Βουλή των Ελλήνων, θεωρούµε καθήκον
µας να αναφερθούµε επετειακά και να τιµήσουµε την προσπά-
θεια για την εξάλειψη της βίας κατά των γυναικών, η οποία δεν
κάνει διακρίσεις και µπορεί να λάβει πολλές µορφές. Μπορεί να
είναι σωµατική, λεκτική, ψυχολογική ή οικονοµική και δεν αποτε-
λεί δυστυχώς εξαίρεση, αλλά µία πολύ διαδεδοµένη νοσηρή
πραγµατικότητα.

Η βία αυτή αρχίζει συχνά σταδιακά. Ξεκινάει µε προσβολές και
ψυχολογική πίεση, ενώ στη συνέχεια κλιµακώνεται έως ότου κα-
ταλήξει σε σωµατική ή σεξουαλική βία. Περνάει, δε, πολύς και-
ρός µέχρι να συνειδητοποιήσουν οι γυναίκες ότι έχουν
παγιδευτεί σε µια τοξική σχέση. Και ενώ χρειάζονται, κατά µέσον
όρο, επτά χρόνια για να απελευθερωθούν από τον βίαιο σύν-
τροφό τους, πολλές γυναίκες εξακολουθούν να ελπίζουν πως η
σχέση θα βελτιωθεί ξανά, οπότε δεν αναζητούν βοήθεια. Η

ντροπή είναι ένας ακόµη λόγος για τον οποίο δεν το κάνουν, ενώ
συχνά πιστεύουν ότι είναι δικό τους λάθος που ο σύντροφός
τους χρησιµοποιεί βία.

Όλα αυτά σηµαίνουν πως είναι εξαιρετικά σηµαντικό να είµα-
στε ευαίσθητοι και ανοικτοί στο θέµα της βίας κατά των γυναι-
κών, λαµβάνοντας υπ’ όψιν πως µία στις τρεις γυναίκες γίνεται
θύµα σωµατικής ή σεξουαλικής βίας τουλάχιστον µία φορά στη
ζωή της, ενώ η διέξοδος είναι συχνά πολύ δύσκολη. Διαχρονικά
πάντως η βία είναι ένα από τα σοβαρότερα προβλήµατα των αν-
θρώπινων κοινωνιών, ενώ στη σύγχρονη εποχή οξύνεται συνεχώς
ακόµη και σε χώρες µε δηµοκρατική παράδοση και µε θεσµοθε-
τηµένο σεβασµό της ισότητας καθώς επίσης των ανθρωπίνων δι-
καιωµάτων, των ατοµικών δικαιωµάτων.

Περαιτέρω, η έµφυλη βία αποτελεί ένα χρόνιο και σύνθετο κοι-
νωνικό φαινόµενο που εµφανίζεται σε όλα τα κοινωνικά και οικο-
νοµικά στρώµατα, αποτελώντας τροχοπέδη για την επίτευξη των
στόχων της ισότητας, της ανάπτυξης και της ειρήνης. Περιλαµ-
βάνει, δε, µια σειρά από διαφορετικής βαρύτητας συµπεριφορές
εις βάρος µελών τόσο της οικογένειας όσο και της κοινωνίας σε
ευρύτερο πλαίσιο.

Όσον αφορά στο προφίλ των δραστών µπορεί να ανήκουν σε
οποιαδήποτε κοινωνικοοικονοµική τάξη, ηλικιακή οµάδα και µορ-
φωτικό επίπεδο, ενώ στο παράδειγµα της Γερµανίας κάθε µέρα
γίνεται µία απόπειρα γυναικοκτονίας, η οποία, δυστυχώς, πετυ-
χαίνει κάθε τρεις ηµέρες. Δηλαδή κάθε τρεις ηµέρες δολοφονεί-
ται µία γυναίκα από τον σύντροφο ή πρώην σύντροφό της µε
εκατόν τριάντα εννέα γυναικοκτονίες το 2020. Το 2022 έγιναν
εκατόν πενήντα επτά χιλιάδες πεντακόσιες πενήντα καταγγελίες
στην Αστυνοµία για θέµατα βίας κατά των γυναικών. Υπάρχουν,
πάντως, τετρακόσια καταφύγια γυναικών µε τα παιδιά τους στη
χώρα, ενώ τα σαράντα µε περισσότερες από έξι χιλιάδες θέσεις.
Επίσης, υπάρχουν οι κοινωνικοί λειτουργοί -είναι πολύ σηµαν-
τικό- οι οποίοι προσεγγίζουν προληπτικά τις γυναίκες που έχουν
υποστεί βία.

Στην Ελλάδα τώρα, όπου είχαµε την υψηλότερη αύξηση στις
γυναικοκτονίες το 2021 κατά 187,5%, από οκτώ, δηλαδή, το 2020
στις είκοσι τρεις το 2021, γίνονται πάνω από δύο χιλιάδες τέτοιες
καταγγελίες ετήσια, οι περισσότερες από τις οποίες, όµως, µέ-
νουν, δυστυχώς, στα συρτάρια των εισαγγελέων και παραγρά-
φονται.

Συνεχίζοντας, τα διαρκώς αυξανόµενα κρούσµατα περιστατι-
κών ενδοοικογενειακής βίας των τελευταίων ετών -οι αριθµοί της
ντροπής, όπως θα έλεγε κανείς- αναδεικνύουν την κρισιµότητα
της κατάστασης χωρίς, όµως, να αποτυπώνουν το µέγεθος της
απειλής, που είναι πολύ µεγαλύτερο. Σε κάθε περίπτωση οι δια-
στάσεις και οι πτυχές αυτής της παθογένειας των σηµερινών κοι-
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νωνιών απαιτούν εξειδικευµένη γνώση, ενηµέρωση και ευαισθη-
τοποίηση, αφ’ ενός, µεν, για την κατανόηση και την αναγνώριση
του φαινοµένου ως τέτοιου, αφ’ ετέρου για την ανάληψη πρω-
τοβουλιών για την πρόληψη και την καταπολέµησή του. Πόσω
µάλλον όταν ένα µεγάλο ποσοστό κρουσµάτων βίας δεν αποκα-
λύπτονται ποτέ εξαιτίας των φόβων κοινωνικού διασυρµού και
περιθωριοποίησης. Η ανοχή, όµως, και η σιωπή το µόνο που πε-
τυχαίνουν είναι να επιδεινώνουν το πρόβληµα, συχνά δε, να το
τρέφουν µε αποτέλεσµα η ζωή του θύµατος να καταλήγει έρµαιο
στα χέρια του θύτη.

Όσον αφορά στις επιπτώσεις της βίας κατά των γυναικών είναι
ανυπολόγιστες, επειδή η βία προσβάλλει το δικαίωµα στη ζωή,
στην ελευθερία και στην ασφάλεια, ενώ θίγει την αξιοπρέπεια και
την αυτονοµία των γυναικών. Ακόµη χειρότερα µπορεί να προ-
κληθούν µόνιµες σωµατικές ή ψυχολογικές βλάβες στα θύµατα,
ενώ παράλληλα προκαλούνται τεράστια τραύµατα στον άµεσο
και έµµεσο περίγυρο, κυρίως, στα παιδιά, που τυχόν γίνονται αυ-
τόπτες µάρτυρες.

Κλείνοντας, οφείλουµε να επισηµάνουµε τη σηµασία της συ-
νεργασίας των κρατικών φορέων µε τους κοινωνικούς φορείς
στην προσπάθεια καταπολέµησης και εξάλειψης όλων των µορ-
φών του φαινοµένου καθώς επίσης το πόσο σηµαντική είναι η
ευαισθητοποίηση του κοινού. Ο στόχος αυτός απαιτεί συνεχή
εγρήγορση και συστηµατικές δράσεις, έχοντας την πεποίθηση
ότι η εξάλειψη της βίας εναντίον των γυναικών είναι ζήτηµα δι-
καίου και δηµοκρατίας, ενώ µας αφορά όλους.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα)

Θα ξεκινήσουµε εκ µέρους της Κυβέρνησης µε την Υφυ-
πουργό Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας κ. Μαρία - Αλεξάν-
δρα Κεφάλα, ενώ στη συνέχεια θα λάβουν τον λόγο συνάδελφοι
Βουλευτές που έχουν οριστεί από τις Κοινοβουλευτικές Οµάδες.
Ειδικότερα θα λάβει τον λόγο από την Κοινοβουλευτική Οµάδα
της Νέας Δηµοκρατίας η κ. Ιωάννα Λυτρίβη Βουλευτής Επικρα-
τείας, από την Κοινοβουλευτική Οµάδα του Συνασπισµού Ριζο-
σπαστικής Αριστεράς - Προοδευτική Συµµαχία η κ. Έλενα Ακρίτα
Βουλευτής Επικρατείας, από την Κοινοβουλευτική Οµάδα του
ΠΑΣΟΚ -Κινήµατος Αλλαγής ο κ. Παύλος Χρηστίδης Βουλευτής
Β3’ Νοτίου Τοµέα Αθηνών, από την Κοινοβουλευτική Οµάδα του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας η κ. Παρασκευή Δάγκα Βου-
λευτής Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών, από την Κοινοβουλευτική
Οµάδα της Ελληνικής Λύσης η κ. Σοφία Χάιδω Ασηµακοπούλου
Βουλευτής Β’ Πειραιά, από την Κοινοβουλευτική Οµάδα των
Σπαρτιατών ο κ. Πέτρος Δηµητριάδης Βουλευτής Β’ Θεσσαλονί-
κης, από την Κοινοβουλευτική Οµάδα της Νίκης η κ. Ασπασία
Κουρουπάκη Βουλευτής Β1’ Βορείου Τοµέα Αθηνών και τέλος
από την Κοινοβουλευτική Οµάδα της Πλεύσης Ελευθερίας η
Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας και Βουλευτής Β1’ Βό-
ρειου Τοµέα Αθηνών κ. Ζωή Κωνσταντοπούλου.

Τον λόγο έχει η κυρία Υφυπουργός.
ΜΑΡΙΑ ΚΕΦΑΛΑ (Υφυπουργός Κοινωνικής Συνοχής και Οι-

κογένειας): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε, καληµέρα.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η 25η Νοεµβρίου, Ηµέρα Εξά-

λειψης της Βίας κατά των Γυναικών, δεν είναι µια µέρα εορτα-
σµού, αλλά µια µέρα αφύπνισης. Χαίροµαι που σήµερα όλες οι
πολιτικές δυνάµεις είµαστε εδώ για να στείλουµε ένα κοινό µή-
νυµα, ένα µήνυµα µηδενικής ανοχής προς τη βία σε κάθε της
µορφή και προς κάθε πολίτη.

Η βία κατά των γυναικών και κατά των κοριτσιών αποτελεί σο-
βαρή παραβίαση των ανθρωπίνων δικαιωµάτων και, σύµφωνα µε
τον ΟΗΕ, µία στις τρεις γυναίκες παγκοσµίως έχει υποστεί κά-
ποιας µορφής κακοποίηση. Οφείλουµε, λοιπόν, για αυτόν τον
λόγο να αγωνιζόµαστε όλες και όλοι µαζί όχι µία µέρα, αλλά τρια-
κόσιες εξήντα πέντε µέρες για την εξάλειψη της βίας, για την κα-
ταπολέµηση των ανισοτήτων, για την ανατροπή των
στερεοτύπων, για την υπεράσπιση των θεµελιωδών δικαιωµάτων
όλων των ανθρώπων, ανδρών και γυναικών.

Επιτρέψτε µου πολύ σύντοµα έτσι επιγραµµατικά να αναφέρω
τα έργα που υλοποιούµε και τις δοµές που υπάρχουν από πλευ-
ράς πολιτείας για να στηρίξουν, αλλά και να αποτρέψουν τέτοια
φαινόµενα. Αυτά κινούνται πάνω σε τρεις άξονες. Πρώτον, στην

αυστηροποίηση των ποινών για τους δράστες. Δεύτερον, στη
στήριξη των θυµάτων µε την εικοσιτετράωρη λειτουργία της
γραµµής 15900, όπου ψυχολόγοι, κοινωνικοί λειτουργοί µπορούν
να συµβουλεύσουν, να µιλήσουν, να δώσουν οδηγίες, οποιονδή-
ποτε καλέσει είτε θύµα βίας είτε κάποιον άλλον που βλέπει ένα
περιστατικό βίας στη γειτονιά του, στην πολυκατοικία του, στο
διπλανό διαµέρισµα. Με τα τέσσερα συµβουλευτικά κέντρα σε
όλη τη χώρα, µε τους είκοσι ξενώνες φιλοξενίας, είκοσι καταφύ-
για, όπου µπορούν να φιλοξενηθούν γυναίκες που πρέπει να εγ-
καταλείψουν ένα κακοποιητικό περιβάλλον και δεν έχουν πού να
πάνε. Με τα γραφεία ενδοοικογενειακής βίας, δεκαοκτώ σε όλη
τη χώρα, της Ελληνικής Αστυνοµίας. Με το panic button, ένα ψη-
φιακό εργαλείο, ένα εργαλείο που µας δίνει η τεχνολογία µε τη
δωρεά του Ιδρύµατος «Vodafone», που µπορούν οι γυναίκες
άµεσα και µε το πάτηµα ενός κουµπιού να καλέσουν βοήθεια στο
σηµείο που βρίσκονται µε αυτοµατοποιηµένο µήνυµα.

Τρίτος άξονας είναι η πρόληψη, µε την ενδυνάµωση των γυ-
ναικών, ψυχολογική ενδυνάµωση, οικονοµική και κοινωνική ενδυ-
νάµωση. Να έχουν ελευθερία και να έχουν ανεξαρτησία, να
στηρίζονται στα πόδια τους και να έχουν έλεγχο στις ζωές τους,
αλλά και µε τα εργαστήρια δεξιοτήτων στα σχολεία. Δίνουµε
πολύ µεγάλη σηµασία στην παιδεία. Θέλουµε να εκπαιδεύσουµε
τις επόµενες γενιές, να διαµορφώσουµε χαρακτήρες πραγµατικά
µηδενικής ανοχής στη βία και σεβασµού των ανθρωπίνων δικαιω-
µάτων, αλλά και σεβασµού του συνανθρώπου τους ανεξαρτήτως
χρώµατος, ανεξαρτήτως φύλου, φυλής, θρησκείας ή αν είναι
άτοµο µε αναπηρία.

Καλλιεργούµε, λοιπόν, κουλτούρα µηδενικής ανοχής από µι-
κρές ηλικίες γιατί έτσι θεωρούµε ότι φτιάχνουµε µια κοινωνία πιο
υγιή. Πραγµατικά η εξάλειψη της βίας κατά των γυναικών είναι
ένα στοίχηµα ακόµη και για την ανάπτυξη µιας κοινωνίας. Χαίρο-
µαι πάρα πολύ που όλοι εδώ σήµερα δίνουµε ένα κοινό µήνυµα
γιατί είναι ένα φαινόµενο που η καταπολέµησή του χρειάζεται
συνέργειες όχι µόνο του κράτους, όχι µόνο της Κυβέρνησης,
αλλά θα πρέπει όλοι µαζί να ανταποκριθούµε σε αυτό, µαζί µε
την κοινωνία, µαζί µε την αυτοδιοίκηση, µαζί µε τους κοινωνικούς
φορείς.

Σε σχέση µε τα στοιχεία είναι πολύ περισσότερες, κύριε Πρό-
εδρε, οι καταγγελίες που γίνονται, ωστόσο, επειδή αναφερθή-
κατε και σε αριθµό γυναικοκτονιών, θέλω να σας πω ότι σε σχέση
µε τα προηγούµενα χρόνια σαφώς είναι µικρότερος ο αριθµός.
Βεβαίως, στόχος µας είναι να µην υπάρξει ούτε µία γυναικοκτο-
νία. Δεν θέλουµε να υπάρχουν τέτοια θύµατα. Δεν µπορούµε να
λέµε ότι µέσα σε ένα οικογενειακό περιβάλλον υπάρχει βία, αλλά
δεν µπορεί να φύγει το θύµα, δεν µπορεί να εγκαταλείψει την
εστία, γιατί τον αγαπάει ή δεν ξέρω τι άλλο. Αγάπη και βία δεν
πάνε µαζί και αυτό θα πρέπει να είναι το µήνυµα που θα δώσουµε
προς τα έξω και αυτό θα πρέπει να τηρούµε όλοι.

Υπάρχουν τα εργαλεία, η πολιτεία δίνει τα εργαλεία, θα πρέ-
πει, όµως, να ευαισθητοποιήσουµε και να κινητοποιήσουµε τις
γυναίκες να αναζητήσουν βοήθεια µε οποιονδήποτε τρόπο εκεί-
νες πιστεύουν είτε µε τη γραµµή είτε σε ένα αστυνοµικό τµήµα
είτε σε οποιαδήποτε άλλη δοµή µπορεί να πάει η γυναίκα. Οι
δοµές υπάρχουν, φτάνει να κινητοποιηθούµε όλοι για να δηµι-
ουργήσουµε, επαναλαµβάνω, αυτή την κουλτούρα πραγµατικά
µηδενικής ανοχής.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
την κυρία Υφυπουργό. 

Τον λόγο έχει η κ. Ιωάννα Λυτρίβη Βουλευτής της Νέας Δηµο-
κρατίας, για πέντε λεπτά.

ΙΩΑΝΝΑ ΛΥΤΡΙΒΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Διεθνής Ηµέρα για την Εξά-

λειψη της Βίας κατά των Γυναικών υπενθυµίζει σε όλους µας
πόση απόσταση πρέπει ακόµη να διανύσουµε στο πεδίο των έµ-
φυλων διακρίσεων και ανισοτήτων. Τα αριθµητικά στοιχεία είναι
αµείλικτα. Μία στις τρεις γυναίκες έχουν υποστεί κάποια µορφή
κακοποίησης κατά τη διάρκεια της ζωής τους, ενώ το 35% έχουν
υποστεί καταπιεστική συµπεριφορά από τον σύντροφό τους νυν
ή πρώην. Τα δεδοµένα αυτά προδίδουν ότι οι κοινωνίες µας υστε-
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ρούν, ότι οι κυβερνήσεις οφείλουν να κάνουν περισσότερα, ότι
υπάρχει σηµαντικό έλλειµµα εκπαίδευσης, ευαισθησίας και εν-
συναίσθησης. Για το 74% των Ευρωπαίων η βία κατά των γυναι-
κών θεωρείται συνηθισµένη στη χώρα τους.

Κυρίες και κύριοι, η έµφυλη βία στις µέρες µας δεν υποχωρεί,
αντιθέτως διογκώνεται. Πλήττει κατάφωρα την αξιοπρέπεια της
γυναίκας και του νεαρού κοριτσιού. Βαθαίνει τις ανισότητες και
διαρρηγνύει τον κοινωνικό ιστό. Μαρτυρά την υποκρισία και την
αντίφαση. Την ώρα που οι γυναίκες προοδεύουν και διακρίνονται
στην επαγγελµατική και κοινωνική ζωή πολλές είναι αυτές που
γνωρίζουν την απάνθρωπη και εξευτελιστική µεταχείριση, τον
ψυχικό και τον σωµατικό πόνο.

Σε κάθε γυναικοκτονία, κάθε έγκληµα και πράξη βίας, σε κάθε
προσβολή προβάλλουν πρόσωπα καθηµερινά και οικεία, η σύζυ-
γος, η σύντροφος, η κόρη, η φίλη, η αδερφή. Στις κακοποιηµένες
µορφές τους δεν καθρεφτίζεται µόνο η τραγική προσωπική τους
ιστορία ή µια ιδιωτική ενδοοικογενειακή υπόθεση, αλλά και η
βαριά ευθύνη όλων µας, αυτή που καλύπτεται συχνά από το
πέπλο της αµηχανίας και της έκπληξης στο άκουσµα κάθε νέας
τέτοιας είδησης. Κι, όµως, η έµφυλη βία ριζώνει σε δοµικά χα-
ρακτηριστικά της κοινωνίας και στις βαθιά στερεοτυπικές αντι-
λήψεις περί της γυναίκας και του κοριτσιού ως κτήµατος του
ανδρός, συζύγου, φίλου, συντρόφου νυν ή πρώην, αδερφού, πα-
τέρα. Η γυναίκα χάνει το πρόσωπό της, γίνεται αντικείµενο εκ-
µετάλλευσης και ιδιοκτησίας στο όνοµα των πιο δυνατών
δεσµών. Είναι αυτοί που αναπαράγουν τη σκληρή και αθέατη
πολλές φορές καταπίεση.

Η βία δεν περιορίζεται ωστόσο µόνο εντός της οικογένειας.
Προσλαµβάνει και άλλες µορφές, όπως η εργασιακή βία και η
παρενόχληση ή η ψηφιακή βία µε τη λήψη και δηµοσιοποίηση
φωτογραφικού ή µαγνητοσκοπηµένου υλικού χωρίς συναίνεση,
τον σεξουαλικό εκφοβισµό και την ψηφιακή καταδίωξη να απο-
τελούν κάποιες εκφάνσεις αυτού του φαινοµένου. H έµφυλη βία
δεν αναπτύσσεται µόνο πάνω στα στερεότυπα, αλλά και σε µε-
γάλες κρίσεις του καιρού µας που λειτουργούν επιβαρυντικά,
όπως η οικονοµική κρίση ή η περίοδος του εγκλεισµού της παν-
δηµίας. Συναρτάται επίσης µε την αλόγιστη χρήση των µέσων
κοινωνικής δικτύωσης, που εν πολλοίς παραµένουν ανέλεγκτα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η παραδοχή της έκτασης του
προβλήµατος είναι προϋπόθεση της καταπολέµησής του. Η πο-
λιτεία οφείλει να αντιδράσει. Να δηµιουργήσει ένα ισχυρό
πλέγµα προστασίας για τις γυναίκες θύµατα και τα παιδιά τους.
Να σχεδιάσει και να εφαρµόσει πολιτικές που προστατεύουν δο-
µικά τη γυναίκα και ενισχύουν την αυτονοµία της.

Και το κάνει, εφαρµόζοντας πολιτικές σε τρεις άξονες: θεσµι-
κές αλλαγές, ενίσχυση της καταστολής και φροντίδα των θυµά-
των.

Θα αναφερθώ εν τάχει στις αλλαγές στον Ποινικό Κώδικα και
τον Κώδικα Ποινικής Δικονοµίας. Η βαριά σωµατική βλάβη περι-
λαµβάνει πλέον και τη µόνιµη παραµόρφωση και αναπηρία, οδη-
γώντας σε ποινές κάθειρξης µέχρι δεκαπέντε χρόνια.
Αυστηρότερη έχει γίνει ακόµα η τιµωρία της εµπορίας ανθρώπων
που µπορεί να φτάσει µέχρι και ισόβια. Το ίδιο και οι προϋποθέ-
σεις για την υπό όρον απόλυση δραστών τέτοιων εγκληµάτων.
Η εκδικητική πορνογραφία ποινικοποιήθηκε, η προσβολή της γε-
νετήσιας αξιοπρέπειας στους χώρους εργασίας διώκεται πλέον
αυτεπαγγέλτως και οι κακοποιηµένες γυναίκες εξετάζονται
πλέον υποχρεωτικά παρουσία ψυχολόγου. Οι δικαστές που ανα-
λαµβάνουν τα σχετικά περιστατικά έχουν εξειδικευτεί µέσα από
σεµινάρια της Σχολής Δικαστών.

Τολµηρά βήµατα γίνονται και στο επίπεδο της εξιχνίασης και
της δίωξης των εγκληµάτων. Σήµερα στην ΕΛ.ΑΣ. λειτουργούν
δεκαοκτώ επιχειρησιακά γραφεία αντιµετώπισης της ενδοοικο-
γενειακής βίας σε ολόκληρη την επικράτεια, τα οποία έχουν στε-
λεχωθεί από αστυνοµικούς µε κατάλληλες γνώσεις. Ταυτόχρονα
η επιµόρφωση για την έµφυλη και ενδοοικογενειακή βία διατρέ-
χει πια τη δοµή της Αστυνοµίας. Μετά την ολοκλήρωση του προ-
γράµµατος επιµόρφωσης παραπάνω από το ένα τρίτο των
στελεχών της Αστυνοµίας θα έχουν αυτή τη γνώση.

Κρίσιµη είναι και η εφαρµογή του panic button, του κουµπιού
πανικού, που εξασφαλίζει στις γυναίκες την άµεση ανταπόκριση

της ΕΛ.ΑΣ. σε περίπτωση επίθεσης ή κακοποίησης.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας της κυρίας Βουλευτού) 
Σε µισό λεπτό τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Το τρίτο µέτωπο αφορά στην προστασία των θυµάτων. Ένα

δίκτυο δοµών, που περιλαµβάνει σαράντα τέσσερα συµβουλευ-
τικά κέντρα και είκοσι ξενώνες φιλοξενίας, παρέχουν καταφύγιο
σε κακοποιηµένες γυναίκες. Αλλά και η εικοσιτετράωρη τηλεφω-
νική γραµµή S.O.S. «15900» και η προβολή του GPP Pocket
Guide, του οδηγού τσέπης που περιλαµβάνει πληροφορίες για
τον τρόπο αντιµετώπισης της έµφυλης βίας, βρίσκονται στη διά-
θεση των γυναικών.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η έµφυλη βία ενεργοποιεί τα
πιο σκοτεινά ανθρώπινα ένστικτα και αναπαράγει µια σύγχρονη
µορφή υποτέλειας και εργαλειοποίησης. Καθιστά τις γυναίκες
και τα νέα κορίτσια αόρατες, δίχως φωνή. Τις αφήνει στο έλεος
της αποµόνωσης και της µοναξιάς τους. Χρέος µας είναι να τις
ωθήσουµε να σπάσουν τη σιωπή του φόβου, να νιώσουν δυνατές
και ασφαλείς, να διώξουν κάθε αίσθηµα ντροπής ή ενοχής, να
βιώσουν ότι αποτελούν τα ισότιµα µέλη µιας κοινωνίας της ορα-
τότητας και της συµπερίληψης. Γι’ αυτό και πρέπει ως πολιτεία
και κοινωνία οι πολιτικές και οι πρωτοβουλίες µας, οι δηµόσιες
και ιδιωτικές συµπεριφορές µας να δώσουν σε κάθε κακοποιητή
το µήνυµα και το στίγµα της µηδενικής ανοχής.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
την κ. Λυτρίβη. 

Τον λόγο έχει τώρα η κ. Έλενα Ακρίτα, Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ
- Προοδευτική Συµµαχία, για πέντε λεπτά.

ΕΛΕΝΑ ΑΚΡΙΤΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Καλή εβδοµάδα σε όλους.
Η Δώρα, τριάντα δύο ετών, πριν πυροβοληθεί θανάσιµα από

τον πρώην σύντροφό της είχε καταθέσει δύο µηνύσεις εναντίον
του για άσκηση σωµατικής βίας και είχε ζητήσει ασφαλιστικά
µέτρα. Η Δώρα δολοφονήθηκε.

Η Σταυρούλα, σαράντα επτά ετών, είχε καταγγείλει στην Αστυ-
νοµία ότι ο δράστης την απειλούσε µε κυνηγετική καραµπίνα. Η
Σταυρούλα δολοφονήθηκε.

Η Ανίσα, τριάντα ενός ετών, είχε καλέσει την Αστυνοµία και
είχε καταγγείλει επανειληµµένα τον δράστη σύζυγό της. Η Ανίσα
δολοφονήθηκε.

Στην Ευρωπαϊκή Ένωση, µε βάση τα στοιχεία του Ευρωκοινο-
βουλίου που έχουµε στα χέρια µας, το ένα τρίτο των γυναικών
έχει υποστεί είτε εκδικητική πορνογραφία είτε σωµατική ή σε-
ξουαλική βία ενώ -συγκρατήστε το νούµερο- πενήντα γυναίκες
την εβδοµάδα χάνουν τη ζωή τους σε γυναικοκτονίες. Ειδικά
στην περίοδο της καραντίνας και του κορωνοϊού η Ελλάδα, δυ-
στυχώς, βρέθηκε στο νούµερο ένα µεταξύ είκοσι ευρωπαϊκών
χωρών. Θυµόµαστε νοµίζω όλοι το γεγονός ότι τότε, την εποχή
αυτή της καραντίνας, κάθε δύο µε τρεις µέρες είχαµε και µία
ακόµα γυναικοκτονία.

Θα πρέπει να πω ότι νοµίζω ότι εκπλησσόµαστε όλοι από τις
αντιδράσεις που βλέπουµε στα social media από σχολιαστές οι
οποίοι γράφουν κάτω από σχετικές αναρτήσεις που αφορούν την
έµφυλη βία. Βλέπουµε, λοιπόν, µια προσπάθεια εξίσωσης του θύ-
µατος µε τον θύτη. Βλέπουµε σχόλια µειωτικά, υποτιµητικά, του
τύπου «γιατί ήταν έτσι ντυµένη;», «ήταν πολύ προκλητική», «ήταν
πολύ κοντή η φούστα της» και το κλασικό «τι δουλειά είχε τα µε-
σάνυχτα να περπατάει µόνη της στον δρόµο;».

Από την άλλη µεριά, µεγάλη µερίδα των ΜΜΕ βλέπουµε ότι και
πάλι κάνει µία απόπειρα εξίσωσης των ευθυνών ανάµεσα στο
θύµα και στον θύτη, µιλώντας για οικογενειακές τραγωδίες, για
έγκληµα πάθους, «γιατί την σκότωσε; Γιατί την αγαπούσε» και
ότι «καταστράφηκαν δύο ζωές», λες και η ζωή του θύτη µε το
θύµα εδώ είναι ισοδύναµες έννοιες.

Πολλές φορές επίσης είδαµε τους κακοποιητές να παρουσιά-
ζονται ως λεβέντες, καλά παιδιά, που δεν είχαν δώσει κανένα δι-
καίωµα στη γειτονιά, αλλά έµπλεξαν µε «αυτήν που ήταν άπιστη»
ή «τον απατούσε» ή «ήταν ντυµένη προκλητικά», όλοι αυτοί οι κα-
κοποιητικοί χαρακτηρισµοί που χρησιµοποιούνται συχνά. Ο άν-
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τρας, λοιπόν, είναι το παλαιάς κοπής αρσενικό που δεν σηκώνει
µύγα στο σπαθί του και που τη γυναίκα τη θεωρεί κτήµα του. Αν,
λοιπόν, η γυναίκα αυτή δεν συµπεριφερθεί ακριβώς όπως εκεί-
νος ορίζει, τότε έχει κάθε δικαίωµα να ασκήσει βία επάνω της.

Κανείς δεν γεννιέται ούτε φονιάς ούτε κακοποιητής, όµως, δυ-
στυχώς, στην Ελλάδα οι γονείς, ο πατέρας κι η µάνα, µεγαλώ-
νουν τα παιδιά τους µε έναν τρόπο, ώστε το µεν αγοράκι να είναι
ο µελλοντικός πατέρας - αφέντης, ο πατριάρχης, το δε θηλυκό
να είναι το «καλό κοριτσάκι», λέγοντάς του «να είσαι καλό κορι-
τσάκι, να είσαι υπάκουο και να ρυθµίζεις τη ζωή σου και τη συµ-
περιφορά σου ανάλογα µε το τι σου ζητιέται».

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού) 

Θέλω ακριβώς δύο λεπτά, κύριε Πρόεδρε. Μπορώ να τα έχω;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Συνεχίστε.
ΕΛΕΝΑ ΑΚΡΙΤΑ: Σε αυτό το στάδιο πρέπει, λοιπόν, να πούµε

ότι είναι κρίσιµος ο ρόλος της πολιτείας, γιατί πρέπει να υπάρχει
ένα ολόκληρο σύστηµα, µια «οµπρέλα», µια αγκαλιά, µια προστα-
σία και µια τεχνογνωσία -ας µου επιτραπεί να πω- έτσι ώστε να
στηριχθεί η γυναίκα από την πρώτη στιγµή που µπαίνει σε ένα
αστυνοµικό τµήµα µέχρι τη στιγµή που καλείται να σταθεί στα
πόδια της για να µπορέσει να βρει µια δουλειά και να ζήσει τον
εαυτό της και τα παιδιά της, την οικογένειά της.

Δεν θα συµφωνήσω µε τη συνάδελφό της Νέας Δηµοκρατίας.
Δεν νοµίζω ότι είναι ακόµα τόσο καλά εκπαιδευµένοι οι αστυνο-
µικοί. Πολύ συχνά ακούµε φράσεις όπως «έλα µωρέ, αφού αγα-
πιέστε θα τα βρείτε. Να, ήρθε εδώ και το παλικάρι και µας είπε
ότι δεν θα το ξανακάνει ποτέ. Τέλος πάντων δώσε του κι εσύ µια
ευκαιρία». Λέµε, λοιπόν, γιατί το θύµα ζητάει βοήθεια. Το θύµα
δεν ζητάει βοήθεια, διότι δεν είναι σίγουρο ότι θα την πάρει αυτή
την βοήθεια και ότι δεν θα βρεθεί να συγκρουστεί µε έναν τοίχο
αδιαφορίας ή γραφειοκρατικής διεκπεραίωσης ή οτιδήποτε άλλο
και σίγουρα έλλειψης τεχνογνωσίας.

Ήθελα να πω πως πολύ συχνά βλέπουµε ότι δεν υπάρχει δια-
θέσιµος ιατροδικαστής, όπως επίσης ότι πολύ συχνά αµελούν να
κάνουν τη σωστή συλλογή των στοιχείων που θα βοηθήσουν το
θύµα. Άρα, λοιπόν, δεν πλαισιώνονται µε την ενσυναίσθηση, µε
τη φροντίδα και µε την προσήλωση -µπορώ να πω- ανάλογα µε
τη σοβαρότητα του περιστατικού.

Κλείνοντας θα πω ότι δεν προσδοκούµε να αλλάξει µία κοινω-
νία από τη µία µέρα στην άλλη. Ξέρουµε πολύ καλά πως αυτός
είναι ένας αγώνας διαρκής που γίνεται στα σπίτια µας, στον
χώρο δουλειάς µας, στην αυτοδιοίκηση, εδώ στο Κοινοβούλιο,
στις συλλογικότητες, παντού. Αλλά θα τον δώσουµε αυτόν τον
αγώνα, θα τον δίνουµε κάθε µέρα µέχρι τη στιγµή που καµµία
από εµάς δεν θα φοβάται πια, καµµία από εµάς δεν θα σφίγγει
στην παλάµη της τα κλειδιά του σπιτιού της όταν γυρίζει νύχτα
από τη δουλειά. Θα τον δώσουµε τον αγώνα µέχρι την ηµέρα που
όλες οι γυναίκες και όλες οι θηλυκότητες θα µετρηθούµε και δεν
θα λείπει καµµία αδερφή µας. Θα µετρηθούµε και θα προχωρή-
σουµε µπροστά, κρατώντας η µία σφιχτά το χέρι της άλλης.
Όλες µαζί, καµµία µόνη της!

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
την κ. Ακρίτα. 

Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Παύλος Χρηστίδης, Βουλευτής
του ΠΑΣΟΚ – Κινήµατος Αλλαγής, ο οποίος έχει τον λόγο για
πέντε λεπτά.

ΠΑΥΛΟΣ ΧΡΗΣΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Τουλάχιστον δύο γυναίκες δολοφονούνται καθηµερινά σε ευ-

ρωπαϊκό επίπεδο από τους συντρόφους ή µέλη της οικογένειάς
τους, δύο γυναίκες καθηµερινά. Είναι ένα νούµερο το οποίο βα-
σίζεται σε έρευνες και µελέτες που γίνονται, οι οποίες, όµως, δεν
λαµβάνουν υπ’ όψιν τους το αόρατο ενός εγκλήµατος που βα-
σανίζει όχι µόνο τις ευρωπαϊκές, αλλά όλες τις κοινωνίες του
πλανήτη µας.

Και σήµερα βρισκόµαστε εδώ όχι για να µετρήσουµε ποσοστά
µε βάση έρευνες, οι οποίες έχουν γίνει, αλλά να δούµε τον τρόπο
µε τον οποίο µπορούµε στην πραγµατικότητα να αντιµετωπί-
σουµε ένα ζήτηµα το οποίο είναι βαθιά κοινωνικό και απασχολεί

τον καθένα και την καθεµία από εµάς.
Οι µελέτες είναι συντριπτικές. Το 52% των γυναικών και των

κοριτσιών έχουν βιώσει διαδικτυακή κακοποίηση. Το 87% των κο-
ριτσιών πιστεύει ότι το πρόβληµα επιδεινώνεται. Το 64% του συ-
νόλου των κοινωνιών µας γνωρίζει κάποιον που έχει βιώσει
παρενόχληση, κακοποίηση ή βία.

Είναι δεδοµένο ότι τα τελευταία χρόνια όλες οι κυβερνήσεις
καταθέτουν στη δηµόσια σφαίρα, ανεξαρτήτως της ιδεολογικής
τους αφετηρίας, την ευκαιρία να διαφηµίσουν πρωτοβουλίες και
τυχόν νοµοθετικές παρεµβάσεις απέναντι στη βία των γυναικών.
Το Σάββατο που µας πέρασε ήταν η εικοστή τέταρτη Διεθνής
Ηµέρα για την Εξάλειψη της Βίας κατά των Γυναικών. Το Σάβ-
βατο που µας πέρασε, όπως και κάθε µέρα αυτά τα είκοσι τέσ-
σερα τουλάχιστον χρόνια, ήταν ακόµα µια µέρα κακοποίησης,
µια ακόµα µέρα βίας σε βάρος των γυναικών, µια ακόµα µέρα
που έµελλε να είναι η τελευταία για κάποιες γυναίκες, µία ακόµα
ηµέρα εξευτελισµού στη δουλειά, µια ακόµα ηµέρα βίας από κά-
ποιους που αισθάνονται ισχυροί και µπορούν να επιβάλλουν τις
επιθυµίες ή και τις ορέξεις τους διά της βίας σε βάρος εργαζό-
µενων γυναικών, σε βάρος συζύγων και µητέρων, σε βάρος γυ-
ναικών που απλώς περπατούσαν στον δρόµο.

Η πλέον προσφιλής τακτική σε αυτές τις τοποθετήσεις και γι’
αυτά τα τραγικά ζητήµατα είναι οι αναφορές σε έναν κόσµο που
δεν είναι µπροστά µας. Πολλές φορές αυτός ο κόσµος σχετίζεται
µε το ακραίο Ισλάµ. Αυτό, όµως, δεν κάνει τις δικές µας κοινωνίες
να βρίσκονται σε καλύτερη θέση. Δεν κάνει και την Ελλάδα να
βρίσκεται σε καλύτερη θέση. Τα περισσότερα θύµατα βίας, βια-
σµού, σεξουαλικής παρενόχλησης, άδικης οικονοµικής µεταχεί-
ρισης, άνισης επαγγελµατικής εξέλιξης, τα περισσότερα θύµατα
trafficking εξακολουθούν να είναι γυναίκες και στη χώρα µας και
στον υπόλοιπο κόσµο.

Και είναι δεδοµένο ότι οι πραγµατικοί αριθµοί των γυναικών
θυµάτων οποιασδήποτε µορφής βίας είναι άγνωστοι καθώς η κοι-
νωνία, αλλά και η σχετική νοµοθεσία είναι δοµηµένη µε τέτοιο
τρόπο που να δικαιολογούν σε πολύ µεγάλο βαθµό τη βία, να την
αναπαράγουν και να την καταστούν αναπόσπαστο µέρος της κα-
θηµερινότητας. Πράγµατι, τα τελευταία χρόνια, θα έλεγα τις τε-
λευταίες δεκαετίες, έχουν γίνει βήµατα υποστήριξης των
γυναικών- θυµάτων βίας χωρίς, όµως, πρακτικά να αντιµετωπίζε-
ται το φαινόµενο.

Η κοινωνία µας µπορεί να έχει προοδεύσει τα τελευταία χρόνια
και πολλά στερεότυπα να καταρρίφθηκαν, όµως η πραγµατικό-
τητα είναι ότι και σήµερα απέχουµε πάρα πολύ από το να υπο-
στηρίξουµε εµπράκτως την ισότητα και την καταπολέµηση, την
εξάλειψη της βίας κατά των γυναικών.

Οι γυναίκες εξακολουθούν να ερωτώνται αν σκοπεύουν να κά-
νουν παιδιά στο άµεσο µέλλον, όταν πάνε να προσληφθούν σε
µια δουλειά. Εξακολουθούν πολλές να ερωτώνται για το κατά
πόσο θα κάνουν οικογένεια ή θα αφοσιωθούν στην επαγγελµα-
τική τους καριέρα. Εξακολουθούν να είναι θύµατα σεξουαλικής
παρενόχλησης ή και απόλυσης στην περίπτωση που καταγγεί-
λουν τέτοιες συµπεριφορές ή δεν ενδώσουν στις ορέξεις και τις
επιθυµίες του εκάστοτε εργοδότη. Εξακολουθούν να διασύρον-
ται πολλαπλώς εάν καταγγείλουν τον βιασµό και να βιάζονται
πολλαπλώς στη δηµόσια σφαίρα, ειδικά αν ο θύτης έχει ισχυρή
οικονοµική, πολιτική ή νοµική άποψη.

Πρέπει να αναλογιστούµε όλοι πάρα πολύ καλά τι συνέβη όταν
πριν από ένα- δύο χρόνια στη δηµόσια σφαίρα, εκπρόσωπος -
γιατί έτσι βγήκε στην τηλεόραση- των αστυνοµικών βγήκε να
υποστηρίξει ότι ένας δολοφόνος θα έπρεπε να έχει ακολουθήσει
µια πιο έξυπνη τακτική και να οµολογήσει τη δολοφονία της συ-
ζύγου του, επικαλούµενος βρασµό ψυχής, ώστε να αντιµετωπι-
στεί µε επιείκεια από τη δικαιοσύνη. Συνεχίζει να βγαίνει στην
τηλεόραση. Η κοινωνία µας, τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης συνε-
χίζουν καθηµερινά να βιώνουν τον πολλαπλασιασµό της βίας σε
κάθε επίπεδο της κοινωνικής πραγµατικότητας.

Η βία που βιώνουν οι γυναίκες, κάθε µορφή βίας που βιώνουν
οι γυναίκες, αυξάνεται γεωµετρικά στη χώρα µας και είναι ένα
κοινωνικό φαινόµενο το οποίο δεν µπορεί να αντιµετωπιστεί µόνο
µε διατάγµατα, νόµους και καµπάνιες ευαισθητοποίησης και ενη-
µέρωσης. Προφανώς και χρειάζονται νόµοι αυστηροί. Προφανώς
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και χρειάζονται εκστρατείες ευαισθητοποίησης και ενηµέρωσης.
Προφανώς χρειάζονται στρατηγικές στις οποίες ενηµερώνεται η
κοινωνία µας.

Σε αυτό όµως το σηµείο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οφείλω
να καταθέσω στα Πρακτικά της Βουλής την επιστολή των γονέων
των αδικοχαµένων δολοφονηµένων γυναικών, της Ελένης, της
Ερατούς, της Ντόρας, της Γαρυφαλλιάς, της Σοφίας και πολλών
ακόµα, την οποία επιστολή έστειλαν προς το Υπουργείο Δικαιο-
σύνης για όλα αυτά τα οποία πιστεύουν ότι είναι αναγκαίες αλ-
λαγές, ώστε να µην ξανασυµβεί αυτό το οποίο συνέβη στις δικές
τους περιπτώσεις, αλλά και να υποστηριχθούν, αγαπητοί συνά-
δελφοι της Κυβέρνησης, όχι µόνο τα θύµατα της κακοποίησης
αλλά και οι οικογένειες των δολοφονηµένων γυναικών, οι οποίες
σήµερα είναι εκεί και παλεύουν να µεγαλώσουν εγγόνια, πα-
λεύουν να µεγαλώσουν ανίψια, παλεύουν να µεγαλώσουν σε
εξαιρετικά δύσκολες συνθήκες παιδιά, τα οποία έχουν µείνει
πίσω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε, πα-
ρακαλώ.

ΠΑΥΛΟΣ ΧΡΗΣΤΙΔΗΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αν κάτι µας κινητοποιεί -όσους

κάνουµε πολιτική και κάναµε την επιλογή να ασχοληθούµε µε τα
κοινά, µε τη Βουλή- είναι το να βλέπουµε την κοινωνία µας να
εξελίσσεται, να προοδεύει, να προστατεύει και να δίνει ευκαιρίες.
Αν κάτι µας κινητοποιεί, είναι να δούµε έναν κόσµο να εξελίσσε-
ται πιο δίκαια, πιο ουσιαστικά προστατευµένο για τον κόσµο
αυτόν ο οποίος έχει ανάγκη. Αν κάτι µας κινητοποιεί, είναι το να
ξυπνάµε κάθε πρωί και να µη ζούµε τον εφιάλτη που κάποιος ή
κάποια, επειδή έχει διαφορετικό φύλο από αυτό το οποίο έχουµε
εµείς, µπορεί να αποτελεί ένα πιθανό θύµα.

Ως πατέρας δύο µικρών κοριτσιών αυτός είναι ένας εφιάλτης
ο οποίος στριφογυρνά κάθε µέρα στο κεφάλι µου. Ως Βουλευτής
είµαι εδώ γιατί πιστεύω ότι η θεραπεία όλων αυτών των πραγµά-
των είναι η παιδεία, η ακόµα περισσότερη παιδεία και γι’ αυτόν
ακριβώς τον λόγο πρέπει να δώσουµε πολύ µεγάλη έµφαση στο
εκπαιδευτικό µας σύστηµα, µε ψυχολόγους οι οποίοι θα βρίσκον-
ται στα σχολεία, µε αντιµετώπιση των ζητηµάτων εκεί που στην
πραγµατικότητα πολλές φορές δηµιουργούνται και προφανώς
διαµορφώνοντας συνθήκες µιας κοινωνίας η οποία δείχνει σεβα-
σµό στον καθένα και στην καθεµιά µας. Αυτό είναι κάτι το οποίο
το χρωστάµε στις µανάδες µας, το χρωστάµε στις αδερφές µας,
το χρωστάµε στις κόρες µας.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα)
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Παύλος Χρηστίδης καταθέτει

για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Χρηστίδη.

Καλείται στο Βήµα η κ. Παρασκευή Δάγκα, Βουλευτής του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας.

Παρακαλώ πολύ, έχετε τον λόγο για πέντε λεπτά, κυρία συνά-
δελφε. 

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ (ΒΙΒΗ) ΔΑΓΚΑ: Εκφράζουµε την αλληλεγγύη
µας σε κάθε γυναίκα που αναµετριέται µε κάθε πρόσωπο της
βίας στον χώρο δουλειάς, σπουδών, στην οικογένεια, στο κοινω-
νικό τους περιβάλλον. Εκφράζουµε την αλληλεγγύη µας στις γυ-
ναίκες, στα παιδιά της Παλαιστίνης που βιώνουν τη βία του
κατοχικού κράτους στο Ισραήλ µε τις πλάτες των ευρωατλαντι-
κών συµµάχων τους, µάλιστα µε την εµπλοκή της χώρας µας σε
αυτό το µακελειό. Το αποτύπωµα αυτής της βαρβαρότητας βα-
ραίνει και τις γυναίκες, τα παιδιά, τον λαό του Ισραήλ.

Η αλληλεγγύη του ΚΚΕ δεν έχει τυπικό χαρακτήρα. Είναι στοι-
χείο της καθηµερινής διεκδίκησης όλων εκείνων των οικονοµικών
και κοινωνικών προϋποθέσεων, ώστε κάθε γυναίκα να ζει οικο-
νοµικά και κοινωνικά ανεξάρτητη, να έχει τη δυνατότητα να αντι-
σταθεί και να αποκρούσει την πολύµορφη βία. Γιατί το κράτος
πρέπει να εξασφαλίζει τη δυνατότητα για να σπάσει µια γυναίκα
τα δεσµά µιας βίαιης παθογόνας διαπροσωπικής ή οικογενειακής
σχέσης.

Προϋπόθεση γι’ αυτό, είναι να έχει µόνιµη και σταθερή εργα-
σία, σταθερό εισόδηµα, να εξασφαλίζεται το καθολικό κοινωνικό
δικαίωµα στην αποκλειστικά δηµόσια και δωρεάν υγεία, πρόνοια,
παιδεία, σύγχρονη ασφαλή στέγη. Διότι, η αλήθεια είναι ότι, πώς
να βρει το κουράγιο µια γυναίκα όταν αντιµετωπίζει τη βία την
εργοδοτική, που µπορεί να φτάσει µέχρι τη σεξουαλική παρενό-
χληση, των ελαστικών σχέσεων εργασίας, τη βία των αλλεπάλ-
ληλων κυµάτων της ακρίβειας, όταν έχει να αντιµετωπίσει την
υποβάθµιση και εµπορευµατοποίηση υγείας, παιδείας, πρόνοιας;
Πώς να το βρει εκείνο το αποκούµπι, την αντοχή, όταν βιώνει τις
συνέπειες της υποχρηµατοδότησης, της υποστελέχωσης του δι-
κτύου των δοµών για την πρόληψη και την προστασία των κακο-
ποιηµένων γυναικών και όταν, βασικά, η λειτουργία τους
εξαρτάται από ευρωπαϊκά προγράµµατα µε ηµεροµηνία λήξης
που πάνε από τη µια παράταση στην άλλη;

Η αλήθεια είναι ότι παρά την ακούραστη προσπάθεια των ερ-
γαζοµένων στα συµβουλευτικά κέντρα, στους ξενώνες, αλλά και
στη γραµµή S.O.S. «15900» -όπου παρεµπιπτόντως, δουλεύουν
χρόνια µε ετήσιες συµβάσεις και αρνείται η Κυβέρνηση, όπως
και οι προηγούµενες, να τους µονιµοποιήσουν- τα αδιέξοδα είναι
πάρα πολύ µεγάλα. Διότι, µιλάµε για ιατροδικαστικές υπηρεσίες
και εισαγγελίες -ιδιαίτερα ανηλίκων- υποστελεχωµένες. Η πλή-
ρης δωρεάν νοµική συνδροµή δεν εξασφαλίζεται. Οι γυναίκες
περνάνε έναν γολγοθά µέχρι να πάνε στον ξενώνα, αφού πρέπει
να συγκεντρώσουν µια σειρά από ιατρικές εξετάσεις από τα υπο-
στελεχωµένα νοσοκοµεία και κέντρα υγείας που καθυστερούν
τα ραντεβού, µε κίνδυνο την υγεία και τη ζωή τους, παρατείνον-
τας την παραµονή τους σε αυτό το βίαιο περιβάλλον.

Καταλαβαίνουµε πολύ καλά την αγωνία που περνάει µια γυ-
ναίκα και τα παιδιά της, αλλά και οι ίδιοι οι εργαζόµενοι και οι ερ-
γαζόµενες των δοµών, από τη στιγµή που δεν εξασφαλίζεται
ούτε καν το κονδύλι από τον κρατικό προϋπολογισµό για τη µε-
ταφορά τους σε άλλη πόλη, που δεν προβλέπεται από τα συµ-
βουλευτικά κέντρα η ολόπλευρη προστασία των παιδιών των
κακοποιηµένων γυναικών, ενώ έρχονται αντιµέτωπα µε τις τρα-
γικές ελλείψεις σε δηµόσιες και δωρεάν παιδοψυχιατρικές µονά-
δες και άλλες δοµές, που συνοδεύονται, βέβαια, µε την
υποκατάσταση της κρατικής ευθύνης για την παιδική προστασία
σε ΜΚΟ, όπου παίρνουν και το µεγαλύτερο µερίδιο της χρηµα-
τοδότησης.

Συγκεκριµένες προτάσεις έχει καταθέσει το ΚΚΕ και µε απλή
ερώτηση και µε τη σηµερινή επίκαιρη ερώτηση που θα συζητη-
θεί. Διότι, τώρα χρειάζεται γενναία κρατική χρηµατοδότηση στις
δοµές, µε µονιµοποίηση των συµβασιούχων και πρόσληψη όλου
του αναγκαίου µόνιµου προσωπικού, όλων των ειδικοτήτων. Επί-
σης, χρειάζεται να δηµιουργηθούν εξειδικευµένες δηµόσιες και
δωρεάν υποδοµές για τη θεραπεία του τραύµατος, για τη σε-
ξουαλική βία και άλλα. Δηλαδή, δεν µπορούµε να συµβιβαστούµε
µε την κανονικότητα να λογαριάζονται ως κόστος για το αντι-
λαϊκό εχθρικό κράτος όλα τα αναγκαία µέτρα προστασίας των
γυναικών και των παιδιών από την πολύµορφη βία.

Το ΚΚΕ µαζί µε τη διεκδίκηση της ολόπλευρης προστασίας και
στήριξής τους, παλεύει και ενάντια στις οικονοµικές κοινωνικές
αιτίες που γεννούν τους δράστες-τέρατα και αφήνουν τις γυναί-
κες ευάλωτες στη βία. Δηλαδή, δίνουµε βαρύτητα στην πρό-
ληψη, αλλά αναµετριόµαστε καθηµερινά µε τις αναχρονιστικές,
πατριαρχικού τύπου, κοινωνικές αντιλήψεις και συµπεριφορές,
παλιά και δήθεν σύγχρονα κοινωνικά στερεότυπα για την κοινω-
νική θέση της γυναίκας, τις σχέσεις των δύο φύλων, τις διαπρο-
σωπικές σχέσεις, µε τις σάπιες αξίες του ατοµισµού, του
εγωιστικού τρόπου ζωής και σκέψης, την υποτίµηση της προσω-
πικότητας ενός ανθρώπου, ακόµα και της ζωής του.

Όλα αυτά είναι που αναπαράγονται στα σχολεία, στις σχολές,
µέσα από τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης και τα social media. Δεν
είναι µόνο η οικογένεια και αυτός είναι ο βούρκος της σύγχρονης
αντιδραστικοποίησης της καπιταλιστικής κοινωνίας, που διαµορ-
φώνει και προσωπικότητες ικανές να διαπράττουν αποτρόπαια
εγκλήµατα. Διότι στην αρένα και τη σήψη της φυτρώνουν οι πιο
αποκρουστικές µορφές βίας, όχι µόνο η ενδοοικογενειακή, αλλά
και τα επίσηµα και ανεπίσηµα κυκλώµατα πορνείας, κυκλώµατα
trafficking, η διαδικτυακή σεξουαλική παρενόχληση και κατα-
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δίωξη που φτάνει µέχρι τη γυναικοκτονία. Όσο συγκλονιζόµαστε
από τέτοια περιστατικά, άλλο τόσο συγκλονιζόµαστε από την
κραυγή αγωνίας των µανάδων, των παιδιών των δολοφονηµένων
γυναικών, που προσπαθούν να σταθούν στα πόδια τους, χωρίς
οικονοµική, νοµική ή ψυχολογική στήριξη από το κράτος.

Κλείνοντας, µπορούµε να νικήσουµε τη θλίψη µε τη θέληση
της δράσης για την ανατροπή του κόσµου της εκµετάλλευσης,
της βίας, της γυναικείας ανισοτιµίας. Στον δρόµο του συλλογικού
αγώνα -γυναικών και ανδρών- µε κριτήριο τα κοινά εργατικά
λαϊκά συµφέροντα, χτίζεται ασπίδα προστασίας σε κάθε χώρο
δουλειάς, εκπαίδευσης, στις γειτονιές, απέναντι στην πολύ-
µορφη βία, ώστε κάθε γυναίκα να αντέξει να βρει το θάρρος, το
πείσµα, να παλέψει µαχητικά για τα δικαιώµατά της για να αλλά-
ξει τη ζωή της. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
την κ. Δάγκα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, τριάντα οκτώ µαθητές και µαθήτριες και τρεις
εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το 1ο Γυµνάσιο Σκάλας Ωρωπού.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Καλείται στο Βήµα η κ. Ασηµακοπούλου, Βουλευτής της Ελ-
ληνικής Λύσης, για πέντε λεπτά. 

ΣΟΦΙΑ – ΧΑΪΔΩ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα περιστατικά έµφυλης βίας
συγκλονίζουν µε τραγική συχνότητα την κοινή γνώµη. Η διεθνής
ηµέρα για την εξάλειψη της βίας κατά των γυναικών µάς υπεν-
θυµίζει ότι δεν γνωρίζουν ούτε µορφωτικό ούτε βιοτικό επίπεδο.
Δεν γνωρίζουν ηλικία ή κοινωνικές τάξεις. Συµβαίνουν στις ίδιες
τις χώρες που δίδαξαν πολιτισµό. 

Η ενδοοικογενειακή βία αποτελεί το πιο συχνό έγκληµα ανά-
µεσα στα πολλά που υφίστανται οι γυναίκες στην καθηµερινό-
τητά τους. Πρόκειται για ανθρώπινες τραγωδίες εγκλωβισµένες
στους τοίχους της οικογενειακής θαλπωρής. Γι’ αυτό πρέπει να
απαλλαγούµε, επιτέλους, από το σύνδροµο της κλειδαρότρυπας,
παρέχοντας συνθήκες τέτοιες που να επιτρέπουν στα θύµατα να
µιλήσουν. Σε πολλές περιπτώσεις η ψυχολογική βία είναι το προ-
οίµιο της άσκησης σωµατικής βίας, η κλίµακα και η συχνότητα
της οποίας επιδεινώνεται µε τα χρόνια και µπορεί να καταλήξει
σε δολοφονία. Δυστυχώς, ακόµη και σήµερα, το κοινωνικό
στίγµα είναι εχθρός της καταγγελίας για τις πράξεις βίας. 

Σύµφωνα µε έρευνες, για να φτάσει µία γυναίκα στο αστυνο-
µικό τµήµα και να καταγγείλει το γεγονός, έχει υποστεί προηγου-
µένως τριάντα πέντε επεισόδια βίας, ενώ σύµφωνα µε τελευταία
στοιχεία της εισαγγελίας της Αθήνας, γίνονται πάνω από διακό-
σιες καταγγελίες το µήνα σε συντριπτικά ποσοστά από γυναίκες
για ενδοοικογενειακή βία, δηλαδή πάνω από δύο χιλιάδες τον
χρόνο. Ο µοναδικός φορέας που καλείται να τις χειριστεί, το
Εθνικό Κέντρο Κοινωνικής Αλληλεγγύης, που ανήκει στο Υπουρ-
γείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, ενηµέρωσε τις ει-
σαγγελικές αρχές ότι για το 2024 δεν µπορεί να διεκπεραιώνει
πάνω από εκατό δικογραφίες τον χρόνο για τις καταγγελίες
αυτές. 

Ταυτόχρονα, σύµφωνα µε τους ειδικούς, η εµφάνιση περιστα-
τικών βίας, οποιασδήποτε µορφής, στο οικογενειακό περιβάλλον
ενός παιδιού δρα καταλυτικά στην ψυχική ισορροπία του και
στην ικανότητά του για µάθηση, διότι τα παιδιά αντιγράφουν από
τους γονείς τους τις απαξιωτικές και επιθετικές συµπεριφορές
που εισπράττουν µέσα στο οικογενειακό τους περιβάλλον. 

Η κοινωνική ευαισθητοποίηση µέσω διαρκών δράσεων, αλλά
και ο ρόλος που διαδραµατίζει το σχολείο είναι καθοριστικός,
καθώς µπορεί να λειτουργήσει σε µεγάλο βαθµό ως παράγοντας
πρόληψης, διαµορφώνοντας νέα, υγιή, κοινωνικά πρότυπα, αλλά
και θεραπείας διαµέσου της ενεργού συµµετοχής και της συνερ-
γασίας όλων των άµεσα και έµµεσα εµπλεκόµενων στο φαινό-
µενο της έµφυλης βίας, αλλά και της βίας εν συνόλω. 

Δεν γίνεται να µην αναφέρουµε, όµως, ότι λίγο πριν από το
2024 οι Ελληνίδες εξακολουθούν να αναγκάζονται να εξαιρούν
τον εαυτό τους από ορισµένους χώρους, δρόµους, γειτονιές και
φοβούνται ακόµη και να περπατήσουν έξω, ιδιαίτερα τις νυχτε-
ρινές ώρες, λόγω των αλλεπάλληλων κρουσµάτων επιθέσεων µε
πιο πρόσφατη την περίπτωση του Σύρου «δράκου των Εξαρ-
χείων». 

Εµείς στην Ελληνική Λύση σας το λέµε συνέχεια: Οι ποινές -
χάδια οδηγούν σε επαναλαµβανόµενες και ανεξέλεγκτες εγκλη-
µατικές συµπεριφορές. Χωρίς αυστηρότατες ποινές δεν υπάρχει
περίπτωση να εκλείψει αυτή η µάστιγα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως αντιλαµβάνεστε, η βία
κατά των γυναικών και οι επιπτώσεις της απαιτούν κυρίως θε-
σµικά µέτρα από την πλευρά της πολιτείας. Η όξυνσή της απο-
δεικνύει ότι πρέπει να µπει στον χάρτη των προτεραιοτήτων της,
καθώς χρειάζονται περισσότερες δράσεις για την εξάλειψή της,
διότι δεν είναι µόνο κοινωνικό πρόβληµα που ανθεί στις παρυφές
της κοινωνίας, αλλά είναι µείζον πολιτικό. Συνιστά ένα έγκληµα
που πρέπει να αντιµετωπιστεί. Η προσπάθεια για την αποφασι-
στική, αποτελεσµατική και έγκαιρη αντιµετώπιση όλων των µορ-
φών βίας, πρέπει να είναι συνεχής και αδιαπραγµάτευτη. 

Τρία είναι τα βασικά εργαλεία για την καταπολέµησή της: Πρό-
ληψη, µηδενική ανοχή και αυστηροποίηση των ποινών. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
την κυρία Ασηµακοπούλου.

Καλείται στο Βήµα ο κ. Πέτρος Δηµητριάδης, Βουλευτής των
Σπαρτιατών.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για πέντε λεπτά. 
ΠΕΤΡΟΣ ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η βία κατά των γυναικών είναι

ένα ευρύτατα διαδεδοµένο τόσο διεθνές όσο και εγχώριο φαι-
νόµενο. 

Σύµφωνα µε τα στοιχεία του ΟΗΕ, µία στις τρεις γυναίκες έχει
αντιµετωπίσει παγκοσµίως σωµατική ή και σεξουαλική βία, του-
λάχιστον, µία φορά στη ζωή της, ενώ και σύµφωνα µε τα στοιχεία
της Εισαγγελίας Αθηνών, κάθε χρόνο έχουµε δύο χιλιάδες κα-
ταγγελίες βίας κατά των γυναικών. 

Να τονίσω πως η βία κατά των γυναικών έχει τρεις µορφές:
Είναι η σωµατική, είναι η οικονοµική, αλλά είναι και η σεξουαλική.
Δυστυχώς, σε πολλές περιπτώσεις ο φόβος του κοινωνικού δια-
συρµού, αλλά και ο φόβος γενικότερα του στιγµατισµού, απο-
τρέπουν πάρα πολλές γυναίκες από το να καταγγείλουν τα
συγκεκριµένα περιστατικά βίας στο αστυνοµικό τµήµα. Πρέπει
να γίνουν αλλεπάλληλα περιστατικά βίας ώστε, ουσιαστικά, να
πάει µια γυναίκα στο αστυνοµικό τµήµα να καταγγείλει το περι-
στατικό. Αυτό είναι ένα σοβαρό φαινόµενο και πρέπει να το εξε-
τάσουµε σοβαρά. 

Στο σηµείο αυτό θα ήθελα να πω, πως παρά το γεγονός ότι η
εθνική έννοµη τάξη έχει αντιµετωπίσει το φαινόµενο της ενδοοι-
κογενειακής βίας µε τον ν.3500/2006 και παρά το γεγονός ότι τα
τελευταία χρόνια έχουν γίνει ειδικά αστυνοµικά τµήµατα τα οποία
εξειδικεύονται στη βία κατά των γυναικών, όπως επίσης έχει αυ-
στηροποιηθεί και η ποινή του βιασµού -η οποία πλέον τιµωρείται
µε ισόβια, αλλά επίσης διώκεται αυτεπαγγέλτως- υπάρχουν πάρα
πολλά προβλήµατα στην απονοµή δικαιοσύνης και στην αντιµε-
τώπιση των περιστατικών βίας κατά γυναικών. Όπως πολύ σωστά
είπε και ο κύριος Πρόεδρος στην εισήγησή του, πάρα πολλές πε-
ριπτώσεις βίας κατά γυναικών, ουσιαστικά, αρχειοθετούνται και
ουσιαστικά δεν πηγαίνουν συχνά στο ακροατήριο. 

Αυτό οφείλεται κυρίως στην υποστελέχωση και στη δυσλει-
τουργία του Εθνικού Κέντρου Αλληλεγγύης, το οποίο λειτουργεί
ως διαµεσολαβητής στις περιπτώσεις βίας κατά γυναικών. Έτσι,
λοιπόν, σε πάρα πολλές περιπτώσεις, επειδή αδυνατούν να αν-
τιµετωπίσουν το πλήθος των καταγγελιών και µάλιστα, όπως
πολύ σωστά είπε και η προηγούµενη συνάδελφος, ενηµέρωσε
επίσηµα πως από το 2024 θα µπορεί να αντιµετωπίζει µόνο εκατό
περιπτώσεις καταγγελιών το χρόνο, πάρα πολλές περιπτώσεις
καταλήγουν στο αρχείο. Δεν µπορούν να αντιµετωπιστούν εγκαί-
ρως. Αυτό, ουσιαστικά, έχει ως συνέπεια την καθυστέρηση απο-
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νοµής δικαιοσύνης και την καθυστέρηση επιβολής ποινών σε πε-
ριπτώσεις βίας κατά γυναικών. 

Θα θέλαµε, λοιπόν, να υπάρξει µια νοµοτεχνική βελτίωση και
µια καλύτερη στελέχωση του Εθνικού Κέντρου Αλληλεγγύης, το
οποίο είναι µια ανεξάρτητη αρχή και εδώ θα πρέπει να τονίσω
πως θα πρέπει να υπάρξει ένας ευρύτερος συντονισµός µεταξύ
του κράτους, αλλά και ανεξάρτητων αρχών, διότι διαφορετικά
θα έχουµε πάρα πολλές καθυστερήσεις στις περιπτώσεις απο-
νοµής δικαιοσύνης για τη βία κατά των γυναικών. 

Επίσης, θα ήθελα να πω ότι χρειάζεται µια ευρύτερη εθνική
στρατηγική για την καλύτερη εφαρµογή της Συνθήκης της Κων-
σταντινούπολης. Θα θέλαµε, επίσης, να υπάρξουν κέντρα αντι-
µετώπισης θυµάτων βιασµού και κέντρο προστασίας γυναικών
θυµάτων βίας και να στηριχθούν επίσης και οι γυναίκες οι οποίες
χωρίζουν, λόγω ενδοοικογενειακής βίας, οι οποίες στη συνέχεια
αντιµετωπίζουν πάρα πολλά προβλήµατα ως µονογονεϊκές οικο-
γένειες, όπως προβλήµατα επιβίωσης και προβλήµατα, πάρα
πολλές φορές, ανατροφής των παιδιών. Θα θέλαµε, λοιπόν, οι
γυναίκες οι οποίες έχουν πέσει θύµατα κακοποίησης και στη συ-
νέχεια είναι µονογονεϊκές οικογένειες, να έχουν ευρύτερη και κα-
λύτερη στήριξη από το κράτος. Αυτό το τονίζουµε, βασικά. 

Τέλος, θα ήθελα να πω και το εξής: Υπάρχει µια πτυχή που δεν
την έχουµε τονίσει. Πάρα πολλές, ξέρετε, γυναίκες που είναι θύ-
µατα τράφικινγκ σχετίζονται µε την παράνοµη µετανάστευση, µε
τους διακινητές παράνοµων µεταναστών. Αυτό το γεγονός πρέ-
πει να το αντιµετωπίσουµε -είναι µια πτυχή που δεν θίγεται
συχνά- όπως επίσης ένα τµήµα των κακοποιητών, των ανδρών
δηλαδή που κακοποιούν γυναίκες, ανήκουν στο ακραίο Ισλάµ.
Αυτά πρέπει να τα δούµε και να τα θίξουµε, γιατί δυστυχώς είναι
ένα φαινόµενο το οποίο δεν θίγεται συχνά. 

Τέλος, θα ήθελα να πω ότι εµείς ως Σπαρτιάτες πιστεύουµε
στην ισότιµη αντιµετώπιση των γυναικών, στον αµοιβαίο σεβα-
σµό, δεν θέλουµε τη βία, θέλουµε µηδενική ανοχή στη βία κατά
των γυναικών, γιατί θεωρούµε ότι οι γυναίκες είναι το ήµισυ του
ελληνικού έθνους και γι’ αυτόν τον λόγο θα πρέπει να τις σεβό-
µαστε. Επειδή ακούστηκε για άνδρες που κακοποιούν γυναίκες,
θα ήθελα να παρακαλέσω λίγο να µην υπάρξει το στερεότυπο
του άνδρα - κακοποιητή και του άνδρα - βιαστή. Δεν είµαστε εξ
ορισµού βιαστές ούτε είµαστε κακοποιητές. Υπάρχουν πάρα
πολλοί άνδρες που σεβόµαστε τις γυναίκες. Υπάρχουν άνδρες
οι οποίοι πιστεύουµε στην ισοτιµία. Θα θέλαµε, λοιπόν, να µην
υπάρξει µια αντιπαλότητα µεταξύ των δύο φύλων, αλλά να υπάρ-
ξει µια ισοτιµία και ένας αµοιβαίος σεβασµός. 

Θα ήθελα να πω, επίσης, µε αφορµή τα περιστατικά ενδοοικο-
γενειακής βίας, να µην στοχοποιείται ο θεσµός της ελληνικής οι-
κογένειας. Να µην θεωρούµε δηλαδή ότι όλες οι ελληνικές
οικογένειες εκ προοιµίου έχουν περιστατικά βίας. Είναι πάρα
πολύ σηµαντικό αυτό και πρέπει να το τονίσω αυτό, βασικά, ως
άνδρας οµιλητής. 

Κλείνοντας, θα ήθελα να πω ότι εµείς, από την πλευρά µας,
θέλουµε να εκφράσουµε τη συµπαράστασή µας σε όλες τις κα-
κοποιηµένες γυναίκες, στους συγγενείς των δολοφονηµένων γυ-
ναικών και να πούµε ότι είµαστε στο πλευρό τους. Θα θέλαµε να
καλέσουµε όλες τις γυναίκες που πέφτουν θύµατα βίας να κα-
ταγγέλλουν τα περιστατικά, να µην σιωπούν. 

Από την πλευρά µας, είµαστε κατά της βίας κατά των γυναι-
κών, κατά της εκµετάλλευσης των γυναικών, κατά της σεξουαλι-
κής παρενόχλησης και γενικότερα κατά της κάθε µορφής
διάκρισης εναντίον των γυναικών. Λέµε «όχι» στη βία, «ναι» στην
ισοτιµία, «ναι» στον αµοιβαίο σεβασµό και «ναι» στην  αλληλο-
συµπλήρωση και στον αµοιβαίο σεβασµό των δύο φύλων.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Δηµητριάδη. 
Καλείται στο Βήµα η κ. Ασπασία Κουρουπάκη, Βουλευτής της

Νίκης.
ΠΑΥΛΟΣ ΧΡΗΣΤΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν θα έπρεπε να είναι

εδώ και η αρµόδια Υφυπουργός να µας ακούσει;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Εκπροσωπείται η Κυ-

βέρνηση,  κύριε συνάδελφε.
ΠΑΥΛΟΣ ΧΡΗΣΤΙΔΗΣ: Ναι, εντάξει, αλλά είναι επετειακή ανα-

φορά, γι’ αυτό το είπα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ορίστε, κυρία Κου-

ρουπάκη, έχετε τον λόγο για πέντε λεπτά.
ΑΣΠΑΣΙΑ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατά µία αξιοσηµείωτη συγκυ-

ρία, η Διεθνής Ηµέρα για την Εξάλειψη της Βίας κατά των Γυναι-
κών συµπίπτει µε την ηµέρα που η Εκκλησία µας τιµά τη
µεγαλοµάρτυρα Αγία Αικατερίνη, µία γυναίκα που υπέστη φρικτή
βία και βασανιστήρια και µαρτύρησε µόνο και µόνο για την πίστη
της στον Χριστό. 

Ο πανηγυρισµός της µνήµης της και η παρουσία της στη ζωή
µας χίλια εφτακόσια είκοσι χρόνια µετά το µαρτύριό της, αποτε-
λεί τον θρίαµβο των αδυνάτων απέναντι στους ισχυρούς, των τα-
πεινών απέναντι στους υπερήφανους, της ζωής πάνω στον
θάνατο. Αποτελεί, όµως, και µία υπόµνηση για τον µακρύ κατά-
λογο των γυναικών που αποτελούν τα πρώτα θύµατα της βίας,
της αρπαγής και της κακοποίησης που υφίστανται σε καιρό ει-
ρήνης ή εν µέσω πολέµων για την πίστη ή την καταγωγή τους. 

Καθώς προ µερικών ηµερών ήταν η σαρακοστή µαύρη επέ-
τειος της παράνοµης ίδρυσης του ψευδοκράτους στην Κύπρο,
ας χαµηλώσουµε λίγο το βλέµµα µπροστά στις αθώες χιλιάδες
γυναίκες και κορίτσια της Κύπρου, που υπέστησαν κάθε λογής
εξευτελισµούς και κακοποίηση από τον τουρκικό στρατό κατο-
χής. Είναι ένα έγκληµα που η ελληνική πολιτεία δεν απέτρεψε
και που ακόµη και σήµερα παραµένει ατιµώρητο, ένα έγκληµα
που πρέπει κάθε στιγµή να µας θυµίζει τι συµβαίνει στη ζωή και
την τιµή των πολιτών ενός κράτους όταν καταλύεται η κυριαρχία
του. Θέλουµε την πατρίδα ασφαλή, εσωτερικά και εξωτερικά, εγ-
γυήτρια της ζωής και της τιµής των κατοίκων της, ανεξαρτήτως
φύλου και ηλικίας.

Η προστασία της οικογένειας και η δηµογραφική της ανάπτυξη
αποτελεί προαπαιτούµενο για να µείνει η πατρίδα µας ακέραιη,
µια κιβωτός ειρήνης και ευηµερίας για τους Έλληνες. Η ασφά-
λεια στις µέρες µας αποτελεί ζητούµενο. 

Γιατί νοµίζετε ότι ασκείται βία κατά των γυναικών; Διότι οι γυ-
ναίκες είναι πιο αδύναµες από τη φύση τους. Εποµένως ο αρσε-
νικός φίλος ή συγγενής ασκεί βία εναντίον τους επειδή µπορεί.
Όπως, ακριβώς, ασκείται βία γενικά από τους δυνατούς εναντίον
των αδυνάτων, από τους µεγάλους εναντίον των παιδιών -ή και
στη διεθνή πολιτική- από τα µεγάλα και ισχυρά κράτη, εναντίον
των µικρών και αδύνατων κρατών.

Σε κοινωνικό επίπεδο, η βία κατά των γυναικών είναι εµφύλιος
πόλεµος και όχι απλώς έµφυλη βία. Το ίδιο είναι και η βία κατά
των νέων και κατά των αδυνάτων και κατά των παιδιών. Προέρ-
χεται και τροφοδοτείται από τις ανισότητες, οι οποίες δεν είναι
µόνον οικονοµικές. 

Τις τελευταίες ηµέρες γίναµε µάρτυρες ενός αριθµού επιθέ-
σεων κατά γυναικών στο κέντρο της Αθήνας. Όπως προκύπτει
από τα δηµοσιεύµατα στον τύπο ο φερόµενος δράστης είχε προ-
φυλακιστεί για απόπειρα βιασµού και αποφυλακίστηκε υπό
όρους λόγω παρέλευσης του ανωτάτου ορίου κράτησης. Οι
αρµοί του κράτους αστόχησαν να προστατεύσουν αυτές τις γυ-
ναίκες. Η δικαιοσύνη καθυστέρησε να επιληφθεί και να επιβάλει
την προβλεπόµενη ποινή. Τα συστήµατα επιτήρησης απέτυχαν
να εντοπίσουν τον φερόµενο δράστη µετά την παραβίαση των
όρων της αποφυλάκισής του. Η αστυνοµία απέτυχε να παρέµβει
έγκαιρα και να αποτρέψει τον µεγάλο αριθµό επιθέσεων. Άλλω-
στε σε τέτοιου είδους εγκλήµατα ο κλασικός σωφρονισµός µέσω
της ποινής συνήθως δεν αποδίδει. Πρόκειται για ιστορία επανα-
λαµβανόµενη, σεξουαλικοί παραβάτες αποφυλακίζονται και δια-
πράττουν εκ νέου τα ίδια εγκλήµατα.

Τα συµβουλευτικά κέντρα και ξενώνες φιλοξενίας που λειτουρ-
γούν κυρίως από λίγους δήµους αποτελούν απαραίτητες, αλλά
όχι επαρκείς σε αριθµό δοµές, για την προστασία των γυναικών
που βρίσκονται σε άµεσο κίνδυνο. Η δικαιοσύνη, η αστυνοµία και
άλλοι φορείς της δηµόσιας διοίκησης έχουν τον πρώτο λόγο,
αλλά κινούνται µε πολύ αργά αντανακλαστικά. Απουσιάζουν αυ-
στηρά τυποποιηµένες διαδικασίες γρήγορης αξιολόγησης του
κινδύνου και λήψης µέτρων προστασίας των προσώπων που εκτί-
θενται σε κίνδυνο βίας µέσα σε δεσµευτικές για τη διοίκηση και
τη δικαιοσύνη προθεσµίες. Το κράτος είναι απολύτως απόν από
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κάθε µέτρο.
Ας δώσουµε µεγαλύτερη προσοχή και σε άλλες µορφές εξαρ-

τήσεων, όπως το αλκοόλ και ο τζόγος. Ο Παγκόσµιος Οργανι-
σµός Υγείας, τον οποίο η Κυβέρνηση ακολουθεί πιστά σε άλλα
ζητήµατα, προειδοποιεί για τον εθισµό στο αλκοόλ ως µέγιστο
παράγοντα κινδύνου για τη βία κατά των γυναικών. Άγρια δύση
σε αυτό το πεδίο. Παρόµοια επιστηµονικά ευρήµατα υπάρχουν
για τη σχέση του τζόγου και των οικονοµικών προβληµάτων που
προκαλεί την ενδοοικογενειακή βία. Τι έχουν κάνει µέχρι σήµερα
οι κυβερνήσεις πάνω σε αυτά τα ζητήµατα;

Ας σταµατήσει, λοιπόν, το υποκριτικό ενδιαφέρον για τη βία
κατά των γυναικών µε το ύφος που υπαγορεύει η πολιτική ορθό-
τητα. Να αποφασίσουµε επιτέλους ως πολιτεία και κοινωνία να
πάρουµε γενναία µέτρα για την αντιµετώπιση των αιτιών που
αναπαράγουν τη βία από την ευαίσθητη κιόλας παιδική ηλικία.

Σε κάθε περίπτωση, άσκηση βίας κατά γυναικών ή νέων ή παι-
διών, η απάντηση είναι η παιδεία, η παιδεία που πρέπει να επι-
στρέψει στις ζωές µας και να µην περιορίζεται στο σχολείο και
στην ανακάλυψη πάλι της ηθικής ως συστατικού στοιχείου της
πολιτικής συµπεριφοράς, αλλά και της οικονοµικής ανάπτυξης.

Δεν πρέπει να πετύχουµε τους οικονοµικούς ή πολιτικούς µας
στόχους πάση θυσία και πατώντας επί πτωµάτων. Ο σκοπός δεν
αγιάζει τα µέσα, αν δεν είναι σωστός. Έχει σηµασία να τιµωρείται
παραδειγµατικά ο πολιτικός και ο εργολάβος που χρηµατίστηκαν
για να υπογράψουν σύµβαση του δηµοσίου για την ασφάλεια
των τρένων και οδήγησαν στον θάνατο πενήντα επτά ανθρώπους
στα Τέµπη, για να πούµε και κάτι επίκαιρο. Η διαφθορά ποτέ δεν
περιορίζεται σε ένα τοµέα. Διαπερνά το µεδούλι του ανθρώπου
που δεν ορρωδεί προ ουδενός εµποδίου, προκειµένου να πετύχει
τον στόχο του. Είναι αδίστακτος και µετέρχεται όλα τα µέσα για
την ατοµική επιτυχία.

Δεν χρειάζεται πάντοτε να ανατρέχουµε στις διεθνείς ηµέρες,
αυτό το εορτολόγιο της παγκόσµιας τάξης, προκειµένου να φέρ-
νουµε στο επίκεντρο των συζητήσεων διάφορα κοινωνικά ζητή-
µατα. Δικαίως ο κόσµος θεωρεί τις συζητήσεις που κάνουµε σε
αυτό το πλαίσιο προσχηµατικές και ευκαιριακές. Η ελληνική κοι-
νωνία αδιάφορη για όσα λέµε εδώ µπορεί ακόµα και σήµερα να
εµπνέεται και να βρίσκει τον προσανατολισµό της από το παρά-
δειγµα των ηρώων και των αγίων της ρωµιοσύνης.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
την κ. Κουρουπάκη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, τριάντα οκτώ µαθητές και µαθήτριες και δύο
εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το 1ο Γυµνάσιο Σκάλας Ωρωπού
(δεύτερο τµήµα).

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Καλείται στο Βήµα, µε την οποία θα κλείσει η συνεδρίαση, η
Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Πλεύσης Ελευθε-
ρίας κ. Ζωή Κωνσταντοπούλου.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Καλωσορίζω και εγώ τα παιδιά από τη Σκάλα Ωρωπού. Είστε
τριάντα οκτώ µαθητές και µαθήτριες και δύο συνοδοί εκπαιδευ-
τικοί, δηλαδή τετραπλάσιοι απ’ ό,τι είµαστε εδώ οι Βουλευτές,
για µια πολύ σηµαντική ηµέρα που είναι η 25η Νοεµβρίου, η παγ-
κόσµια ηµέρα κατά της έµφυλης βίας, η ηµέρα εκείνη που έχει
ταχθεί για την εξάλειψη της βίας κατά των γυναικών και που συ-
νολικότερα εµείς οι γυναίκες πιο πολύ την αναφέρουµε και ως
ηµέρα κατά των διακρίσεων των πάσης φύσεως συµπεριφορών
που στοχοποιούν όχι µόνο τις γυναίκες, αλλά και άλλες κοινωνι-
κές κατηγορίες.

Δεν µπορώ να µην πω αυτό που σκέφτοµαι. Δεν είναι αυτή η
εικόνα της Βουλής µε δέκα Βουλευτές. Ευτυχώς ήρθε και ο κύ-
ριος Υπουργός για να απαντήσει σε επίκαιρη ερώτηση στη συ-

νέχεια. Μέχρι πρότινος ήταν άδεια τα υπουργικά κυβερνητικά
έδρανα. Αυτή η εικόνα δεν είναι αυτή που αρµόζει. Αν η Βουλή
και η Κυβέρνηση θέλουν πράγµατι να κάνουν κάτι για την εξά-
λειψη της έµφυλης βίας, θα έπρεπε να προκαλέσουν µια ανοιχτή
συζήτηση µε ακρόαση των φορέων που αγωνίζονται κατά της έµ-
φυλης βίας και της κακοποίησης, µε ακρόαση γυναικών που
έχουν υποστεί βία και επέζησαν, µε διαφώτιση της κοινωνίας για
αυτά που πράγµατι συµβαίνουν. Θα έπρεπε, δηλαδή, να γίνει
αυτό που κάνουµε -τουλάχιστον ορισµένοι και ορισµένες- στην
κοινωνία επίµονα όλο αυτό τον καιρό, δηλαδή να µιλάµε για την
κακοποίηση των γυναικών, για τις γυναικοκτονίες, να υπογραµ-
µίζουµε τις κυβερνητικές κρατικές ελλείψεις και αβελτηρίες και
να µην συµβιβαζόµαστε.

Βέβαια το 2023 ο Πρόεδρος της Βουλής δεν θεώρησε ότι είναι
µια σηµαντική αναφορά η αναφορά στην εξάλειψη της βίας κατά
των γυναικών και γι’ αυτό είπε ότι δεν χρειάζεται να γίνει την Πα-
ρασκευή εν όψει της παγκόσµιας ηµέρας, αλλά µπορούσε να
αναβληθεί για σήµερα. Είναι η ίδια αντίληψη που βάζει στη γωνία
και κάτω από το χαλί τα εγκλήµατα κακοποίησης και τα εγκλή-
µατα κατά των γυναικών.

Είµαι πάντως χαρούµενη, γιατί από τα χείλη της Υφυπουργού
-που ήρθε µόνον στην αρχή και έφυγε- άκουσα τη λέξη γυναικο-
κτονίες και είναι πολύ σηµαντικό αυτό. Την ανέφερε τη λέξη αυτή
και η εισηγήτρια του κυβερνώντος κόµµατος. Είναι και αυτό πολύ
σηµαντικό. Όµως, από το 2022 ρωτάω τον κ. Μητσοτάκη, τον
Πρωθυπουργό της χώρας, εάν θα θεσµοθέτησε η Κυβέρνησή
του την αξιόποινη διάσταση της γυναικοκτονίας, όχι µόνο την πε-
ριγραφή της δηλαδή, αλλά την ποινικοποίηση των γυναικοκτο-
νιών ως αυτοτελών εγκληµάτων που έχουν ως χαρακτηριστικό
τη δολοφονία µιας γυναίκας επειδή είναι γυναίκα, επειδή κάποιος
-ο σύζυγος, ο σύντροφος, ο πρώην σύζυγος ή σύντροφος, ο συγ-
γενής- αισθάνεται ότι έχει εξουσία ζωής ή θανάτου επάνω στη
γυναίκα αυτή.

Μου έκανε εντύπωση η αναφορά της Υπουργού. Είµαστε -λέει-
καλύτερα. Δεν το γνωρίζω, γιατί το Υπουργείο στην τέταρτη ετή-
σια έκθεση για τη βία κατά των γυναικών δεν αναφέρει τα στοι-
χεία του έτους 2023. Βλέπω, όµως, ότι το 2022 καταγράφονται
είκοσι τέσσερις γυναικοκτονίες στο πλαίσιο της ενδοοικογενει-
ακής βίας σε σύνολο σαράντα πέντε δολοφονιών µε θύµατα γυ-
ναίκες. Δηλαδή, πάνω από 50%, το 53% των δολοφονιών
γυναικών ήταν γυναικοκτονίες, είχαν δηλαδή ως αιτία ότι οι γυ-
ναίκες αυτές ήταν γυναίκες. 

Η κακοποίηση των γυναικών στη χώρα µας και οι δολοφονίες
γυναικών, οι γυναικοκτονίες δεν αντιµετωπίζονται αποτελεσµα-
τικά. Οι κρατικοί µηχανισµοί είναι σχεδόν ανύπαρκτοι και σίγουρα
αναποτελεσµατικοί και αυτό µπορεί να το διαπιστώσει κανείς αν
µιλήσει µε θύµατα αν υπερασπιστεί θύµατα, όπως κάνω στη ζωή
µου και µε την ιδιότητά µου, της δικηγόρου ή αν ακούσει τις ηχη-
τικές καταγραφές στην Άµεση Δράση, στο 100, από γυναίκες
που ζητούν απελπισµένα βοήθεια την ώρα που κακοποιούνται ή
αν επισκεφθεί κάποιους από τους ξενώνες όπου φιλοξενούνται
γυναίκες που έχουν κακοποιηθεί. 

Φυσικά οι λεκτικές αναφορές δεν µπορούν ούτε να καταγρά-
ψουν τον πόνο ούτε να αποτυπώσουν την απόγνωση ούτε να δώ-
σουν το µέγεθος της απελπισίας των γυναικών που παλεύουν για
τη ζωή τους, αντιµέτωπες µε κακοποίηση. Πολλές φορές πα-
λεύουν για να προστατεύσουν και τα παιδιά τους από τον ίδιο
κακοποιητή.

Η Πλεύση Ελευθερίας δεν έχει σταµατήσει να µιλά για την έµ-
φυλη βία και να ζητά αποτελεσµατική αντιµετώπιση. Το κάναµε
και πριν µπούµε στη Βουλή. Μόλις πριν οχτώ µήνες έγινε και µια
σειρά από συζητήσεις στο Θέατρο Τέχνης. Τις οργανώσαµε µε
τον Διαµαντή Καραναστάση και ήρθε και η Τζώρτζια Κεφαλά. Κα-
νείς µας δεν ήταν τότε Βουλευτής. Και µε αφορµή µια παρά-
σταση που αφορούσε την κακοποίηση των γυναικών, την
καταπίεση, την επανάληψη του κύκλου της βίας µιλήσαµε µε αν-
θρώπους που δρουν στο πεδίο κατά της κακοποίησης, σε συν-
δροµή των θυµάτων, αλλά και µε θύµατα και µε απλούς πολίτες. 

Κύριε Πρόεδρε, µια τέτοια συζήτηση θα πρέπει να οργανωθεί
εδώ στη Βουλή και η Πλεύση Ελευθερίας θέτει αυτό το αίτηµα
και στον Πρωθυπουργό. Μία προ ηµερησίας διατάξεως συζή-
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τηση στην Ολοµέλεια της Βουλής για τα ζητήµατα της έµφυλης
βίας και της κακοποίησης και µία ευρύτατη ακρόαση φορέων µε
παρεµβάσεις των φορέων για τα ζητήµατα αυτά. Εµείς θα το κά-
νουµε, αλλά κρίνουµε ότι θα ήταν πολύ πιο σηµαντικό να το κάνει
η Ολοµέλεια της Βουλής. 

Τέλος, ως η µοναδική γυναίκα Αρχηγός κόµµατος σήµερα, θα
ήθελα να πω ότι οι διακρίσεις, η κακοποίηση, η εµφύλια βία δεν
είναι καθόλου µακριά µας. Υπάρχουν οι ακραίες συνθήκες, όπως
το Ιράν όπου νεαρές κοπέλες δολοφονούνται από την αστυνοµία,
γιατί κρίνεται ότι δεν συµµορφώνονται µε τις επιταγές της αστυ-
νοµίας ηθών. Αλλά, υπάρχει δυστυχώς η ανακύκλωση της βίας,
η ανακύκλωση της λεκτικής κακοποίησης, ακόµη και µέσα στους
θεσµούς, ακόµη και µέσα στα δικαστήρια όπου επαναθυµατο-
ποιούνται τα θύµατα, ακόµη και µέσα στη Βουλή όπου το µπού-
λινγκ και η επιθετικότητα είναι πολύ πιο αυξηµένοι έναντι των
γυναικών Βουλευτών. 

Είναι εξαιρετικά σηµαντικό -και µε αυτό θα κλείσω- να ενισχυ-
θεί η εκπαίδευση όλων των εµπλεκοµένων φορέων, η εκπαίδευση

των αστυνοµικών, η εκπαίδευση των υγειονοµικών, η εκπαίδευση
δικαστικών και εισαγγελικών λειτουργών, η εκπαίδευση και των
πολιτικών σε αυτά που θα έπρεπε να είναι ανεπίτρεπτα, αλλά δυ-
στυχώς επαναλαµβάνονται. 

Κύριε Πρόεδρε, εγώ σήµερα καταθέτω επίκαιρη ερώτηση στον
Πρωθυπουργό. Τον ρωτώ εάν θα θεσµοθετήσει ως ποινικό αδί-
κηµα τη γυναικοκτονία, γιατί πιστεύω ακράδαντα ότι η εξάλειψη
της βίας κατά των γυναικών και κατά οποιασδήποτε ευάλωτης
οµάδας δεν επιτυγχάνεται µε βίντεο επετειακά, αλλά µε πράξεις
θεσµικές και θαρραλέες. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
την Πρόεδρο της Πλεύσης Ελευθερίας. Δεν νοµίζω ότι υπάρχει
κάποιος που δεν συµφωνεί µε το να διοργανωθεί µια ηµερίδα για
το συγκεκριµένο θέµα στη Βουλή. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η αναφορά στη
Διεθνή Ηµέρα για την Εξάλειψη της Βίας κατά των Γυναικών.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Εισερχόµαστε στη συ-
ζήτηση των 

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Με έγγραφό του ο Γενικός Γραµµατέας Νοµικών και Κοινοβου-
λευτικών Θεµάτων ενηµερώνει το Σώµα πως θα συζητηθούν επί-
καιρες ερωτήσεις.

Θα συζητηθεί η δέκατη έκτη µε αριθµό 410/20-11-2023 επί-
καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Β’ Θεσσαλονίκης
της Κοινοβουλευτικής Οµάδας Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας
κ. Λεωνίδα Στολτίδη προς την Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα:
«Για την άµεση αποκατάσταση, λόγω κατάρρευσης της εθνικής
οδού Φλώρινας - Κρυσταλλοπηγής στο ύψος του Πισοδερίου του
Δήµου Πρεσπών στην Περιφερειακή Ενότητα Φλώρινας».

Θα απαντήσει ο Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερικών κ. Θεό-
δωρος Λιβάνιος.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά, για την πρω-
τολογία σας.

ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΣΤΟΛΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, σοβαρό πρόβληµα δηµιουργήθηκε στις 3 Νο-

εµβρίου του 2023 εξαιτίας της υποχώρησης και κατάρρευση µέ-
ρους του τοιχίου αντιστήριξης της εθνικής οδού Φλώρινας -
Κρυσταλλοπηγής, στο ύψος του Πισοδερίου. Το σηµείο της κα-
τάρρευσης αποτελούσε και χώρο στάθµευσης επισκεπτών και
κατοίκων εντός της κοινότητας Πισοδερίου και είναι καθαρή σύµ-
πτωση ότι δεν θρηνήσαµε θύµατα και δεν προέκυψε καταστροφή
οχηµάτων. 

Επίσης, εδώ και µήνες πρόβληµα υπάρχει και σε άλλο σηµείο
της εν λόγω οδού, εξαιτίας κατολίσθησης όπως καταγγέλλουν
οι κάτοικοι όπου έχει κλείσει µια λωρίδα κυκλοφορίας, χωρίς
µέχρι σήµερα να έχει αποκατασταθεί, ενώ για τις εργασίες απο-
κατάστασης απαιτείται το πλήρες κλείσιµο της οδού. 

Να σηµειωθεί δε ότι είναι ο µόνος δρόµος που ενώνει τη Φλώ-
ρινα µε τα χωριά του δήµου Πρεσπών αλλά και την Αλβανία µέσω
του τελωνείου Κρυσταλλοπηγής. Η εξέλιξη αυτή ήταν αναµενό-
µενη, αφού υπήρχε έγγραφη προειδοποίηση από το 2020 του
Προέδρου της κοινότητας Πισοδερίου για τους σοβαρούς κιν-
δύνους που ελλόχευαν στο συγκεκριµένο σηµείο του δρόµου.
Με όλη αυτή την κατάσταση και ενόψει του χειµώνα έχουν δίκιο
οι κάτοικοι και οι µικροί επαγγελµατίες του Πισοδερίου, του
Δήµου Πρεσπών και συνολικά της περιοχής των Πρεσπών να
ανησυχούν και να διαµαρτύρονται, καθώς στα προβλήµατα που
ήδη βιώνουν εξαιτίας της αντιλαϊκής πολιτικής κυβέρνησης προ-
στίθενται νέα προβλήµατα, όπως της µετακίνησης, διανύοντας
µεγαλύτερες αποστάσεις για τη δουλειά, το σχολείο, τις εφοδια-
στικές ανάγκες κ.λπ., τη µεταφορά αγροτικών και δασικών προ-
ϊόντων και εφοδίων καθώς δεν επιτρέπεται η διέλευση φορτηγών
και λεωφορείων, ενώ καθίσταται ακόµη πιο δύσκολη η άµεση
πρόσβαση στο νοσοκοµείο της Φλώρινας. 

Επίσης, δεν είναι πλέον εύκολη και ασφαλής η πρόσβαση στο
χιονοδροµικό κέντρο Βίγλας Πισοδερίου, σε απόσταση δύο χι-
λιοµέτρων από το σηµείο της κατολίσθησης, µε αποτέλεσµα να
βρίσκονται σε απόγνωση οι ιδιοκτήτες και οι εργαζόµενοι κατα-
στηµάτων εστίασης και ενοικιαζόµενων δωµατίων στο Πισοδέρι.
Επιπλέον, σηµειώνεται ότι η υποστελέχωση σε εξειδικευµένο επι-
στηµονικό τεχνικό προσωπικό και όχι µόνο στην Περιφέρεια Δυ-
τικής Μακεδονίας είναι µεγάλη. 

Το αποτέλεσµα είναι να µην µπορεί να γίνεται ολοκληρωµένη
επίβλεψη ή συντήρηση του απαρχαιωµένου, στο µεγαλύτερο
κοµµάτι, οδικού εθνικού δικτύου µε ό,τι αυτό σηµαίνει για τους
εργαζόµενους και την ασφάλεια των διερχόµενων οδηγών. 

Οι ευθύνες είναι διαχρονικές και όλων των κυβερνήσεων γιατί
δεν είναι στις ιεραρχήσεις και στις προτεραιότητές τους οι ανάγ-
κες των πολλών, όπως αποδεικνύεται και στη συγκεκριµένη πε-
ρίπτωση. Είναι η ίδια η πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης που
στήριζαν και στηρίζουν όλα τα αστικά κόµµατα και οι περιφερει-
ακές αρχές. 

Κύριε Υπουργέ, ερωτάσθε σε τι ενέργειες θα προβεί άµεσα η
Κυβέρνηση ώστε να ληφθούν όλα τα αναγκαία µέτρα µε ευθύνη
του κράτους και της περιφέρειας για την πλήρη επισκευή της

οδού, ώστε να εξασφαλιστεί η ασφαλής µετακίνηση των κατοί-
κων της περιοχής και όχι µόνο, να ενισχυθούν τα µέτρα συντή-
ρησης του συνόλου του οδικού δικτύου και δεύτερον, να
στελεχωθούν όλες οι τεχνικές υπηρεσίες της περιφέρειας µε το
απαραίτητο µόνιµο εξειδικευµένο προσωπικό για την επαρκή
αναγκαία επίβλεψη επιθεώρηση-συντήρηση του εθνικού επαρ-
χιακού οδικού δικτύου της δυτικής Μακεδονίας. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Στολτίδη.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-

κών): Ευχαριστώ κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Στολτίδη, στην ερώτησή σας είναι δύο διαφορετικά γε-

γονότα που έχουν συµβεί. Είναι η κατάρρευση και υποχώρηση
του οδοστρώµατος και η κατάρρευση τοιχίου αντιστήριξης στην
περιοχή του Πισοδερίου. 

Είναι πολύ σηµαντικό κατ’ αρχάς να γίνει γρήγορα η αποκατά-
σταση και για τους λόγους που αναφέρετε, συν το γεγονός ότι
αρχίζει και η χειµερινή περίοδος και είναι ο κύριος οδικός άξονας
πρόσβασης ιδίως από τη Θεσσαλονίκη προς το χιονοδροµικό
κέντρο του Πισοδερίου. 

Τώρα η κυκλοφορία πρέπει να γίνει µέσω Καστοριάς Κρυστα-
λοπηγής από τη νότια πλευρά. Ο δρόµος, όπως γνωρίζετε –και
το θέτω και στην ερώτησή σας- είναι αρµοδιότητα της Περιφέ-
ρειας Δυτικής Μακεδονίας ως εθνικός δρόµος. Αίτηµα για το
συγκεκριµένο γεγονός για χρηµατοδότηση από το πρόγραµµα
φυσικών καταστροφών δεν έχει υποβάλλει η Περιφέρεια Δυτικής
Μακεδονίας. Υπενθυµίζω ότι και µε αφορµή την πρόσφατη κα-
κοκαιρία στη Θεσσαλία και τις πυρκαγιές, αλλά και τα γεγονότα
που έχουν γίνει, αµέσως µετά, πάνω από 106 εκατοµµύρια έχουν
ήδη υπογραφεί και σήµερα ή αύριο θα υπογραφούν άλλα 130
εκατοµµύρια, κυρίως για Θεσσαλία, αλλά και για άλλες περιοχές,
για αποκαταστάσεις από φυσικές καταστροφές. Προφανώς, εάν
έρθει ένα τέτοιο αίτηµα, θα το εξετάσει αµέσως η Κεντρική Επι-
τροπή Κρατικής Αρωγής για να επιλυθεί.

Τώρα, στο πρώτο κοµµάτι που είναι -όπως µας ενηµερώνει η
Περιφέρεια Δυτικής Μακεδονίας- η κατάπτωση οδοστρώµατος,
έχει δώσει έγκριση η αποκεντρωµένη διοίκηση για τη διακοπή
της κυκλοφορίας, προκειµένου να προχωρήσουν οι αποκαταστά-
σεις για εκτροπή σε παράπλευρη οδό, µέσω Ακρίτα Φλώρινας
και εκκρεµεί η απόφαση της Αστυνοµικής Διεύθυνσης Φλώρινας
για την έγκριση της διακοπής στο συγκεκριµένο σηµείο. Θα προ-
χωρήσει γρήγορα, γιατί µας ενηµερώνει η περιφέρεια ότι θα µπει
η υπάρχουσα εργολαβία, οπότε θα γίνει γρήγορα η αποκατά-
σταση.

Το δεύτερο θέµα, που είναι το τοιχίο αντιστήριξης, αυτό είναι
λίγο πιο σύνθετο θέµα, γιατί είναι ένα κατολισθητικό φαινόµενο
και χρειάζεται η γνώµη και η γνωµοδότηση επιστηµόνων, όπως
το Ινστιτούτο Αρχαιολογικών Μελετών και η Ελληνική Αρχή Γεω-
λογικών και Μεταλλευτικών Ερευνών και έχει ζητηθεί και η συν-
δροµή της Γενικής Γραµµατείας Πολιτικής Προστασίας. Έχουν
υποβληθεί µέχρι στιγµής, όλα τα µέτρα που χρειάζονται κυρίως
για την οδική ασφάλεια και για τους διερχοµένους και η επέµ-
βαση εκτείνεται περίπου σε µήκος εκατόν είκοσι µέτρων. Νοµίζω
ότι και αυτό θα το προχωρήσει γρήγορα η Περιφέρεια Δυτικής
Μακεδονίας. Είναι πράγµατι ένα ανησυχητικό γεγονός και ανε-
ξαρτήτως της όποιας αλλαγής γίνεται σε περιφερειακές ή δηµο-
τικές αρχές, µέχρι 31 Δεκεµβρίου υπάρχει συγκεκριµένη
περιφερειακή αρχή και πρέπει να προχωρήσει και αυτή γρήγορα
στην αποκατάσταση και να κάνει τις ενέργειες που πρέπει. 

Το σίγουρο είναι ότι πρέπει το Υπουργείο Εσωτερικών, αλλά
και το Υπουργείο Πολιτικής Προστασίας και Κλιµατικής Κρίσης
εξετάζει µε πολύ µεγάλη ευαισθησία τα συγκεκριµένα αιτήµατα
και ιδίως λόγω του επείγοντος του χαρακτήρα και είµαστε έτοι-
µοι να χρηµατοδοτήσουµε εφόσον ζητηθεί.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστώ πολύ τον
κύριο Υφυπουργό. 

Ο συνάδελφος κ. Στολτίδης έχει τον λόγο για τρία λεπτά για
να δευτερολογήσει.

ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΣΤΟΛΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
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Λαµβάνουµε υπ’ όψιν, κύριε Υπουργέ, αυτά που λέτε, αλλά
πρέπει να σταθούµε και σε αυτά που έγιναν. Έναν µήνα µετά, το
µόνο που έγινε είναι οι πλαστικές ταινίες να αντικατασταθούν µε
στερεωµένα µεταλλικά κάγκελα, για να µην πέσει κάποιος στο
σηµείο. Αν βλέπατε το βίντεο της κατάρρευσης, µιλάµε για κα-
τάρρευση µεγάλου όγκου σε κλάσµατα δευτερολέπτου. Πρόκει-
ται, όµως, για ένα έργο του 2000. Δεν προβλέφθηκε και
ελέγχθηκε η απορροή υδάτων κατά την εκτέλεση της εργολα-
βίας. Και, φυσικά, εδώ, αν µη τι άλλο, σε καµµία περίπτωση δεν
µπορούµε να µιλάµε για την κλιµατική κρίση, γιατί εδώ πρόκειται
για µια εργολαβική κρίση, όταν υπάρχουν τέτοιες ελλείψεις στα
έργα.

Και άντε, ας πούµε ότι έγιναν όλα αυτά, ακόµη και µετά από
το έγγραφο του Προέδρου της κοινότητας το 2020, πάλι δεν
έγινε τίποτα και εδώ µιλάµε για εγκληµατικές ευθύνες, γιατί προ-
φανώς δεν συζητάµε για την προσωπική διάθεση ή πρόθεση, για
την πολιτική σας µιλάµε. Η πολιτική σας, λοιπόν, γράφει στα
παλιά της τα παπούτσια την υγεία και τη ζωή του λαού µας και
των παιδιών του. Υπήρχε προειδοποίηση. Νοµίζουµε ότι παίζετε,
γενικώς, µε την οργή του λαού. Ο όγκος της γης κατέρρευσε
πάνω σε πάρκινγκ όπου µπορούσε εκείνη την ώρα να υπάρχει
και µαζική παρουσία κόσµου ή παιδιών. Φαίνεται, όµως, ότι νιώ-
θει ασφάλεια η πολιτική και το σύστηµά µας, ότι πάντα θα ξεγλι-
στρά µε στηµένες εξεταστικές και προανακριτικές. 

Ένας από τους πολύ σοβαρούς και πιθανούς λόγους κατάρ-
ρευσης, σύµφωνα µε τους µηχανικούς της περιφέρειας, είναι το
τεράστιο βάρος από τη µεταφορά ανεµογεννητριών. Ναι, αλλά
για την εγκατάστασή τους ξοδεύει η Κυβέρνηση δισεκατοµµύρια
ευρώ από τις τσέπες του λαού, ενώ για την ασφάλεια του λαού
της περιοχής κατά τη µεταφορά της εγκατάστασης δεν ξοδεύει
τίποτα. 

Θα µου επιτρέψετε, λοιπόν, να πω ότι γι’ αυτό όλες τις περι-
φέρειες και τους δήµους είχατε εξαγγείλει ότι τους θέλετε µπλε,
και για να µην υπάρχουν περιφερειάρχες και δήµαρχοι που µά-
χονται, απαιτούν αυτά που ανήκουν και δικαιούται ο λαός της πε-
ριοχής και βέβαια, ακυρώνουν και κάθε δυνατότητα να
διεκδικήσουν οργανωµένα αυτά που τους ανήκουν. Ο νέος κρα-
τικός προϋπολογισµός, όµως, δεν προβλέπει τίποτα για τους δή-
µους και τις περιφέρειες. Εκατοντάδες είναι τα εκατοµµύρια που
χρωστάει η Κυβέρνηση και που θα µπορούσαν να λύσουν αυτά
τα τοπικά ζητήµατα. Πάλι 7 δισεκατοµµύρια ευρώ στο ΝΑΤΟ για
δολοφονικές επιθέσεις εναντίον άλλων λαών, 12,5 δισεκατοµµύ-
ρια ευρώ σε επιχειρηµατικούς οµίλους, ατελείωτα δισεκατοµµύ-
ρια, αν θέλετε, µε πολιτικούς όρους για τα παράσιτα στην
οικονοµία και στην κοινωνία και τίποτα για τις ανάγκες του λαού. 

Εµείς δεν µπορούµε παρά να καλέσουµε τον λαό της περιο-
χής, γενικά, να βγει στο προσκήνιο και να βάλει τη σφραγίδα του,
γιατί αυτή η πολιτική έχει αφήσει εντελώς στην τύχη την υγεία
του, την ασφάλεια του, την ίδια του τη ζωή! Και των καιρικών φαι-
νοµένων και της κατάρρευσης όλων των υποδοµών που δεν
έχουν συντηρηθεί όλα αυτά τα χρόνια. Ουσιαστικά, δεν πρέπει
να περιµένει τίποτα από µια πολιτική που δεν δίνει φράγκο για
τα ζητήµατα που αφορούν στις ανάγκες του λαού συνολικά.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Στολτίδη. 
Ο κ. Λιβάνιος έχει τον λόγο για τρία λεπτά για να δευτερολο-

γήσει. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-

κών): Εντάξει, µπορούµε να συζητήσουµε τη γενική πολιτική κα-
τάσταση, µπορούµε να συζητήσουµε τον προϋπολογισµό, αλλά
δεν νοµίζω ότι είναι αυτή τη στιγµή ο χρόνος για να το κάνουµε,
σε δύο µε τρεις εβδοµάδες νοµίζω ότι και στην Επιτροπή Οικο-
νοµικών αλλά και στην Ολοµέλεια θα έχουµε όλο τον χρόνο για
να το συζητήσουµε. 

Εγώ θα ήθελα να πω µόνο ότι ο Δήµος Πρεσπών, που είναι
δίπλα από το Πισοδέρι, ως ορεινός δήµος, αλλά και ο Δήµος της
Φλώρινας και γενικά, µια σειρά ορεινών δήµων για πρώτη φορά
θα επωφεληθούν από τη µεγάλη αλλαγή που γίνεται στον τρόπο
κατανοµής των κεντρικών αυτοτελών πόρων. Οι µικροί ορεινοί
νησιωτικοί δήµοι θα επωφεληθούν από την αλλαγή των κριτη-

ρίων. Μπαίνει µέσα η έκταση που δεν υπήρχε. Μέχρι τώρα οι κεν-
τρικοί αυτοτελείς πόροι κατανέµονταν µόνο, κυρίως, µε βάση τον
πληθυσµό. Μπαίνει µέσα η έκταση, µπαίνει η ορεινότητα, µπαίνει
η νησιωτικότητα. Το αποτέλεσµα είναι να µην πάρει λιγότερα
χρήµατα κανένας δήµος, απ’ ό,τι πήρε το 2023 –δεν θα πρέπει
λιγότερα το 2024- και πολλοί µικροί δήµοι θα δουν έως και δι-
πλασιασµό της χρηµατοδότησης από τους κεντρικούς αυτοτε-
λείς πόρους. Είναι µια έµπρακτη απόδειξη του ενδιαφέροντος
για την ορεινότητα και τη νησιωτικότητα της χώρας και επιτέ-
λους, θα έχουµε και περισσότερα, αν θέλετε, οικονοµικά εργα-
λεία προκειµένου να υπάρξουν πόροι. 

Εγώ θα σας καταθέσω -για την πληρότητα της απάντησης- και
την απάντηση της Περιφέρειας Δυτικής Μακεδονίας για να την
έχετε υπ’ όψιν σας και από εκεί και πέρα φαίνεται ξεκάθαρα ότι
κάθε κρατικό επίπεδο εξουσίας είτε είναι πρωτοβάθµια η αυτο-
διοίκηση είτε είναι δευτεροβάθµια είτε είναι αποκεντρωµένη δι-
οίκηση είτε είναι το κεντρικό κράτος έχει το δικό της ρόλο, το
δικό της µερίδιο ευθύνης και τη δική της λογοδοσία προς τους
πολίτες. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερικών κ.

Θεόδωρος Λιβάνιος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ. 
Θα συνεχίσουµε µε τη συζήτηση της έβδοµης µε αριθµό

402/17-11-2023 επίκαιρης ερώτησης πρώτου κύκλου της Προ-
έδρου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Πλεύση Ελευθερίας» και
Βουλευτού Β1 Βόρειου Τοµέα Αθηνών, κ. Ζωής Κωνσταντοπού-
λου, προς την Υπουργό Πολιτισµού, µε θέµα: «Για την εκκρεµή
αίτηση στο Κεντρικό Συµβούλιο Νεότερων Μνηµείων (ΚΣΝΜ),
προς έγκριση µελέτης ανέγερσης οικίας, εντός της προσδιορι-
σµένης ζώνης προστασίας του ιστορικού ναού της Παναγίας της
Αρµάτας και των πλησίον αυτού καλλιµάρµαρων µνηµείων επί
κατάφυτου άλσους, συνδεόµενων µε την επανάσταση του 1821». 

Θα απαντήσει η Υπουργός Πολιτισµού κ. Στυλιανή Μενδώνη.
Η Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας κ. Κωνσταντοπούλου

έχει τώρα τον λόγο για την πρωτολογία της. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύρια Υπουργέ, καληµέρα!
Πριν εισέλθω στο αντικείµενο της ερώτησής µου, επιτρέψτε

µου µια σύντοµη παρατήρηση για την πρόσφατη παρέµβαση του
Πρωθυπουργού σε σχέση µε τα γλυπτά του Παρθενώνα. Παρα-
κολουθήσαµε τη χθεσινή του συνέντευξη σε βρετανικά µέσα και
θα ήθελα να υπενθυµίσω ότι η Πλεύση Ελευθερίας στηρίζει απο-
λύτως τη διεκδίκηση της επανένωσης των γλυπτών του Παρθε-
νώνα και της επίτευξης της ακεραιότητας του µνηµείου, αλλά
θεωρούµε ότι η Κυβέρνηση όφειλε και οφείλει να κάνει πολλά
περισσότερα προς αυτή την κατεύθυνση και ιδίως να ενεργοποι-
ηθεί σε σχέση µε την αποκαλυφθείσα αξιόποινη δράση ιθυνόν-
των του Βρετανικού Μουσείου που υπεξαίρεσαν και διοχέτευσαν
στην ιδιωτική αγορά αρχαία αντικείµενα και ελληνικά αρχαία. 

Έρχοµαι τώρα στο αντικείµενο της επίκαιρης ερώτησης, η
οποία αφορά σε ένα πολύ σοβαρό και ευαίσθητο ζήτηµα που θέ-
λησα να θέσω υπ’ όψιν σας και ελπίζω να προκαλέσω την παρέµ-
βασή σας. 

Στις Σπέτσες έχει βουίξει ο τόπος από την πρόθεση επιχειρη-
µατία - εφοπλιστή, του κ. Κούστα, να χτίσει εντός της προστα-
τευόµενης ζώνης, γύρω από την Παναγία την Αρµάτα. Το
ιστορικό αυτό αρχαίο εκκλησάκι είναι χτισµένο λίγο µετά από τις
8 Σεπτεµβρίου του 1822 και εποµένως, υπάγεται στον νόµο περί
αρχαιοτήτων, λογίζεται ως αρχαίο και όχι ως νεότερο µνηµείο.
Διχάζει η πρόθεσή του, λοιπόν, να χτίσει στα τριάντα επτά µέτρα
απόσταση από το εκκλησάκι αυτό, ενώ µε απόφαση της Υπουρ-
γού Πολιτισµού, της αείµνηστης Μελίνας Μερκούρη, ήδη από το
1988 όλος ο περιβάλλων χώρος σε ακτίνα εκατόν πενήντα µέ-
τρων από το εκκλησάκι της Παναγίας της Αρµάτας, είναι προ-
στατευόµενος χώρος, το δε µνηµείο συνδέεται άρρηκτα µε τον
περιβάλλοντα χώρο αυτού. 

Υπάρχει ένα ζήτηµα, συνεπώς, προστασίας της πολιτιστικής
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µας κληρονοµιάς, προστασίας του φυσικού περιβάλλοντος, προ-
στασίας της ενότητας πολιτιστικού µνηµείου και φυσικού περι-
βάλλοντος και υπάρχει, βεβαίως και ένα ζήτηµα παρέκβασης και
παραβίασης των κανόνων της προστασίας, όταν πρόκειται για
κραταιά πρόσωπα, για οικονοµικούς παράγοντες. 

Η ερώτηση, λοιπόν, που σας απευθύνω έχει αφ’ ενός ως αντι-
κείµενο ποιες είναι οι µέχρι τώρα ενέργειες του Υπουργείου για
να προστατευθεί ο ιερός ναός και δεύτερον, εάν υπάρχει -αυτή
ήταν η ερώτηση που διατύπωσα στις 17 Νοεµβρίου- εισήγηση
στο πλαίσιο του Υπουργείου Πολιτισµού ή κάποιας επιτροπής -
και µάλιστα θετική- προκειµένου να υπάρξει οικοδόµηση µε βάση
αυτή την άδεια που αιτείται ο συγκεκριµένος εφοπλιστής µέσω
των εταιρειών συµφερόντων του. 

Ξέρετε, βεβαίως, ότι και ο Δήµος Σπετσών είναι πάρα πολύ
ενεργός στην προστασία και του µνηµείου και του συνολικού πε-
ριβάλλοντος χώρου, γνωρίζω ότι ενώ είχε προγραµµατιστεί κά-
ποια αυτοψία του Κεντρικού Συµβουλίου Νεότερων Μνηµείων
αυτή έχει αναβληθεί δύο φορές. 

Ελπίζω να είναι µε δική σας παρέµβαση αυτή η αναβολή, γιατί
γνωρίζουµε ότι δεν είναι αρµοδιότητας του Κεντρικού Συµβου-
λίου Νεότερων Μνηµείων ο συγκεκριµένος τόπος. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την Πρόεδρο της Πλεύσης Ελευθερίας. 
Παρακαλώ πολύ, κυρία Υπουργέ, τρία λεπτά για την πρωτολο-

γία σας.
ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού): Ευχαριστώ

πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κατ’ αρχάς, κυρία Πρόεδρε, ευχαριστώ για τη στήριξη στη

διεκδίκηση στο εθνικό ζήτηµα των γλυπτών του Παρθενώνα και
της οριστικής επανένωσής του στο Μουσείο της Ακρόπολης.

Ξέρετε ότι αυτά τα τεσσερισήµισι χρόνια η Κυβέρνηση του Κυ-
ριάκου Μητσοτάκη -και ο ίδιος προσωπικά- εργάζεται συστηµα-
τικά, µεθοδικά και έχει πετύχει µία σειρά πολύ θετικών εξελίξεων
στο θέµα αυτό. 

Έχετε απόλυτο δίκιο για την αξιόποινη πράξη των ιθυνόντων
του Βρετανικού Μουσείου, ήταν οι εντεταλµένοι λειτουργοί οι
οποίοι έπρεπε να φυλάνε και να προστατεύουν τα εκθέµατα. Εδώ
συνέβη το αντίθετο. Έχει επιληφθεί η δικαιοσύνη στο Ηνωµένο
Βασίλειο, όπως ξέρετε, είναι µια υπόθεση την οποία την παρα-
κολουθούµε πάρα πολύ στενά. 

Σε κάθε περίπτωση το γεγονός αυτό, της µεγάλης αυτής κλο-
πής -µιλάµε για πάνω από δύο χιλιάδες αντικείµενα- κατέρριψε
µε κρότο και το τελευταίο επιχείρηµα του Βρετανικού Μουσείου
ότι τα γλυπτά φυλάσσονται καλύτερα στο Λονδίνο από ό,τι στην
Αθήνα.

Τώρα για το θέµα της ερώτησής σας ξέρετε πάρα πολύ καλά
ότι οι Σπέτσες, όλο το νησί, είναι προστατευόµενος ιστορικός
τόπος από το Υπουργείο Πολιτισµού και προφανώς υπάγεται το
σύνολο του νησιού στις διατάξεις του ν.4858/2021. Όπως είπατε
και εσείς έχει κατατεθεί αίτηµα στο Υπουργείο Πολιτισµού από
την εταιρεία «Σπέτσες Κτηµατική Ανώνυµη Εταιρεία Διαχείρισης
και Αξιοποίησης Ακινήτου» και το θέµα αυτό τελεί υπό γνωµοδό-
τηση στο Κεντρικό Συµβούλιο Νεότερων Μνηµείων, διότι το σύ-
νολο του νησιού, όπως είπα, προστατεύεται ως ιστορικός τόπος.

Εποµένως, οι Σπέτσες τελούν υπό την εποπτεία της Υπηρεσίας
Νεότερων Μνηµείων και Τεχνικών Έργων Αττικής και Νήσων και
της αρµόδιας κεντρικής υπηρεσίας του Υπουργείου και του συγ-
κεκριµένου κεντρικού συµβουλίου. Πράγµατι το υπό εξέταση οι-
κοδόµηµα χωροθετείται σε ένα γήπεδο επιφάνειας κάτι
περισσότερο από χίλια εξακόσια εξήντα έξι τετραγωνικά µέτρα,
βρίσκεται εντός των ορίων του εγκεκριµένου ρυµοτοµικού σχε-
δίου Σπετσών στο οικοδοµικό τετράγωνο 445 και κοντά στον ναό
της Παναγίας της Αρµάτας, τα είπατε και εσείς να µην το επανα-
λάβω. Είναι ένα εκκλησίδιο, το οποίο χτίστηκε το 1822 και είναι
αυτοδικαίως προστατευόµενο από τον αρχαιολογικό νόµο. Πρέ-
πει, βέβαια, να πω ότι στα εκατόν πενήντα µέτρα, που είναι η
ζώνη προστασίας έτσι όπως έχει οριστεί, δεν είναι αδόµητη πε-
ριοχή, έχουν χτιστεί και άλλες οικοδοµές και µετά από το 1988.
Αυτό δεν το λέω για να πω κάτι σχετικά µε το συγκεκριµένο αί-
τηµα, απλώς για να ξέρουµε ότι µιλάµε για ζώνη προστασίας και

όχι για αδόµητη περιοχή. 
Τώρα αυτό το οποίο έχει κάνει το Υπουργείο είναι ότι κατετέθη

το αίτηµα ανοικοδόµησης στην Υπηρεσία Νεότερων Μνηµείων
και Τεχνικών Έργων Αττικής, η οποία διαβιβάζει τον φάκελο στις
29-7-2023 στη Διεύθυνση Προστασίας και Αναστήλωσης Νεότε-
ρων και Σύγχρονων Μνηµείων, προκειµένου να εξεταστεί από το
Κεντρικό Συµβούλιο Νεότερων Μνηµείων δεδοµένου ότι αφορά
σε οικοδοµή άνω των τετρακοσίων τετραγωνικών µέτρων. Το
θέµα εισήχθη στο Συµβούλιο στις 28 Σεπτεµβρίου µε τις απόψεις
και της αρµόδιας Εφορείας Αρχαιοτήτων και της Διεύθυνσης Βυ-
ζαντινών και Μεταβυζαντινών Αρχαιοτήτων, καθώς έχουν την αρ-
µοδιότητα του ναού της Παναγίας της Αρµάτας. 

Στη συνεδρίαση του διοικητικού συµβουλίου αποφασίστηκε η
αναβολή για δύο εβδοµάδες. Το θέµα επανεισήχθη στις 26-10-
23. Ήρθε ο Δήµος Σπετσών, έκανε τις παρεµβάσεις του. Πολίτες
θεώρησαν ότι έχουν έννοµο συµφέρον και ζήτησαν να µην εξε-
ταστεί το θέµα και ως εκ τούτου το συµβούλιο οµοφώνως γνω-
µοδότησε για αυτοψία της ολοµέλειάς του στις Σπέτσες. Η
αυτοψία αυτή είναι προγραµµατισµένη για την Πέµπτη 30 Νοεµ-
βρίου. 

Αφού, λοιπόν, γίνει αυτοψία, συνταχθεί το πρακτικό, τότε το
θέµα θα επανεισαχθεί για την κατά νόµο γνωµοδότηση στο ίδιο
συµβούλιο. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την κυρία Υπουργό. 
Κυρία Πρόεδρε, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά για τη δευτε-

ρολογία σας 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρία Υπουργέ, η δική µου ενηµέρωση είναι ότι τα κτίσµατα,

τα οποία υπάρχουν, ανάγονται στα έτη 1967 και 1964. Δεν υπάρ-
χει, δηλαδή, οικοδοµή και οικοδόµηση, η οποία να έχει αδειοδο-
τηθεί και ανεγερθεί µετά από την ιστορική πράξη της Μελίνας
Μερκούρη να κηρύξει τον ιερό ναό ιστορικό τόπο και να τον
θέσει υπό την ειδική προστασία, ακριβώς, αυτού του χαρακτηρι-
σµού, πράξη στην οποία προέβη, ακριβώς, αποκρούοντας από-
πειρες που γίνονταν και τότε για οικοδόµηση εντός του
συγκεκριµένου τόπου.

Χαρακτηρίζουµε ως ιστορικό διατηρητέο µνηµείο της χώρας
τον ιερό ναό Παναγίας της Αρµάτας στις Σπέτσες, ο οποίος χτί-
στηκε λίγο µετά από τις 8-9-1822 σε ανάµνηση της απόκρουσης
της τουρκικής αρµάδας. Είναι ένα µνηµείο, το οποίο συνδέεται
άµεσα µε την Επανάσταση του 1821, συνδέεται άµεσα µε τις
ιστορικές µνήµες του τόπου µας και του λαού µας. Εντός της
ίδιας έκτασης υπάρχουν και δύο τάφοι ενός εκ των αγωνιστών
της εποχής, του Ιωάννη Κούτση και ενός γόνου επιφανούς προ-
σώπου του νησιού. Επιχειρήθηκε κατά το παρελθόν να µετακινη-
θούν οι τάφοι και δεν δόθηκε αυτή η άδεια, ακριβώς, µε την
αιτιολόγηση ότι πρόκειται για προστατευόµενο τόπο, στοιχείο
της πολιτιστικής κληρονοµιάς µας.

Επιτρέψτε µου να θέσω υπ’ όψιν σας τα εξής και πιστεύω ότι
θα επιληφθείτε, γιατί αυτός είναι και ο σκοπός της ερώτησης
µου, δηλαδή να ενεργοποιηθείτε εσείς προσωπικά ως Υπουργός
Πολιτισµού, µε τη δική σας γνώση και ευαισθησία στα ζητήµατα
της προστασίας των αρχαίων και των πολιτιστικών µνηµείων. 

Στο παρελθόν, όποτε χρειάστηκε, παρενέβη όχι το Κεντρικό
Συµβούλιο Νεότερων Μνηµείων, αλλά το Κεντρικό Αρχαιολογικό
Συµβούλιο και αυτή είναι η σωστή αρµοδιότητα. Είναι απορίας
άξιον για ποιον λόγο εν προκειµένω έχει επιληφθεί το Κεντρικό
Συµβούλιο Νεότερων Μνηµείων. Αυτό είναι µία µη νόµιµη παρα-
ποµπή και νοµίζω ότι θα πρέπει να αποκατασταθεί. Ελπίζω ότι
δεν περιέχει µια προσπάθεια ιστορικής και χρονικής µετατόπισης
του χρόνου ανέγερσης του ναού, που είναι εµπεδωµένο ότι ανά-
γεται στο 1822, λίγο µετά από την ιστορική αυτή ναυµαχία των
Σπετσών, που έλαβε χώρα στις 8 Σεπτεµβρίου. 

Τώρα, κυρία Υπουργέ, εγώ έχω στα χέρια µου δύο έγγραφα
των υπηρεσιών του Υπουργείου -και θα ήθελα παρακαλώ και ως
προς αυτά να επιληφθείτε- που αποτυπώνουν µια ενδοτικότητα
σε σχέση µε την προστασία του µνηµείου. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
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λίας της Προέδρου της Πλεύσης Ελευθερίας κ. Ζωής Κωνσταν-
τοπούλου)

Το ένα έγγραφο το εκδίδει η προϊσταµένη Εφορείας Αρχαιοτή-
των Πειραιώς και Νήσων, η κ. Σίµωσι, η οποία αφού παραθέτει
ένα σωρό λόγους για τη µη ανέγερση της συγκεκριµένης οικο-
δοµής -η οποία είναι θηριώδης, µιλάµε για επτακόσια τόσα τε-
τραγωνικά, συν υπόγεια, συν, συν, συν- λέει ότι δεν έχει
αντίρρηση κατ’ αρχάς για την ανέγερση της εν θέµατι κατοικίας
υπό τον όρο το κτηριακό συγκρότηµα να εναρµονιστεί ως προς
τον όγκο και το ύψος του µε το µνηµείο της Παναγίας Αρµάτας
µε περιορισµό του όγκου και µείωση του ύψους της προτεινόµε-
νης κατασκευής.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρία Πρόεδρε, πα-
ρακαλώ.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Μισό λεπτό θα χρειαστώ, κύριε Πρόεδρε, για να θέσω
υπ’ όψιν της Υπουργού τα ζητήµατα.

Η ηµεροµηνία του εγγράφου είναι 26-6-2023. Και σε απάντηση
στο έγγραφο αυτό έπεται έγγραφο στις 28-9-2023, που το εκδί-
δει η αναπληρώτρια προϊσταµένη της Διεύθυνσης Βυζαντινών
και Μεταβυζαντινών Αρχαιοτήτων, η οποία λέει ότι: «Λαµβάνον-
τας υπ’ όψιν τις απόψεις συναρµοδίων… κ.λπ., προτείνουµε να
εξεταστεί το ενδεχόµενο µείωσης της κάλυψης της δόµησης»,
αφού, όµως, παραθέτουν πόσο κοντά είναι, πόσο είναι το ύψος
του θα καλύπτει την Παναγία την Αρµάτα, πόσο είναι προστα-
τευόµενος ο χώρος. 

Αυτή η ενδοτικότητα είναι τουλάχιστον ύποπτη, όπως εξαιρε-
τικά ύποπτος παρίσταται και ο χρόνος µιας αλληλογραφίας των
υπηρεσιών αυτών στις οποίες µόλις αναφέρθηκα µε τον αιτούντα
εφοπλιστή, που είναι ο προεκλογικός χρόνος και αµέσως µετά
από τις εκλογές χρόνος.

Συνεπώς, το ερώτηµά µου σε σχέση µε αυτή την κατάσταση
είναι: Με βάση ποια στοιχεία και ποια αιτιολόγηση επιλαµβάνον-
ται αυτές οι υπηρεσίες; Και µε βάση ποια στοιχεία παραγνωρίζε-
ται η αρµοδιότητα του Κεντρικού Αρχαιολογικού Συµβουλίου,
του ΚΑΣ, και επιλαµβάνεται το Κεντρικό Συµβούλιο Νεότερων
Μνηµείων;

Κυρία Υπουργέ, θα σας το πω πολύ καθαρά γιατί ξέρετε και
ότι σας εκτιµώ και είµαι σίγουρη ότι θα παρέµβετε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρία Πρόεδρε, έχετε
ήδη τον διπλάσιο χρόνο. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ολοκληρώνω. 

Έχουµε εντοπίσει και άλλες τέτοιες περιπτώσεις παραβιάσεων
της νοµοθεσίας, κυρίως της περιβαλλοντικής, για την εξυπηρέ-
τηση ισχυρών παραγόντων. Αυτό παρακαλώ να το να συνεκτιµή-
σετε στη δική µου σηµερινή παρέµβαση και θα περιµένω την
απάντησή σας σε σχέση µε το ζήτηµα της αρµοδιότητας και της
απόσυρσης, αν θέλετε, των εγγυητικών προστατευτικών ρυθµί-
σεων για τα αρχαία και για τον συγκεκριµένο ναό. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την κυρία Πρόεδρο. 
Παρακαλώ πολύ, κυρία Υπουργέ, έχετε τρία λεπτά για τη δευ-

τερολογία σας.
Και παρακαλώ, όσο µπορείτε, να τηρείτε τον χρόνο. 
ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού): Κυρία Πρό-

εδρε, θα ήθελα απλώς να επισηµάνω ότι οι υπηρεσίες του
Υπουργείου Πολιτισµού δεν παρουσιάζουν ενδοτικότητα. Είναι
γνωστές οι θέσεις τους και θα έλεγα η αυστηρότητα την οποία
επιδεικνύουν πάντοτε. Εποµένως, θα µου επιτρέψετε να µη
δεχτώ τον όρο αυτό, «ενδοτικότητα», για τις υπηρεσίες. 

Τώρα, γιατί επιλαµβάνεται το Κεντρικό Συµβούλιο Νεότερων
Μνηµείων; Διότι όλες οι Σπέτσες, το σύνολο του νησιού, είναι κη-
ρυγµένο «ιστορικός τόπος». Η αρµοδιότητα για την εξέταση θε-
µάτων και την προστασία των ιστορικών τόπων είναι στις
υπηρεσίες Νεότερων Μνηµείων, στη διεύθυνση Προστασίας Νε-
ότερης Αρχιτεκτονικής Κληρονοµιάς και κατ’ επέκταση στο Κεν-
τρικό Συµβούλιο Νεότερων Μνηµείων. Δεν υπάρχει καµµία
παρανοµία. Είναι απολύτως η αρµοδιότητά του και κατά τον
ν.3028 και προφανώς κατά τον κωδικοποιηµένο ν.4858. 

Τώρα, οι δύο υπηρεσίες στις οποίες αναφερθήκατε, η Εφορεία
Αρχαιοτήτων Πειραιώς και Νήσων και η Διεύθυνση Βυζαντινών και
Μεταβυζαντινών Αρχαιοτήτων, έχουν την αρµοδιότητα της Πανα-
γίας της Αρµάτας. Δεν ανήκουµε σε αυτούς που µεταθέτουν ηµε-
ροµηνίες για τα µνηµεία. Η Παναγία η Αρµάτα είναι γνωστό ότι
χτίστηκε το 1822. Εποµένως, προστατεύεται δικαίως από τον νόµο
ως αρχαίο µνηµείο. Γι’ αυτό και οι δύο αυτές υπηρεσίες που έχουν
αρµοδιότητα, η Εφορεία Αρχαιοτήτων και η Διεύθυνση Βυζαντι-
νών, υποβάλλουν στον φάκελο και τη δική τους άποψη. Είναι υπο-
χρεωµένες να το κάνουν. Εκ του νόµου το κάνουν. 

Θα σας πω και κάτι εγώ δεν θα είχα καµµία αντίρρηση να γίνει
η αυτοψία της ολοµέλειας του Κεντρικού Συµβουλίου Νεότερων
Μνηµείων, όπως έχει προγραµµατιστεί και αν τα µέλη κρίνουν ότι
πρέπει το θέµα αυτό να εξεταστεί και από το Κεντρικό Αρχαιολο-
γικό Συµβούλιο, είναι προφανές ότι δεν θα έχω καµµία απολύτως
αντίρρηση. Αντί, δηλαδή, να συµπεριληφθούν οι απόψεις των αρ-
µοδίων υπηρεσιών στον φάκελο, να εξεταστεί το ζήτηµα και από
το Κεντρικό Αρχαιολογικό Συµβούλιο και να κάνει και αυτοψία το
Κεντρικό Αρχαιολογικό Συµβούλιο. 

Αυτά τα πράγµατα, όχι απλώς να µη βρίσκουν αντίθετη, αλλά
συµφωνώ απολύτως. Υπάρχει συναρµοδιότητα προκειµένου να
µην υπάρξει καµµία σκιά να επιλυθούν και τα δύο κεντρικά όρ-
γανα. Και ξέρετε πάρα πολύ καλά ότι δεν χαρίζονται τα συγκε-
κριµένα όργανα. 

Αυτό για το οποίο θέλω να σας διαβεβαιώσω είναι ότι οι υπη-
ρεσίες του Υπουργείου Πολιτισµού και τα γνωµοδοτικά του όρ-
γανα κινούνται µε απόλυτη νοµιµότητα. 

Και να σηµειώσω –κι εδώ κλείνω- ότι η ζώνη αυτή των εκατόν
πενήντα µέτρων δεν είναι αδόµητη. Είναι ζώνη προστασίας. Επο-
µένως, και αυτός που την νοµοθέτησε έχει στο νου του ότι θα
πρέπει να τίθενται ειδικοί όροι. Δεν την έκανε αδόµητη. Αυτό να
το κρατήσουµε στο πίσω µέρος του µυαλού µας. Και στην ουσία
µε αυτό απαντώ σ’ αυτό που είπατε «ενδοτικότητα» των υπηρε-
σιών. Προφανώς, δεν έχω καµµία αντίρρηση να συνεξεταστεί το
θέµα και από τα δύο συµβούλια. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την κυρία Υπουργό. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», τριάντα έξι µαθήτριες και µαθητές και
τρεις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 11ο Γενικό Λύκειο Πάτρας. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Έχω και άλλη µια ανακοίνωση προς το Σώµα.
Ο Βουλευτής κ. Νότης Μηταράκης µε επιστολή του ζητεί άδεια

ολιγοήµερης απουσίας στο εξωτερικό, βάσει του άρθρου 76 πα-
ράγραφος 3 του Κανονισµού της Βουλής για µετάβασή του στο
Λονδίνο για προσωπικούς λόγους, από την Πέµπτη 7 Δεκεµβρίου
2023 έως και την Κυριακή 10 Δεκεµβρίου 2023.

Η Βουλή εγκρίνει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Η Βουλή ενέκρινε τη

ζητηθείσα άδεια.
Θα συνεχίσουµε τώρα µε τη δέκατη ένατη µε αριθµό 421/20-

11-2023 επίκαιρη ερώτηση δευτέρου κύκλου της Βουλευτού
Χαλκιδικής της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ – Προοδευ-
τική Συµµαχία» κ. Κυριακής Μάλαµα, προς την Υπουργό Πολιτι-
σµού µε θέµα: «Σε ποιο στάδιο βρίσκεται η διαδικασία της
απαλλοτρίωσης του διατηρητέου κτηρίου της οδού Τοσίτσα,
όπου στεγάζεται η Εταιρεία Ελλήνων Σκηνοθετών».

Παρακαλώ πολύ, κυρία συνάδελφε, έχετε δύο λεπτά για την
πρωτολογία σας.

ΚΥΡΙΑΚΗ ΜΑΛΑΜΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρία Υπουργέ, η Εταιρεία Ελλήνων Σκηνοθετών δίνει εδώ και

δεκαετίες πραγµατικά µία µάχη για τη διάσωση και την απόδοση
αυτού του διατηρητέου, της ιστορικής του έδρας, στην ελληνική
πολιτιστική κληρονοµιά. 
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Θα ήθελα να σας πω, επίσης, ότι για το συγκεκριµένο ακίνητο
έδωσαν αγώνα εµβληµατικές µορφές της τέχνης του κινηµατο-
γράφου και του σύγχρονου πολιτισµού, όπως η Μελίνα Μερ-
κούρη, ο Θόδωρος Αγγελόπουλος, ο Νίκος Κούνδουρος και
πολλοί άλλοι σκηνοθέτες, που πραγµατικά ενδιαφέρονται και αγω-
νιούν για το παρόν και το µέλλον του ελληνικού κινηµατογράφου
και του ελληνικού πολιτισµού. 

Το κτήριο της οδού Τοσίτσα 11 συνδέθηκε οργανικά µε την
Εταιρεία Ελλήνων Σκηνοθετών εδώ και δεκαετίες, µε παραγωγή
πολιτισµού, µέσα από τις συνεχείς δράσεις εξωστρέφειας και σύν-
δεσης του σύγχρονου πολιτισµού µε το κοινό και µε την κοινωνία
πραγµατικά. 

Το κτήριο αυτό ανήκει σε ιδιώτη. Χαρακτηρίστηκε διατηρητέο
κτήριο. Με απόφαση του Κεντρικού Συµβουλίου Νεότερων Μνη-
µείων το 2008 αποφασίστηκε η απαλλοτρίωσή του από το Υπουρ-
γείο Πολιτισµού, ώστε να προστατευτεί και να διασφαλιστεί η
συνέχιση της χρήσης του από τον ελληνικό πολιτισµό και την κοι-
νωνία, γενικότερα. 

Η διαδικασία, όµως, αυτή της αγοράς, δηλαδή της απαλλοτρίω-
σης –αν και δεν έχει σηµασία-, δεν έχει ολοκληρωθεί ακόµα. Αυτό
έχει σηµασία. Και σήµερα η Εταιρεία Ελλήνων Σκηνοθετών και
όλοι οι άνθρωποι του σύγχρονου πολιτισµού αγωνιούν πραγµα-
τικά και ρωτούν σε ποια φάση βρίσκεται αυτή η διαδικασία και
πότε, τελικά, θα ολοκληρωθεί, ώστε και να διασφαλιστεί ο ιστορι-
κός αυτός χώρος και να συνεχίσει, βέβαια, να υπηρετεί την τέχνη,
την κοινωνία και όλο τον ελληνικό πολιτισµό γενικότερα. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε την κ.

Μάλαµα. 
Κυρία Υπουργέ, έχετε τρία λεπτά για την πρωτολογία σας. 
ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού): Ευχαριστώ

πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρία Βουλευτή, όπως ξέρετε πάρα πολύ καλά, η διαδικασία

της απαλλοτρίωσης του συγκεκριµένου ακινήτου βρίσκεται σε
εξέλιξη. Όπως είπατε και εσείς, πρόκειται για ένα ιδιωτικό ακίνητο
το οποίο αποτελεί την έδρα της Εταιρείας Ελλήνων Σκηνοθετών.
Είναι ένα ιδιωτικό ακίνητο. Εάν κάποιοι θέλανε να το αποκτήσουν,
θα µπορούσαν να προβούν σε µια διαδικασία αγοράς του. Δεν το
έκαναν, παρά το γεγονός ότι είναι ιστορική έδρα και κ.λπ.. Δεν το
έκαναν για χιλιάδες λόγους. 

Για να δούµε, λοιπόν, λίγο την ιστορία αυτής της απαλλοτρίω-
σης, γιατί µιλάτε για δυσκαµψία. Αν η εφαρµογή του νόµου είναι
δυσκαµψία, τότε ναι, είναι δυσκαµψία. 

Πότε βρήκε ευήκοα ώτα η Εταιρεία Ελλήνων Σκηνοθετών για
την αγορά ή την απαλλοτρίωση του συγκεκριµένου ακινήτου;
Γιατί, όπως ξέρετε, το Υπουργείο Πολιτισµού για να µπορέσει να
αποκτήσει ένα ακίνητο θα πρέπει να ακολουθήσει την αρχαιολο-
γική νοµοθεσία. Επειδή, λοιπόν, το συγκεκριµένο κτήριο είναι κη-
ρυγµένο, γι’ αυτό µπορεί και να το κάνει. 

Πότε, λοιπόν, εισάγεται για πρώτη φορά το ακίνητο για απαλ-
λοτρίωση; Το 2008. Το 2008, αν δεν κάνω λάθος, είναι κυβέρνηση
η Νέα Δηµοκρατία. Στο τέλος του 2012 ολοκληρώνεται το τοπο-
γραφικό από την αρµόδια υπηρεσία του τότε Ταµείου Αρχαιολο-
γικών Πόρων. Το 2015 εξελίσσονται οι διαδικασίες των
απαλλοτριώσεων. Γιατί δεν γίνονται αυτόµατα. Το ξέρετε πάρα
πολύ καλά ότι η διαδικασία των απαλλοτριώσεων είναι χρονοβόρα
διαδικασία. Το 2015 - 2019 δεν έγινε καµµία ενέργεια. Αποτέλε-
σµα; Εξέπεσε η απαλλοτρίωση. Έπρεπε να ξεκινήσει, λοιπόν, η
διαδικασία από την αρχή. Φτου κι απ’ την αρχή, λοιπόν! 

Πότε βρίσκει ευήκοα ώτα ξανά η Εταιρεία Ελλήνων Σκηνοθετών;
Επί κυβερνήσεως Νέας Δηµοκρατίας. Εισάγεται, λοιπόν, τον Φε-
βρουάριο του 2023 το θέµα στο Κεντρικό Συµβούλιο Νεωτέρων
Μνηµείων, το οποίο γνωµοδοτεί υπέρ της απαλλοτρίωσης. Το Τα-
µείο Αρχαιολογικών Πόρων, που εν τω µεταξύ έχει γίνει Οργανι-
σµός Διαχείρισης και Ανάπτυξης Πολιτιστικών Πόρων,
επικαιροποιεί το τοπογραφικό. Στέλνεται στο αρµόδιο Υπουργείο,
δηλαδή στην αρµόδια οικονοµική υπηρεσία του Υπουργείου Πο-
λιτισµού, τον Ιούλιο του 2023. 

Εν τω µεταξύ, η αρµόδια γενική διεύθυνση του Υπουργείου έχει
ζητήσει από την Κτηµατική Υπηρεσία Αθηνών Ανατολικής Αττικής
τον υπολογισµό της αντικειµενικής αξίας του επίµαχου ακινήτου.

Το είχε ζητήσει δύο φορές και τον Μάρτιο και τον Ιούλιο. Ακόµα
περιµένουµε -η Κτηµατική έχει ένα τεράστιο βάρος-  από την Κτη-
µατική Υπηρεσία να µας δώσει την αντικειµενική αξία, για να προ-
χωρήσει η διαδικασία. 

Αυτή, λοιπόν, είναι η κατάσταση. Είναι απραξία µιας πενταετίας,
που ενώ µπορούσε να έχει συντελεστεί η απαλλοτρίωση, δεν
έγινε. Και έτσι, κηρύχθηκε για δεύτερη φορά απαλλοτριωτέο το
2023, για να επανεκκινήσει η διαδικασία. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την κυρία Υπουργό. 
Κυρία συνάδελφε, έχετε τρία λεπτά για τη δευτερολογία σας. 
ΚΥΡΙΑΚΗ ΜΑΛΑΜΑ: Κυρία Υπουργέ, πραγµατικά κάθε φορά

που καλείστε σε µία επίκαιρη ερώτηση ή και γραπτή απάντηση
µιας ερώτησης µετακυλίετε συνεχώς τις ευθύνες στην κυβέρνηση
του ΣΥΡΙΖΑ, που µέσα σε µια πραγµατικά πολύ δύσκολη πενταετία
προσπαθούσε στην κυριολεξία να σώσει τη χώρα από την ολοκλη-
ρωτική χρεοκοπία. 

Με αναγκάζετε, δυστυχώς, να σας θυµίσω ότι είστε Υπουργός
Πολιτισµού τεσσεράµισι χρόνια. Να µην το ξεχνάµε αυτό.

ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού): …(Δεν ακού-
στηκε). 

ΚΥΡΙΑΚΗ ΜΑΛΑΜΑ: Εµείς πραγµατικά εκφράζουµε σήµερα
την αγωνία των Ελλήνων σκηνοθετών, αλλά και του συνόλου των
ανθρώπων του πολιτισµού για το συγκεκριµένο κτήριο και δεν
προσερχόµαστε µε συγκρουσιακή διάθεση στο θέµα αυτό, όπως
κάνετε εσείς και σε όλα τα υπόλοιπα θέµατα. 

Επαναλαµβάνω, λοιπόν, ότι το κτήριο της Τοσίτσα 11, η έδρα
της Εταιρείας Ελλήνων Σκηνοθετών, πρέπει να περάσει στην κυ-
ριότητα του Υπουργείου Πολιτισµού και να συνεχίσει να χρησιµο-
ποιείται από τους δηµιουργούς και από την Εταιρεία Σκηνοθετών
και από τους άλλους Έλληνες κινηµατογραφιστές, τους ανθρώ-
πους του κινηµατογράφου, του θεάτρου, της τέχνης συνολικό-
τερα. Θα πρέπει πραγµατικά να είναι ο σταθµός και το σηµείο
αναφοράς τους. Αυτό θα πρέπει να κοιτάξουµε. 

Στους χώρους αυτούς του κτηρίου, εκτός από την ιστορία του
σύγχρονου πολιτισµού της Ελλάδας, υπάρχουν και µια σειρά
από κινητά στοιχεία τα οποία σηµατοδοτούν την πορεία του ελ-
ληνικού κινηµατογράφου. Η Εταιρεία Ελλήνων Σκηνοθετών τα
έχει διαφυλάξει ως κόρη οφθαλµού αυτά τα πράγµατα. 

Είναι κινηµατογραφικές µηχανές και άλλα πράγµατα, που πρέ-
πει να διασωθούν. Είναι αντικείµενα που έχουν αφήσει το στίγµα
τους στον ελληνικό κινηµατογράφο, αλλά και χώροι στους οποί-
ους οι άνθρωποι του κινηµατογράφου µπορούν να ανοιχτούν
στην κοινωνία, όπως ήδη κάνουν µέσα από εκπαιδευτικές διαδι-
κασίες, ενηµερωτικές δράσεις για την ιστορία του σινεµά, για την
ιστορία του κτηρίου, για την ιστορία του σύγχρονου πολιτισµού. 

Πραγµατικά, διαπιστώνουµε µία διαχρονική αδυναµία του
Υπουργείου να παρέµβει γρήγορα και αποτελεσµατικά στη διά-
σωση αυτών των νεότερων µνηµείων και στη διάσωση της νεό-
τερης πολιτιστικής µας κληρονοµιάς, που αυτό άλλωστε το
γνωρίζουµε όλοι στους τόπους µας. Έτσι, δεν είναι µόνο αυτό
το παράδειγµα, έχουµε και άλλα παραδείγµατα. Στη συγκεκρι-
µένη περίπτωση, όµως, δεν µιλάµε απλώς για ένα διατηρητέο
κτήριο, µιλάµε για ένα σύµβολο του ελληνικού πολιτισµού και του
ελληνικού κινηµατογράφου. 

Και επειδή η σηµερινή συζήτηση παρακολουθείται πραγµατικά
από πολλούς ανθρώπους του σύγχρονου πολιτισµού, θα πρέπει
να τους δώσουµε και µια ξεκάθαρη απάντηση για το τι θα γίνει
και πότε θα γίνει, ώστε το κτήριο και η χρήση του να θωρακι-
στούν κυριολεκτικά. 

Δεν θέλουµε να πιστεύουµε πραγµατικά ότι µπορεί το κτήριο
να χαθεί από αδιαφορία ή να απολεσθεί ο χαρακτήρας και η
χρήση του, ενδεχοµένως επειδή στην περιοχή των Εξαρχείων,
όπως είναι γνωστό, τα τελευταία χρόνια η λογική του real estate
έχει απλωθεί ανεξέλεγκτα. 

Εµείς θέλουµε οι ιστορικές έδρες να παραµένουν ως φορείς
πολιτισµού εκεί, σε αυτούς που τους πρέπει, στον πολιτισµό, την
κοινωνία και τους εργαζόµενους. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ,
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κυρία Μάλαµα. 
Κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού): Ευχαριστώ

πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρία Βουλευτή, νοµίζω ότι όποιος µας βλέπει και όποιος µας

παρακολουθεί αντιλαµβάνεται ότι προσπαθείτε να παραβιάσετε
«ανοιχτές θύρες». Προς τι; 

Ποιος ήταν αυτός που ξεκίνησε τη διαδικασία της απαλλοτρίω-
σης του συγκεκριµένου κτηρίου; Σας είπα, το 2008 η κυβέρνηση
της Νέας Δηµοκρατίας. Ποιος το έκανε τώρα; Εµείς το κάναµε.
Εµείς το κάναµε! Στο ενδιάµεσο αφήσατε να εκπνεύσει ο χρόνος
της απαλλοτρίωσης. 

Εποµένως, τι µου λέτε; Ότι δεν ενδιαφερόµαστε εµείς για το
συγκεκριµένο κτήριο; Δεν ξέρω πολλούς Υπουργούς που να το
έχουν επισκεφθεί. Εγώ το έχω επισκεφτεί. Ξέρω πάρα πολύ καλά
και τα κινητά που έχει και ό,τι αυτό το κτήριο συµβολίζει. Ακριβώς
γι’ αυτό προχωρήσαµε στη διαδικασία.

Τι προσπαθείτε να µου πείτε, δηλαδή; Ότι κάποιοι άλλοι ενδια-
φέρονται περισσότερο; Ε, όχι, λοιπόν. 

Σας είπα συγκεκριµένες ηµεροµηνίες. Μπορώ να σας δώσω
έγγραφα. Μην προσπαθείτε, λοιπόν, να µετακυλήσετε εσείς τις
ευθύνες της δικής σας απραξίας. Γιατί περί αυτού πρόκειται.
Αυτή τη στιγµή αυτό προσπαθείτε να κάνετε. 

Επιπλέον, µας λέτε για real estate στην περιοχή; Μας λέτε γε-
νικώς για real estate, όταν δέκα χιλιάδες µνηµεία πήγαν στο
Υπερταµείο το 2017; Και µιλάτε σε εµάς για real estate; 

Θέλετε να απαριθµήσουµε ένα ένα τα ιστορικά διατηρητέα
µνηµεία των Αθηνών, του ιστορικού κέντρου, την τετραετία αυτή;

ΚΥΡΙΑΚΗ ΜΑΛΑΜΑ: Ας µιλήσουµε για το συγκεκριµένο.
ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού): Για το συγ-

κεκριµένο σας είπα. Πρέπει να µας δώσει την αντικειµενική αξία
η Κτηµατική Υπηρεσία του Δηµοσίου, θα γίνει πλήρης ο φάκελος
και το κτήριο θα απαλλοτριωθεί και θα απαλλοτριωθεί για να εξυ-
πηρετήσει τον σκοπό τον οποίον εξυπηρετεί και σήµερα. Όµως,
τον νόµο δεν θα τον παραβούµε. Δεν µπορούµε να τον παρα-
βούµε και δεν θέλουµε. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την κυρία Υπουργό.
Θα συνεχίσουµε µε την όγδοη µε αριθµό 393/15-11-2023 επί-

καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Δράµας της Κοι-
νοβουλευτικής Οµάδας. «ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής» κ.
Αναστάσιου (Τάσου) Νικολαΐδη, προς τον Υπουργό Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων µε θέµα: «Ηλικιωµένοι µικροπαραγωγοί
τσίπουρου Νοµού Δράµας».

Παρακαλώ πολύ, κύριε συνάδελφε, έχετε δύο λεπτά για την
πρωτολογία σας.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΝΙΚΟΛΑΪΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κύριε Υπουργέ, στο πλαίσιο συζήτησης της επίκαιρης ερώτη-
σης, αρχικά θέλω να σταθώ στα κοινωνικά θέµατα που προκύ-
πτουν από όσα αναφέρονται σε αυτή. Θέλω να τονίσω το πλήγµα
που επέρχεται στην παράδοσή µας, καθώς για τις περισσότερες
περιοχές της ελληνικής επαρχίας, όπως και στον Νοµό Δράµας,
το τσίπουρο είναι απόλυτα συνδεδεµένο µε την κοινωνική ζωή. 

Νοµίζω γνωρίζετε πολύ καλά πως για αρκετούς συµπολίτες
µας η διαδικασία απόσταξης και εν συνεχεία κατανάλωσης έχει
περάσει στην πολιτιστική ταυτότητα των Ελλήνων. Η αλλαγή της
νοµοθεσίας και ο σύνθετος τρόπος που αυτή προβλέπει για την
απόσταξη του τσίπουρου λειτουργεί αποτρεπτικά και στην ουσία
απαγορευτικά, ειδικά για συµπολίτες µας µεγάλης ηλικίας που
δεν είναι εξοικειωµένοι µε την ηλεκτρονική τεχνολογία. Ως απο-
τέλεσµα, άνθρωποι που για χρόνια παρήγαγαν τσίπουρο για προ-
σωπική κατανάλωση πλέον δεν µπορούν να το κάνουν. Επιπλέον,
δηµιουργούνται προβλήµατα βιωσιµότητας για όσους έχουν
αποστακτήρια.

Κύριε Υπουργέ, θα ήθελα να εξετάσετε την εξαίρεση από όσα
προβλέπονται στη νοµοθεσία και την παράταση του προηγούµε-
νου καθεστώτος για παραγωγούς µε συγκεκριµένο όριο ηλικίας
αλλά και για συγκεκριµένη ποσότητα παραγωγής, ώστε να µην
υπάρχει κανένα ενδεχόµενο ότι η εξαίρεση αφήνει ανοικτό κά-

ποιο παράθυρο κατάχρησής της.
Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Νικολαΐδη.
Παρακαλώ πολύ, κύριε Υπουργέ, έχετε τρία λεπτά για την

πρωτολογία σας.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητέ συνάδελφε, αν και την ερώτησή σας θα έπρεπε να

την έχετε υποβάλει σε άλλο Υπουργείο, εγώ από την πλευρά του
Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων θα αποσαφη-
νίσω τι ισχύει και ποια είναι η δική µας θέση σχετικά µε το ζήτηµα
στο οποίο αναφέρεστε. 

Το καθεστώς λειτουργίας των διήµερων µικρών αποσταγµα-
τοποιών διέπεται από τον ν.2960/2001 για τον Τελωνειακό Κώ-
δικα και τον ν.2969/2001 για την αιθυλική αλκοόλη και
αλκοολούχα προϊόντα, καθώς και από την 1102/2022 υπουργική
απόφαση του Υπουργείου Οικονοµικών. Με το ανώτερο θεσµικό
πλαίσιο καθορίζεται η διαδικασία βεβαίωσης και είσπραξης του
ειδικού φόρου κατανάλωσης που εφαρµόζεται στο προϊόν από-
σταξης και οι υποχρεώσεις και τα δικαιώµατα των µικρών απο-
σταγµατοποιών. 

Στη συνέχεια εκδόθηκε ο ν.4916/2022 ο οποίος τροποποιεί ή
αντικαθιστά άρθρα του προαναφερόµενου νόµου, προκειµένου
να ενσωµατώσει στην ελληνική νοµοθεσία τις οδηγίες της Ευρω-
παϊκής Ένωσης. 1151/2020 και 1159/2021 και ο οποίος καθορίζει
τον κατά 85% µειωµένο συντελεστή ειδικού φόρου κατανάλωσης
στο προϊόν της απόσταξης από µικρούς διήµερους αποσταγµα-
τοποιούς έναντι του κανονικού για την εθνική αλκοόλη. Συγκε-
κριµένα, ορίζει στα 3,7 ευρώ το λίτρο έναντι του κανονικού που
είναι στα 24,5 ευρώ ανά λίτρο. 

Σύµφωνα µε τον ν.2960/2001 η βεβαίωση και είσπραξη του ει-
δικού φόρου κατανάλωσης που αναλογεί στο συγκεκριµένο προ-
ϊόν απόσταξης των διήµερων µικρών αποσταγµατοποιών
πραγµατοποιείται κατά την έκδοση της άδειας απόσταξης και
δεν γίνεται υποχρέωση καταβολής ΦΠΑ. 

Σύµφωνα τώρα µε τον ν.2969/2001 και την απόφαση
1102/2022 για την έκδοση της άδειας απόσταξης απαιτείται η
υποβολή αίτησης δήλωσης του παραγωγού µαζί µε τα κατά πε-
ρίπτωση δικαιολογητικά, η προσκόµιση βεβαίωσης του Υπουρ-
γείου Γεωργίας για την ιδιότητα του παραγωγού, τη θέση και την
έκταση του κτήµατος και την ποσότητα των πρώτων υλών που
παρήχθησαν. Στην περίπτωση αδυναµίας της προσκόµισης
αυτής, τα στοιχεία αυτά είναι δυνατόν να επιβεβαιωθούν από τον
δήµο ή την πρώην κοινότητα-δηµοτικό διαµέρισµα. 

Έρχεται στη συνέχεια ο ν.4916/2022 και ορίζει ότι η βεβαίωση
από το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης καταργείται και αντικα-
θίσταται µε αντίγραφο της οριστικοποιηµένης ηλεκτρονικής δή-
λωσης συγκοµιδής που υποβάλλεται στο ΥΠΑΑΤ. Το
συγκεκριµένο άρθρο εφαρµόζεται από 1-8-2022, µε εξαίρεση για
τους µικρούς διήµερους αποσταγµατοποιούς που οι εκτάσεις
τους δεν υπερβαίνουν συνολικά το ένα στρέµµα και για τους
οποίους δόθηκε η δυνατότητα µόνο για τη συγκεκριµένη περίοδο
2022 - 2023, δηλαδή από 1-8-2022 µέχρι 3-7-2023 να προσκοµί-
σουν αντί της ηλεκτρονικής δήλωσης συγκοµιδής βεβαίωση του
οικείου δήµου. Από την καλλιεργητική περίοδο, όµως, 2023 -
2024 θα πρέπει κι αυτοί να προσκοµίζουν ηλεκτρονική δήλωση
συγκοµιδής. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κύριο Υπουργό.
Παρακαλώ πολύ, κύριε συνάδελφε, έχετε τρία λεπτά για τη

δευτερολογία σας.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΝΙΚΟΛΑΪΔΗΣ: Κύριε Υπουργέ, αν ερ-

χόσασταν στην περιοχή µου θα καταλαβαίνετε ότι τα αποστακτή-
ρια πλέον δεν δουλεύουν γιατί οι µεγάλοι σε ηλικία, αυτοί που
προσπαθούσαν να αποστάξουν τσίπουρο για ιδία χρήση, δεν
µπορούν να το καταφέρουν και λόγω της γραφειοκρατίας και
λόγω των απαγορευτικών λόγων που έχετε θέσει.

Εµείς αυτό που ζητάµε -κι εγώ προσωπικά- είναι η γιορτή που
υπάρχει από τους µεγάλους σε ηλικία -γιατί είναι µια γιορτή για
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µας το να γίνεται το τσίπουρο για ιδία για κατανάλωση- να το ξα-
νασκεφτείτε, για να µπορέσουµε να αφήσουµε έστω αυτούς
τους ανθρώπους µεγάλης ηλικίας να κάνουν το χόµπι τους και
πάντα στο πλαίσιο της νοµιµότητας. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τρία λεπτά για τη δευτερολογία σας.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Συνεχίζοντας από την πρωτολογία µου -κι
έχει αξία να τα ξεκαθαρίσουµε αυτά, γιατί δεν ισχύει µόνο για
τους µικρούς ή µεγαλύτερους σε ηλικία που ασχολούνται µε τη
διήµερη απόσταξη αλλά αφορά το σύνολο της αµπελουργίας-
να σηµειώσω ότι προϋπόθεση υποβολής δήλωσης συγκοµιδής
είναι η εγγραφή στο αµπελουργικό µητρώο και η καταχώρηση
των εκτάσεων στο γεωγραφικό σύστηµα πληροφοριών.

Το αµπελουργικό µητρώο υπάρχει από το 2004 και απορρέει
ως υποχρέωση απέναντι στους ευρωπαϊκούς κανονισµούς για
την εφαρµογή όλων των προγραµµάτων και δράσεων του αµπε-
λουργικού τοµέα. Γιατί οι δύο βασικοί άξονες της ΚΑΠ, υπό την
οµπρέλα των οποίων λειτουργούµε για τη διαµόρφωση του κλά-
δου, είναι ο έλεγχος της φύτευσης των οιναµπέλων και ο έλεγχος
της ποιότητας του κρασιού. 

Ωστόσο, η υποχρέωση εγγραφής στο αµπελουργικό µητρώο
για την έκδοση της άδειας απόσταξης δεν απορρέει από το θε-
σµικό πλαίσιο του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφί-
µων αλλά από το Υπουργείο Οικονοµικών. Ο παραγωγός
λαµβάνει την εκτύπωση ηλεκτρονικής δήλωσης συγκοµιδής µε
την οποία το Υπουργείο µας παρέχει τη δυνατότητα να έχει την
πληροφορία ότι είναι καταγεγραµµένος στο µητρώο µας µε το
τεµάχιο που δύναται να αποσταχθεί κι εκείνος στη συνέχεια συ-
νεχίζει τη διαδικασία έκδοσης άδειας κατ’ εφαρµογή των διατά-
ξεων του Υπουργείου Οικονοµικών. 

Σηµειώνω δε ότι εδώ σύµφωνα µε τα στοιχεία του αµπελουρ-
γικού µητρώου στην επικράτεια στην επικράτεια δηλώνονται συ-
νολικά εκατόν τριάντα χιλιάδες οκτακόσιες πενήντα έξι
εκµεταλλεύσεις οιναµπέλων έκτασης ως ένα στρέµµα, εκ των
οποίων οι τετρακόσιες εξήντα εννέα είναι στην Περιφερειακή
Ενότητα Δράµας. Από καµµία άλλη, όµως, περιοχή της Ελλάδος
δεν έθεσε παρόµοιο αίτηµα στο Υπουργείο µας. 

Συνοψίζοντας, το σύνολο της διαδικασίας που εφαρµόζεται
έχει σκοπό την ορθή καταγραφή των αµπελοοινικών εκµεταλλεύ-
σεων και την τήρηση των στοιχείων και την ορθή υποβολή των
δηλώσεων. Η εφαρµογή του όχι µόνο δεν σκοπεύει να περιπλέξει
τους παραγωγούς αλλά αντίθετα να δηµιουργήσει ένα πλαίσιο
ελέγχου, διαφάνειας και τελικά προστασίας τους. 

Παράλληλα, αποτελεί κι ένα χρήσιµο εργαλείο λήψης ορθότε-
ρων στρατηγικών αποφάσεων και άσκησης πολιτικών για τον αµ-
πελοοινικό τοµέα. Γιατί η πρόθεσή µας είναι να διαφυλάξουµε την
παράδοση στη χώρα µας στην παραγωγή και στην κατανάλωση
τσίπουρου αλλά και να ενισχύσουµε ευρύτερα τον γεωργικό τοµέα.
Γιατί; Γιατί τον θεωρούµε έναν από τους πιο σηµαντικούς και δυ-
νάµει ανταγωνιστικούς και πολλά υποσχόµενους κλάδους του
πρωτογενή τοµέα και θέλουµε η χώρα µας να γίνει ένας από τους
βασικούς πρωταγωνιστές της διεθνούς αγοράς. Πώς; Προστα-
τεύοντας τις εξαιρετικές εγχώριες ποικιλίες αµπέλου, ενισχύοντας
την προώθηση των παραγόµενων προϊόντων, αυξάνοντας το πο-
σοστό των πιστοποιηµένων ως ΠΟΠ και ΠΓΕ προϊόντων, προστα-
τεύοντας και ενθαρρύνοντας τα προϊόντα µε ταυτότητα ως τα
πλέον ανταγωνιστικά, µε όρους διεθνούς αγοράς. 

Συµπερασµατικά είναι µάλλον ξεκάθαρο µετά τα παραπάνω
ότι αρµόδιο για την υφιστάµενη διαδικασία, για την όποια αλλαγή
ζητάτε, είναι το Υπουργείο Οικονοµικών, το οποίο παρακολουθεί,
αξιολογεί την εφαρµογή των πολιτικών του και φορολογικών του
µέτρων αλλά και τις προτάσεις βελτίωσης από φορείς και συλ-
λόγους. 

Σε κάθε περίπτωση οι τελικές αποφάσεις του συνόλου της Κυ-
βέρνησής µας για την διαµόρφωση στρατηγικών, πολιτικών και
διαδικασιών λαµβάνονται πάντοτε µε γνώµονα την κοινωνική δι-
καιοσύνη, τη βιώσιµη ανάπτυξη, τη συµβατότητα µε το Εθνικό
και Ενωσιακό Δίκαιο και τις δηµοσιονοµικές δυνατότητες της
χώρας µας.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κύριο Υπουργό.
Θα συνεχίσουµε µε την δέκατη όγδοη µε αριθµό 411/20-11-

2023 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του ΣΤ’ Αντιπροέδρου
της Βουλής και Βουλευτή Λάρισας της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας «Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας» κ. Γεωργίου Λαµπρούλη,
προς τον Υπουργό Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού µε
θέµα: «Για το κλείσιµο του ΕΑΚ στο Αλκαζάρ της Λάρισας». 

Θα απαντήσει ο Αναπληρωτής Υπουργός Παιδείας Θρησκευ-
µάτων και Αθλητισµού κ. Γιάννης Βρούτσης.

Ορίστε, κύριε Λαµπρούλη, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Λίγο λιγότερο από ένα µήνα γίναµε µάρτυρες µιας αρνητικής

εξέλιξης στη Λάρισα η οποία αφορά τις αθλητικές εγκαταστάσεις
στην πόλη που έχουν αφεθεί, όπως αποδεικνύεται, στην τύχη
τους εδώ και χρόνια. Αφορούν τον πυρήνα Α του Αλκαζάρ, του
Εθνικού, δηλαδή, Αθλητικού Κέντρου Λάρισας. Και τα προβλή-
µατα που προέκυψαν ή που προκύπτουν αφορούν σοβαρά ζητή-
µατα ασφάλειας τα οποία ήρθαν στην επιφάνεια µετά τη σχετική
µελέτη που ζήτησε η διοίκηση του ΕΑΚΛ πριν δύο χρόνια και πα-
ραδόθηκε πρόσφατα, όπως προανέφερα. 

Αυτά αφορούν πρώτον το στάδιο Αλκαζάρ, το οποίο ως γνω-
στόν είναι κατασκευασµένο από το 1959. Οι κερκίδες του αντι-
µετωπίζουν προβλήµατα στατικότητας και χρήζουν προφανώς,
απ’ ότι µιλάει και η µελέτη, άµεσων παρεµβάσεων. Δεύτερον, το
κλειστό γυµναστήριο δίπλα από το γήπεδο δοµήθηκε το 1969.
Το πόρισµα στην ουσία προβλέπει την πλήρη κατεδάφισή του,
αφού τα προβλήµατα στατικότητας της οροφής των τοιχίων και
γενικά της υποδοµής του σταδίου παρουσιάζουν τεράστια προ-
βλήµατα στατικότητας. Τρίτον, το κλειστό κολυµβητήριο που η
στέγη του κατασκευάστηκε το 1985, είναι στα όρια της αντοχής
της και επίσης παρουσιάζονται διαρροές στις υδατοδεξαµενές
του κολυµβητηρίου. 

Ταυτόχρονα, οι εγκαταστάσεις του ΕΑΚΛ δεν διαθέτουν οικο-
δοµικές άδειες. Παρουσιάζουν ελλείψεις που χρειάζεται άµεσα
να εναρµονιστούν µε την αυστηροποίηση των κανονισµών πυρα-
σφάλειας καθώς αυτή τη στιγµή δεν µπορούν να φιλοξενήσουν
αθλητικές διοργανώσεις και άλλες εκδηλώσεις. 

Για παράδειγµα στον αθλητικό πυρήνα Β της πόλης, στη Νεά-
πολη στο κλειστό στάδιο χωρητικότητας τεσσάρων χιλιάδων ατό-
µων έχουν γίνει εγκλήµατα από τους ιθύνοντες, τις κυβερνήσεις
και την τότε διοίκηση του δήµου τη δεκαετία του 2000. Κατα-
σκευαστές και η ιδιοκτησία του ΑΕΛ ARENA κατέστρεψε το σύ-
στηµα ψύξης, ενώ παραχωρήθηκε και αρκετά µεγάλος χώρος
από το πάρκινγκ του κλειστού γυµναστηρίου. Και φυσικά δεν έχει
προχωρήσει ακόµα η αποκατάσταση της συγκεκριµένης ζηµίας
του συστήµατος ψύξης, µε αποτέλεσµα τα γνωστά τραγελαφικά
σκηνικά που βιώσαµε πανελλαδικά, δηλαδή, µε τον κλιµατισµό,
αφού φιλοξενήθηκαν αγώνες σε καλοκαιρινούς µήνες είτε της
εθνικής ανδρών είτε σε αγώνες της Α1. 

Με βάση, λοιπόν, αυτή την αρνητική εξέλιξη ρωτάµε τον κύριο
Υπουργό, κύριε Πρόεδρε, σε τι µέτρα θα προχωρήσει ώστε να
γίνει αποκατάσταση και επαναλειτουργία των συγκεκριµένων
αθλητικών εγκαταστάσεων και ποιο είναι το χρονοδιάγραµµα
αυτών. Και δεύτερον η ενίσχυση του ΕΑΚΛ µε προσωπικό και
µέσα αντίστοιχα να καλυφθούν τα έξοδα αλλά και τα αθλητικά
σωµατεία που επηρεάζονται αρνητικά από αυτή την εξέλιξη
καθώς έχουν διακοπεί οι προπονήσεις και φυσικά να καλυφθούν
έξοδα των προπονητών, η µισθοδοσία και τα ασφαλιστικά τους
δικαιώµατα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Λαµπρούλη.

Παρακαλώ πολύ κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά
για την πρωτολογία σας.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παιδείας,
Θρησκευµάτων και Αθλητισµού): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Λαµπρούλη, ευχαριστώ πάρα πολύ για τη δυνατότητα
που µου δίνετε να απαντήσω για ένα πολύ σηµαντικό ζήτηµα που
δεν αφορά µόνο τη χρονική στιγµή που διανύουµε το Αλκαζάρ,
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δηλαδή το Εθνικό Αθλητικό Κέντρο της Λάρισας, ένα µεγάλο και
εµβληµατικό εθνικό αθλητικό κέντρο, αλλά δεκάδες αθλητικές
εγκαταστάσεις στη χώρα µας, είτε εθνικού µεγέθους και ενδια-
φέροντος είτε δηµοτικού. 

Θέλω να ξεκινήσω, κύριε Λαµπρούλη, µε τη διαπίστωση που
κάνετε στην αναφορά σας. Έχω την ερώτηση σας. Θέλω να την
επιβεβαιώσω 100% µέχρι τη λέξη λουκέτο. Πράγµατι, ένα µεγάλο
µέρος των αθλητικών εγκαταστάσεων του Αλκαζάρ, σήµερα βρί-
σκεται σε µία φάση, είτε που δεν µπαίνουν φίλαθλοι είτε που δεν
µπαίνουν καθόλου, ούτε καν αγωνιζόµενοι, δηλαδή αθλητές. 

Να δούµε όµως πώς συνέβη αυτό. Πρέπει να δούµε γιατί συ-
νέβη αυτό. Δεύτερον, να δούµε αυτό που ζητάτε το χρονοδιά-
γραµµα και τρίτον, πώς θα γίνει και είµαι σήµερα εδώ για να σας
απαντήσω για όλα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Πρόεδρε, γιατί συνέβη
αυτό; Στις 31 Αυγούστου ως νέος Υπουργός Αθλητισµού πήρα
µία απόφαση που είναι απόφαση και βούλησης και όλης της Κυ-
βέρνησης. Η απόφαση λέει ότι καµµία αθλητική εγκατάσταση
στην Ελλάδα δεν θα ξαναλειτουργήσει χωρίς πλήρη ασφάλεια.
Υπήρχε στο παρελθόν; Δυστυχώς δεν υπήρχε. Λειτουργούσαν
σ’ ένα περιβάλλον αβεβαιότητας. Δινόταν παρατάσεις στην άδεια
λειτουργίας κάτω από το φόβο µην τυχόν κάποια στιγµή αποδειχ-
θεί ότι κάπου δεν υπάρχει στατική επάρκεια και αναγκαστούµε
να κλείσουµε µια αθλητική εγκατάσταση. Αυτό σερνόταν για δε-
καετίες. 

Είναι απόφαση και βούληση της Κυβέρνησης καµµία αθλητική
εγκατάσταση της Ελλάδος, στη χώρα µας, να µη λειτουργεί
χωρίς πλήρη ασφάλεια. Γι’ αυτό στις 31 Αυγούστου η υπουργική
απόφαση που υπέγραψα, είχε δύο προσδιοριστικούς παράγον-
τες. Η οποιαδήποτε λειτουργία αθλητικής εγκατάστασης, είτε
δηµοτικής είτε περιφερειακή, είτε εθνικής εµβέλειας ,δηλαδή,
κάτω από το Υπουργείο Αθλητισµού πρέπει να έχει δύο προϋπο-
θέσεις: Άδεια πυροπροστασίας και στατική επάρκεια. 

Από την ώρα που υπέγραψα αυτή την απόφαση ξεκίνησαν µία
σειρά από αθλητικά κέντρα να µην µπορούν να λειτουργήσουν.
Αυτονόητο. Για δεκαετίες ή για πολλές, πολλές δεκαετίες δεν είχε
γίνει ποτέ αυτός ο έλεγχος. Όµως επαναλαµβάνω επειδή η Κυ-
βέρνηση είναι αποφασισµένη να βάλει τον πήχη της ασφάλειας
και το βάζει πάνω απ’ όλα, αρκετά αθλητικά κέντρα έκλεισαν. Έτσι
έκλεισαν και πολλές από τις εγκαταστάσεις του Αλκαζάρ. 

Είναι πραγµατικότητα αυτά που περιγράφει ο κ. Λαµπρούλης.
Ναι, κύριε Λαµπρούλη, έτσι ακριβώς είναι. Αλλά έπρεπε να µπει
πρώτα η ασφάλεια. Τώρα το θέµα είναι τι κάνουµε µε αυτές τις
αθλητικές εγκαταστάσεις και πώς το θεραπεύουµε. 

Πάµε τώρα στην περίπτωση του Αλκαζάρ. Ζήτησε ο κ. Λαµ-
προύλης χρονοδιάγραµµα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Αναπληρωτή Υπουργού)

Εάν δεν έχω χρόνο, θα µιλήσω λίγο ακόµα και θα δούµε στη
δευτερολογία.

Από σήµερα, κύριε Λαµπρούλη -και το έχω πει πολλές φορές
και στις δηµόσιες τοποθετήσεις µου από το Υπουργείο- τίποτα
δεν θα γίνεται στην τύχη. Όλα θα κινούνται πάνω σε ένα περι-
βάλλον στοχοπροσήλωσης, προγραµµατισµού δράσης, αξιοποί-
ησης και του τελευταίου ευρώ που είναι στο Υπουργείο
Αθλητισµού. Και τα χρήµατα αυτά είναι χρήµατα του φορολο-
γούµενου πολίτη, του ιδρώτα του ελληνικού λαού. Αλλά πρέπει
να πιάνουν τόπο. Γι’ αυτό χρειάζεται µια πολύ καλή οργάνωση. 

Και αύριο που έχω την πρώτη µεγάλη συνάντηση µε όλους
τους φορείς του αθλητισµού της χώρας, οµοσπονδίες, υπηρε-
σιακούς παράγοντες, προέδρους εθνικών αθλητικών κέντρων,
θα ανακοινώσουµε επτά εµβληµατικές µεταρρυθµίσεις. Αυτές οι
επτά εµβληµατικές µεταρρυθµίσεις θα αλλάξουν το στάτους
στον αθλητισµό της χώρας στο επόµενο µεσοµακρόχρονιο διά-
στηµα. 

Στη δευτερολογία µου θα απαντήσω συγκεκριµένα, κύριε Λαµ-
προύλη, για δύο πράγµατα: Πρώτον, µε ακρίβεια το χρονοδιά-
γραµµα αποκατάστασης και πλήρους λειτουργίας του Αλκαζάρ
και δεύτερον, τη χρηµατοδότηση των πόρων που χρειάζεται.
Ζητάω συγγνώµη που δεν απαντώ πρωτογενώς αλλά δεν µε κα-
λύπτει ο χρόνος.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Παρακαλώ, κύριε Αν-

τιπρόεδρε, έχετε τρία λεπτά για τη δευτερολογία σας.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Μιλάµε για λουκέτο, κύριε Υπουργέ, των αθλητικών υποδοµών

στην πόλη της Λάρισας. Βεβαίως έχει τη σφραγίδα -δεν διαφω-
νούµε- όλων των κυβερνήσεων διαχρονικά, γιατί άφησαν τα στά-
δια και της Λάρισας και πανελλαδικά επειδή αναφερθήκατε- σε
αυτή την άθλια κατάσταση. Και οι διορισµένες από τις κυβερνή-
σεις διοικήσεις που ενώ γνώριζαν τα προβλήµατα που υπήρχαν
και τις αιτίες που τα δηµιουργούν παράλληλα µε την υποστελέ-
χωση και την υποχρηµατοδότηση των δοµών αυτών, δεν πήραν
τα απαραίτητα µέτρα. Και η ανυπαρξία ενός ολοκληρωµένου
σχεδίου συντήρησης και αποκατάστασης των όποιων προβληµά-
των αναδείχθηκαν µε την πρόσφατη µελέτη, δεν είναι αποτέλε-
σµα ανικανότητας αλλά πολιτικής επιλογής των εκάστοτε
κυβερνήσεων, που η µία µετά την άλλη θέτει την ανάγκη για
άθληση µε ασφάλεια στο ζύγι του κόστους-οφέλους για τις ανάγ-
κες των αθλουµένων και του λαού γενικότερα που αξιοποιεί τις
υποδοµές. 

Γι’ αυτό, λοιπόν, εδώ και χρόνια το ΕΑΚ στη Λάρισα είναι υπο-
στελεχωµένο µε πενιχρή χρηµατοδότηση από τη Γενική Γραµµα-
τεία Αθλητισµού. Δεν φτάνει, δηλαδή, η χρηµατοδότηση ούτε για
τα λειτουργικά του έξοδα. Έτσι σήµερα οι τεράστιοι χώροι των
δύο πυρήνων σε Αλκαζάρ, Νεάπολη, αλλά και στον Άγιο Θωµά
στη Λάρισα λειτουργούν µε το φιλότιµο, ακούστε, είκοσι υπαλ-
λήλων δεκατρείς µόνιµοι και επτά συµβασιούχοι -µέσος όρος ηλι-
κίας είναι περίπου τα πενήντα πέντε και παραπάνω- αν και το
οργανόγραµµα του αθλητικού κέντρου ενιαία προβλέπει τουλά-
χιστον τριάντα οργανικές θέσεις. Οι ανάγκες, βέβαια, είναι πε-
ρισσότερες και µε το δεδοµένο ότι τέσσερις υπάλληλοι θα
φύγουν µέχρι το τέλος του χρόνου, καταλαβαίνετε πού θα οδη-
γηθούν τα πράγµατα σε ό,τι αφορά και το προσωπικό. 

Τώρα, οι τελευταίες εξελίξεις µε το τσουνάµι των επικίνδυνων
και εγκαταλελειµµένων αθλητικών υποδοµών και η όποια ευαι-
σθησία της Κυβέρνησης υποκρύπτουν, κατά τη γνώµη µας γιατί
έχουν συζητηθεί αρκετά πράγµατα, και τους µελλοντικούς στό-
χους που, ενδεχοµένως, να ανακοινωθούν, όπως είπατε, αύριο,
κύριε Υπουργέ. Δηλαδή να προχωρήσει πιο γρήγορα και µε εγ-
γυήσεις µελετών η παράδοση των φιλέτων σε επιχειρηµατίες και
οµίλους, ενώ τα όποια έργα προκριθούν να υλοποιηθούν µε συµ-
πράξεις µε τους ιδιώτες, ΣΔΙΤ, δηλαδή, που και µε αυτόν τον
τρόπο και από άλλη πόρτα θα περάσουν και πάλι στα χέρια των
επιχειρηµατικών συµφερόντων. 

Στην ουσία ο αθλητισµός στη Λάρισα έχει νεκρώσει. Αυτή η
εξέλιξη δηµιουργεί τεράστια προβλήµατα σε αθλούµενους και
αθλητικά σωµατεία της πόλης. Στον πυρήνα Α συγκεκριµένα, το
Αλκαζάρ, δηλαδή, αθλούνται καθηµερινά πάνω από τρεισήµισι
χιλιάδες παιδιά και ενήλικες. Τα δεκάδες αθλητικά σωµατεία
έχουν ξεσπιτωθεί και ιδιαίτερα τα κολυµβητικά αντιµετωπίζουν
πρόβληµα επιβίωσης, λειτουργίας, δηλαδή, καθώς η πόλη δια-
θέτει ακόµα, βέβαια, ένα ανοιχτό κολυµβητήριο το οποίο όµως
δεν µπορεί να καλύψει τις αυξηµένες ανάγκες των πάνω από δύο
χιλιάδες αθλούµενων. Αντίστοιχα προβλήµατα αντιµετωπίζουν
και οι οµοσπονδίες του ΣΕΓΑΣ και της ΕΟΚ, διότι κλείνουν δύο
βασικοί αθλητικοί χώροι οι οποίοι αξιοποιούνταν για τη διεξα-
γωγή τοπικών και εθνικών πρωταθληµάτων. 

Άρα, λοιπόν, επιµένουµε σε αυτό, ζητούµε χρονοδιάγραµµα
αποκατάστασης, επαναλειτουργία άµεσα των εγκαταστάσεων
και µε ποιον τρόπο θα χρηµατοδοτηθούν. Τι σκοπεύετε να κάνετε
για το κλειστό γυµναστήριο, δηλαδή στην ουσία όπως λέει και η
µελέτη για την κατασκευή νέου κλειστού γυµναστηρίου στον πυ-
ρήνα Α; Πώς σκοπεύετε να αποκαταστήσετε τα προβλήµατα στο
κλειστό της Νεάπολης; Ποιο είναι το χρονοδιάγραµµα για την
αποκατάσταση του συστήµατος ψύξης του σταδίου αλλά και της
απόδοσης επιστροφής του κύριου χώρου πάρκινγκ στη δικαιο-
δοσία του ΕΑΚ από την «ΓΗΠΕΔΟ Α.Ε.»; Και φυσικά µε ποιον
τρόπο θα ενισχυθεί το ΕΑΚ µε προσωπικό, µέσα και πάει λέγον-
τας; Τα αθλητικά σωµατεία πώς θα ενισχυθούν, αφού επηρεά-
ζονται φυσικά αρνητικά από αυτή την εξέλιξη; Έχουν διακόψει

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ξ’ - 27 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2023 6165



τις προπονήσεις. Επαναλαµβάνω πώς θα καλυφθούν τα έξοδα
των προπονητών, µισθοδοσία και άλλα ασφαλιστικά δικαιώµατα;
Τέλος, να επιστραφούν άµεσα µε ευθύνη της διοίκησης του ΕΑΚ
τα χρήµατα που έχουν αποδώσει τα αθλητικά σωµατεία για την
παραχώρηση χρήσης, γιατί πληρώνουν για να αθλούνται εκεί ή
να αξιοποιούν τους χώρους. Να καταργηθεί το χαράτσωµα που
έχει επιβληθεί στους αθλητικούς συλλόγους και τους αθλητές.

Με την ευκαιρία της ερώτησης, εµείς καλούµε τα αθλητικά σω-
µατεία, τους αθλητές της πόλης µας και όχι µόνο, τους φορείς
της πόλης σε αγωνιστική εγρήγορση, συναγερµό θα λέγαµε, για
να πάρουν την υπόθεση στα χέρια τους διεκδικώντας το αυτο-
νόητο, δηλαδή το δικαίωµα στην άθληση σε ασφαλείς εγκατα-
στάσεις, σύγχρονες και δωρεάν.

Κλείνω µε το εξής, κύριε Πρόεδρε. Καλά λέτε, αύριο θα γίνει
η συνάντηση, θα έχετε τις επαφές σας, θα ανακοινώσετε κάποια
µέτρα. Ώσπου να ξεκινήσουν αυτά τα έργα αποκατάστασης -µι-
λάµε για τη Λάρισα, για τα προβλήµατα που προέκυψαν, ενδε-
χοµένως ίσως να αναφερθείτε και σε άλλες περιοχές- όλα αυτά
τα σωµατεία και οι χιλιάδες αθλούµενοι πού θα πάνε; Γιατί στις
κερκίδες του σταδίου από κάτω υπήρχαν χώροι όπου εξυπηρε-
τούνταν δεκάδες σωµατεία διαφόρων αθληµάτων και όχι µόνο.
Να προσθέσουµε, το κλειστό, τα προβλήµατα και το κολυµβητή-
ριο.

Άρα πού θα πάνε όλοι αυτοί οι αθλητές πού θα κάνουν προ-
πονήσεις; Κι εδώ πρέπει να υπάρχει ένας σχεδιασµός. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Λαµπρούλη. 
Έχετε τον λόγο, κύριε Υπουργέ. Είναι πράγµατι σοβαρό το

πρόβληµα.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παιδείας,

Θρησκευµάτων και Αθλητισµού): Στο ερώτηµα προς τον κ. Λαµ-
προύλη της επιλογής µεταξύ ασφάλειας αθλητών, αθλουµένων
και φιλάθλων και της έκτακτης κατάστασης ,είµαι σίγουρος -
επειδή ξέρω και το πολιτικό του ήθος- ότι θα συνηγορήσει υπέρ
της µεγάλης αλλαγής που γίνεται, που λέµε παντού ασφάλεια. 

Κύριε Λαµπρούλη, σταµάτησα στη λέξη λουκέτο πριν στην
αναφορά µου. Γιατί σήµερα ενώπιον και της Εθνικής Αντιπροσω-
πείας και δεδοµένου και του ερωτήµατος που κάνατε, δεσµεύο-
µαι ότι µε την ολοκλήρωση των έργων όπως θα παρουσιάσω στη
συνέχεια το χρονοδιάγραµµα όχι µόνο δεν µπαίνει «λουκέτο» στο
Αλκαζάρ αλλά το Αλκαζάρ θα παραδοθεί στους αθλητές, στους
φιλάθλους, σε όλη την αθλητική κοινωνία της Λάρισας έτσι όπως
δεν το έχουν δει ποτέ άλλοτε, δηλαδή σε µια ολοκαίνουργια ει-
κόνα και αθλητική παρουσία. Και αυτό όχι τυχαία. 

Το 2020, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για τον
αθλητισµό της χώρας µας µε τη φορολόγηση του Στοιχήµατος,
δόθηκαν για πρώτη φορά ποσά τα οποία δεν είχε δει ποτέ ο
αθλητισµός στην Ελλάδα. Και σήµερα, τρία χρόνια µετά, είµαι
στην ευχάριστη θέση -άλλωστε ο προϋπολογισµός θα έρθει τον
Δεκέµβριο- να σας πω ότι αντίστοιχη µεγάλη επιχορήγηση για
τον αθλητισµό έρχεται διά µέσου του προϋπολογισµού των εθνι-
κών αθλητικών κέντρων, που, πράγµατι, δεν έχουµε ξαναδεί
ποτέ.

Και εξηγούµαι. Το 2023, δόθηκαν εκτάκτως σε διάφορα αθλη-
τικά κέντρα 12.750.000 ως έκτακτες χρηµατοδοτήσεις για τις
ανάγκες που είχαν και ξεκινάµε τώρα µε 44% αύξηση του προ-
ϋπολογισµού όλων των εθνικών αθλητικών κέντρων µετά από
πάρα πολλά χρόνια, ενώ για τα δύο εθνικά αθλητικά κέντρα τα
οποία είναι το ΣΕΦ και το ΟΑΚΑ έχουµε αύξηση 66%.

Συγκεκριµένα τώρα αυτές οι αυξήσεις έχουν από πίσω πό-
ρους. Για το θέµα του Αλκαζάρ η αύξηση είναι: Από 770.000
ευρώ, που ήταν ο προϋπολογισµός του συγκεκριµένου εθνικού
αθλητικού κέντρου για πολλά πολλά χρόνια, αυξάνει κατά
580.000, δηλαδή θα είναι από εδώ και πέρα 1.350.000, δηλαδή
µία αύξηση 75,32%. Μεγάλη, πολύ σηµαντική αύξηση, η οποία
θα συνοδευθεί και µε στήριξη από το Υπουργείο για τα έργα τα
οποία θα ανακοινώσουµε τώρα, τα οποία θα «τρέξουν». Άρα, δη-
λαδή, σε επίπεδο χρηµατοδότησης µε αυτόν τον προϋπολογισµό
της Κυβέρνησης επιλογή ήταν να χρηµατοδοτηθεί ο αθλητισµός
όσο δεν έχει γίνει ποτέ στο παρελθόν για τα εθνικά αθλητικά κέν-

τρα. Πράγµατι τα προβλήµατα είναι εκεί, αλλά είµαστε εδώ για
να τα αντιµετωπίσουµε και είµαστε εδώ για να τα παραδώσουµε
και πάλι στην κοινωνία της Λάρισας, στην αθλητική κοινωνία, µε
την καλύτερη δυνατή εικόνα σε επίπεδο λειτουργικότητας.

Προχωρώ στο χρονοδιάγραµµα.
Στάδιο Αλκαζάρ: Σε αναστολή από 30/10, λόγω της απόφασης.

Η πυροπροστασία είναι σε ισχύ. Αναµένεται το πόρισµα της µε-
λέτης επισκευών και θα διεξαχθούν όλες οι διαγωνιστικές διαδι-
κασίες απρόσκοπτα, που απαιτούνται για να επαναλειτουργήσει
στην καλύτερη δυνατή µορφή.

Κλειστό κολυµβητήριο: Σε αναστολή από 30/10. Αναµένεται
έγκριση από την Πυροσβεστική Υπηρεσία για την άδεια πυρο-
προστασίας και εντός του 2024 το δεύτερο εξάµηνο το πιθανό-
τερο, θα είναι έτοιµο το κλειστό κολυµβητήριο. 

Κλειστό Γυµναστήριο Αλκαζάρ: Σε αναστολή από 29/7. Εδώ
υπάρχει εισήγηση για κατεδάφιση. Θα κατεδαφιστεί µε τις προ-
βλεπόµενες διαδικασίες. 

Αίθουσα βαρέων αθληµάτων: Είναι σε πλήρη λειτουργία και σε
πλήρη ισχύ η άδεια πυροπροστασίας. 

Γήπεδο αντισφαίρισης: Είναι σε πλήρη λειτουργία και δεν
απαιτείται άδεια πυροπροστασίας.

Κλειστό Νεάπολης: Λειτουργεί χωρίς κόσµο. Αναµένεται να
εκτελεσθεί νέα µελέτη για την πυροπροστασία και θα λειτουρ-
γήσει εντός του 2024.

Κλειστό του Αγίου Θωµά: Λειτουργεί χωρίς κόσµο πραγµατικά.
Εκτελούνται εργασίες έως το τέλος του 2023 λέει το σηµείωµα.
Εγώ εκτιµώ ότι τον Ιανουάριο του 2024 θα αποδοθεί πλήρως το
κλειστό του Αγίου Θωµά. 

Κύριε Λαµπρούλη, σας δείχνω, όπως ζητάτε, µε πλήρες χρο-
νοδιάγραµµα το πώς θα εκτελεστούν οι εργασίες για να κάνουµε
ένα καινούργιο Αλκαζάρ µε απόλυτη ασφάλιση, µε διασφαλι-
σµένη χρηµατοδότηση, που δεν έχει γίνει ποτέ στο παρελθόν και
θα αποδοθεί στον κόσµο της κοινωνίας του αθλητισµού της Λά-
ρισας ένα σύγχρονο Αλκαζάρ µε όλες τις εγκαταστάσεις αυτό
το οποίο δεν υπήρχε στο παρελθόν –έχετε δίκιο στις παρατηρή-
σεις σας-, αλλά πλέον θα είναι απόλυτα διασφαλισµένη η ασφά-
λεια και οι καινούργιες διαδικασίες οι οποίες εισάγουµε µε τις
συγκεκριµένες εργασίες . 

Πιστεύω και εύχοµαι ότι αυτό που συµβαίνει στο Αλκαζάρ θα
συµβαίνει ταυτόχρονα σε ολόκληρη την Ελλάδα. Με επιστολή
µου που έστειλα σε όλα τα εθνικά αθλητικά κέντρα, λόγω της αύ-
ξησης του προϋπολογισµού κατά 11 εκατοµµύρια συνολικά σε
όλα τα εθνικά αθλητικά κέντρα δεν θα πάει τίποτα στην τύχη, όλα
θα έρθουν οργανωµένα όσον αφορά το τι έργα συντηρήσεων,
αναπλάσεων, διαµορφώσεων, εκσυγχρονισµού των εθνικών
αθλητικών κέντρων θα γίνουν, και όλα αυτά θα παρουσιαστούν
στις 31-12-2023, έτσι ώστε ξεκάθαρα όλοι να γνωρίζουν πώς θα
λειτουργούν από εδώ και πέρα τα εθνικά αθλητικά κέντρα µε τα
περισσότερα χρήµατα πώς θα επενδυθούν και τι θα γίνει.

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κύριο Υπουργό. 
Θα συνεχίσουµε µε τη δωδέκατη µε αριθµό 397/16-11-2023 επί-

καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου, του Βουλευτή Δράµας της Κοι-
νοβουλευτικής Οµάδας του ΠΑΣΟΚ – Κίνηµα Αλλαγής κ.
Αναστάσιου (Τάσου) Νικολαΐδη προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανά-
πτυξης και Τροφίµων, µε θέµα: «Πατατοκαλλιέργεια λεκανοπεδίου
Κάτω Νευροκοπίου Νοµού Δράµας και ευρύτερης περιοχής -
Ανάγκη παροχής άµεσης συνδροµής». 

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά. 
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΝΙΚΟΛΑΪΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Κύριε Υπουργέ, στη σηµερινή τοποθέτησή µου οφείλω να επι-

σηµάνω το µεγάλο πρόβληµα των πατατοπαραγωγών του Νοµού
Δράµας που δεν επιδέχεται άλλων καθυστερήσεων. Το θέµα
είναι απόλυτα επίκαιρο γιατί αυτή την περίοδο έχει ολοκληρωθεί
η συγκοµιδή των καρπών τους. Εξαιτίας όµως των εκτεταµένων
φυσικών ζηµιών που υπέστησαν κατά το τρέχον έτος, λόγω των
συνεχόµενων βροχοπτώσεων την περίοδο της σποράς, η παρα-
γωγή τους φέτος είναι εξαιρετικά µειωµένη και σε συνδυασµό
µε την ολοένα αυξανόµενη ακρίβεια βρίσκονται στα όρια της επι-
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βίωσής τους αφού αδυνατούν να καλύψουν τις αυξηµένες δαπά-
νες τους. 

Για τους λόγους, λοιπόν, αυτούς πρέπει να ληφθούν άµεσες
ενέργειες από την Κυβέρνηση για τη στήριξη των πατατοπαρα-
γωγών του Νοµού Δράµας στο πλαίσιο της ενίσχυσης του αγρο-
τικού τοµέα και τη διαφύλαξη της περιφερειακής ανάπτυξης και
της τοπικής οικονοµίας. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον συνάδελφο.
Επιτρέψτε µου, κύριε Υπουργέ, µια µικρή ανακοίνωση προς το

Σώµα.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι

από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση,
αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο
οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην
έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», τριάντα
εννέα µαθήτριες και µαθητές και δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί από
το 11ο Γενικό Λύκειο Πάτρας (δεύτερο τµήµα).

Καλώς ήρθατε στη Βουλή, παιδιά! 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κύριε Υπουργέ, έχετε τρία λεπτά για την πρωτολογία σας.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε
Κύριε συνάδελφε, ας ξεκινήσουµε µε µια σύντοµη ανακεφα-

λαίωση για το τι ισχύει, για να δούµε πιο ξεκάθαρα το εύρος των
δυνατοτήτων και των επιλογών µας.

Σύµφωνα µε τον Κανονισµό Ασφάλισης του ΕΛΓΑ αποζηµιώ-
νονται µόνο οι άµεσες ζηµιές στην ηρτηµένη παραγωγή που
οφείλονται σε ασφαλιστικά καλυπτόµενα αίτια, όπως αυτά περι-
γράφονται στον ισχύοντα νόµο του ΕΛΓΑ. Δεν αποζηµιώνονται
οι δευτερογενείς ή εκείνες οι ζηµιές που οφείλονται σε µη ασφα-
λιστικά καλυπτόµενα αίτια. Ως εκ τούτου οι αναφερόµενες στην
ερώτησή σας αιτίες µείωσης της παραγωγής, όπως η καθυστέ-
ρηση φύτευσης, η υψηλή υγρασία ή η γήρανση του σπόρου
λόγω παρατεταµένης αποθήκευσης δεν αποτελούν ασφαλιστικά
καλυπτόµενα αίτια, ζηµιές, οπότε δεν οδηγούν σε αποζηµιώσεις
των παραγωγών από τον ΕΛΓΑ. Εποµένως θεσµικά δεν εξουσιο-
δοτούµαστε να αποζηµιώσουµε µέσω του ΕΛΓΑ τους παραγω-
γούς της πατάτας. 

Θυµίζω ότι τα παραπάνω περιγράφονται στον ν.3777/2010,
που εσείς ως ΠΑΣΟΚ φτιάξατε και φέρατε προς ψήφιση στη
Βουλή. Ως Κυβέρνηση έχουµε αποδείξει, όµως, ότι σεβόµαστε
πλήρως το θεσµικό πλαίσιο και κινούµαστε εντός αυτού. Οτιδή-
ποτε άλλο θα συνιστούσε το λιγότερο διακριτική µεταχείριση
έναντι άλλων κλάδων του πρωτογενούς τοµέα. Παράλληλα
έχουµε αποδείξει ότι οι περιορισµοί του θεσµικού πλαισίου δεν
αποτελούν προπέτασµα καπνού για να δικαιολογήσουµε κάποια
απραξία. Αντίθετα, µέσα από τις γεωτεχνικές υπηρεσίες του
ΕΛΓΑ παρακολουθούµε την εξέλιξη των καλλιεργειών σε συσχε-
τισµό µε τα καιρικά φαινόµενα. 

Σηµειώνω ότι, σύµφωνα πάντοτε µε τις επισηµάνσεις του αρ-
µόδιου υποκαταστήµατος του ΕΛΓΑ, υπήρξε όντως καθυστέ-
ρηση στη φύτευση της πατάτας λόγω των υπερβολικών
βροχοπτώσεων, γεγονός που έχει ως αποτέλεσµα την υποβάθ-
µιση των κονδύλων πατατόσπορου και την οψίµηση της παρα-
γωγής, η οποία φαίνεται ότι είναι µειωµένη, αν και η συγκοµιδή
µόλις τώρα έχει ολοκληρωθεί. Μπορεί για κάποιους παραγωγούς
να είναι στα τελευταία της συγκοµιδής. 

Σύµφωνα µε τις τελευταίες ενδείξεις η µείωση των όψιµων
καλλιεργειών ποικίλλει ανάλογα µε το βαθµό οψίµισης του εί-
δους των εδαφών. Το εντονότερο πρόβληµα εµφανίζεται στις πε-
ριοχές του Χρυσοκέφαλου, των Λευκογείων, της Εξοχής.
Ωστόσο θα πρέπει, αφού έχει ολοκληρωθεί η συγκοµιδή όπως
είπατε, να υπάρξει οριστική αποτίµηση της κατάστασης. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κύριο Υπουργό. 
Παρακαλώ πολύ, κύριε συνάδελφε, έχετε τρία λεπτά για τη

δευτερολογία σας. 
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΝΙΚΟΛΑΪΔΗΣ: Πρώτα απ’ όλα, κύριε

Υπουργέ, χαίροµαι που γνωρίζετε τα προβλήµατα του τόπου
µου. Δεν είναι µόνο τα τρία χωριά του λεκανοπεδίου του Δήµου
Νευροκοπίου. Είναι όλη περιοχή που έχει πρόβληµα. Είναι και το
Περιθώρι. Εδώ, προσωπικά, δεν ήρθα για να σας πω τι έκανε το
ΠΑΣΟΚ και τι έκανε η Νέα Δηµοκρατία. Ως νέος άνθρωπος, ως
νέος Βουλευτής το µόνο που µε νοιάζει είναι να ασχολούµαι µε
τους συντοπίτες µου για το καλό των Ελλήνων. 

Η ερώτηση είναι ξεκάθαρη. Τα χωράφια των πατατοπαραγω-
γών πληµµύρισαν την περίοδο της σποράς. Δεν ήταν λόγω των
υψηλών βροχοπτώσεων Δεν µπόρεσαν να σπείρουν. Υπάρχει η
δυνατότητα να αποζηµιωθούν οι συντοπίτες µου; Ξεκάθαρη ερώ-
τηση, ξεκάθαρη απάντηση. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε συνάδελφε.
Παρακαλώ πολύ, κύριε Υπουργέ, έχετε τρία λεπτά για τη δευ-

τερολογία σας. 
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Να σηµειώσουµε ότι όλα αυτά που καταγρά-
φονται είναι από τις αξιολογήσεις που έχει κάνει το τοπικό
υποκατάστηµα του ΕΛΓΑ. Προφανώς οι έντονες βροχοπτώσεις
είτε οδήγησαν σε πρόβληµα εισόδου στα χωράφια είτε στις βρο-
χοπτώσεις, παραµένουν έµµεσες ζηµιές για τον ΕΓΛΑ. Γι’ αυτό
ακριβώς συζητάµε. Δηλαδή, η πληµµύρα προήλθε από τις νέες
βροχοπτώσεις και όχι από κάτι διαφορετικό, κάτι άλλο που εί-
δαµε σε άλλες περιοχές. 

Ας τα βάλουµε σε µία σειρά. Η µείωση της παραγωγής στη
συγκεκριµένη περίπτωση δεν είναι αποζηµίωση από τον ΕΛΓΑ.
Το επαναλαµβάνω γιατί πρέπει να είµαστε συγκεκριµένοι προς
τους παραγωγούς. Είναι υπαρκτή και την παρακολουθούµε. Ανα-
λόγως, λοιπόν, των δεδοµένων που θα προκύψουν µετά το τέλος
της εκτίµησης, αφού έχει ολοκληρωθεί η συγκοµιδή, θα διερευ-
νήσουµε και θα εξαντλήσουµε όλες τις δυνατές εναλλακτικές λύ-
σεις µέσα από την εργαλειοθήκη που µας παρέχει η ενωσιακή
και εθνική νοµοθεσία, πάντοτε, όµως, µέσα στα δηµοσιονοµικά
περιθώρια της χώρας. Τι σηµαίνει αυτό; Ότι εφόσον από τις δια-
πιστώσεις του ΕΓΛΑ και από τα στοιχεία των αρµοδίων υπηρε-
σιών προκύψει τεκµηριωµένη ανάγκη στήριξής τους, θα
διερευνήσουµε την ύπαρξη του κατάλληλου χρηµατοδοτικού ερ-
γαλείου για το οποίο καλύπτονται οι προϋποθέσεις ενίσχυσης.
Αν αυτό βρεθεί, θα κινήσουµε τις διαδικασίες για τη στήριξη του
κλάδου της περιοχής. Είναι εξάλλου γνωστή η σηµασία της καλ-
λιέργειας της πατάτας για την οικονοµία και την κοινωνία της πε-
ριοχής αλλά και για τον πρωτογενή µας κλάδο γενικότερα, αφού
η Δράµα είναι ο νοµός µε τη µεγαλύτερη καλλιεργούµενη έκταση
πατάτας στη χώρα. Άλλωστε δεν θα ήταν η πρώτη φορά που θα
στηρίξουµε τους παραγωγούς σε µια δύσκολη κατάσταση, ούτε
η πρώτη φορά που θα στηρίζαµε τη συγκεκριµένη καλλιέργεια
αποδεικνύοντας τη βαρύτητα που της αποδίδουµε. Κατ’ εφαρ-
µογή του προσωρινού πλαισίου για την ενίσχυση των συνεπειών
της πανδηµίας µε αποφάσεις των ετών 2020 - 2021 - 2022 ενι-
σχύσαµε την πατάτα, φθινοπωρινή, καλοκαιρινή, ανοιξιάτικη, επί-
σπορη και βιοµηχανική, µε το ποσό των 23.063.000 χιλιάδων
ευρώ συνολικά. Για την περιφερειακή ενότητα Δράµας το αντί-
στοιχο ποσό ανήλθε στα 3.953.000 ευρώ. 

Τελειώνοντας, να θυµίσω ότι η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρα-
τίας δεν αρκείται σε έκτακτα ή αποσπασµατικά µέτρα στήριξης.
Γι’ αυτόν τον λόγο ανέλαβε και την πρωτοβουλία αναµόρφωσης
του γεωργοασφαλιστικού συστήµατος και εκσυγχρονισµού του
αντίστοιχου νοµικού πλαισίου, σύµφωνα µε τις ανάγκες και τις
απαιτήσεις που διαµορφώνονται από τις κλιµατολογικές µεταβο-
λές -είναι αυτό που λέµε ο νέος ΕΛΓΑ- ώστε ο πρωτογενής κλά-
δος να είναι πιο προστατευµένος πιο οχυρωµένος έναντι των
συνεπειών τους. 

Προς τον σκοπό αυτό ήδη έχει δροµολογηθεί µια διαδικασία
που ξεκίνησε µε την εκπόνηση δύο µεγάλων µελετών από την
Παγκόσµια Τράπεζα και περιλαµβάνουν την αξιολόγηση της δυ-
νατότητας αξιοποίησης των διαθέσιµων από τη νέα ΚΑΠ εργα-
λείων διαχείρισης κινδύνων και την ένταξη νέων ασφαλιστικών
κινδύνων. 

Όπως έχει δηλώσει ο Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης, Λευ-
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τέρης Αυγενάκης, το σχετικό µε την αναµόρφωση του ΕΛΓΑ νο-
µοσχέδιο προγραµµατίζεται να κατατεθεί για ψήφιση εντός των
επόµενων µηνών, κατόπιν πάντοτε διαβούλευσης µε τους φο-
ρείς, την αντιπροσωπεία και τους παραγωγούς. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε Υφυπουργέ. 
Θα συζητηθεί τώρα η δέκατη πέµπτη µε αριθµό 398/16-11-

2023 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Δράµας
της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής» κ.
Αναστάσιου (Τάσου) Νικολαΐδη, προς τον Υπουργό Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων µε θέµα: «Ακίνητα κάτω των εκατό
στρεµµάτων».

Παρακαλώ πολύ, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δύο
λεπτά. 

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΝΙΚΟΛΑΪΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κύριε Υπουργέ, µε αφορµή τη σηµερινή συζήτηση της επίκαι-
ρης ερώτησής µου οφείλω να σας επισηµάνω την επείγουσα
ανάγκη για επίλυση του θεσµικού προβλήµατος που έχει προκύ-
ψει µε το νοµοθετικό ζήτηµα της αδυναµίας εκµίσθωσης των
εκτάσεων του δηµοσίου κάτω των εκατό στρεµµάτων τα οποία
αποτελούν ακίνητα άνω των εκατό στρεµµάτων. Δεν είναι δυνα-
τόν µέχρι και σήµερα να µην έχει αντιµετωπιστεί αυτό το θέµα,
µε συνέπεια να εµποδίζεται η εξέλιξη επενδύσεων και να τίθενται
σε κίνδυνο έργα των οποίων η σηµασία είναι καίρια στην κρίσιµη
οικονοµική συγκυρία που διανύει αυτή τη στιγµή η χώρα µας.
Μάλιστα, ιδιαίτερα µεγάλη σπουδαιότητα έχουν αυτές οι επεν-
δύσεις για την περιφερειακή ανάπτυξη και συγκεκριµένα για την
ενίσχυση της τοπικής κοινωνίας του Νοµού Δράµας τον οποίο
και εκπροσωπώ στο ελληνικό Κοινοβούλιο. Κατόπιν αυτών, κύριε
Υπουργέ, παρακαλώ για την άµεση επίλυση του ζητήµατος. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε συνάδελφε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τρία λεπτά για την πρωτολογία σας. 
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητέ συνάδελφε, όπως και εσείς γνωρίζετε, το ΥΠΑΑΤ έχει

στην κατοχή του εκατόν είκοσι χιλιάδες ακίνητα των οποίων η
επιφάνεια ξεπερνά το ένα εκατοµµύριο στρέµµατα. Αντιλαµβά-
νεστε από τα νούµερα αυτά ότι µιλάµε για µια µεγάλη ακίνητη
περιουσία του ελληνικού δηµοσίου, των Ελλήνων φορολογουµέ-
νων. Ως εκ τούτου η διαχείρισή της είναι όχι µόνο σοβαρή υπό-
θεση αλλά και δύσκολη και χρήζει ιδιαίτερου σχεδιασµού και
αυξηµένης υπευθυνότητας. Η σωστή διαχείριση ισοδυναµεί µε
σωστή αξιοποίηση που είναι και το ζητούµενο. Δικό µας αλλά
υποθέτω και δικό σας. Ήδη έγιναν στο παρελθόν προσπάθειες
αξιοποίησης της από τις προηγούµενες κυβερνήσεις µε την
ίδρυση της ΑΓΡΟΓΗΣ ή µε την ίδρυση του Οργανισµού Διαχείρι-
σης Ακινήτων και Γαιών και εξοπλισµού µε τον ν.4384/2016. Τε-
λικά, όµως, δεν λειτούργησαν αυτές οι προσπάθειες και
καταργήθηκαν µε νόµο. 

Το 2022 το Υπουργείο Οικονοµικών ανακοίνωσε την πρόθεσή
του να δηµιουργήσει ένα ενιαίο µητρώο καταγραφής όλων των
ακινήτων του δηµοσίου και των φορέων του και το οποίο θα συν-
δέεται µε το Εθνικό Κτηµατολόγιο και µε το σύστηµα «TAXIS»,
πρόθεση ενδεικτική µιας συνολικής οπτικής της διαχείρισης της
ακίνητης περιουσίας του δηµοσίου και ενός σχεδιασµού που θα
ξεκινήσει από το θεµελιώδες που δεν είναι άλλο από την ορθή
και πλήρη καταγραφή και τήρηση των στοιχείων της ακίνητης πε-
ριουσίας που θα καταλήγει στην επωφελή αξιοποίησή της και την
προστασία της. Βασικός στόχος της αξιοποίησης είναι η στήριξη
του αγροτικού τοµέα και η βελτίωση της ανταγωνιστικότητας της
γεωργίας. Με άλλα λόγια η δηµιουργία υπεραξίας πάντοτε όπως
µε µακροπρόθεσµη προοπτική και προβολή στις επόµενες γενιές
των νέων αγροτών οι οποίοι πρέπει να ωφεληθούν από την υπε-
ραξία της γης που παραχωρούµε αλλά και να βρουν και οι ίδιοι
εκτάσεις που θα µπορούσαν να αξιοποιήσουν για την εφαρµογή
των δικών τους σύγχρονων επιχειρηµατικών πλάνων και ιδεών.
Στο πλαίσιο αυτής της αξιοποίησης εντάσσεται και η παραχώ-

ρηση των ακινήτων του Υπουργείου µας προς ενδιαφερόµενους
που θέλουν να επενδύσουν σε αυτή τη γη. Επειδή, όµως, όπως
είπα, είναι µια πάρα πολύ σοβαρή υπόθεση, η παραχώρηση διέ-
πεται από συγκεκριµένες διαδικασίες οι οποίες πρέπει να τη-
ρούνται και θα σας τις περιγράψω στην απάντησή µου στη
δευτερολογία µου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κύριο Υπουργό.

Παρακαλώ πολύ, κύριε συνάδελφε, έχετε τρία λεπτά για τη
δευτερολογία σας. 

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΝΙΚΟΛΑΪΔΗΣ: Κύριε Υπουργέ, όπως
γνωρίζετε φαντάζοµαι, µέχρι πρόσφατα όταν ένας ενδιαφερόµε-
νος κατέθετε αίτηµα για έκταση µικρότερη των εκατό στρεµµά-
των για ακίνητα άνω των εκατό στρεµµάτων εκµισθώνονταν από
το ελληνικό δηµόσιο. Αυτό προέκυψε τον τελευταίο ένα - ενάµιση
χρόνο. Τα αιτήµατά µας στο Νοµό Δράµας είναι κατατεθειµένα
στο Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης, στην τοπική περιφέρεια.
Έχουν ζητήσει τη γνωµοδότηση από το Υπουργείο -γιατί έτσι
προβλέπεται από τον νόµο- και το Υπουργείο δεν απαντάει στις
περίπου πενήντα  αιτήσεις µόνο για τη Δράµα. Το κράτος λέει
ότι αν δεν απαντήσεις µέσα σε τριάντα µέρες η γνωµοδότησή
τους είναι θετική. Όταν εµείς απευθυνόµαστε στην οικεία περι-
φέρεια, µας λένε ότι «δεν εκµισθώνουµε την έκταση, επειδή δεν
έχει απαντήσει το Υπουργείο».

Εποµένως ή θα δώσετε λύση σε νοµοθετικό πλαίσιο ή θα βγά-
λετε µια εγκύκλιο ή στο τέλος-τέλος, θα πείτε ότι δεν προβλέπε-
ται να εκµισθωθούν αυτές οι εκτάσεις. Δεν µπορεί οι πολίτες του
Νοµού Δράµας, που θέλουν να επενδύσουν, που τους έχει ήδη
παραχωρηθεί ή εκµισθωθεί όµορη έκταση, σήµερα, να µην µπο-
ρούν να επεκτείνουν την επιχείρησή τους ή να κάνουν νέες επεν-
δύσεις. 

Θα ήθελα ξεκάθαρη απάντηση, κύριε Υπουργέ. Θα προβείτε
σε νοµοθετικό πλαίσιο ώστε να µπορούν να εκµισθωθούν εκτά-
σεις; Θα γνωµοδοτήσει το Υπουργείο τις πενήντα και άνω ειση-
γήσεις τους; Να ξέρουν πώς θα κινηθούν οι συντοπίτες µου. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε συνάδελφε.
Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Αγαπητέ συνάδελφε, συµπληρωµατικά µε
τα όσα ανέφερα στην πρωτολογία µου, επιτρέψτε µου να σας
θυµίσω ότι από το 2012, µε την έναρξη ισχύος του ν.4061, αρµό-
διες για την παραχώρηση των τεµαχίων µικρότερων των εκατό
στρεµµάτων θεωρούνται οι περιφέρειες της χώρας και αυτό το
πράττουν.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΝΙΚΟΛΑΪΔΗΣ: Γνωµοδοτείτε εσείς,
όµως. Ζητούν γνωµοδότηση από εσάς.

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων): Περιµένετε να σας πω. 

Η ρύθµιση αυτή αναµφίβολα είναι προς τη σωστή κατεύθυνση,
καθώς εξυπηρετούσε το διαµερισµό του όγκου δουλειάς και
στην αποσυµφόρηση του διοικητικού φόρτου που ως τότε βά-
ρυνε µόνο την αρµόδια διεύθυνση του ΥΠΑΑΤ. Για τα τεµάχια
που είναι µικρότερα -και σε αυτό αναφέρεστε- των εκατό στρεµ-
µάτων που αποτελούν, όµως, ένα τµήµα άλλων ακινήτων µεγα-
λύτερων των εκατό στρεµµάτων, είναι δύο διαφορετικά
πράγµατα. Θέλω να πω ότι αυτά σε αυτά που είναι κάτω των
εκατό στρεµµάτων, η διαδικασία κυλά οµαλά. Δηλαδή, πάλι, είναι
αρµόδια η περιφέρεια, όπου έχουµε τµηµατική παραχώρηση,
αλλά απαιτούνταν η προηγούµενη έγκριση από το Υπουργείο
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων. 

Το 2021 εκτιµήθηκε ότι υπήρχε ασάφεια του νόµου στο θέµα
της µειοδοτικής παραχώρησης, η οποία έχρηζε νοµοθετικής ρύθ-
µισης και κρίθηκε ότι αρµόδιο γι’ αυτές τις περιπτώσεις είναι το
Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, οπότε ζητήθηκε
από τις περιφέρειες -τότε- να παγώσουν τις παραχωρήσεις τέ-
τοιων τεµαχίων και ενηµερώθηκαν ότι το ΥΠΑΑΤ θα εξέδιδε
πλέον εγκρίσεις για τις συγκεκριµένες περιπτώσεις. Πράγµατι,
µε τον ν.5035/2023 τροποποιήθηκε ο ν.4061/2012 ώστε να προ-
βλέπονται και οι περιπτώσεις της τµηµατικής παραχώρησης, ορί-
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ζοντας ότι µια τέτοια παραχώρηση µπορεί να εγκριθεί µόνο κα-
τόπιν σύµφωνης γνώµης του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης. 

Κατ’ εφαρµογή του συγκεκριµένου νόµου, τον Μάιο του 2023
εκδόθηκε και απεστάλη εγκύκλιος του Υπουργείου προς τις πε-
ριφέρειες, οπότε και ξεπάγωσε η διαδικασία και άρχισε ξανά η
αποστολή αιτηµάτων προς το Υπουργείο µας για τη σύµφωνη
γνώµη του Υπουργού. 

Όπως εύκολα γίνεται αντιληπτό, µετά από διάστηµα δύο ετών,
2021 - 2023, που πρακτικά είχε ανασταλεί η διαδικασία, µεγάλος
όγκος αιτηµάτων εισήλθε στο Υπουργείο µας µέσα σε πολύ
µικρό χρονικό διάστηµα. Σύµφωνα µε τα στοιχεία της αρµόδιας
διεύθυνσης, από τον Μάιο του 2023 µέχρι και σήµερα -Νοέµβριο
του 2023- έχουν αποσταλεί πάνω από τριακόσια αιτήµατα από
όλες τις περιφέρειες, εξήντα τέσσερα εκ των οποίων είναι από
το νοµό σας. Από τα τριακόσια αιτήµατα που έχουν αποσταλεί
στο χρονικό διάστηµα αυτό, έχουν εξεταστεί τα εκατόν πενήντα.
Δηλαδή ένας αναλογικά ικανοποιητικός αριθµός, αν λάβουµε υπ’
όψιν την αντικειµενική και ενδελεχή αξιολόγηση που δεν µπορεί
και δεν πρέπει να παρακαµφθεί. 

Στη συνέχεια, λοιπόν -κατά το προβλεπόµενο- θα λάβει την έγ-
κριση του Υπουργού και θα ολοκληρωθεί η διαδικασία παραχώ-
ρησης. 

Ωστόσο, ζητούµενό µας είναι ένας καλός και όχι ένας σχετικά
καλός αριθµός εξέτασής τους. Προβλέπουµε ότι η εισροή των
αιτηµάτων παραχώρησης θα συνεχιστεί αµείωτη. Ο χρόνος είναι
καθοριστικός παράγοντας για κάθε επιχειρηµατική κίνηση, όπως
σωστά λέτε και εσείς. Ως Κυβέρνηση επενδύουµε σε όσους επεν-
δύουν στη γη και τη γεωργία. Η απλοποίηση και η χρονική συρ-
ρίκνωση των διαδικασιών είναι διαρκές ζητούµενό µας. Ο
διοικητικός φόρτος πρέπει να µειώνεται και όπου είναι εφικτό να
απελευθερώνονται ανθρώπινοι πόροι. 

Βρισκόµαστε, έτσι, στο στάδιο επεξεργασίας νοµοθετικής
ρύθµισης που θα απλοποιεί και θα επισπεύδει κατά πολύ τη δια-
δικασία και όχι ως µια αποσπασµατική ενέργεια. Παράλληλα,
ετοιµάζεται και θα λειτουργήσει στις αρχές του 2024 σύστηµα
ψηφιακής υποβολής αιτηµάτων παραχώρησης ακινήτων µεγαλύ-
τερων των εκατό στρεµµάτων, µε σκοπό την απλοποίηση και τη
διευκόλυνση της διαδικασίας για τον αιτούντα, την απλοποίηση
και την αποσυµφόρηση για την υπηρεσία. Και οι δύο παραπάνω
ενέργειες εντάσσονται σε ένα ευρύτερο πλαίσιο µεταρρύθµισης,
ψηφιοποίησης και απλοποίησης των διαδικασιών του Υπουργείου
µας, γενικότερα και της ακίνητης περιουσίας, ειδικότερα.

Εποµένως, κύριε συνάδελφε, βλέπετε ότι τα σηµεία που χρει-
άζονται βελτίωση τα εντοπίζουµε και τα αντιµετωπίζουµε και
ενίοτε θα προσλαµβάνουµε κιόλας. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κύριο Υπουργό.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, τριάντα επτά µαθητές και µαθήτριες και πέντε
εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το Δηµοτικό Σχολείο Βλαχιώτη
Λακωνίας.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Θα συνεχίσουµε µε την τέταρτη, µε αριθµό 387/13-11-2023
επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Σερρών της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας  «Ελληνική Λύση» κ. Κωνσταντίνου
Μπούµπα, προς τον Υπουργό Ανάπτυξης µε θέµα: «Διαγραφές
παραγωγών και πωλητών λαϊκών αγορών µε απώλεια αδειών και
θέσεων».

Παρακαλώ πολύ, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δύο
λεπτά, για την πρωτολογία σας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Ευχαριστώ θερµά, κύριε Πρό-
εδρε.

Κύριε Υπουργέ, είναι ένα πολύ µεγάλο κοινωνικό ζήτηµα αυτό
που συµβαίνει σήµερα µε τους πωλητές και τους παραγωγούς,
κυρίως τους µικροπωλητές λαϊκών αγορών. Ένας θεσµός ο

οποίος πραγµατικά έχει κοινωνικές προεκτάσεις και πριν από
δύο χρόνια αφού εφαρµόζεται ο νέος νόµος που ψηφίσατε εσείς
είναι σε απόγνωση, καθότι δύο ολόκληρα χρόνια έχει να βγει
προκήρυξη για νέες άδειες στις λαϊκές αγορές και νέες θέσεις
που πρέπει να πληρώσουν οι άνθρωποι -βεβαίως νόµιµα- για να
καταλάβουν αυτές τις θέσεις και να πουλήσουν τα προϊόντα
τους. Η µια παράµετρος και το ένα πολύ σηµαντικό πρόβληµα
είναι αυτό, καθώς εδώ και δύο χρόνια περιµένουν για να µπορέ-
σουν να βιοποριστούν µέσα στις λαϊκές αγορές.

Καθότι οι λαϊκές αγορές αυτή τη στιγµή -το ξέρετε- από την
εποχή του Ελευθερίου Βενιζέλου του 1928 που έχουν θεσµοθε-
τηθεί, έγιναν εκλαϊκευµένα για να µπορέσει η µέση ελληνική οι-
κογένεια να ανταποκριθεί σ’ αυτά τα δυσβάσταχτα έξοδα, καθώς
φεύγουν οι µεσάζοντες -τουλάχιστον αυτός είναι ο ρόλος και ο
σκοπός- για να µπορέσουν τα προϊόντα τους να τα πουλήσουν
απευθείας, χωρίς να υπάρχουν οι µεσάζοντες –αλλά αυτό είναι
ένα διαχρονικό πρόβληµα-, αλλά να έχουµε καλές τιµές, χαµηλές
τιµές, σε σχέση µε το στεγασµένο εµπόριο.

Αυτή τη στιγµή, λοιπόν, σύµφωνα µε τον ν.4849 που ψηφίσατε
και κυρίως τα δύο άρθρα που χρήζουν ιδιαίτερης -θα λέγαµε- δι-
ευκρίνησης και το άρθρο 17, αλλά και το άρθρο 21- αυτοί οι άν-
θρωποι καλούνται να πληρώσουν κάποια πρόστιµα για το
ηµερήσιο τέλος της τάξης των 50 µέχρι 150 ευρώ. Εκτός του ότι,
όµως, η πλατφόρµα είχε κλείσει και δεν µπορούσε να τα πληρώ-
σουν, ζητούν εύλογα µια παράταση -και αυτή τη στιγµή σας πα-
ρακολουθούν και κρέµονται από τα χείλη σας-, διότι η µη
καταβολή προστίµων σηµαίνει και ανάκληση αδείας, δηλαδή
τους παίρνουν πίσω την άδεια, µε αποτέλεσµα να µπουν σε νέα
γραφειοκρατική περιπέτεια. Αυτό δεν συµβαίνει -όπως το ξέρετε-
σε κανένα επάγγελµα, αλλά ίσως να είναι και µια παγκόσµια πρω-
τοτυπία. Να πάρουµε, λοιπόν, τις άδειες µικροπωλητών και πα-
ραγωγών λαϊκών αγορών για το ευτελές αυτό ποσό, το οποίο
σίγουρα έκνοµα δεν το πλήρωσαν; Να δοθεί µια παράταση του-
λάχιστον δύο µηνών, έχει ξαναγίνει στο παρελθόν, για να µπορέ-
σουν οι άνθρωποι αυτοί να ορθοποδήσουν, να µην µπουν σε µια
νέα γραφειοκρατική περιπέτεια και να µπορέσουν να κρατήσουν
το βιοποριστικό τους επάγγελµα.

Σήµερα οι λαϊκές αγορές επί Βενιζέλου και Κουντουριώτη
ακόµη, γιατί έχουν γίνει; Είναι πραγµατικά µια εκτόνωση απλά
στον κόσµο, διότι και οι µικροπωλητές και οι παραγωγοί είναι οι-
κογενειακές επιχειρήσεις, βιοποριστικά είναι παραγωγοί απευ-
θείας, επαναλαµβάνω χωρίς τους µεσάζοντες, αλλά και ο κόσµος
τις θέλει τις λαϊκές αγορές πρώτον για τις χαµηλές τιµές που
µπορεί να βρει εκεί σε σχέση -όπως είπαµε- µε το στεγασµένο
εµπόριο και δεύτερον -ξέρετε- για να κάνει και τις ανθρώπινες
επαφές εκ του σύνεγγυς. Οι λαϊκές αγορές, δηλαδή, παίζουν
έναν σηµαντικό ρόλο στην κοινωνία, προκειµένου οι άνθρωποι
µέσα από τις λαϊκές αγορές να κάνουν και µια σύσφιξη -αν θέ-
λετε- ανθρώπινων σχέσεων και να πάνε σε καλές τιµές.

Εν κατακλείδι, λοιπόν, στην πρωτολογία, δώστε µια παράταση
χρονική, κύριε Υπουργέ και µην παίρνετε πίσω τις άδειες των πα-
ραγωγών και µικροπωλητών των λαϊκών αγορών γι’ αυτά τα πολύ
χαµηλά πρόστιµα, για να µπορέσουν οι άνθρωποι πραγµατικά,
βιοποριστικά να ορθοποδήσουν.

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Μπούµπα.
Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ, έχετε τρία λεπτά για την πρωτο-

λογία σας.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Ευχαρι-

στώ, κύριε Πρόεδρε.
Κατ’ αρχάς θα ήθελα να ευχαριστήσω τον συνάδελφο, γιατί

δίνει την ευκαιρία να αναδείξουµε ένα θέµα το οποίο είναι πάρα
πολύ σηµαντικό και, βεβαίως, δίνει την ευκαιρία να ενηµερώ-
σουµε και τη Βουλή των Ελλήνων γι’ αυτό το οποίο έχει αποφα-
σίσει να πράξει η ελληνική Κυβέρνηση, η Κυβέρνησή µας και για
το οποίο έχουµε ενηµερώσει και τους ενδιαφερόµενους, δηλαδή
τους παραγωγούς που συµµετέχουν στις λαϊκές αγορές.

Κατ’ αρχάς θέλω να σας πω ότι οι λαϊκές αγορές είναι ένας θε-
σµός ο οποίος αυτή τη στιγµή δίνει µια διέξοδο στην ελληνική οι-
κογένεια, ώστε να µπορεί να έχει πρόσβαση σε φρούτα και
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λαχανικά -σε οπωροκηπευτικά- σε πολύ προσιτές τιµές. Και γιατί
το κάνει αυτό; Γιατί εκεί -όπως και εσείς είπατε- συµµετέχουν πα-
ραγωγοί οι οποίοι πωλούν την παραγωγή τους, άρα µειώνονται
ή εξαφανίζονται οι µεσάζοντες, µε αποτέλεσµα οι τελικές τιµές
των προϊόντων αυτών των οπωροκηπευτικών να είναι πολύ χα-
µηλότερες από ό,τι κάποιος µπορεί να τις βρει στο οργανωµένο
λιανεµπόριο. Άρα η βασική προτεραιότητα της Κυβέρνησης είναι
να στηρίξει τις λαϊκές αγορές και να στηρίξουµε και τους εµπό-
ρους, αλλά και τους παραγωγούς αγρότες οι οποίοι συµµετέ-
χουν σε αυτές.

Τώρα, για να τα βάλουµε όλα στη σειρά, επιτρέψτε µου να σας
πω δύο πράγµατα, γιατί είπατε για ποιον λόγο δεν δίνουµε µια
παράταση και γιατί δεν θέλουµε να τους βοηθήσουµε. Κατ’
αρχάς και να τους βοηθήσουµε θέλουµε και θα σας πούµε τι θα
κάνουµε στη συνέχεια. Παρατάσεις µέχρι τώρα έχουµε δώσει,
δύο τον αριθµό και όχι µόνο µία. Όπως πολύ σωστά είπατε είναι
ένα πολύ µικρό ποσό -σοβαρό πάντα πια στην εποχή µας- αυτό
το οποίο πρέπει να καταβάλλουν για να κατοχυρώσουν τη θέση
τους. Γιατί το κάνουµε; Εκείνο το οποίο δεν θέλουµε, είναι να
έχουµε µη παραγωγούς ή να µην έχουµε µη επαγγελµατίες στις
λαϊκές αγορές και κάποιοι να παρακρατούν τις θέσεις αυτές και
έτσι να µειώνεται ο ανταγωνισµός, αλλά να µειώνεται και η δυ-
νατότητα νέων παραγωγών, νέων σε ηλικία ή νέων που για πρώτη
φορά θα πάρουν µια άδεια παραγωγού λαϊκής αγοράς ώστε να
συµµετέχουν στις λαϊκές αγορές. Αυτός είναι ο σκοπός και ο στό-
χος του νοµοσχεδίου αυτού.

Μέχρι τώρα έχουµε δώσει δύο παρατάσεις. Η τελευταία πα-
ράταση προβλέπει ότι οι πωλητές που απώλεσαν την άδειά τους
µετά την 1η Φεβρουαρίου του 2022 µπορούν να ανανεώσουν την
ισχύ τους, αν εξοφλούσαν, δηλαδή, το σύνολο των οφειλών τους
έως την 31η Μαΐου 2023, δηλαδή είχαν δώσει από 1η Φεβρουα-
ρίου 2022 µέχρι 31 Μαΐου του 2023. Εκείνο το οποίο έχουµε συµ-
φωνήσει είναι άλλη µια φορά -αλλά την τελευταία- να δώσουµε
τη δυνατότητα µέσα από µια παράταση µέχρι τέλος του χρόνου,
ίσως και λίγες µέρες από τον επόµενο, να εξοφλήσουν αυτοί οι
οποίοι έχουν οφειλές -οι παραγωγοί λαϊκών αγορών-, ώστε να
αποκτήσουν την άδεια τους και να µπορέσουν νοµίµως να συνε-
χίσουν να πωλούν την παραγωγή τους στις λαϊκές αγορές και
έτσι να βοηθήσουν και την προσπάθεια της Κυβέρνησης να µει-
ωθούν γενικότερα οι τιµές και η ακρίβεια στα οπωροκηπευτικά.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κύριο Υπουργό.
Κύριε συνάδελφε, έχετε τρία λεπτά για τη δευτερολογία σας.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, αυτό είναι ευχάριστο. Δώστε τους, τουλάχι-

στον, αυτή την παράταση -που χρειάζεται, που απαιτείται, είναι
δίκαιο- µέχρι τέλος της χρονιάς, για να µπορέσουν οι άνθρωποι,
πραγµατικά, να ορθοποδήσουν, διότι -όπως είπατε και εσείς και
όπως θα συµφωνήσουµε- οι λαϊκές αγορές αυτόν τον σκοπό
έχουν, να έχουν λαϊκές τιµές για τη µέση ελληνική οικογένεια.
Εκείνο, όµως, το οποίο επίσης πρέπει να δείτε, είναι να µη χρο-
νοτριβούµε, να µην κωλυσιεργούµε χρονικά -γι’ αυτή τη διετία-
σε ό,τι αφορά τις άδειες των νέων ανθρώπων που θέλουν να
µπουν µέσα στις λαϊκές αγορές.

Άρα τούτη την ώρα ενηµερώνονται -γιατί µας παρακολουθούν-
ότι µέχρι 31 Δεκεµβρίου -όπως καταλαβαίνω- ηµερολογιακά θα
έχουν αυτή τη χρονική παράταση, για να µπορέσουν οι άνθρωποι
να πληρώσουν αυτό το ποσό, που για εµάς µπορεί να φαίνονται
-ξέρετε- λίγα τα 150 ευρώ, γι’ αυτούς, όµως, είναι ένα σηµαντικό
ποσό µε βάση τα προς το ζην και τα δυσβάσταχτα έξοδα.

Εµείς, βέβαια, από την πρώτη στιγµή -ξέρετε-, κύριε Υπουργέ,
ως Ελληνική Λύση είχαµε µια άλλη άποψη σε ό,τι αφορά τον νέο
νόµο που ψηφίσατε για τις λαϊκές αγορές. Το θέµα είναι να κρα-
τηθεί ο όρος «παραγωγός», να µην τον απολέσουµε αυτόν τον
όρο και έχουµε µόνο «πωλητές» και «µικροπωλητές». Εκεί θα
έχουµε µια µεταλλαγµένη -ξέρετε- λαϊκή αγορά. Σκοπός είναι
όλοι µαζί να συνδράµουµε, προκειµένου να µην χαρακτηριστεί
ως εµπορικό κέντρο. Πρέπει να παραµείνει η λαϊκή αγορά για
τους λόγους που αναφερόµαστε, ένας θεσµός ο οποίος είναι

σχεδόν έναν αιώνα.
Αν ανατρέξουµε στη γηραιά, θα δούµε ότι και στην Ιταλία που

είναι η πατρίδα -όπως λένε- της λαϊκής αγοράς, πέρα από το πε-
ριβόητο παζάρι που είχαµε παλαιότερα, υπάρχουν αυτές οι λαϊ-
κές αγορές και δεν έχει γραφειοκρατία. Στη Γερµανία -άµα
δούµε- προωθούνται τα τοπικά προϊόντα. Άρα, λοιπόν, πρέπει να
είµαστε ιδιαίτερα προσεκτικοί, να συνδράµετε και εσείς από
πλευράς του Υπουργείου να µην αλλοιωθεί, να µην χάσει τον χα-
ρακτήρα της, τον σκοπό της, η λαϊκή αγορά.

Πρέπει να έχει χαµηλές τιµές, απευθείας από τον παραγωγό,
οι µικροπωλητές οι οποίοι πουλούν άλλα προϊόντα εκεί να είναι
πραγµατικά µικροπωλητές και να µην εξυπηρετούν κάποια άλλα
συµφέροντα. Διότι πολλά ακούγονται από κάποια πολυκαταστή-
µατα µε τιµολόγια παροχής υπηρεσιών. 

Εν κατακλείδι για να µη µακρηγορώ, γιατί τουλάχιστον χρονικά
αυτή την ώρα ενηµερώνονται οι παραγωγοί µέχρι τέλη της χρο-
νιάς, όπως είπατε, µέχρι 31 Δεκεµβρίου µπορούν να πληρώσουν
αυτά τα ποσά. Και το θέµα είναι ότι δεν θα χάσουν φυσικά την
άδεια. Έτσι; Αυτό δεν λέτε; Ωραία. 

Και το δεύτερο είναι να επισπεύσετε κάθε διαδικασία προκει-
µένου να έχουµε τις νέες άδειες για τις λαϊκές αγορές, γιατί ίσως
να χρειάζεται µια θεραπεία ακόµη γι’ αυτό το περιβόητο άρθρο
21, όπως λέει η Πανελλήνια Ένωση Πωλητών Λαϊκών Αγορών,
µήπως χρειάζεται µία θεραπεία και για το άρθρο 21 και για το
άρθρο 17 για να µην µπλέκουν σε περιπέτειες.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ε’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ)

Και εκείνο το οποίο εν κατακλείδι πρέπει να δούµε µε αυτούς
τους ανθρώπους και για τη χρονική διάρκεια των τριάντα ηµερών
για µία άδεια, είναι πως πολλών από αυτών -το ξέρετε και εσείς-
η φύση του εµπορεύµατος που πουλούν είναι εποχική. Άρα, λοι-
πόν, µπορεί να µην ενηµερωθούν. Ξέρετε είναι και άνθρωποι οι
οποίοι δεν έχουν και αυτό το know how. Από την πρώτη στιγµή
το είχαµε επισηµάνει εµείς και είχαµε µια στιχοµυθία µε τον
Άδωνι Γεωργιάδη επί του ζητήµατος. Αλλά εν πάση περιπτώσει
είναι ευχάριστο, τουλάχιστον, ότι µέχρι τις 31 Δεκεµβρίου µπο-
ρούν να πληρώσουν τα πρόστιµα, να µην τους γίνει ανάκληση
αδειών βιοποριστικά. Και το δεύτερο, επαναλαµβάνω, να επι-
σπεύσετε κάθε διαδικασία προκειµένου να έχουµε τις νέες
άδειες για να πληρωθούν, και πέρα από το χρήµα, να καταλά-
βουν τις νέες θέσεις που δικαιούνται µε βάση τη χωροθέτηση για
την ευταξία του χώρου στις λαϊκές. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ελάτε,

κύριε Υπουργέ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Ευχαρι-

στώ, κύριε Πρόεδρε.
Αφού είµαστε όλοι σύµφωνοι νοµίζω ότι απαντήθηκε και η

ερώτηση σας. Θα προχωρήσουµε όπως είπα και στην παράταση,
ώστε να µπορέσουν αυτοί οι οποίοι δεν είχαν ικανοποιήσει τις
υποχρεώσεις, να τις ικανοποιήσουν και να λάβουν την άδεια. Και
θα σας πω ότι είµαστε πραγµατικά ανοιχτοί σε προτάσεις βελ-
τίωσης και του υφιστάµενου θεσµικού πλαισίου. Θα σας πω ότι
ο προηγούµενος νόµος, ο ν.4849/2021 ο οποίος ψηφίστηκε είναι
ένας νόµος ο οποίος έκανε µεγάλες τοµές και µεγάλες µεταρ-
ρυθµίσεις, τις οποίες τώρα καλούµαστε από κοινού µε τους συµ-
µετέχοντες και τους πολίτες και τους παραγωγούς λαϊκών
αγορών να τις εφαρµόσουµε. Θα το κάνουµε και στο τέλος θα
έχουµε λαϊκές αγορές, που θα διασφαλίζουν ποικιλία προϊόντων,
ποιοτικών προϊόντων, σε πολύ προσιτές τιµές για τα νοικοκυριά
που είναι και ο στόχος µας. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Σας ευχα-

ριστούµε.
Συνεχίζουµε µε τη δεύτερη µε αριθµό 390/14-11-2023 επίκαιρη

ερώτηση πρώτου κύκλου της Βουλευτού Ηρακλείου της Κοινο-
βουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής» κ. Ελένης Βα-
τσινά, προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Ελλείψεις κέντρων
υγείας Ηρακλείου». 

Ελάτε, κυρία συνάδελφε.
ΕΛΕΝΗ ΒΑΤΣΙΝΑ: Κύριε Πρόεδρε, σας ευχαριστώ για τον
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λόγο που µου δίνετε.
Κυρία Υπουργέ, µε εκτίµηση αντιµετωπίζω τη σηµερινή σας

παρουσία εδώ για να µπορέσουµε µε αφορµή την επίκαιρη ερώ-
τηση που κατέθεσα προς το Υπουργείο σας να λάβουµε µια
άµεση απάντηση για το πώς θα αντιµετωπιστεί η κατάσταση που
επικρατεί στον χώρο της υγείας στο Ηράκλειο Κρήτης.

Σας υπέβαλα λοιπόν, και σας αναπτύσσω συντόµως το ζήτηµα
που επικρατεί στα κέντρα υγείας στο Ηράκλειο. Τα ζητήµατα
είναι πολυεπίπεδα. Το πρώτο επίπεδο αφορά το πολύ σηµαντικό
θέµα της υποστελέχωσης. Το δεύτερο επίπεδο όµως, αφορά ση-
µαντικά ζητήµατα λειτουργικών αναγκών, όπως η καθαριότητα,
η καταλληλότητα των κτηρίων, το παραϊατρικό προσωπικό και οι
οδηγοί ασθενοφόρων. 

Τις αυξηµένες ανάγκες του Ηρακλείου τις γνωρίζετε λόγω του
µεγάλου πληθυσµού του, λόγω του κακού οδικού δικτύου, του
τουρισµού και των µακρινών αποστάσεων µεταξύ των περιοχών.
Είναι λοιπόν αυτονόητο ότι τα κέντρα υγείας πρέπει να είναι ενι-
σχυµένα και να λειτουργούν χωρίς ελλείψεις. 

Δυστυχώς, η εικόνα δεν είναι καλή. 
Συγκεκριµένα στο Κέντρο Υγείας Καστελλίου του Δήµου

Μινώα Πεδιάδας παρ’ ότι υπάρχει ακτινολογικό µηχάνηµα δεν
υπάρχει χειριστής µε αποτέλεσµα να µην εξυπηρετούνται τα ραν-
τεβού. Στο ίδιο κέντρο υγείας η οδήγηση του ασθενοφόρου κα-
λύπτεται από δανικό οδηγό και η καθαριότητα του χώρου
καλύπτεται µε ελάχιστο προσωπικό. 

Στο Κέντρο Υγείας Χάρακα του Δήµου Αρχανών - Αστερουσίων
είναι µόνιµο πρόβληµα η υποστελέχωση, καθώς το 1/3 περίπου
του προσωπικού είναι συµβασιούχοι. Στο κέντρο υγείας αυτό
υπάρχουν ελλείψεις µέχρι και σε βασικά φάρµακα και το κτήριο
που στεγάζει τις σοβαρές ζηµιές και πρέπει να αποκατασταθούν
άµεσα. 

Το Πολυδύναµο Ιατρείο Τυµπακίου του Δήµου Φαιστού συνε-
χίζει να είναι υποστελεχωµένο. Λείπουν βασικές ειδικότητες: παι-
δίατροι, οδοντίατροι και µαία. Επίσης, δεν υπάρχει συντονιστής
διευθυντής, µε αποτέλεσµα όποιος βρίσκεται σε εφηµερία να
εκτελεί και χρέη συντονιστή. 

Με αυτά τα δεδοµένα σας ρωτώ, κυρία Υπουργέ: Θα προβείτε
στη στελέχωση και κάλυψη των ελλείψεων των κέντρων υγείας
του Νοµού Ηρακλείου;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ελάτε,

κυρία Υπουργέ.
ΕΙΡΗΝΗ ΑΓΑΠΗΔΑΚΗ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αξιότιµοι κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κυρία Βατσινά, οι ελ-

λείψεις στον τοµέα της υγείας είναι σηµαντικές. Το έχουµε όλοι
αναγνωρίσει, γι’ αυτό και η αναβάθµιση του Εθνικού Συστήµατος
Υγείας υπήρξε από τις βασικές προεκλογικές δεσµεύσεις της Κυ-
βέρνησης του Κυριάκου Μητσοτάκη. 

Τα στοιχεία, όµως, τα οποία παραθέτει η υπηρεσία του Υπουρ-
γείου Υγείας δεν ταυτίζονται µε όσα αναφέρατε σήµερα. 

Σχετικά, λοιπόν, µε το ανθρώπινο δυναµικό της πρωτοβάθµιας
φροντίδας υγείας στην 7η ΥΠΕ από το 2019 µέχρι σήµερα έχουν
προστεθεί εβδοµήντα οκτώ ιατροί στο σύνολο, εξήντα δύο για-
τροί µόνιµο και δεκαέξι επικουρικό προσωπικό και παράλληλα
προσφέρουν τις υπηρεσίες τους και δεκατέσσερις ιδιώτες ια-
τροί, ογδόντα οκτώ εργαζόµενοι ως νοσηλευτικό προσωπικό,
τέσσερις µόνιµοι και ογδόντα τέσσερις επικουρικό, εκατόν έξι
εργαζόµενοι ως διοικητικό και παραϊατρικό προσωπικό, δώδεκα
µόνιµοι, ενενήντα τέσσερις επικουρικοί. Έτσι σε σχέση µε τον Ια-
νουάριο του 2020 σήµερα υπηρετούν στην 7η ΥΠΕ διακόσιοι
εβδοµήντα εννέα εργαζόµενοι ως ιατρικό προσωπικό, χωρίς να
υπολογίζουµε σε αυτούς τους ιατρούς υπαίθρου, διακόσιοι εί-
κοσι έξι εργαζόµενοι νοσηλευτικό προσωπικό, διακόσιοι τριάντα
εννέα διοικητικό και παραϊατρικό. Έχουµε δηλαδή αυξήσει τη δύ-
ναµη της 7ης ΥΠΕ από τριακόσιους σαράντα τρεις σε τετρακόσι-
ους εξήντα πέντε εργαζόµενους σε ιατρικό, νοσηλευτικό,
διοικητικό, παραϊατρικό προσωπικό. Είναι µια αύξηση µεγέθους
30%.

Συγκεκριµένα στο Κέντρο Υγείας Καστελίου Πεδιάδος υπηρε-
τεί ένας υπάλληλος µε σύµβαση εργασίας ιδιωτικού δικαίου ορι-

σµένου χρόνου, ειδικότητας ΔΕ χειριστών - εµφανιστών, τέσσε-
ρις υπάλληλοι ΔΕ πληρωµάτων ασθενοφόρων, ενώ στο πρό-
γραµµα κάλυψης βαρδιών ασθενοφόρου το Κέντρου Υγείας
Καστελίου εκτός από τους τρεις µόνιµους οδηγούς και τον έναν
ΙΔΟΧ στο δυναµικό του έχει ενταχθεί και ένας στρατιωτικός στο
πλαίσιο εφαρµογής της ΠΝΠ του 2023. 

Δεν είναι, λοιπόν,, αληθές ότι δεν υπάρχει χειριστής του ακτι-
νολογικού µηχανήµατος και δεν υπάρχουν µόνιµοι οδηγοί ασθε-
νοφόρων. Έχουµε τρεις µόνιµους, έναν µε σύµβαση και έναν
στρατιωτικό.

Στο Πολυδύναµο Περιφερειακό Κέντρο Τυµπακίου έχουµε
στον οργανισµό να προβλέπεται µια θέση παιδιάτρου και µια
θέση µαίας. Δεν προβλέπεται θέση οδοντιάτρου και θέση συν-
τονιστή διευθυντή. Δεν έχει χαρακτηριστεί το συγκεκριµένο πο-
λυδύναµο περιφερειακό κέντρο ως κέντρο εφηµέρευσης και γι’
αυτό δεν εφηµερεύει. Από τις τρεις οργανικές θέσεις γενικής ια-
τρικής καλύπτεται η µία, µε γιατρό γενικής ιατρικής επί θητεία.
Έχουµε τρεις θέσεις ιατρού υπηρεσίας υπαίθρου από τις οποίες
οι δύο είναι καλυµµένες µε µόνιµους γιατρούς γενικής ιατρικής
και η µία έχει προκηρυχθεί µε τελική ηµεροµηνία υποβολής αι-
τήσεων 20 Νοεµβρίου του 2023. 

Στο Κέντρο Υγείας Μοιρών στο οποίο υπάγεται το περιφερει-
ακό του Τυµπακίου προσφέρει υπηρεσίες καθηµερινά καρδιολό-
γος, µαία και δύο οδοντίατροι ΕΣΥ. 

Για το Κέντρο Υγείας Χάρακα οι οργανικές θέσεις γενικής ια-
τρικής σε αυτό το κέντρο είναι έξι εκ των οποίων δύο είναι κα-
λυµµένες. Έχουµε δύο οργανικές θέσεις παιδιατρικής, µία
µικροβιολογίας καλυµµένες, δύο κενές οργανικές οδοντιατρικής,
αλλά το κέντρο υγείας καλύπτεται µε επικουρικό γιατρό οδον-
τιατρικής, τρεις θέσεις ιατρού υπηρεσίας υπαίθρου εντός του
κέντρου υγείας, οι οποίες είναι καλυµµένες από µόνιµους ια-
τρούς γενικής ιατρικής, επτά θέσεις γιατρού υπηρεσίας υπαί-
θρου εκ των οποίων πέντε καλυµµένες και µόνιµους γιατρούς
γενικής ιατρικής δύο από ιατρούς υπηρεσίας υπαίθρου. Το νο-
σηλευτικό προσωπικό στη νοσηλευτική δύναµη του Κέντρου
Υγείας Χάρακα αποτελείται από δεκαέξι άτοµα, ενώ πέντε άτοµα
αφορούν στο διοικητικό προσωπικό και δύο υπηρετούν ως πα-
ραϊατρικό. 

Νοµίζω λοιπόν ότι τα στοιχεία που µας παρουσιάσαµε και ξα-
ναλέω κανείς δεν λέει ότι είναι ιδανική κατάσταση, δεν είναι ακρι-
βώς αυτά τα οποία υπάρχουν στην πραγµατικότητα. Θα
επανέλθω στη δευτερολογία σε σχέση µε την υλικοτεχνική υπο-
δοµή για να µην δαπανώ τώρα τον χρόνο.

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ελάτε,

κυρία συνάδελφε. 
ΕΛΕΝΗ ΒΑΤΣΙΝΑ: Ευχαριστώ πολύ.
Κυρία Υπουργέ, µου απαντάτε συνολικά από το 2019 ποιοι

έχουν προσληφθεί και αναγνωρίζετε τις ελλείψεις. 
Θεωρώ όµως δεδοµένο ότι και εσείς γνωρίζετε όσα ανέφερα,

δεδοµένης της καταγωγής σας από το Ηράκλειο. Δεν αµφισβητώ
λοιπόν πως όσα ανέφερα τα έχετε και εσείς εντοπίσει και ευελ-
πιστώ ότι στις προθέσεις του Υπουργείου είναι η στελέχωση των
κέντρων υγείας. 

Νοµίζω όµως πως τους τελευταίους δύο µήνες έχουµε διαγρά-
ψει στο χώρο της υγείας πολύ µικρά βήµατα. Ο κ. Χρυσοχοΐδης
έχει επισκεφθεί το Ηράκλειο και στις γενικές του εξαγγελίες
ακούσαµε για προσλήψεις ιατρών και νοσηλευτών, για διαδικα-
σίες fast track. Θα πρέπει να ακούσουµε όµως και ένα συγκεκρι-
µένο χρονοδιάγραµµα, διότι όπως γνωρίζετε συµπληρώνονται
και οι παρατάσεις των συµβάσεων εργασίας του προσωπικού της
περιόδου του κορωνοϊού. Το προσωπικό αυτό που έδωσε µια
πολύ ηρωική στήριξη στον τοµέα της υγείας και πρέπει να το
αναγνωρίσουµε εµπράκτως. 

Για παράδειγµα στο Κέντρο Υγείας Χάρακα από τα τριάντα
τρία άτοµα γιατρών και προσωπικού, οι δέκα είναι συµβασιούχοι
και οι συµβάσεις τους λήγουν την 31η Δεκεµβρίου. 

Να θεωρήσω, λοιπόν, ως δεδοµένο ότι αυτές οι συµβάσεις θα
ανανεωθούν. Αυτό θα είναι και πάλι, όµως, για ένα χρονικό διά-
στηµα. Δεν λύνουµε, λοιπόν, το πρόβληµα από τη βάση του. Οι
άνθρωποι αυτοί είναι εγκλωβισµένοι να προσφέρουν τα µέγιστα
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σε δύσκολες συνθήκες και σε αποµακρυσµένες περιοχές και πα-
ράλληλα να ζουν µια εργασιακή αβεβαιότητα. 

Θυµίζω, επίσης, ότι στο Ηράκλειο έχουµε δύο πολύ συγκεκρι-
µένα προβλήµατα στα νοσοκοµεία ΠΑΓΝΗ και «Βενιζέλειο». Στα
νοσοκοµεία αυτά η υποστελέχωση έχει γίνει αντικείµενο µεγάλων
αντιδράσεων τους τελευταίους µήνες, σας είναι γνωστές και οι
παραιτήσεις διοικήσεων. 

Τα κέντρα υγείας είναι η ραχοκοκαλιά των νοσοκοµείων µας.
Αντιµετωπίζουν τα περιστατικά µε αµεσότητα και διευκολύνουν
την αποσυµφόρηση των νοσοκοµείων και ιδίως πραγµατοποιούν
εξετάσεις που στα νοσοκοµεία είναι προτιµότερο να γίνονται για
τα επείγοντα περιστατικά.

Δεν είναι, λοιπόν, δυνατόν να υπάρχει ακτινολογικό µηχάνηµα
και να µην υπάρχει χειριστής. Να αναγκάζεται ένας άνθρωπος,
λόγου χάρη ηλικιωµένος, να ταξιδεύει µιάµιση ώρα, για να κάνει
µια ακτινογραφία ή να καταφεύγει στη λύση του ιδιωτικού τοµέα.
Και παράλληλα, να υπάρχουν διαθέσιµοι ιατροί και ακτινολόγοι
που φεύγουν στο εξωτερικό. Κάπως πρέπει όλο αυτό το σύ-
στηµα να λειτουργήσει.

Η θέση µας είναι ότι µε προσωρινές λύσεις, µε στελεχώσεις
fast track και συµβάσεις ορισµένου χρόνου χάνουµε την πραγ-
µατική ουσία που δεν είναι άλλη από ένα ισχυρό εθνικό και στα-
θερό σύστηµα υγείας, µε µόνιµο προσωπικό που γνωρίζει τις
εκάστοτε ανάγκες του πληθυσµού, όπου υπηρετεί. Πρέπει, εκτός
από τέτοιες παροδικές λύσεις, να σκεφθείτε και πιο στοχευµένες
πολιτικές προς αυτή την κατεύθυνση. Να εξετάσετε για ποιον
λόγο λείπουν συγκεκριµένες ειδικότητες στη χώρα -σήµερα οι
αναισθησιολόγοι- για ποιον λόγο οι νέοι ιατροί φεύγουν για
χώρες του εξωτερικού και πώς στην Ελλάδα µε το ισχύον σύ-
στηµα αντί να επιβραβεύουµε τους αποφοίτους της κορυφαίας
επιστήµης της ιατρικής, τους τιµωρούµε στην ουσία σε αναµονή,
στρατιωτική θητεία, όχι παράλληλα µε το αγροτικό τους και συµ-
βάσεις ντροπής λίγων µηνών και πολύ µικρών εισοδηµάτων.

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Η κυρία

Υπουργός Υγείας έχει τον λόγο. 
ΕΙΡΗΝΗ ΑΓΑΠΗΔΑΚΗ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Πράγµατι, έλκω τη µισή µου καταγωγή από τη Ηράκλειο κυρία

Βατσινά και τη µισή από τη Σητεία. Όµως, αυτός δεν είναι ο βα-
σικός λόγος που ενδιαφερόµαστε για την Κρήτη. Ενδιαφερόµα-
στε για όλη τη χώρα µε τον ίδιο τρόπο και το λέω αυτό γιατί πολύ
κακώς κάποιες φορές θεωρούµε πως από τον τόπο καταγωγής
µας πρέπει να έχουν προτεραιότητα οι άνθρωποι. Δεν είναι έτσι.
Προτεραιότητα έχουν οι ανάγκες όλων των Ελλήνων πολιτών. 

Σε σχέση µε τα κτηριακά ή τα υλικοτεχνικά ελλείµµατα των
κέντρων υγείας, θα µου επιτρέψετε να κάνω µια σύντοµη ανα-
φορά. Έχουµε, λοιπόν, συγκεκριµένα για την 7η ΥΠΕ δηµοπρά-
τηση του έργου, ενεργειακή και λειτουργική αναβάθµιση και
ανακαίνιση των Κέντρων Υγείας Αγίας Βαρβάρας, Καστελλίου,
Αρκαλοχωρίου µε πόρους του Ταµείου Ανάκαµψης. 

Βρίσκεται σε εξέλιξη ανάθεση µελετών για την ενεργειακή και
λειτουργική αναβάθµιση και ανακαίνιση στα Κέντρα Υγείας Βιάν-
νου και Χάρακα, επίσης µε πόρους του Ταµείου Ανάκαµψης ενώ
στο άµεσο µέλλον και η ανέγερση του Κέντρου Υγείας Μοιρών
σε οικόπεδο που έχει παραχωρηθεί για το σκοπό αυτό. 

Συνολικά από την 7η ΥΠΕ εκτελούνται αυτή τη στιγµή τα εξής
έργα:

Πλήρης αναβάθµιση του στόλου των διαθέσιµων ασθενοφό-
ρων των κέντρων υγείας τα οποία πιθανά να είδατε ότι εντάσ-
σονται στη συνολική δύναµη του ΕΚΑΒ. Αυτή είναι µια
µεταρρύθµιση που είναι σε εξέλιξη από το Υπουργείο Υγείας.
Πλέον, ένα ασθενοφόρο από το διαθέσιµα παραδόθηκε στη
Γαύδο, ενώ δεύτερο ασθενοφόρο χρησιµοποιείται από το Κέντρο
Υγείας Κισάβου για εικοσιτετράωρη κάλυψη. 

Υλοποιούµε το έργο «εκσυγχρονισµός και αναβάθµιση Κέν-
τρου Υγείας Αρκαλοχωρίου», µε προϋπολογισµό 150 χιλιάδες
ευρώ. 

Υλοποιούµε το έργο «εκσυγχρονισµός και αναβάθµιση Κέν-
τρου Υγείας Αγίας Βαρβάρας», µε προϋπολογισµό 177 χιλιάδες
ευρώ.

Ολοκληρώνεται η κατασκευή του Περιφερειακού Ιατρείου
Ψαρής Φοράδας, το οποίο υλοποιείται από την Περιφέρεια Κρή-
της. 

Ολοκληρώνεται η κατασκευή του Περιφερειακού Ιατρείου
Θραψανού Φοράδας, το οποίο υλοποιείται από την Περιφέρεις
Κρήτης. 

Υπό εξέλιξη βρίσκεται η προσθήκη κατ’ έκταση και ύψος του
Περιφερειακού Ιατρείου Ζαρού. 

Υλοποιείται το έργο «εκσυγχρονισµός βιοϊατρικού εξοπλισµού
Κέντρου Υγείας Βάµου», µε προϋπολογισµό περίπου 200 χιλιά-
δες ευρώ, που αφορά στην προµήθεια κλιβάνων αποστείρωσης
και ψηφιακού ακτινολογικού συγκροτήµατος. 

Υλοποιείται το έργο «εκσυγχρονισµός βιοϊατρικού εξοπλισµού
Κέντρου Υγείας Κανδάνου», πάλι µε προϋπολογισµό 200 χιλιάδες
ευρώ.

Μέσω του έργου «προµήθεια βιοϊατρικού εξοπλισµού για την
αναβάθµιση των παρεχόµενων υπηρεσιών πρωτοβάθµιας φρον-
τίδας υγείας», µε προϋπολογισµό 610 χιλιάδων ευρώ έχει ενταχ-
θεί η προµήθεια για µηχάνηµα µέτρησης οστικής πυκνότητας,
υπερήχου γενικής χρήσης, υπερήχου καρδιολογικής χρήσης,
ψηφιακού ακτινολογικού συγκροτήµατος συνολικού προϋπολο-
γισµού 155 χιλιάδων ευρώ για τις ανάγκες του Κέντρου Υγείας
Ηρακλείου, συστήµατος υπολογιστικής ακτινογραφίας και ξηράς
εκτύπωσης ακτινογραφιών, συνολικού προϋπολογισµού 25 χιλιά-
δων ευρώ, για το Κέντρο Υγείας Αγίας Βαρβάρας, πάλι συστή-
µατος υπολογιστικής ακτινογραφίας και ξηράς εκτύπωσης
προϋπολογισµού 25 χιλιάδων ευρώ για το Κέντρο Υγείας Κα-
στελλίου. Αντίστοιχα, 65 χιλιάδες ευρώ για µηχανήµατα υπερή-
χου καρδιολογικής χρήσης στο Κέντρο Υγείας Μοιρών,
υπολογιστικής ακτινογραφίας και ξηράς εκτύπωσης ακτινογρα-
φιών και κάθετου κλιβάνου αποστείρωσης συνολικού προϋπολο-
γισµού 50 χιλιάδων ευρώ για το Κέντρο Υγείας Ανωγείων, το
οποίο πρόσφατα απέκτησε νέο σύγχρονο ακτινολογικό εργαστή-
ριο από διαγωνισµό της 7ης ΥΠΕ. 

Δεν θα τα αναφέρω όλα αναλυτικά, µπορώ να σας τα στείλω
κιόλας ή να κάνω και γραπτή ενηµέρωση από εξοπλισµούς που
αφορούν σε ακτινογραφίες, καρδιολογικό εξοπλισµό, ακτινολο-
γικό εξοπλισµό στα Κέντρα Υγείας Αγίας Φωτεινής, Περάµατος,
Πηλίου, Χανίων, το Κέντρο Υγείας Κισάµου, στο Περιφερειακό
Ιατρείο Κερατόκαµπου. 

Υπάρχουν, επίσης, περαιτέρω κατασκευαστικά έργα στο πο-
λυδύναµο περιφερειακό ιατρείο στο Κοκκίνη Χάνι, στο Πολυδύ-
ναµο του Μακρύ Γυαλού. 

Η 7η ΥΠΕ επενδύει, επίσης, διαχρονικά σε πρωτοπόρες δρά-
σεις που αφορούν την πρόληψη, προαγωγή υγείας, µια σειρά
από εξετάσεις µε κινητές µονάδες στους πολίτες βελτιώνουν το
επίπεδο των παρεχόµενων υπηρεσιών υγείας. 

Άρα, λοιπόν, µέσα από όλες αυτές τις βελτιώσεις που έχουµε
εντάξει στο Ταµείο Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας που αφορούν
υλικοτεχνική υποδοµή, βελτιώσεις ενεργειακής αναβάθµισης στα
κέντρα υγείας, σε όλες τις δοµές της πρωτοβάθµιας, ενίσχυση
µε µόνιµο και επικουρικό προσωπικό -θα δείτε τις επόµενες ηµέ-
ρες και τις ανακοινώσεις που θα κάνει ο Πρωθυπουργός σε
σχέση µε το επικουρικό προσωπικό και τη στρατηγική του
Υπουργείου Υγείας για να παραµείνουν αυτοί οι άνθρωποι στο
ΕΣΥ- ερχόµαστε να κάνουµε µια σειρά από συστηµικές βελτιώ-
σεις, που θα έχουν όχι απλά βελτίωση των παρεχόµενων υπηρε-
σιών, αλλά βελτίωση της αποδοτικότητας των πόρων για κάλυψη
των αναγκών των πολιτών. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεχί-

ζουµε µε τη συζήτηση της έκτης µε αριθµό 401/17-11-2023 επί-
καιρης ερώτησης πρώτου κύκλου του Βουλευτή Β’
Θεσσαλονίκης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Νίκη» κ. Νικόλαου
Παπαδόπουλου, προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Σοβαρές
παρενέργειες από τα πειραµατικές εµβόλια κατά της COVID-19
βάσει τεκµηριωµένων επιστηµονικών δεδοµένων».

Ο συνάδελφος κ. Παπαδόπουλος έχει τον λόγο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Αξιότιµε, κύριε Πρόεδρε,

κυρία Υφυπουργέ, κατά τη διάρκεια της πανδηµίας του COVID-
19 ξεκίνησε µια πρωτοφανούς εύρους εκστρατεία εµβολιασµού
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κατά του κορωνοϊού, µε εµβόλια που το Υπουργείο Υγείας εισή-
γαγε υποχρεωτικά άµεσα ή έµµεσα. Μετά την εφαρµογή του
υποχρεωτικού εµβολισµού οι βραχυπρόθεσµες και µακροπρόθε-
σµες σοβαρές παρενέργειες προοδευτικά αυξάνουν και ολοένα
δηµοσιεύονται σε έγκριτα διεθνή περιοδικά επισύροντας ευθύ-
νες. 

Οι αρχικές διαβεβαιώσεις των ειδικών για ασφάλεια και πλήρη
αποτελεσµατικότητα του πειραµατικού εµβολιασµού διαψεύστη-
καν παταγωδώς. Σύµφωνα δε µε πρόσφατα επιστηµονικά δεδο-
µένα, τα οποία δηµοσιεύθηκαν σε έγκριτα διεθνή περιοδικά
υπάρχει σαφής σύνδεση εµβολίων µε σοβαρές παρενέργειες και
θανάτους. Έρχονται, δυστυχώς, το φως µελέτες που µαρτυρούν
πληµµελή έρευνα, διαστρέβλωση, απόκρυψη στοιχείων, µη ορθό
υπολογισµό αποτελεσµατικότητας και ασφάλειας των εµβολίων
εκ µέρους των φαρµακευτικών εταιρειών, ενώ εξακολουθούν να
καταγράφονται σοβαρές παρενέργειες και ανεπιθύµητες ενέρ-
γειες για τις οποίες κανείς δεν ενηµερώθηκε πριν από τον εµβο-
λιασµό. 

Εν όψει των παραπάνω, θέλω να σας θέσω δύο ερωτήµατα:
Θα αναγνωρίσετε ότι τα συγκεκριµένα εµβόλια είχαν κινδύνους
για την ανθρώπινη ζωή και ευθύνονται για τις βλάβες που προ-
κλήθηκαν σε συµπολίτες µας και πώς θα αποκαταστήσετε την
αδικία σε βάρος εκείνων των ανθρώπων που είτε έχασαν τους δι-
κούς τους ανθρώπους είτε θα αναγκαστούν τα περάσουν όλη
τους τη ζωή πλέον µε µια σηµαντική αναπηρία ή µε µια διαρκή
απειλή για τη ζωή τους; 

Τρεις από τις χίλιες εξακόσιες πενήντα µελέτες που συγκέν-
τρωσα, θα σας αναφέρω, πρώτον, µια ελληνική που προέρχεται
από την Πανελλήνια Οµάδα Επαγγελµατιών Υγείας. Εξαίρετοι
συνάδελφοι γιατροί και όχι από αυτούς που βλέπετε στα τηλε-
παράθυρα, εξέφρασαν από την αρχή τις σοβαρές επιφυλάξεις
τους για την τοξικότητα των γονιδιακών ενέσεων, γνωστών και
ως MRNA εµβολίων, ενώ την ερευνά τους αυτή την δηµοσίευσε
το «NATURE» που είναι ένα από τα πιο έγκριτα ιατρικά περιοδικά.
Κορυφαίο ιατρικό περιοδικό «New Journal of Medicines» σε πρό-
σφατη µελέτη λέει ότι το εµβόλιο MRNA συνδέθηκε µε αυξηµένο
κίνδυνο σοβαρών παρενεργειών που περιλαµβάνουν έµφραγµα
του µυοκαρδίου, περικαρδίτιδα, αρρυθµίες, θρόµβωση εν τω
βάθει φλεβών, πνευµονική εµβολή, εγκεφαλική αιµορραγία και
θροµβοκυτταροπενία. 

Από την άλλη µεριά του Ατλαντικού, το «Journal of American
Medical DIrector Association» αναφέρεται στην πρωτεΐνη spike
που κωδικοποιεί το MRNA και αναφέρεται σε σοβαρές καρδιαγ-
γειακές παθήσεις, όπως η υπερπηκτικότητα του αίµατος, θροµ-
βοεµβολικά συµβάµατα, µυοκαρδίτιδες -πρόσφατη µελέτη του
Οκτωβρίου, τον προηγούµενο µήνα- ενώ το επίσηµο γερµανικό
Ινστιτούτο Paul Ehrlich που κατέγραψε τις παρενέργειες εµβο-
λιασµών, αναφέρεται σε οχτακόσιους εβδοµήντα τρεις θανάτους
τις πρώτες πενήντα µέρες από τη χορήγηση δέκα εννιά εµβολίων
κατά του COVID.

Θα ήθελα, Υπουργέ µου, να τοποθετηθείτε σε αυτά. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ορίστε,

κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΕΙΡΗΝΗ ΑΓΑΠΗΔΑΚΗ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Παπαδόπουλε, ειλικρινά θλίβοµαι για την ερώτησή σας

και για όσα µόλις αναφέρατε και δεν µε ενοχλούν τα συµπερά-
σµατα στα οποία καταφεύγετε γιατί, άλλωστε το κόµµα σας είναι
πολύ γνωστό για τις αντιεµβολιαστικές του απόψεις, τις αντιεπι-
στηµονικές του απόψεις. 

Το πρόβληµα ποιο είναι; Το πρόβληµα είναι ότι έρχεστε εδώ
και παρουσιάζετε µια δήθεν τεκµηρίωση µε fake news, τα οποία
επιχειρείτε να παρουσιάσετε ως σοβαρά επιχειρήµατα από επι-
στηµονικά έγκριτα περιοδικά.

Λοιπόν, έχω την υποχρέωση, πριν να απαντήσω στα ερωτή-
µατά σας µιας και είµαι Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας, αλλά
και ως Βουλευτής και ως επιστήµονας, που υπηρετεί τη δηµόσια
υγεία και ως πολίτης, να αντικρούσω αυτά τα αυθαίρετα συµπε-
ράσµατα και τις διαστρεβλωµένες έρευνες που επικαλείστε και
παραπλανάτε τους πολίτες, τροµοκρατείτε τον κόσµο διασπεί-
ροντας fake news. Ξέρετε, αυτό είναι τροµακτικά λυπηρό για

Βουλευτή εκλεγµένο στο ελληνικό Κοινοβούλιο. 
Αναφέρεστε σε µία µελέτη σύµφωνα µε την οποία είκοσι πέντε

Γερµανοί πέθαναν σε είκοσι µέρες µετά τον COVID-19 εµβολια-
σµό. Η εν λόγω µελέτη είχε ως σκοπό να ερευνήσει ευρήµατα
αυτοψίας και να περιγράψει κοινά χαρακτηριστικά µυοκαρδίτι-
δας σε άτοµα που έκαναν εµβόλιο κατά του SARS-COVID και δεν
έλαβαν θεραπεία για µυοκαρδίτιδα. Μεταξύ των µόλις τριάντα
πέντε περιπτώσεων που εξέτασε το Πανεπιστήµιο της Χαϊδελ-
βέργης, οι αυτοψίες αποκάλυψαν άλλες αιτίες θανάτου λόγω
προϋπαρχουσών ασθενειών σε δέκα ασθενείς. Ως εκ τούτου,
αυτοί αποκλείστηκαν από περαιτέρω ανάλυση. Στους υπόλοι-
πους είκοσι πέντε ανθρώπους υπήρξαν ευρήµατα καρδιακής νε-
κροψίας που συνάδουν µε µυοκαρδίτιδα µόνο σε πέντε
περιπτώσεις ενώ, από τους πέντε ασθενείς, οι τρεις αντιµετώπι-
ζαν προϋπάρχοντα νοσήµατα και συγκεκριµένα, αρτηριακή
υπέρταση, ΧΑΠ, σακχαρώδη διαβήτη και θυρεοειδίτιδα χασι-
µότο. 

Τελικά, οι ερευνητές δεν µπόρεσαν να προσφέρουν οριστική
λειτουργική απόδειξη ή µία άµεση αιτιολογική σύνδεση µεταξύ
του εµβολιασµού και της µυοκαρδίτιδας, στις πέντε -ξαναλέω-
περιπτώσεις που ερεύνησαν. Δεν υπάρχει, λοιπόν, µελέτη στην
οποία να καταγράφονται είκοσι πέντε θάνατοι Γερµανών από
COVID. Πέντε είναι οι περιπτώσεις στη µελέτη της Γερµανίας και
γι’ αυτές οι ειδικοί δεν κατέληξαν σε αιτιώδη σχέση µεταξύ του
εµβολιασµού και των θανάτων. 

Αναφέρεστε σε άλλη πρόσφατη µελέτη από τη Νορβηγία, η
οποία δήθεν έδειξε ότι είκοσι τρεις υπερήλικες πέθαναν σύντοµα
µετά τον εµβολιασµό τους για COVID-19 µε το MRNA εµβόλιο.
Κατ’ αρχάς, η µελέτη αυτή δεν είναι πρόσφατη, είναι του 2021.
Και γιατί επισηµαίνω την ηµεροµηνία; Διότι τότε ο εµβολιασµός
ήταν στα αρχικά στάδιά του. 

Η Νορβηγία ήταν από τις πρώτες χώρες που εισήγαγαν τον
εµβολιασµό και µέχρι την ηµεροµηνία της έρευνας είχαν διενερ-
γήσει µόλις σαράντα τρεις χιλιάδες επτακόσιους σαράντα εµβο-
λιασµούς. Ποιους πολίτες εµβολίασε πρώτους; Αυτούς που ήταν
περισσότερο ευάλωτοι και είχαν µεγαλύτερη ανάγκη. Η µελέτη,
λοιπόν, αναφέρεται σε «Severely Frail Elderly People», δηλαδή
σοβαρά αδύναµους και άρα ευάλωτους για σοβαρή νόσο και θά-
νατο ηλικιωµένους. Είκοσι τρεις θάνατοι που καταγράφηκαν
µετά τον εµβολιασµό στη Νορβηγία ήταν πολύ ηλικιωµένα και
αδύναµα άτοµα σε οίκους ευγηρίας, οι οποίοι είτε αντιµετώπιζαν
προϋπάρχοντα νοσήµατα, είτε βρίσκονταν στο τελικό στάδιο της
ζωής τους. 

Καταλαβαίνετε τί παραπλάνηση κάνετε; Εντοπίστηκε σύνδεση
του εµβολιασµού µε το θάνατο αυτών των ανθρώπων; Όχι. Τα
θανατηφόρα περιστατικά -µεταφράζω τα συµπεράσµατα της
έρευνας, δεν είναι, ξέρετε, αστείο για να γελάτε εδώ µε αυτά που
φέρνετε, τα fake news µέσα στη Βουλή- µεταξύ αυτών των αν-
θρώπων, των σοβαρά αδύναµων ασθενών µετά τον εµβολιασµό
δεν υποδηλώνουν αιτιώδη σχέση µεταξύ του εµβολιασµού για
την COVID-19 και θανάτου, ο δε αριθµός των θανάτων εµπίπτει
απόλυτα στην αναµενόµενη θνητότητα του γενικού πληθυσµού
για την εν λόγω ηλικιακή οµάδα. Αυτή ήταν η δήλωση της επικε-
φαλής ιατρού του Νορβηγικού Ινστιτούτου Δηµόσιας Υγείας, Dr.
Sara Viksmoen Watle.

Η µεγαλύτερη απόδειξη ότι καµµία σύνδεση µε τον COVID δεν
υπήρξε σε αυτούς τους θανάτους είναι ότι η Νορβηγία, παρά τα
δήθεν αποτελέσµατα της µελέτης που επικαλείστε, πραγµατο-
ποίησε τέσσερα εκατοµµύρια εµβολιασµούς µέχρι τον Αύγουστο
του ίδιου χρόνου. 

Κύριε Πρόεδρε, ζητώ συγγνώµη, αλλά θέλω να πάρω παρα-
πάνω χρόνο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Έχετε και
τη δευτερολογία σας. 

ΕΙΡΗΝΗ ΑΓΑΠΗΔΑΚΗ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας):
Δεν θα µπορέσω να τα αναπτύξω όλα και έχει σηµασία, κύριε
Πρόεδρε, γιατί εδώ γίνεται αντιεµβολιαστική προπαγάνδα. 

Δεν υπάρχει καµµία µελέτη για είκοσι τρεις Νορβηγούς που
πέθαναν εξαιτίας του COVID. Υπάρχει µόνο η βαριά διαστρέ-
βλωση και η παραπληροφόρηση, που επιχειρείται εσείς και το
κόµµα σας. Διά του λόγου το αληθές θα καταθέσω και αυτή τη

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ξ’ - 27 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2023 6173



µελέτη στα Πρακτικά. 
Και πάµε στη χείριστη από τις δήθεν αποδείξεις που φέρνετε

µε έγγραφό σας µέσα στο ελληνικό Κοινοβούλιο του Γερµανικού
Ινστιτούτου Paul-Ehrlich και οκτακόσιους εβδοµήντα τρεις θανά-
τους, που δήθεν οφείλονται στον εµβολιασµό κατά του COVID.
Τι είναι αυτό το ινστιτούτο; Είναι η αρµόδια αρχή για την παρα-
κολούθηση της ασφάλειας των εµβολίων και των βιοφαρµάκων
στη Γερµανία. Ανακοίνωσε, λοιπόν, οκτακόσιους εβδοµήντα
τρεις θανάτους Γερµανών πολιτών που οφείλονται στον COVID
ή σχετίζονται µε αυτόν; Όχι, βέβαια. Τι ανακοίνωσε; Τα στοιχεία
που καταγράφονται στη βάση του. Και τι λέει στη σελίδα 30;  Λέει
ότι οι καταγραφές όσον αφορά τις ανεπιθύµητες αντιδράσεις
αναφέρονται στη χρονική και όχι αιτιολογική σύνδεση µε τον εµ-
βολιασµό. Υπάρχει µια σειρά από αναφορές, τις οποίες µπορεί
να καταχωρήσει οποιοσδήποτε πολίτης. Άρα, µιλάµε για υπερ-
καταγραφή και µιλάµε για την περίπτωση που µπορεί κάποιος να
µπει να κάνει οποιοσδήποτε, ανώνυµα µία καταγραφή και γίνον-
ται µετά από αυτό οι αξιολογήσεις από τις αρµόδιες αρχές.

Έρχεστε, λοιπόν, εδώ και κάνετε µε πλήρως αβάσιµα στοιχεία
µία προπαγάνδα κατά των εµβολιασµών. Και ειλικρινά θλίβοµαι,
γιατί τυχαίνει να είστε και γιατρός εκτός από µέλος του Κοινο-
βουλίου και πρέπει να σας προβληµατίσει ιδιαίτερα αυτό. 

(Στο σηµείο αυτό η Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας, κ. Ειρήνη
Αγαπηδάκη, καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγ-
γραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε, κυρία Αγαπηδάκη.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο τρία λεπτά παρα-
καλώ. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Από τις χίλιες εξακόσιες ερ-
γασίες αναφερθήκατε σε αυτές που καν ανέφερα πριν από λίγο. 

Δυστυχώς, αποδεικνύεται αυτό που λένε «επιστήµη χωριζο-
µένη της αρετής, πανουργία τις και ου σοφία φαίνεται». Δυστυ-
χώς µε αυτά που ακούµε στις µέρες ξαναγράφεται, κυρίες και
κύριοι, η ιατρική επιστήµη σε µελανές, βέβαια, σελίδες. Το αφή-
γηµα της επιτυχίας των γονιδιακών ενέσεων, των MRNA εµβο-
λίων κατά εσάς ήταν από την αρχή καταδικασµένο σε αποτυχία.
Και το ξέρατε, γιατί ακόµη και ο ορισµός του εµβολίου άλλαξε
από την Παγκόσµια Οργάνωση Υγείας για να περάσει αυτό ως
εµβόλιο.

Εµβόλιο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι κάθε ουσία που
όταν µπει µέσα στον οργανισµό παράγει αντίσωµα, ενώ αυτό πα-
ράγει µια τοξίνη ή κάποια πρωτεΐνη του ιού. Άµα ξέρετε από ια-
τρική να το πείτε ευθέως στους ανθρώπους. Είναι βασική,
λοιπόν, ιατρική γνώση ότι αν ένα ξένο γονίδιο, µε αυτό που βά-
ζουµε στα εµβόλια αυτά, εισέλθει στα κύτταρά µας θα παραγά-
γει, κυρίες και κύριοι, ξένες πρωτεΐνες που θα πληµµυρίσουν τα
κύτταρα και τον οργανισµό µας. Τότε µοιραία τί θα εκδηλωθεί;
Θα εκδηλωθεί σφοδρή αντίδραση από το ανοσοποιητικό σύ-
στηµα. 

Θα αναφερθώ σε βασική ιατρική γνώση. Πρώτον, όσο πιο
ισχυρό ανοσοποιητικό, κυρία Αγαπηδάκη, έχουµε, τόσο πιο µε-
γάλη ζηµιά θα υποστεί αυτός που θα κάνει αυτά τα εµβόλια. Βλέ-
πετε σε νεαρούς αθλητές τι γίνεται; Ξαφνικίτιδες, τούρµπο
καρκινώµατα, έξαρση αυτοάνοσων νοσηµάτων, το κακοήθεις µε-
λάνωµα στα ύψη; Και δεύτερον, όσες περισσότερες ενισχυτικές
δόσεις κάνετε, booster dose τις λέτε στα νέα ελληνικά, τόσο πε-
ρισσότερο θα αυξάνεται και η πιθανότητα των σοβαρών επιπλο-
κών. Η κατρακύλα βλέπετε συνεχίζεται αµείωτη. Προσέξτε το
αυτό. Η Παγκόσµια Οργάνωση Υγείας, αλλά και τα άλλα διεθνή
διευθυντήρια προαναγγέλλουν -ακούστε το αυτό- κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, τη µετατροπή των συµβατικών εµβολίων σε γο-
νιδιακά MRNA σκευάσµατα, δηλαδή εµβόλια για τη γρίπη, για την
παρωτίτιδα, για την ιλαρά, για την ερυθρά όταν θα χορηγούνται
σε εµάς, θα κατακλυζόµαστε και θα αναγκάζουµε τα κύτταρά
µας να παράγουν µέσω των ξένων αυτών γονιδίων τοξικές εν
πολλοίς ουσίες για τον οργανισµό. 

Και ρωτάµε: Πού είναι οι µελέτες σας; Πού είναι οι φάσεις των
κλινικών δοκιµών; Πού είναι οι κλινικές µελέτες, που αναφέρεστε
στην αποτελεσµατικότητα των εµβολίων, στο να µην νοσεί κα-

νείς, να µην µεταδίδει δηλαδή κανείς και να µην πεθαίνει κανείς;
Μια χαρά νοσεί, µια χαρά µεταδίδει και µια χαρά πεθαίνει. Το εί-
δαµε ποιος έκανε εµβόλιο και δεν νόσησε. Πέστε µου έναν.
Ακόµη και οι πιο ένθερµοι υποστηρικτές σε όλο τον κόσµο παγ-
κοσµίως αµφισβητούν την ασφάλεια και την αποτελεσµατικότητα
της χρήσης των εν λόγω εµβολίων. Εσείς δεν πήρατε µυρωδιά
ακόµα;

Κλείνοντας, θα ήθελα να απευθυνθώ στους συναδέλφους µου,
γιατί εσείς είµαι βέβαιος ότι δεν πρόκειται να το ακούσετε, ίσως
δεν έχετε και τις γνώσεις, είστε ψυχολόγος. Θα ήθελα να µην ξε-
χάσουν οι συνάδελφοί µου ποτέ ότι είµαστε φορείς και κατέ-
χουµε την πιο φιλανθρωπία επιστήµη στον κόσµο, την ιατρική
επιστήµη. Να µην ξεχάσουµε τον όρκο που δώσαµε ενώπιον
Θεού και ανθρώπων ότι θα υπερασπιζόµαστε άχρι θανάτου την
υγεία των συνανθρώπων µας. Και να µην γίνουµε ποτέ εµείς οι
γιατροί εργαλεία ανόµων συµφερόντων, όπως τα ζήσαµε, δυστυ-
χώς, στην πανδηµία του κορωνοϊού. 

Ευχαριστώ, κύριοι συνάδελφοι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Είµαστε

αρκετοί γιατροί εδώ µέσα. Δυστυχώς, στην ιατρική πάντα ο κα-
θένας έχει και µια άποψη. Έχουµε πολλές απόψεις, γι’ αυτό πάµε
και σε πολλούς γιατρούς γενικώς. 

Όµως, επειδή είναι και µαθητές εδώ και µας ακούν -είναι νέα
παιδιά τα οποία χρησιµοποιούν το ίντερνετ, χρησιµοποιούν τα
social media-, στα γενικά ζητήµατα είναι πολύ εύκολο να ακούς
πράγµατα τα οποία είναι εύπεπτα ή παραπέµπουν σε κάποιες
έρευνες χωρίς να υπάρχουν έρευνες. Αλλά κυρίως, πρέπει να
ενηµερωνόµαστε από τους γιατρούς που µας βλέπουν, τους παι-
διάτρους και τους ανθρώπους που είναι στα νοσοκοµεία που,
όταν πάµε γιατί έχουµε ένα µεγάλο πρόβληµα ή χρειαστεί να χει-
ρουργηθούµε ή πάµε στα επείγοντα, δεν ρωτάµε για το φάρµακο
ποια ουσία έχει. Πρέπει να το πάρουµε και άµεσα και γρήγορα,
για να σωθούµε, γιατί διαφορετικά δεν θα σωθούµε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», σαράντα επτά µαθήτριες και µαθητές και
δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 6ο Γυµνάσιο Καλαµάτας, από
µία όµορφη πόλη της Πελοποννήσου.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Ελάτε, κυρία Υπουργέ. 
ΕΙΡΗΝΗ ΑΓΑΠΗΔΑΚΗ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας):

Κύριε Παπαδόπουλε, δεν έχω καµµία απολύτως αµφιβολία ότι
υπάρχει περίπτωση να σας πείσω. Ό,τι δεν µπορείτε να εξηγή-
σετε, ό,τι δεν κατανοείτε, το βαφτίζετε «ξαφνικίτιδες». Λες και
πριν από τον COVID δεν είχαµε συνανθρώπους µας που έχασαν
τη ζωή τους από έµφραγµα ή άλλα αιφνίδια συµβάντα, τα οποία
έχουν να κάνουν σε πολλές περιπτώσεις µε το διαχρονικά αδύ-
ναµο σύστηµα πρόληψης και όχι µε όλα αυτά τα fake news, που
αναφέρετε σήµερα. 

Απαντώντας σε εσάς, απευθύνοµαι στους πολίτες και στα νέα
παιδιά που µας ακούν, γιατί έχει σηµασία να επενδύουν στην επι-
στήµη και όχι στα ψεύδη που παρουσιάζονται ως επιστήµη. Κα-
τέρριψα απόλυτα τους δήθεν ισχυρισµούς σας περί είκοσι πέντε
Γερµανών, τριάντα πέντε Νορβηγών, οκτακοσίων εβδοµήντα
τριών Γερµανών που είναι αυτή τη στιγµή νεκροί εξαιτίας των εµ-
βολιασµών. Αυτό είναι ψέµα. 

Αλλά για χάρη της συζήτησης, εάν νοµίζετε ότι έχει κάποια
σχέση και µπορεί έτσι να µας εµπλουτίσει το πεδίο της γνώσης,
η Νορβηγία έχει πληθυσµό πεντέµισι εκατοµµύρια και έχει εµβο-
λιάσει µε µία τουλάχιστον δόση τα τεσσεράµισι εκατοµµύρια, το
80% του πληθυσµού της. Τι ποσοστό των εµβολιασµένων είναι
είκοσι τρεις υπέργηροι και αδύναµοι που, δήθεν, απεβίωσαν εξαι-
τίας του εµβολιασµού; Μικρότερο και από τους θανάτους που
έχουµε εξαιτίας της χρήσης του κοινού παυσίπονου. Και αυτό
ισχύει και για τη Γερµανία µε ογδόντα τρία εκατοµµύρια πληθυ-
σµό και το 78% του πληθυσµού πλήρως εµβολιασµένο. 

Αναλογικά, έχει εµβολιαστεί δύο φορές όλος ο πληθυσµός της
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γης. Ξαναλέω, δεκατριάµισι δισεκατοµµύρια εµβολιασµοί -δεν
ξέρω αν µπορείτε να συλλάβετε τον αριθµό και να αναλογιστείτε
τη θέση σας και την ευθύνη για όλα όσα µας είπατε σήµερα. 

Σε αυτόν τον ασύλληπτο αριθµό που είναι οι αθρόες «ξαφνικί-
τιδες» και όλα αυτά τα ανυπόστατα ψεύδη που ήρθατε και µας
παραθέσατε εδώ; Πουθενά. Με βάση τα δικά σας δεδοµένα, θα
έπρεπε να λιποθυµούµε όλοι στα πεζοδρόµια και να πέφτουµε
νεκροί, το οποίο φυσικά δεν συνέβη. 

Το εµβόλιο έσωσε ζωές. Και, ειλικρινά σας το λέω, για γιατρό
είναι ντροπή να έρχεται εδώ και να διαφηµίζει ότι ο κόσµος πρέ-
πει να αποφεύγει την επιστηµονικά τεκµηριωµένη γνώση και τα
µέσα που έχουµε για να σωθούµε και να διαλέγει να πεθάνει,
επειδή αποφεύγει αυτά που συστήνουν οι γιατροί και πρέπει να
υιοθετήσει τα ψεύδη και τα δήθεν βότανα ή δεν ξέρω εγώ τι άλλο
που συστήνετε εσείς και δεν ξέρω εγώ ποιος άλλος εδώ πέρα. 

Δεν θα επιµείνω σε αυτά. Θέλω να καταλήξω σε κάτι το οποίο
για µένα έχει πολύ µεγάλη σηµασία, γιατί είστε θρησκευόµενος
άνθρωπος και θέλω να σας το πω µε τα λόγια των ιεραρχών από
τους δεκάδες που έχουν µιλήσει για το θέµα, όπως του Μητρο-
πολίτη Πειραιώς Σεραφείµ που είπε ότι «κάποιοι διαδίδουν τερα-
τουργήµατα χωρίς να έχουν τη γνώση όταν λένε ότι
δεκαπεντάχρονος πέθανε από ανακοπή µετά από εµβολιασµό.
Αυτοί που τα κάνουν αυτά έχουν σχισµατικές απόψεις, είναι
εκτός του Σώµατος, αλλά και είναι ύβρις κατά του Θεού να αµ-
φισβητείται η ιατρική επιστήµη, διότι στον λόγο του Θεού ανα-
φέρεται ότι η ιατρική και τα φάρµακα έχουν εµπνευστεί στους
ανθρώπους από τον Θεό».  Αντίστοιχα είναι και τα λόγια του Μη-
τροπολίτη Κορίνθου Διονυσίου ο οποίος είπε ότι «οι αρνητές δεν
βουτούν τη γλώσσα στο µυαλό τους πριν µιλήσουν και ότι όποιος
κάνει το εµβόλιο είναι περισσότερο χριστιανός, γιατί αγαπά τον
άνθρωπο, σέβεται την επιστήµη και την ακολουθεί». 

Είναι πραγµατικά διπλά ντροπιαστικό να κάθεστε εδώ και να
εργαλειοποιείτε την επιστήµη και τη θρησκεία για µικροπολιτι-
κούς λόγους. Δεν έχω να πω τίποτα παραπάνω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε συνεχίζουµε, αφού πω και ενηµερώσω τους µαθητές ότι
η διαδικασία εδώ είναι ο κοινοβουλευτικός έλεγχος, όπου οι Βου-
λευτές όλων των κοµµάτων ρωτούν την Κυβέρνηση που κάθεται
εδώ δεξιά µας για θέµατ,α που αφορούν την περιοχή τους ή διά-
φορα θέµατα γενικότερα, µέχρι και τον Θεό. Εκεί φτάνουν. Είναι
τα όρια που µπορείς να φτάσεις και να απαντήσεις ή όχι. 

Συνεχίζουµε µε την τρίτη µε  αριθµό 406/20-11-2023 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας» κ.
Ιωάννη Δελή, προς τον Υπουργό Ψηφιακής Διακυβέρνησης µε
θέµα: «Για το κλείσιµο του καταστήµατος ΕΛΤΑ στα Βασιλικά του
Δήµου Θέρµης».  

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Θα πάµε σε πιο γήινα θέµατα. 
Κύριε Υπουργέ, όσο και αν στις γραπτές σας απαντήσεις επα-

ναλαµβάνετε, ως Υπουργείο και ως Κυβέρνηση, ότι τα θέµατα
που αφορούν στην επιχειρησιακή και διοικητική λειτουργία της
«ΕΛΤΑ Α.Ε.» δεν εµπίπτουν στις αρµοδιότητες του Υπουργείου
σας, γιατί αυτή είναι η απάντηση που µονότονα επαναλαµβάνετε
στις ερωτήσεις που σας καταθέτουµε, ωστόσο, τα ΕΛΤΑ, κύριε
Υπουργέ εξακολουθούν να είναι µία κρατική επιχείρηση, η οποία
αποφάσισε στο πλαίσιο της λεγόµενης αναδιοργάνωσης του δι-
κτύου των υποκαταστηµάτων που εξήγγειλε πριν από µήνες, να
αναστείλει τη λειτουργία του ταχυδροµικού καταστήµατος στα
Βασιλικά της Θεσσαλονίκης, µαζί µε δεκάδες άλλα υποκαταστή-
µατα σε όλη τη χώρα. 

Ξέρετε, η απόφαση αυτή λήφθηκε χωρίς να υπολογίζονται οι
ανάγκες της εξυπηρέτησης των κατοίκων όχι µόνο των Βασιλι-
κών, αλλά και άλλων επτά χωριών της Δηµοτικής Ενότητας Βα-
σιλικών. Τα λέω ένα-ένα: Λακιά, Αγία Παρασκευή, Σουρωτή,
Περιστερά, Λιβάδι, Άγιος Αντώνιος, Μονοπήγαδο, το ένα καλύ-
τερο από τα άλλα. Αυτά τα εξυπηρετεί το συγκεκριµένο ταχυ-
δροµικό κατάστηµα στα Βασιλικά, αφού παρέχει σε αυτούς τους
ανθρώπους, τους κατοίκους αυτών των χωριών, ταχυδροµικές,
χρηµατοοικονοµικές και υπηρεσίες ταχυµεταφορών και πληρω-

µές συντάξεων, δηλαδή, για να καταλαβαινόµαστε, πληρωµές
λογαριασµών υπηρεσιών κοινής ωφέλειας. 

Το ζήτηµα είναι ότι τώρα µε την απόφαση αυτή των ΕΛΤΑ η τα-
λαιπωρία για τους κατοίκους των Βασιλικών, αλλά και των χω-
ριών αυτών, είναι δεδοµένη, γιατί εκτός των άλλων υπάρχουν και
δυσκολίες που αφορούν στην απόσταση από των χωριών από τη
Θέρµη, γιατί εκεί πια θα µπορέσουν να εξυπηρετηθούν για όλες
αυτές τις ανάγκες. Το συγκοινωνιακό δίκτυο; Αφήστε το! Όπως
και όλο το επαρχιακό άλλωστε. Και είναι δεδοµένο ότι οι άνθρω-
ποι αυτοί συνήθως είναι ηλικιωµένοι οι περισσότεροι από αυ-
τούς. Και τι σηµαίνει άραγε αυτό για την ερήµωση των χωριών; 

Τα Βασιλικά, επιπλέον, είναι µια κωµόπολη -θα το έλεγα ακρι-
βώς χωριό- που έχει χάσει ήδη το υποκατάστηµα του ΙΚΑ, έχει
χάσει το υποθηκοφυλακείο, ένα υποκατάστηµα από την Τράπεζα
Πειραιώς, χάνει τώρα και το υποκατάστηµα των ΕΛΤΑ. 

Ξέρετε, αυτοί είναι λόγοι επαρκείς που οδηγούν τους κατοί-
κους αυτής της περιοχής να κινητοποιούνται. Πρόσφατα είχαµε
µία µαζικότατη κινητοποίηση έξω από το Υπουργείο Μακεδονίας-
Θράκης. Βέβαια εκτός από τις συνέπειες αυτής της απόφασης
των ΕΛΤΑ για τους κατοίκους των περιοχών, υπάρχουν συνέπειες
και για τους ίδιους τους εργαζόµενους, γι’ αυτό και σας ρωτάµε
αν σκοπεύετε να µην κλείσετε αυτό το Ταχυδροµικό Κατάστηµα
των Βασιλικών, αλλά και για να µην υπάρξει καµµία απόλυση ερ-
γαζοµένου. Θα αναφερθώ και αναλυτικότερα στη δευτερολογία
µου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ορίστε,
κύριε Υπουργέ. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Δια-
κυβέρνησης): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

Κύριε συνάδελφε, η ουσία αυτής της τυποποιηµένης απάντη-
σης, όπως την έχετε διαβάσει, είναι η εξής: Οι φορολογούµενοι
πλέον µετά την µεταφορά από την κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ στο Υπερ-
ταµείο δεν πληρώνουν πια τις ζηµιές, τα ζηµιογόνα καταστήµατα,
τα οποία έχουν ένα κόστος το οποίο πρέπει να καλυφθεί. Δεν
πληρώνεται πια από τον φορολογούµενο.

Άρα, λοιπόν, αν ένα κατάστηµα είναι ζηµιογόνο, κάποιος πρέ-
πει να πληρώσει τη ζηµιά. Ποιος είναι αυτός; Είναι οι άνθρωποι
οι οποίοι βρίσκονται έξω από τα ΕΛΤΑ και διαµαρτύρονται; Αυτοί
οι άνθρωποι χρησιµοποιούν όντως την υπηρεσία; Γιατί αν τη χρη-
σιµοποιούσαν, ίσως να µην ήταν ζηµιογόνα τα ΕΛΤΑ. 

Σε κάθε περίπτωση, δεν είναι µια κρατική υπηρεσία τα ΕΛΤΑ
πλέον. Είναι µια ανώνυµη εταιρεία, η οποία ανήκει στο Υπερτα-
µείο –υπενθυµίζω- µε υπογραφή και µε ψήφο της κυβέρνησης
ΣΥΡΙΖΑ. 

Παρ’ όλα αυτά, εµείς έχουµε λάβει µια επιστολή από τον διευ-
θύνοντα σύµβουλο των ΕΛΤΑ, την οποία µε χαρά θα καταθέσω
και στα Πρακτικά, για να τη διαβάσει ο συνάδελφος. 

Αυτό που µας αναφέρουν, χωρίς εµείς να έχουµε αρµοδιότητα
ή ουσιαστική γνώση των επιχειρησιακών και διοικητικών θεµά-
των, είναι ότι το ταχυδροµικό έργο δεν επηρεάζεται, διότι οι υπη-
ρεσίες, όπως αυτές που αναφέρατε για τη σύνταξη στον
ηλικιωµένο και κάποιες πληρωµές, θα συνεχίσουν να παρέχονται
στην πόρτα του κάθε κατοίκου, του κάθε καταναλωτή -επιτρέψτε
µου τον όρο-, και σε κάθε περίπτωση θα υπάρξουν και άλλες λύ-
σεις, πέραν του δικτύου των ταχυδροµείων, και µε πρακτορεύ-
σεις. Θα υπάρξουν, όµως, και άλλες λύσεις οι οποίες θα
ανακοινωθούν από την ίδια την εταιρεία και για τις οποίες εµείς
ούτε γνώση έχουµε ούτε αρµοδιότητα. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε

Δελή, έχετε τον λόγο. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Από πού να αρχίσω; Από «το ζηµιογόνο των

καταστηµάτων των ΕΛΤΑ». Μιλάµε για υπηρεσίες που τις έχουν
ανάγκη οι άνθρωποι όπου κι αν κατοικούν. Λέτε ουσιαστικά ότι
κάποια υποκαταστήµατα, ανάµεσά τους και αυτό στα Βασιλικά,
είναι ζηµιογόνα, γι’ αυτό και κλείνουν. Και οι άνθρωποι εκεί πώς
θα εξυπηρετηθούν; Είναι ακριβώς η λογική του κόστους και του
οφέλους, που αφορά σε κοινωνικές υπηρεσίες. Θα σας πω και
γι’ αυτό που είπατε. Και τελικά, αυτοί οι άνθρωποι µένουν ξεκρέ-
µαστοι, επειδή δεν συµφέρει µια ανώνυµη εταιρεία, µε κρατική
βεβαίως πλειοψηφία των µετοχών, όπως είναι τα ΕΛΤΑ. 
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Επικαλεστήκατε το Υπερταµείο, στο οποίο έβαλε τα ΕΛΤΑ ο
ΣΥΡΙΖΑ το 2016. Πράγµατι, έτσι είναι. Εσείς, όµως, αν διαφωνείτε
πραγµατικά -γιατί δεν νοµίζω ότι διαφωνείτε-, θα βγάζατε από το
Υπερταµείο τα ΕΛΤΑ. Μπορείτε να το κάνετε; Φυσικά και µπο-
ρείτε. 

Θα σας δώσω ένα παράδειγµα που η δική σας κυβέρνηση
αφαίρεσε από τα ΕΛΤΑ ένα ολόκληρο οικόπεδο επτακοσίων
εξήντα στρεµµάτων και το µεταβίβασε από το ΤΑΙΠΕΔ στο ελλη-
νικό δηµόσιο µε απόφαση του Υπουργού Οικονοµικών, µε από-
φαση δηµοσιευµένη στις 13 Μαΐου του 2020 στην Εφηµερίδα της
Κυβερνήσεως. Είναι ένα ακίνητο που βρίσκεται στην Περαία του
Δήµου Θερµαϊκού εµβαδού επτακοσίων εξήντα στρεµµάτων.
Γιατί, απ’ ό,τι λέτε εσείς; Για τη δηµιουργία ενός τεχνολογικού
πάρκου τέταρτης γενιάς στην Αλεξάνδρεια Ζώνη Καινοτοµίας. 

Εάν θέλατε, λοιπόν, ως Κυβέρνηση να εξυπηρετήσετε αυτούς
τους ανθρώπους, έχετε το δικαίωµα -συνειδητά δεν το επιλέγετε-
να αφαιρέσετε τα ΕΛΤΑ από το Υπερταµείο και να ρυθµίσετε
αυτή την εκκρεµότητα σε ό,τι αφορά το συγκεκριµένο ζήτηµα.
Δεν το κάνετε, γι’ αυτό και µην προσπαθείτε να κρυφτείτε πίσω
από εκείνη την επαίσχυντη πραγµατικά απόφαση της κυβέρνη-
σης του ΣΥΡΙΖΑ το 2016. 

Αυτό που αποδεικνύεται, κύριε Υπουργέ, είναι ότι έχουν µπει
µε τα «µπούνια» στη λογική του ανταγωνισµού και της κερδοφο-
ρίας, και από τη δική σας Κυβέρνηση και από όλες τις προηγού-
µενες, όλες οι δηµόσιες επιχειρήσεις που αφορούσαν σε
κοινωνικά αγαθά, όπως είναι εδώ της εξυπηρέτησης της αλλη-
λογραφίας, αλλά και σε άλλες ανάγκες που είχαν οι κάτοικοι
αυτών των περιοχών. Και τελικά, αυτή η λογική του ανταγωνι-
σµού και της κερδοφορίας στρέφεται ενάντια στις λαϊκές ανάγ-
κες. Γιατί; 

Θέλω να θυµίσω εδώ στον κύριο Υπουργό, ο οποίος είναι νέος
και πιθανόν να µην γνωρίζει, ότι πριν από είκοσι-τριάντα χρόνια
σε αυτές όλες τις περιοχές και σε όλη τη χώρα µια χαρά υπήρχαν
και τράπεζες σχετικά κοντά, υπήρχαν και υποκαταστήµατα των
ΕΛΤΑ, υπήρχαν και αγροτικά ιατρεία. Τώρα δεν υπάρχει τίποτα.
Και µετά οργανώνονται συνέδρια για την ερήµωση της υπαίθρου
και για το δηµογραφικό πρόβληµα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Συνεπώς το κλείσιµο των ΕΛΤΑ στα Βασιλικά, όπως και δεκά-
δων άλλων πανελλαδικά, συµβαίνει γιατί θέλετε αυτή την εται-
ρεία, τα ΕΛΤΑ, να την κάνετε πιο ελκυστική, πιο κερδοφόρα
δηλαδή, έτσι ώστε να διευκολυνθεί η ιδιωτικοποίησή της. 

Το κλείσιµο των υποκαταστηµάτων -το είπατε πριν από λίγο
και εσείς εν τη ρύµη του λόγου σας- θα καλυφθεί µε κάποιες
πρακτορεύσεις. Δηλαδή, θα αναλάβουν ιδιώτες πράκτορες,
έναντι αντιτίµου φυσικά, να εκτελέσουν αυτό το έργο που πριν
λειτουργούσε απ’ αυτά τα υποκαταστήµατα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ολοκλη-
ρώστε, κύριε συνάδελφε. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Εν πάση περιπτώσει, εκεί οδηγεί η πολιτική
σας. Έχουν δίκιο οι κάτοικοι στα Βασιλικά και σε άλλες περιοχές
που διαµαρτύρονται. Φτάσατε µάλιστα στο σηµείο στη Χίο να
τους συλλαµβάνετε κιόλας και να τους κλείνετε στη φυλακή για
την ίδια διαµαρτυρία. 

Οφείλετε να ακούσετε τη φωνή αυτών των κατοίκων -ανάµεσά
τους είναι και πολλοί ψηφοφόροι δικοί σας, ξέρετε, απ’ αυτούς
που διαµαρτύρονται και κινητοποιούνται- και να ικανοποιήσετε
το δίκαιο αίτηµά τους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε
Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Δια-
κυβέρνησης): Κύριε συνάδελφε, δεν είναι κράτος προς ιδιώτες,
είναι ιδιώτες µε ιδιώτες για τις πρακτορεύσεις. Και πάλι, όµως,
δεν θα επεκταθώ, διότι αυτή είναι µια επιχειρησιακή απόφαση
των ΕΛΤΑ, για την οποία, σας ξαναλέω, εµείς δεν έχουµε ούτε
γνώση ούτε αρµοδιότητα. 

Ποια είναι, λοιπόν, η δική µας αρµοδιότητα σε ό,τι αφορά την
ταχυδροµική υπηρεσία, η οποία είναι κοινωνικό έργο; Είναι η λε-
γόµενη «καθολική υπηρεσία», η αποζηµίωση παρασχεθέντος
έργου καθολικής υπηρεσίας. Δηλαδή, αν στείλετε εσείς ένα

γράµµα σε κάποιον κάτοικο, είτε ζει στα Βασιλικά είτε στην
Αθήνα είτε στο Καστελόριζο, πρέπει να έχει το ίδιο κόστος οποι-
αδήποτε κι αν είναι αυτή η διαδροµή. Αυτό λέγεται στη χώρα µας
«καθολική υπηρεσία». Προστατεύεται συνταγµατικά. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Αυτό λέγεται κατ’ εσάς «καθολική υπηρε-
σία». Δεν είναι αυτό καθολική υπηρεσία. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Δια-
κυβέρνησης): «Καθολική υπηρεσία» λέγεται και είναι. Διότι αν
το κόστος είναι το ίδιο είτε µένεις στα Βασιλικά είτε µένεις στην
Αθήνα, λέγεται «καθολική υπηρεσία». 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: …(Δεν ακούστηκε). 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Δια-

κυβέρνησης): Επιτρέψτε µου, κύριε συνάδελφε. Ας µην πούµε
τώρα τα αυτονόητα. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: …σε όλους. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Δια-

κυβέρνησης): Σε όλους! Αν εσείς στείλετε ένα γράµµα ή σας
στείλουν ένα γράµµα από εκεί, κοστίζει το ίδιο, είτε το στέλνει
Αθηναίος σε Αθηναίο είτε κάποιος από τα Βασιλικά σε κάποιον
από το Καστελόριζο. 

Το ταχυδροµικό έργο µειώνεται συνεχώς και σας καλώ να
δείτε τους αριθµούς. Δεν είναι ίδιο το ταχυδροµικό έργο σε
σχέση µε πριν τριάντα χρόνια που αναφέρατε, δεν στέλνει ο κό-
σµος τα ίδια γράµµατα στην πόλη. Στέλνει πολύ-πολύ–πολύ λι-
γότερα. Για όποιους, όµως, το χρησιµοποιούν το Υπουργείο µας
έχει αρµοδιότητα -και σωστά- κάθε χρόνο να αποζηµιώνει, επι-
τελώντας κοινωνικό έργο, αυτό το επιπλέον κόστος, για να µπο-
ρείς να στείλεις στα Βασιλικά. 

Σας επαναλαµβάνω, γιατί κάνετε πως δεν το ακούσατε, ότι τις
υπηρεσίες οι οποίες αφορούν τις συντάξεις και κάθε είδους κοι-
νωνική παροχή, ας το πούµε έτσι, σε ανθρώπους που έχουν δυ-
σκολία µετακίνησης, σε ανθρώπους που είναι σε αποµακρυσµένα
χωριά, οι ταχυδρόµοι θα συνεχίσουν να τις προσφέρουν. Επίσης,
απολύσεις δεν γίνονται, γίνονται συγχωνεύσεις καταστηµάτων. 

Αν εσείς µας λέτε ότι έχει η Κυβέρνησή µας λαϊκή εντολή να
κάνει κρατικοποιήσεις ώστε ζηµιογόνα καταστήµατα να τα χρη-
µατοδοτούν οι φορολογούµενοι, εγώ σας λέω ότι δεν έχουµε τέ-
τοια λαϊκή εντολή από µία δηµοκρατική διαδικασία σε µια
δηµοκρατικά εκλεγµένη Κυβέρνηση. Το ΚΚΕ µπορεί να έχει τέ-
τοια λαϊκή εντολή. Απλά το ΚΚΕ παίρνει 5%, η Νέα Δηµοκρατία
παίρνει 41%. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεχί-

ζουµε τώρα µε την δέκατη µε αριθµό 418/20-11-2023 επίκαιρη
ερώτηση δεύτερου κύκλου της Βουλευτού Α’ Ανατολικής Αττικής
της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Πλεύση Ελευθερίας», κ. Ελένης
Καραγεωργοπούλου, προς τον Υπουργό Ψηφιακής Διακυβέρνη-
σης µε θέµα: «Απόπειρα ψηφιακής µετάβασης στις µεταβιβάσεις
ακίνητης περιουσίας χωρίς προϋποθέσεις και εγγυήσεις κατά
παράβαση της ασφάλειας των συναλλαγών». 

Κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά. 
ΕΛΕΝΗ ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, στην πρόσφατη επικαιρότητα διατυµπανί-

ζατε στον ελληνικό λαό ότι θα πάψει η ταλαιπωρία του όταν επι-
χειρείται η µεταβίβαση της ακίνητης περιουσίας του, διότι από
1ης-1-2024 θα τεθεί σε εφαρµογή το πιλοτικό πρόγραµµα του ψη-
φιακού φακέλου µεταβίβασης. 

Μάλιστα, προς τον σκοπό τούτο έχετε εξαγγείλει την προκή-
ρυξη σχετικού διαγωνισµού για τη λειτουργία πλατφόρµας στην
οποία οι συµβολαιογράφοι και ενδεχοµένως εταιρείες ή άλλοι
διαχειριστές, σύµφωνα µε δηµοσιεύµατα, θα δηµιουργούν ψη-
φιακά αρχεία µε τη συνδροµή των πληροφοριών που θα παρέ-
χουν η ΑΑΔΕ, το Ελληνικό Κτηµατολόγιο, ο ΕΦΚΑ, το ΤΕΕ, οι
δήµοι, ενδεικτικά. 

Αναρτήθηκε µάλιστα στις 7-11-2023 ο σχετικός διαγωνισµός,
µε καταληκτική ηµεροµηνία παραλαβής προσφορών στις 4-12-
2023, ώρα 14.00’. Μόλις λίγες µέρες κρατάει αυτός ο διαγωνι-
σµός. 

Ερωτάται ο Υπουργός: Οι πληροφορίες που αφορούν στο Ε9
των συµβαλλοµένων σπάνια συµφωνούν µε τις πληροφορίες του
ΚΑΕΚ που έχουν καταχωριστεί στα κτηµατολογικά βιβλία, ενώ οι
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πληροφορίες των περιγραφικών στοιχείων στο υλικό του ΤΕΕ
είναι πάντα συµπτωµατικές µε τα δεδοµένα του Ε9 και του Ελ-
ληνικού Κτηµατολογίου. Πώς εξηγείτε την απατηλή προσδοκία
ότι η πλατφόρµα αυτή θα λειτουργήσει; 

Και δεύτερο ερώτηµα: Το εγχείρηµα µετάβασης στην ψηφιακή
µορφή των δικαιοπραξιών έχει αντιµετωπιστεί από σύσσωµο τον
νοµικό κόσµο των συµβολαιογράφων ως ασέλγεια στη νοµική
επιστήµη διότι προσκρούει σε βασικές θεµελιώδεις αρχές που
διέπουν την προστασία της ασφάλειας των συναλλαγών, όπως
άλλωστε πολλά δηµοσιεύµατα περί κυβερνοεπιθέσεων επιβεβαι-
ώνουν, παράλληλα µε δυσεπίλυτες παθογένειες της κτηµατο-
γράφησης. 

Θα θέλαµε να ξέρουµε, επίσης, στο σηµείο αυτό ποιο τµήµα
είναι αρµόδιο για την ασφάλεια από τις επιθέσεις από χάκερς και
ποιος είναι υπεύθυνος για το Κτηµατολόγιο, ποια εταιρεία, µε
ποια αµοιβή έχει αναλάβει το ΤΡΟ του φορέα υπεύθυνος προ-
σωπικών δεδοµένων. 

Πώς εγγυάστε ότι η νέα διαδικασία δεν θα θέσει σε διακινδύ-
νευση την ατοµική ιδιοκτησία, αλλά και τη δηµόσια περιουσία;
Πώς θα διασφαλίσετε, δηλαδή, τη βάση δεδοµένων µε τους χί-
λιους εκατόν πενήντα δικηγόρους εισηγητές και µε αποµακρυ-
σµένο έλεγχο και ποιες οι κυρώσεις, οι ποινικές ρήτρες σε
περίπτωση λαθών ή µη έγκαιρης ολοκλήρωσης των φακέλων. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε

Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Δια-

κυβέρνησης): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρία συνάδελφε, νοµίζω ότι τα περί «ασέλγειας» τα απορρί-

πτουν οι ίδιοι οι συνάδελφοί σας, το επάγγελµά σας, διότι ήρθαν
σε συµφωνία µε το Υπουργείο µας. Έχετε διαβάσει νοµίζω και
τις ανακοινώσεις. Η Ένωση Συµβολαιογράφων µε το Υπουργείο
Δικαιοσύνης και Ψηφιακής Διακυβέρνησης την προηγούµενη Πα-
ρασκευή έχουµε συµφωνήσει σε ένα κοινό ανακοινωθέν µε ακρι-
βώς αυτά τα αυτονόητα ψηφιακά βήµατα τα οποία πρέπει να
γίνουν από 1-1-2024. Άρα, λοιπόν, παρ’ ότι τυπικά είναι επίκαιρη
ερώτησή σας, νοµίζω ότι τα ερωτήµατα που θέτετε είναι ανεπί-
καιρα. 

Να σας πω λίγα πράγµατα, εντελώς καλοπροαίρετα, για το
πώς λειτουργεί αυτή η εφαρµογή η οποία υπάρχει ήδη. Θυµίζω
ότι πέρσι τον Μάρτιο ή Απρίλιο του 2023 σε κοινό ανακοινωθέν
της τότε πολιτικής ηγεσίας του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρ-
νησης µαζί µε την Ένωση Συµβολαιογράφων, ο λεγόµενος φά-
κελος µεταβίβασης ακινήτου είχε εγκαινιαστεί. 

Όταν αναλάβαµε µας ζητήθηκαν από τους συναδέλφους σας
κάποιες βελτιώσεις οι οποίες περιγράφονται σε αυτόν τον δια-
γωνισµό, ο οποίος αφορά τη µετεξέλιξη. Τι αφορά, λοιπόν, αυτή
η µετεξέλιξη; Αφορά την κληρονοµιά, αφορά τη γονική παροχή,
αφορά τη δωρεά, αφορά µία λειτουργία ψηφιακού κλειδώµατος
του κωδικού αριθµού ακινήτου, του λεγόµενου ΚΑΕΚ, ώστε να
µην µπορεί κάποιος κακόβουλος να µεταβιβάσει το πρωί το ακί-
νητό του σε εσάς και το µεσηµέρι το ίδιο ακίνητο στην κ. Κων-
σταντοπούλου. Αφορά µια σειρά από διαλειτουργικότητες µε
ψηφιακά εργαλεία που λειτουργούν ήδη, που έχουν ήδη στη διά-
θεσή τους οι συµβολαιογράφοι, µε πλατφόρµες που ήδη χρησι-
µοποιούν για να µπορέσουν να συντάξουν τα συµβόλαιά τους,
ώστε να διευκολυνθεί η λειτουργία και το κείµενο του συµβο-
λαίου τελικά να σταλεί στο Κτηµατολόγιο σε ψηφιακή µορφή, ένα
απλό ανάγνωσιµο PDF υπογεγραµµένο ψηφιακά από τον συµβο-
λαιογράφο, ώστε η ταχύτητα στη µεταγραφή να επιτευχθεί πολύ
πιο αποτελεσµατικά. 

Για ποιο λόγο µπορούµε να την πετύχουµε; Διότι αντί να πη-
γαίνει κάποιος να στήνεται στην ουρά µε ένα φάκελο χαρτιά ο
οποίος περιέχει µία σειρά από πιστοποιητικά και πληροφορίες,
οι οποίες πρέπει να διαβαστούν µε το µάτι ή να διαχειριστούν µε
το χέρι, να πάνε πίσω σε µία ντάνα, να πάει ένας άλλος υπάλλη-
λος και να τις σαρώσει. Σκεφτείτε την παράνοια. Ψηφιακό αρχείο
το οποίο παράγεται σε υπολογιστή να εκτυπώνεται, να στήνεται
πολίτης στην ουρά και κάποιος άλλος να το ξανασαρώνει για το
ξαναψηφιοποιήσει.

Για ποιον λόγο να το κάνουµε αυτό; Εσείς δεν είστε σαν κόµµα

υπέρ της πράσινης µετάβασης και υπέρ του περιβάλλοντος και
υπέρ της ψηφιακής µετάβασης κι όλα αυτά τα οποία µας λέγατε
προεκλογικά; Τι σας έχει πιάσει τώρα µε το χαρτί; Πρέπει να συ-
νεχίσουµε να γεµίζουµε τα υποθηκοφυλακεία και κτηµατολογικά
γραφεία µε χαρτί, µε αυτούς τους ατελείωτους τόνους χαρτιού
οι οποίοι κοστίζουν στον Έλληνα φορολογούµενο εκατοµµύρια
ευρώ, για να µπορέσουν να διαχειριστούν και να νοικιάσουν απο-
θήκες και να µπορεί ο κόσµος και οι δικηγόροι να κάνουν έλεγχο
τίτλων; Όχι. Το Κτηµατολόγιο ήρθε στο Ψηφιακής Διακυβέρνη-
σης για να γίνει πλήρως ψηφιακό. 

Άρα, λοιπόν, εµείς εξασφαλίζουµε περισσότερη ασφάλεια δι-
καίου. Και το επιχείρηµα για τις κυβερνοεπιθέσεις, κυρία συνά-
δελφε, εγώ το ακούω. Αν είναι έτσι, όµως, να καταργήσουµε και
τις ηλεκτρονικές πληρωµές γιατί δέχονται κυβερνοεπιθέσεις και
οι τράπεζες ή να καταργήσουµε και όλα τα ψηφιακά εργαλεία
µιας και έχουµε τον κίνδυνο κυβερνοεπιθέσεων. 

Η Εθνική Αρχή Κυβερνοασφάλειας, µαζί µε τον Εθνικό Οργα-
νισµό τον οποίο θα νοµοθετήσει ο κ. Παπαστέργιου σε λίγους
µήνες θα αποτελούν την εγγύηση για να µπορέσουν όλοι οι κρα-
τικοί οργανισµοί, όλες τις κρίσιµες υποδοµές της χώρας, ταυτό-
χρονα και οι περιουσίες των Ελλήνων, να έχουν την ανώτατη
δυνατή ασφάλεια. 

Από κει και πέρα, νοµίζω τα υπόλοιπα έχουν συµφωνηθεί µε
την Ένωση Συµβολαιογράφων. Εγώ σε καµµία περίπτωση δεν
θέλω να υποτιµηθεί ο ρόλος του συµβολαιογράφου που από την
πρώτη µέρα έχω πει ξανά και ξανά ότι θεωρούµε εγγυητή µιας
αξιόπιστης ψηφιακής συναλλαγής. Πιστεύουµε στον ρόλο τους.
Θεωρούµε ότι κάθε συναλλαγή η οποία έχει αξία και παρεµβάλ-
λονται τα ακίνητα, οι περιουσίες των Ελλήνων, η κληρονοµιά των
Ελλήνων, πρέπει να έχουν αυτή την εγγύηση. Ένα απλό αναγνώ-
σιµο PDF δεν νοµίζω ότι θα χαλάσει τη ζωή κανενός. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ελάτε,
κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο.

ΕΛΕΝΗ ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κατ’ αρχάς, γνωρίζετε πολύ καλά ότι σήµερα συνεδριάζει η

γενική συνέλευση του Συµβολαιογραφικού Συλλόγου Αθηνών,
Πειραιώς, Αιγαίου και Δωδεκανήσου. Άρα, το γεγονός ότι µου
απαντάτε δήθεν στην ερώτησή µου ότι υπάρχει ήδη ειληµµένη
απόφαση από τους Προέδρους των Συµβολαιογραφικών Συλλό-
γων είναι τελείως αντίθετο µε την πραγµατικότητα και παραπλα-
νάτε το κοινό. Σήµερα το συλλογικό όργανο συνεδριάζει για να
λάβει αποφάσεις. Δεν πρόκειται για την απόφαση ενός προ-
έδρου. Πρόκειται για αποφάσεις συλλογικών οργάνων τα οποία
δεν υποκαθιστούνται από τους προέδρους. Αυτό σε σχέση µε
αυτό που δηλώσατε.

Κατά τα λοιπά, επειδή είστε απόφοιτος Νοµικής Σχολής και
παρ’ όλα αυτά δεν µπορώ να σας καλέσω σε καµµία επιστηµο-
νική µονοµαχία, γιατί πραγµατικά δεν επιζητώ όχι µόνο τη µονο-
µαχία µε επιστηµονικά άοπλους συναδέλφους, αλλά πολύ
περισσότερο µε κάποιον ο οποίος προερχόµενος από τον κοµ-
µατικό σωλήνα της Νέας Δηµοκρατίας βρέθηκε στη θέση υπουρ-
γικού θώκου µετά την µαρτυρία του σε υπεράσπιση κατα-
δικασθέντα για σεξουαλικό έγκληµα συνεργάτη του πρωθυπουρ-
γικού Γραφείου και του ίδιου του Πρωθυπουργού. «Θύµα σκευω-
ρίας», είπατε στη µαρτυρική σας κατάθεση.

Πέρα κι έξω από αυτό, όµως, επειδή µας παρακολουθούν
πάρα πολλοί ένοπλοι επιστήµονες της νοµικής επιστήµης και γι’
αυτούς είµαι εδώ, όσοι είναι µέσα στη Βουλή, αλλά και όσοι είναι
εκτός Βουλής, θα προσπαθήσω µε δύο λόγια να σας εξηγήσω τι
σηµαίνει συµβόλαιο και τι σηµαίνει ασφάλεια συναλλαγών, τι ση-
µαίνει λειτουργός της προληπτικής δικαιοσύνης και ελπίζω ότι
θα τα καταφέρω.

Να πω σε εσάς που δεν γνωρίζετε καν τη διαφορά, που ταυτί-
ζετε το υποθηκοφυλακείο µε το κτηµατολογικό γραφείο, που µας
είπατε άλλη φορά ότι µεταγράφεται το ακίνητο κι άλλη φορά
εσχάτως ότι θα µεταγράφεται ο ηλεκτρονικός φάκελος. Ας
πούµε, λοιπόν, µε δυο λόγια σε τι συνίσταται η δουλειά του συµ-
βολαιογράφου σε µια πώληση. Αφού βεβαιωθεί για την ταυτό-
τητα των µερών, τη δικαιοπρακτική ικανότητά τους, την πλήρη
σύµπτωση βούλησης και κατάρτισης δικαιοπραξιών και κάθε
στιγµή από την πρώτη στιγµή και µέχρι την τελευταία στιγµή της
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υπογραφής του συµβολαίου, αφού µελετήσει µε µεγάλη προ-
σοχή το φάκελο του ακινήτου, τους τίτλους κτήσης, στο σύννοµό
τους, το έγκυρό τους, αφού κάνει απίστευτες συνάψεις στον εγ-
κέφαλό του για να συνδυάσει έναν κυκεώνα διατάξεων ουσιαστι-
κού, πολεοδοµικού, φορολογικού, δασικού δικαίου, αρχίζει τη
συλλογή απαραίτητων εγγράφων, η µη επισύναψη τινών εκ των
οποίων επισύρει ποινή απολύτου ακυρότητας, αντλώντας µερικά
από αυτά µέσω του TAXISNET και αρκετά άλλο από µη διαλει-
τουργούσες υπηρεσίες. 

Έχετε καταστήσει - καταντήσει να είναι το συµβόλαιο ο τόπος
όπου κάθε υπηρεσία του κράτους έχει στήσει καρτέρι για να ει-
σπράξει ό,τι οφείλεται και από νεκρούς ακόµα. Με τη βεβαίωση
ΤΑΠ όπου χρεώνονται µέχρι και κλήσεις τροχαίας παρελθόντων
ετών, την υποχρέωση επισύναψης της οποίας επαίρεστε ότι κα-
ταργείτε, ενώ το ποσό µε τη νέα διαδικασία θα έρχεται µπόνους
στον αγοραστή αργότερα. Με το πιστοποιητικό ΕΝΦΙΑ που εκδί-
δεται µε βάση εγκυκλίους ακατάσχετες, αλλεπάλληλες, συµπλη-
ρωµατικές, διευκρινιστικές, αντιφατικές και εν πολλοίς άδικες εις
βάρος των εκπροσώπων ακινήτων των πολιτών που έζησαν δέκα
χρόνια µνηµόνια, δύο χρόνια οργουελικών περιορισµών λόγω
COVID, σύµφωνα επιτήρησης και σταθερότητας µε τις ηλεκτρο-
νικές ταυτότητες. 

Δεν θα πω, όµως, άλλα. Και για να είµαι δίκαιη δεν θέλω να επιρ-
ρίψω σε εσάς την ολέθρια και τραγική τεταρτοκοσµική παθογένεια
της ελληνικής γραφειοκρατίας. Ο συµβολαιογράφος έχει υποκα-
ταστήσει, εκών άκων, τα τµήµατα φορολογίας κεφαλαίου των ΔΟΥ
τις οποίες καταργείτε, φορτώνοντας το έργο τους στους ώµους
των συµβολαιογράφων προς εκµηδένιση των εξόδων της γενικής
κυβέρνησης, µετατρέποντας αυτές τις ΔΟΥ σε εισπρακτικά µέτρα. 

Ποια ανάγκη, λοιπόν, της κοινωνίας έρχεται να ψηφίσει το νέο
σας νοµοσχέδιο. Την ανάγκη, για παράδειγµα, της άµεσης, ασφα-
λούς, ορθής καταχώρησης των δικαιωµάτων των µελών της επί
ακινήτων. Ποιος και τι είναι αυτό που δηµιούργησε την ανάγκη; Τα
πολύφυλλα συµβόλαια; Αυτά που αναγκάζονται οι συµβολαιογρά-
φοι να συντάσσουν για να χωρέσουν την καταγραφή των άπειρων
δικαιολογητικών που η πολιτεία επιτάσσει να επισυνάπτουν, αφού
τα ελέγξουν και διορθώσουν µε δική τους ευθύνη και υπό τη δα-
µόκλειο σπάθη µεγάλων προστίµων; Οι υποθηκοφύλακες; Αυτοί
που καταχωρούν σε δυο τρεις µέρες το πολύ δεκάδες δεκάδων
µεταγραπτέων πράξεων κάθε µέρα και σε εποχές που οι µεταγρα-
πτέες πράξεις ήταν πολλαπλάσιες; 

Σκεφτήκατε να δείτε την απορρύθµιση που επέφεραν στην κα-
ταχώριση ανοικονόµητες προτάσεις υψηλά ισταµένων υπηρεσια-
κών παραγόντων; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρακαλώ,
κυρία Καραγεωργοπούλου.

ΕΛΕΝΗ ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ: Τέθηκαν ποτέ υπό αξιολό-
γηση τα αποτελέσµατα των αποφάσεών τους; Ελήφθησαν υπ’
όψιν των προϊσταµένων αρχών του Κτηµατολογίου παρατηρήσεις,
προτάσεις ανθρώπων απόλυτα έµπειρων και εξειδικευµένων στο
αντικείµενο της δουλειάς τους; Ποιος λόγος υπαγόρευσε την απο-
ποµπή, τον διωγµό ικανοτάτου δυναµικού και την αντικατάστασή
του µε κενό; Το κενό που δηµιούργησε η υποστελέχωση και η παν-
τελής έλλειψη προσωπικού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ελάτε,
κυρία Καραγεωργοπούλου.

ΕΛΕΝΗ ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, την ανοχή
σας για µισό λεπτό ακόµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Έχω δείξει
ανοχή ήδη δύο λεπτών. 

ΕΛΕΝΗ ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ: Σας παρακαλώ πολύ χρειάζο-
µαι να τελειώσω ορισµένα απ’ όσα έχω σκεφτεί. Και είναι σηµαν-
τικό το ζήτηµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ναι, αλλά
αν συµβεί αυτό µε τον καθένα, µετά στο τέλος της ηµέρας δεν θα
υπάρξει διαδικασία κοινοβουλευτική.

Σας δίνω τριάντα δευτερόλεπτα εκτός διαδικασίας αλλά δεν γί-
νεται όµως αυτό.

ΕΛΕΝΗ ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ: Σας ευχαριστώ.
Αναφερθήκατε σε χώρες ως πρότυπα για τον τρόπο σύνταξης

συµβολαίων. Πραγµατικά είναι αστεία η αναφορά σας στη Μεγάλη

Βρετανία. Πιστεύω ότι κάποιος σύµβουλός σας θα σας έχει πει
διακριτικά, για να µην σας προσβάλει κιόλας, ότι εκεί ισχύει το Αγ-
γλοσαξονικό Δίκαιο. Οι χώρες λοιπόν όπως η Γαλλία, η Γερµανία,
η Ιταλία και η Ισπανία, σέβονται απεριόριστα τον ιστορικό θεσµό
του συµβολαιογράφου. Και όταν η ψηφιακή τεχνολογία εισήλθε
στο πεδίο της συµβολαιογραφίας είχε τη χρήση πρόσθετου εργα-
λείου αυτής, η οποία το χρησιµοποιεί και το εντάσσει σε νοµικούς
κανόνες. Παράλληλα η πολιτεία εκπαιδεύει εκεί τους συµβολαι-
ογράφους στο ψηφιακό εργασιακό τους περιβάλλον, θεσµοθετεί
αµοιβές που επιτρέπουν τη διατήρηση γραφείων, υπαλλήλων και
µηχανηµάτων και είναι αντίστοιχες των γνώσεων και των δυνατο-
τήτων ενός νοµικού που κάθε µέρα οφείλει να είναι άριστα καταρ-
τισµένος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κλείστε,
σας παρακαλώ.

ΕΛΕΝΗ ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ: Στη δική µας περίπτωση απαι-
τείται µε ειρωνείες, απειλές, προσβολές και απαξίωση ο θεσµός
της συµβολαιογραφίας να κατέβει σκαλοπάτι και να υπάρξει υπό
την οµπρέλα της ψηφιακής τεχνολογίας. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
Κύριε Υπουργέ, θα µου επιτρέψετε να κάνω µια ανακοίνωση.
Γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι από τα άνω δυτικά θεωρεία πα-

ρακολουθούν τη συνεδρίαση, αφού ενηµερώθηκαν για την ιστο-
ρία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της
Βουλής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕ-
ΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», σαράντα τέσσερις µαθήτριες και µαθητές και
τέσσερις συνοδοί-εκπαιδευτικοί από το 6ο Γυµνάσιο Καλαµάτας. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο κύριος Υπουργός.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Δια-

κυβέρνησης): Κυρία συνάδελφε, τόσο πολύ τα πιστεύετε αυτά
που είπατε, που τα διαβάσατε όλα από µέσα, τόσο πολύ τα πι-
στεύετε! 

Θα φτάσω στο τέλος στις προσβολές σας, γιατί τις ειρωνείες
και τις προσβολές και την απόπειρα να µειώσετε τον συνάδελφό
σας από εσάς την είδαµε. Εγώ για το επάγγελµα των συµβολαι-
ογράφων από την αρχή, από την πρώτη µέρα εκφράζοµαι πάρα
πολύ θετικά, όπως πολύ θετικό είναι και το γεγονός ότι την προ-
ηγούµενη εβδοµάδα -και έχω µπροστά µου την ανακοίνωση-
ήταν το κοινό ανακοινωθέν της Συντονιστικής Επιτροπής Συµβο-
λαιογραφικών Συλλόγων Ελλάδος, δηλαδή, οι πρόεδροι όλων
των συµβολαιογραφικών συλλόγων της Ελλάδας. 

Τι λένε λοιπόν; «Μετά την αποτίµηση της διαµορφωθείσας κα-
τάστασης αποφάσισε οµόφωνα να εισηγηθεί προς τα µέλη των
συµβολαιογραφικών συλλόγων και της γενικής συνέλευσης την
άρση και µη πραγµατοποίησης της αποχής». Αυτή είναι η δική
σας ανακοίνωση. Δεν είναι κάποιου άλλου. Είναι δική σας ανα-
κοίνωση!

Αν λοιπόν εσείς µε τα περί άοπλου και ένοπλου αγώνα που µας
αναλύσατε εδώ και µας παρουσιάσατε, θέλετε να δυναµιτίσετε
το κλίµα γιατί έχετε πολιτικό συµφέρον να υπάρξει αποχή και
έχετε πολιτικό συµφέρον να παγώσει η κτηµαταγορά και έχετε
πολιτικό συµφέρον να παραπληροφορήσετε τους συναδέλφους
σας στη γενική συνέλευση ώστε να πάνε σε µια πολιτική κίνηση
αποχής, εγώ δεν θα σας ακολουθήσω.

Και µιας και έχουµε και µικρά παιδιά µαζί µας στην την Αί-
θουσα θέλω να ανακαλέσετε αµέσως τώρα το απίστευτο ψέµα
που είπατε ότι έχω πάει µάρτυρας υπεράσπισης σε µια τέτοια
υπόθεση. Παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε, να ανακαλέσει τώρα. Ου-
δέποτε έχει συµβεί αυτό! Παρακαλώ να ανακαλέσετε τώρα ενώ-
πιον των παιδιών που µας ακούν. 

ΕΛΕΝΗ ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, ανακαλώ
µέχρι να επιβεβαιωθεί αυτό, διότι η πληροφορία βρίσκεται σε
πάρα πολλά δηµοσιεύµατα ότι υπήρξατε µάρτυρας υπεράσπισης
του προσώπου αυτού. Αν υπάρχει θέµα fake news, λυπάµαι, ανα-
καλώ. Αλλά θα το διαπιστώσω και θα επανέλθω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεχίστε,
κύριε Υπουργέ.
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ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Δια-
κυβέρνησης): Υπό αίρεση λοιπόν. Για το κόµµα πάντως της
Ζωής Κωνσταντοπούλου που µπορεί να κατηγορηθεί για πολλά
αλλά όχι για ένα, δηλαδή, για την ανάλυση και τη λεπτοµέρεια
µε την οποία εξετάζει τα γεγονότα και όχι τα δηµοσιεύµατα, είναι
ντροπή σας αυτό που κάνετε και µάλιστα σε µια Αίθουσα στην
οποία οφείλουµε να ερχόµαστε εξετάζοντας τα γεγονότα, κυρία
συνάδελφε. Και µε κατηγορήσατε για κάτι ενώπιον µικρών παι-
διών, το οποίο είναι ντροπή. Ουδέποτε έχω πάει µάρτυρας υπε-
ράσπισης σε καµµία τέτοια υπόθεση. Και να πάτε πίσω στο σπίτι
και το γραφείο σας και να το ψάξετε και αναµένω µια συγγνώµη. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεχί-

ζουµε µε την δέκατη έβδοµη µε αριθµό 419/20-11-2023 επίκαιρη
ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Α’ Ανατολικής Αττικής
της ΚΟ «ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία» κ. Γεωργίου Καραµέ-
ρου, προς τον Υπουργό Ψηφιακής Διακυβέρνησης µε θέµα: «Η
κατάσταση στο Εθνικό Κέντρο Οπτικoακουστικών Μέσων και Επι-
κοινωνίας (ΕΚΟΜΕ) δυσφηµεί τη χώρα και εκθέτει σε κινδύνους
εργαζόµενους και επιχειρήσεις». 

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΜΕΡΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Θα γυρίσω λίγο πίσω κύριε Υπουργέ στο 2015. Τότε η κυβέρ-

νηση Τσίπρα-ΣΥΡΙΖΑ εκτός από άδεια ταµεία δεν βρήκε Υπουρ-
γείο Ψηφιακής Πολιτικής, ενώ αν ανοίγατε την τηλεόραση θα
βλέπατε κυρίως τούρκικες σειρές και επαναλήψεις ελληνικών πα-
ραγωγών. Τότε λοιπόν, από την αρχή του 2015 µέχρι και τον
νόµο που συστήθηκε το Εθνικό Κέντρο Οπτικοακουστικών
Μέσων και Επικοινωνιών δηλαδή, από το 2015 µέχρι το 2017 και
µε δεκαέξι νοµοθετικές ρυθµίσεις δηµιουργήθηκε το ΕΚΟΜΕ,
ένα σηµαντικό επενδυτικό εργαλείο cash rebate. Στην πραγµατι-
κότητα εκτιµάται από την αγορά ότι δηµιούργησε εβδοµήντα χι-
λιάδες θέσεις εργασίας τόσο σε κινηµατογραφικές σειρές,
τηλεοπτικές σειρές, ακόµα και στο gaming ή στο animation. 

Αφού αυτό το εργαλείο συστήθηκε και υποκατέστησε στις τη-
λεοπτικές µας οθόνες τις τούρκικες σειρές µε επιτυχηµένες σει-
ρές, όπως ο «Σασµός», οι «Άγριες Μέλισσες», το «Μαέστρο», το
«Κόκκινο Ποτάµι», αλλά χρηµατοδοτήθηκαν και επιτυχηµένες
ξένες παραγωγές όπως το ντοκιµαντέρ για τον Ατεντοκούµπο
της Ντίσνεϊ, ή ταινίες του Λάνθιµου που είναι καταξιωµένος σκη-
νοθέτης µε σηµαντικές βραβεύσεις, εσείς ως Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας µε δύο νοµοθετικές ρυθµίσεις και ενώ το
ΕΚΟΜΕ είχε εξασφαλισµένη χρηµατοδότηση 75 εκατοµµύρια
ευρώ από το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων και είχαµε προ-
βλέψει δύο επενδυτικά εργαλεία ύψους 100 εκατοµµυρίων ευρώ
που αφήσατε στο συρτάρι, ήρθατε µε δύο νοµοθετικές παρεµ-
βάσεις και του αλλάξατε τα φώτα, να το πω έτσι κατά το κοινώς
λεγόµενο και καθόλου στο πλαίσιο της ψηφιακής µετάβασης. 

Καταργήσατε τα ισχυρά εχέγγυα διπλού ελέγχου που υπήρχαν
για διαφάνεια και αξιοπιστία των ελέγχων των επενδυτικών σχε-
δίων, επικαλούµενοι τότε καθυστερήσεις στην εξέταση των αιτή-
σεων. Μειώσατε τα ελάχιστα όρια επενδύσεων που είχαν τεθεί
σε 10.000 ευρώ ανά επεισόδιο µε αποτέλεσµα να χρηµατοδοτη-
θούν αµφιβόλου ποιότητας παραγωγές µε µικρό στελεχιακό δυ-
ναµικό. Και δώσατε τη δυνατότητα να χρηµατοδοτούνται από
τους εθνικούς πόρους του ΕΚΟΜΕ ξένα τιµολόγια, καθώς ο
νόµος Κρέτσου είχε τη λογική της εδαφικότητας, του cash re-
bate. Κάθε ένα ευρώ το οποίο επενδύεται µε τα χρήµατα που επι-
στρέφονται από τις παραγωγές, αυτό το ένα ευρώ που πηγαίνει
στις τοπικές κοινωνίες να αποδίδει τρία έως επτά στην οικονοµία
όπως λένε όλες οι διεθνείς µελέτες. 

Φτάσαµε, λοιπόν, τώρα και έχουµε την πληροφόρηση από την
αγορά και από τις ενστάσεις που υπάρχουν δηµόσια από πάρα
πολλές εταιρείες παραγωγής, να έχουµε καθυστερήσεις στις
πληρωµές. Οι πληροφορίες λένε ότι από αυτά τα εγγυηµένα 75
εκατοµµύρια δόθηκαν 45 εκατοµµύρια µέχρι το τέλος του 2022.
Υπήρχαν 30 εκατοµµύρια ευρώ πλεόνασµα. Και φτάσαµε τώρα -
υπάρχουν πληροφορίες- για 150 εκατοµµύρια ή 200 εκατοµµύ-
ρια ευρώ µαύρη τρύπα. 

Θέλουµε λοιπόν να µας ενηµερώσετε ποια είναι η πραγµατική
κατάσταση των οικονοµικών του ΕΚΟΜΕ, αν υφίσταται ή όχι αυτή

η οικονοµική τρύπα των 200 εκατοµµυρίων ευρώ. Γιατί έφτασε ο
οργανισµός σε αυτήν την οικονοµική κατάσταση; Πώς σκοπεύετε
να καλύψετε το οικονοµικό κενό µε βιώσιµο τρόπο; Με ποιο
τρόπο θα ανταποκριθείτε στις υποχρεώσεις του προς τηλεοπτι-
κούς σταθµούς και ξένες εταιρείες παραγωγής οπτικοακουστι-
κών µέσων; Και πώς και γιατί θεωρείτε επ’ ωφελεία του
οργανισµού τη µεταφορά του στο Υπουργείο Πολιτισµού και µά-
λιστα τη συγχώνευσή του µε έναν άλλο Οργανισµό, το Εθνικό
Κέντρο Κινηµατογράφου και τον Οργανισµό Πνευµατικής Ιδιο-
κτησίας; Πώς µπορούν δηλαδή να συλλειτουργήσουν ένας πα-
ραγωγικός µηχανισµός, ένας εποπτικός µηχανισµός και ένα
εργαλείο, όπως είναι το ΕΚΟΜΕ, cash rebate; 

Θέλουµε απαντήσεις και µε έγγραφα ει δυνατόν σε αυτά τα
ερωτήµατα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο
έχει ο κύριος Υπουργός.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Δια-
κυβέρνησης): Ευχαριστώ πολύ για την ερώτηση, κύριε συνά-
δελφε. Πολλά από τα στοιχεία που αναφέρατε όντως έτσι είναι,
αυτός ήταν ο στόχος της κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ, να φτιάξει ένα
αναπτυξιακό εργαλείο το οποίο θα έφερνε στη χώρα ξένες επεν-
δύσεις, ξένες παραγωγές, οι οποίες τελικά θα µπορούσαν να
αναδείξουν τη χώρα µας στο εξωτερικό, στις αγορές του κινη-
µατογράφου, σε ξένα κοινά.

Να δούµε, λοιπόν, λίγο συγκριτικά τι συνέβη από τη στιγµή
που ξεκίνησε ο ΣΥΡΙΖΑ αυτή την προσπάθεια.

Για τις χρονιές 2019, 2020, δηλαδή ουσιαστικά την πρώτη χρο-
νιά εφαρµογής αυτού του εργαλείου, του ΕΚΟΜΕ, καταβλήθη-
καν περίπου 6,5 εκατοµµύρια ευρώ για 24 επενδυτικά σχέδια,
πολλά από τα οποία αφορούσαν εκκρεµείς υποθέσεις που τελικά
ουδέποτε διεκπεραίωσε η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ. 

Για το διάστηµα 2021-2023 έχουν καταβληθεί ήδη 93,5 εκα-
τοµµύρια ευρώ και 152 επενδυτικά σχέδια, 65 εκατοµµύρια ευρώ
για διεθνείς και διασυνοριακές παραγωγές, δηλαδή τα δεκαπλά-
σια από αυτά τα οποία κατάφερε να εντάξει ο ΣΥΡΙΖΑ, και 30 εκα-
τοµµύρια σε αµιγώς εγχώριες παραγωγές κάποιες εκ των οποίων
αναφέρατε κι εσείς στην πρωτολογία σας και είναι παραγωγές
οι οποίες χρηµατοδοτήθηκαν από την Κυβέρνηση της Νέας Δη-
µοκρατίας. 

Ποιο είναι το βασικό το οποίο πρέπει να έχουµε υπ’ όψιν µας;
Ότι µε το που ανέλαβε η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας ου-
σιαστικά πήγε και αύξησε το rebate, το πήγε στο 40%. Αυτό, λοι-
πόν, ακούστηκε στις διεθνείς αγορές και στην εγχώρια αγορά.
Υπήρξε ένα πολύ σηµαντικό κίνητρο. Όντως πήραν µπρος πάρα
πολλές προσπάθειες επιχειρηµατικές για να έρθουν στη χώρα
µας, είτε µέσα από ταινίες είτε µέσα από καθηµερινές σειρές και
είχαµε αρκετές επιτυχίες, κατά τη γνώµη µας. Είχαµε κορυφαίες
διεθνείς πλατφόρµες, όπως η Amazon, η Disney, η Apple, το Net-
flix, οι οποίες φιλοξένησαν παραγωγές που χρηµατοδοτήθηκαν
µέσα από πόρους του ΕΚΟΜΕ.

Αντιθέτως, επί ΣΥΡΙΖΑ η µόνη ξένη παραγωγή η οποία έλαβε
χρηµατοδότηση ήταν εκείνη η προπαγανδιστική ταινία του κ.
Γαβρά για τη διαπραγµάτευση του Βαρουφάκη. Αυτή ήταν η ξένη
παραγωγή η οποία χρηµατοδοτήθηκε.

Επί ηµερών µας ταινίες για τον Αντετοκούνµπο, το «Maestro»,
η «Τεχεράνη» στο Apple TV, µία σειρά από παραγωγές τις οποίες
όντως τις είδαν εκατοµµύρια µάτια σε όλον τον κόσµο, χρηµα-
τοδοτήθηκαν. Αυτό τι επέφερε ως συνέπεια; Επέφερε προφανώς
µία πολύ µεγάλη δηµοφιλία του εργαλείου εντός και εκτός συ-
νόρων, µε αποτέλεσµα να αυξηθούν πάρα πολύ οι αιτήσεις. 

Υπάρχει αναπτυξιακό εργαλείο πουθενά στην Ευρώπη χωρίς
να έχει ταβάνι; Δεν υπάρχει, είναι η αλήθεια. Και νοµίζω συµφω-
νούµε σε αυτό, ότι δεν µπορεί ο οποιοσδήποτε κάνει µία αίτηση
αυτοµάτως να δικαιούται τα χρήµατα τα οποία παίρνει, διότι αυτό
οδηγεί και έχει οδηγήσει σε καταχρηστικότητες, για παράδειγµα,
στα ξένα τιµολόγια. Το ξέρετε πολύ καλά. Και νοµίζω ότι συµφω-
νούµε σε αυτό, ότι δεν µπορεί να έρχεται µία ξένη παραγωγή η
οποία θέλει οτιδήποτε χρηµατοδοτείται µε κρατικά χρήµατα στην
Ελλάδα να το κάνει µε εικονικά τιµολόγια ή µε πράγµατα τα
οποία δεν έχουν παραχθεί ποτέ, δεν είναι πραγµατικό έργο και
εµείς να έχουµε κλειστά τα µάτια. Πρέπει να υπάρχει εξονυχιστι-
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κός έλεγχος και πρέπει να στηριχθεί η εγχώρια οικονοµία, ναι,
από ξένες επενδύσεις, από ξένες παραγωγές, αλλά η εγχώρια
οικονοµία.

Άρα, λοιπόν, γι’ αυτό φέραµε τον νόµο για τα ξένα τιµολόγια.
Αυτό σηµαίνει ότι οι παραγωγές οι οποίες εντάχθηκαν µε το προ-
ηγούµενο καθεστώς δεν θα πληρωθούν; Όχι, θα πληρωθούν κα-
νονικά, αλλά πρέπει στο cash rebate, το οποίο έρχεται
νοµοθετικά τώρα στην ενοποίηση µε τους δύο οργανισµούς που
αναφέρατε, να µπει ένα ταβάνι. Ποιο είναι αυτό το ταβάνι; Είναι
55 εκατοµµύρια ευρώ ετησίως, τα οποία θα µπορούν να πηγαί-
νουν µέσα από επιχειρηµατικά, αναπτυξιακά, ποιοτικά, κάθε εί-
δους αξιοκρατικά κριτήρια στις παραγωγές που πραγµατικά
µπορούν να αναδείξουν τη χώρα µας κι όχι να κάνουµε µία ατε-
λείωτη «τρύπα», όπως την αναφέρατε κι εσείς. Γιατί 200 εκατοµ-
µύρια δεν είναι «τρύπα», 200 εκατοµµύρια είναι συνολικά οι
αιτήσεις.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Υφυπουργού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Υφυ-
πουργέ, προσπαθώ µε έναν τρόπο να πω σε όλους σας ότι υπάρ-
χει µια κοινοβουλευτική διαδικασία. Αν πάµε όλοι στα πεντάλεπτα
σηµαίνει ότι δεν κρατάµε τίποτα.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Δια-
κυβέρνησης): Θα αξιοποιήσω τη δευτερολογία µου. Σταµατώ
εδώ. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-

καλώ. 
Το ίδιο ισχύει και για εσάς, κύριε Καραµέρο, που σας δώσαµε

λίγο παραπάνω στην πρωτολογία.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΜΕΡΟΣ: Θα είµαι πολύ σύντοµος, κύριε

Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Μακάρι. 
Ορίστε, έχετε τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΜΕΡΟΣ: Κύριε Υπουργέ, θα ξεκινήσω από

το τέλος. Πρώτα απ’ όλα δεν αµφιβάλλω για την καλή σας πίστη.
Όµως οι τροπολογίες που φέρατε και µάλιστα η τελευταία τον
Μάρτιο του 2022 σε ένα νοµοσχέδιο του Υπουργείου Εσωτερι-
κών στην πραγµατικότητα είναι σε τελείως διαφορετική κατεύ-
θυνση.

Για παράδειγµα, για την κατάθεση των ολοκληρωµένων σχε-
δίων νοµοθετήσατε δειγµατοληπτικό έλεγχο στο 30%. Αυτό δη-
µιούργησε, καταλαβαίνετε, για το υπόλοιπο 70% -αν ελέγχονταν
από εξωτερικούς ελεγκτές- µια κατάσταση προβληµατική. Δεν
µου απαντήσατε ποιο είναι το οικονοµικό έλλειµµα του ΕΚΟΜΕ,
αν είναι όντως 200 εκατοµµύρια. Επίσης, θέλω να σας πω, επειδή
µιλήσατε για µια προπαγανδιστική ταινία, ότι µιλάτε για την ταινία
«Μπέκετ». Η ταινία «Μπέκετ» είναι µια παραγωγή του Netflix και
δεν ήταν η µόνη που έγινε επί ΣΥΡΙΖΑ. Ήταν το «The little drum-
mer girl», ήταν κι άλλες ταινίες. Εν πάση περιπτώσει, ξέρετε πάρα
πολύ καλά ότι η κυβέρνηση το 2019 άλλαξε. Η κυβέρνηση Τσί-
πρα έφτιαξε το ΕΚΟΜΕ για να χρηµατοδοτείται ο Λάνθιµος, οι
«Άγριες µέλισσες», παραγωγές της Disney, ο «Σασµός» και όχι
να ξοδεύονται χρήµατα για τις «Οικογενειακές Ιστορίες» ή για b-
movies βαλκανικής παραγωγής και µάλιστα µε ξένα τιµολόγια. 

Το θέµα είναι τα χρήµατα να πηγαίνουν σε Έλληνες εργαζό-
µενους. Και αυτές οι εβδοµήντα χιλιάδες θέσεις, επειδή µιλάµε
µε την αγορά, κύριε Υπουργέ, απειλούνται. Υπάρχει ανησυχία και
στα ελληνικά στούντιο και στους ελληνικούς τηλεοπτικούς σταθ-
µούς γιατί έχουν ξεκινήσει παραγωγές, γυρίζονται επεισόδια,
προβάλλονται και ακόµα δεν γνωρίζουν αν θα πληρωθούν.
Βλέπω ότι επιµένετε στη συγχώνευση. Άλλο τα µήλα κι άλλο τα
πορτοκάλια. 

Το Ελληνικό Κέντρο Κινηµατογράφου έχει ένα χαρακτήρα κι-
βωτού πολιτισµού. Θα χρηµατοδοτήσει και µια ταινία η οποία δεν
είναι εµπορική. Δεν µπορεί να είναι από κοινό φορέα η χρηµατο-
δότηση των «Οικογενειακών Ιστοριών» στις οποίες δώσατε -όχι
εσείς αλλά η κυβέρνηση Μητσοτάκη- 1.000.000 το 2021 και το
ίδιο µια ταινία µικρού µήκους που µπορεί να είναι για το προσφυ-
γικό-µεταναστευτικό ή για την ισότητα των φύλων. 

Επίσης, υπάρχει ανησυχία στην αγορά. Και όπως τότε σας

προειδοποιούσαν δύο φορείς, τώρα υπάρχουν οκτώ φορείς από
τους σκηνοθέτες, τους εργαζόµενους, τους παραγωγούς, που
λένε ότι η συγχώνευση αυτή στην πραγµατικότητα βάζει στο µάτι
το αποθεµατικό του Οργανισµού Πνευµατικής Ιδιοκτησίας, δη-
λαδή των χρηµάτων των δικαιωµάτων των καλλιτεχνών. Αν είναι
δυνατόν να πάτε να καλύψετε τη µαύρη τρύπα από τα ξένα τιµο-
λόγια των b-movies -που φέρατε µε δική σας ρύθµιση- από το
ΕΚΟΜΕ µε τους πόρους των καλλιτεχνών και των δηµιουργών.
Θα ήθελα πραγµατικά να µας δώσετε απαντήσεις τόσο για το ζή-
τηµα του ελλείµµατος που υπάρχει στο ΕΚΟΜΕ όσο και να επι-
βεβαιώσετε -το κάναµε βέβαια ήδη- αν επιµένετε στο να
συγχωνεύσετε τρεις διαφορετικούς µηχανισµούς: έναν παραγω-
γικό µηχανισµό, όπως είναι το Κέντρο Κινηµατογράφου, έναν
εποπτικό µηχανισµό, όπως ο Οργανισµός Πνευµατικής Ιδιοκτη-
σίας και ένα εργαλείο χρηµατοδοτικό, το cash rebate, όπως είναι
το ΕΚΟΜΕ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Υφυ-
πουργέ, έχετε τον λόγο. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Δια-
κυβέρνησης): Να ξεκινήσουµε από το θέµα της συγχώνευσης.
Εµάς δεν θα µας ακούσετε στο Υπουργείο Ψηφιακής Διακυβέρ-
νησης να λέµε ότι αυτό είναι ένα σχέδιο το οποίο έχει αναπτυχθεί
στην κάθε του λεπτοµέρεια και ότι δεν δεχόµαστε προτάσεις για
να γίνει καλύτερο. Συµφωνούµε όµως ότι ακριβώς για τέτοιες κα-
ταστάσεις, όπως αυτές που αναφέρατε µε σειρές οι οποίες εν-
δεχοµένως δεν θα έπρεπε να χρηµατοδοτηθούν, πρέπει να
εισαχθούν και ποιοτικά κριτήρια πέρα από καθαρά τυπικά, κα-
θαρά νοµικά.; Άρα, λοιπόν, πιθανότατα -θα το δούµε στις επιτρο-
πές- µια συγχώνευση µε έναν οργανισµό ο οποίος έχει ποιοτικά
κριτήρια θα µπορούσε να βοηθήσει σε αυτή την κατεύθυνση. Σε
κάθε περίπτωση είµαστε ανοιχτοί ώστε αυτό το εργαλείο πραγ-
µατικά να εξυπηρετεί τον σκοπό για τον οποίο το έφτιαξε και η
δική σας κυβέρνηση, που είναι να δείξει τη χώρα διεθνώς. 

Δεύτερον, για την οικονοµική κατάσταση σας απάντησα και
πριν. Δεν υπάρχει καµµία τρύπα 200 εκατοµµυρίων. Υπάρχουν
130 εκατοµµύρια αιτήσεις. Δηλαδή, υπάρχουν εταιρείες οι
οποίες αιτούνται να µπουν, να υπαχθούν για χρηµατοδότηση
στον ΕΚΟΜΕ. Δεν έχει καµµία υποχρέωση το ελληνικό κράτος
κάθε µία από αυτές τις αιτήσεις να τις υπαγάγει για να τις πλη-
ρώσει, ούτε έχει αναλάβει κάποια τέτοια υποχρέωση. Άρα, λοι-
πόν, όσοι µπερδεύουν την αίτηση µε την υπαγωγή κάνουν λάθος
και κάνουν κακό στον φορέα. Είναι λόγος δυσφήµισης του
φορέα. Τι υπάρχει; Υπάρχουν σε στάδιο υλοποίησης ογδοντα
πέντε επενδυτικά σχέδια ύψους 65,2 εκατοµµυρίων ευρώ. Αυτά
έχουν υπαχθεί, θα πληρωθούν κανονικά. Και σήµερα που µιλάµε
συνεχίζονται οι πληρωµές. Σας είπα ότι το νέο νοµοσχέδιο για
το cash rebate στη συνεννόηση µε τους υπόλοιπους οργανι-
σµούς θα αφορά ένα ταβάνι 55 εκατοµµυρίων ευρώ το χρόνο. 

Άρα, λοιπόν, µπορείς να σχεδιάσεις µια πολιτική -όποιος κι αν
είναι κυβέρνηση- µε βάση την οποία αυτά είναι τα χρήµατα, όπως
υπάρχουν και σε άλλα αναπτυξιακά χρηµατοδοτικά εργαλεία, για
να µπορέσεις να εντάξεις τις καλύτερες παραγωγές οι οποίες
µπορούν πραγµατικά να αναδείξουν τη χώρα.

Όσον αφορά τη Disney -µιας και το είπατε-, οι επιτυχίες που
έγιναν παραγωγές και προβλήθηκαν στην πλατφόρµα της, έγιναν
επί Νέας Δηµοκρατίας, όχι επί ΣΥΡΙΖΑ. Ο σκοπός σας µπορεί να
ήταν καλός και το αναγνωρίζουµε, αλλά αυτές οι παραγωγές έγι-
ναν επί Νέας Δηµοκρατίας. Η µόνη ξένη παραγωγή που χρηµα-
τοδοτήθηκε ήταν η διαπραγµάτευση του κ. Βαρουφάκη.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΜΕΡΟΣ: Να σας πιστώσουµε ότι το πήρε το
πρωτάθληµα ο Γιάννης στο NBA;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Δια-
κυβέρνησης): Έπαιξε και αυτό τον ρόλο του. Εννοώ ότι το πρω-
τάθληµα έπαιξε ρόλο στο να γίνει ένα πολύ πετυχηµένο
ντοκιµαντέρ, µην παρεξηγηθώ.

Νοµίζω, κύριε Καραµέρο, ότι συµφωνούµε στα αυτονόητα.
Ποια είναι τα αυτονόητα; Θέλουµε να αναδείξουµε τη χώρα µας
περισσότερο. Τι δεν θέλουµε; Δεν θέλουµε να υπάρχει καταχρη-
στικότητα σε χρήµατα που περνάνε µέσα από τον Έλληνα φο-
ρολογούµενο και από ευρωπαϊκή χρηµατοδότηση.

Άρα, λοιπόν, εµείς εξασφαλίσαµε από το Πρόγραµµα Δηµο-
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σίων Επενδύσεων 50 εκατοµµύρια ευρώ για να µπορέσουν να εκ-
κινήσουν οι πληρωµές -και έχουν εκκινήσει οι πληρωµές, το γνω-
ρίζουν αυτό οι παραγωγοί- και διεκδικούµε και άλλα 100
εκατοµµύρια ευρώ από το ΕΣΠΑ, για να µπορέσουµε να εντά-
ξουµε τις µικροµεσαίες παραγωγές, γιατί και αυτές έχουν τη ση-
µασία τους. Κάθε χρόνο µετά το νέο νοµοσχέδιο θα υπάρχουν
55 εκατοµµύρια ευρώ. Τα 200 εκατοµµύρια ευρώ που αναφέρατε
ως «τρύπα», σας λέω ρητά ότι δεν ισχύει. Τα 130 εκατοµµύρια
ευρώ απ’ αυτά είναι αιτήσεις και όχι υπαγωγές.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεχί-
ζουµε τώρα µε την όγδοη, µε αριθµό 400/17-11-2023 επίκαιρη
ερώτηση του πρώτου κύκλου της Ανεξάρτητης Βουλευτού Φλω-
ρίνης κ. Θεοπίστης (Πέτης) Πέρκα προς τον Υπουργό Υποδοµών
και Μεταφορών µε θέµα: «Η Κυβέρνηση επιλέγει ΣΔΙΤ αντί για
δηµόσια έργα και στο σιδηρόδροµο».

Κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, σήµερα θέλω να αναφερθώ στην προκήρυξη

του πρώτου από τα τρία έργα ΣΔΙΤ για την ανάταξη, αναβάθµιση
και συντήρηση του σιδηροδροµικού δικτύου του άξονα βορείου
Ελλάδος, συγκεκριµένα στο τµήµα Φλώρινα-Πλατύ και Στρυµό-
νας-Αλεξανδρούπολη, µε κόστος επένδυσης 220 εκατοµµύρια
ευρώ.

Με αφορµή αυτό το έργο να δηλώσουµε την ανησυχία µας για
τον προγραµµατισµό της Κυβέρνησης σε σχέση µε τον σιδηρό-
δροµο, ειδικά µετά το τραγικό δυστύχηµα στα Τέµπη. Αυτή η επι-
λογή για ΣΔΙΤ µας προβληµατίζει, πρώτον, γιατί φαίνεται να
αγνοείτε την πρόσφατη ανάλυση του Ευρωπαϊκού Ελεγκτικού
Συνεδρίου όπου αναλύθηκαν και οι ελληνικές προσπάθειες για
εφαρµογή ΣΔΙΤ και τα αποτελέσµατα ήταν εξαιρετικά αρνητικά.
Αναφέρουν δε ότι η επιλογή της µεθόδου ΣΔΙΤ πρέπει να βασί-
ζεται σε τεκµηριωµένες συγκριτικές αναλύσεις όσον αφορά στη
βέλτιστη µέθοδο ανάθεσης των σχετικών συµβάσεων.

Δεύτερον, µάλλον αγνοείτε και τη βασική αρχή των ΣΔΙΤ σε
σχέση µε τις παραδοσιακές δηµόσιες συµβάσεις, δηλαδή τον
επιµερισµό των κινδύνων µεταξύ των εταίρων από τον δηµόσιο
και τον ιδιωτικό τοµέα. Στην περίπτωση του ΟΣΕ µε δεδοµένη τη
δηµόσια χρηµατοδότηση αδυνατούµε να καταλάβουµε ποιος
είναι ο κίνδυνος, το ρίσκο που λέµε, που αναλαµβάνει ο ιδιώτης.
Δεν γνωρίζουµε καν -και θέλουµε απάντηση- αν θα διατεθούν
χρήµατα από τον ιδιώτη, γιατί από τις πρόσφατες ανακοινώσεις
φαίνεται ότι µόνο το δηµόσιο θα διαθέσει χρήµατα. Βεβαίως προ-
κύπτει το εξής ερώτηµα: Αφού ο ΟΣΕ έχει µια τεχνογνωσία εδώ
και εκατόν είκοσι χρόνια, γιατί δεν κατευθύνονται εκεί τα κονδύ-
λια, αλλά πρέπει να τα πάει ένας ιδιώτης;

Εν τω µεταξύ η όποια χρηµατοδοτική ανταπόδοση προφανώς
θα είναι από τα τέλη χρήσης υποδοµής. Τα προσδοκώµενα
οφέλη από αυτό είναι ελάχιστα, άρα µπορεί να υπάρχουν απαι-
τήσεις για άλλα χρήµατα. Το σχήµα που θα προκύψει καθορίζει
ότι ο ιδιώτης θα εισπράττει µόνο τα έσοδα, ενώ όλες οι ευθύνες
θα συνεχίσουν να βαραίνουν τον ΟΣΕ, ο οποίος πλέον θα είναι
διαχειριστής υποδοµής σε αυτά τα τµήµατα. Χάνεται έτσι και η
τεχνογνωσία. Ανησυχούµε, όµως και για το χρονοδιάγραµµα,
γιατί είµαστε ενάµιση χρόνο µετά την πρώτη ανακοίνωση και ο
διαγωνισµός δεν έχει ακόµα ξεκινήσει. Η συντήρηση γίνεται πυ-
ροσβεστικά και έχουµε και µια συχνότητα µεγαλύτερη των ατυ-
χηµάτων τα τελευταία τέσσερα χρόνια.

Βεβαίως και ως Βουλευτής Φλώρινας θέλω να αναφερθώ ειδι-
κότερα στο σιδηροδροµικό δίκτυο της περιοχής, όπου η «ΤΡΑΙ-
ΝΟΣΕ» δεν έχει πια δροµολόγια, αλλά δροµολογεί λεωφορεία.
Έχει αναφερθεί ότι υπάρχει πρόβληµα στατικότητας στο Ξινό
Νερό, αλλά επισήµως δεν ξέρουµε τίποτε.

Δηλώνουµε ότι είναι πολύ σηµαντική η κίνηση των τρένων.
Άρα, ρωτώ αν έγιναν τεκµηριωµένες ποιοτικές αναλύσεις για

να επιλεγεί η µέθοδος των ΣΔΙΤ και αν ισχύουν τα θέµατα στατι-
κότητας και πότε προβλέπεται η αποκατάσταση και η επανεκκί-
νηση κυκλοφορίας τρένων στη Φλώρινα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ελάτε,
κύριε Υφυπουργέ.

Σας θέλω σύντοµο και περιεκτικό.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΧΙΑΟΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Υποχρεούµαι να είµαι σύντοµος.
Ευχαριστώ την κυρία Βουλευτή για την ερώτηση, η οποία θα

µπορούσε να έχει πολύ θεωρητικά χαρακτηριστικά που θα µας
ανέτρεχαν και τους δύο πολλά χρόνια πίσω. Εν πάση περιπτώσει
νοµίζω ότι µπορούµε να µιλήσουµε πολύ συγκεκριµένα και πολύ
πιο θετικά. 

Τώρα έχει ήδη περάσει από το Υπουργείο Υποδοµών και ξέρει
πολύ καλά το αντικείµενο. 

Πρέπει να πω το εξής: Εάν µπαίναµε σε µια παραδοσιακού χα-
ρακτήρα συζήτηση -και αυτό υπονόησα προηγουµένως- για το
αν οι ΣΔΙΤ από την ώρα που εµπλέκουν τον ιδιωτικό τοµέα µπο-
ρούν να µπουν σε µια µανιχαϊστική αντίληψη καλό-κακό, θα κά-
ναµε µεγάλο λάθος και οι δύο. Νοµίζω ότι ούτε εγώ έχω αυτή τη
διάθεση. Ξέρετε πολύ καλά ότι η Κυβέρνησή µας και το κόµµα
το οποίο βρίσκεται πίσω από αυτή, καθόλου δεν διαφωνεί µε την
εµπλοκή του ιδιωτικού τοµέα µε τα δηµόσια έργα και τις χρηµα-
τοδοτήσεις του. Αλλά δεν ξεκινάµε από εκεί. Ξεκινάµε από το γε-
γονός ότι η ΣΔΙΤ σίγουρα, και ειδικά η ΣΔΙΤ µε πληρωµές
διαθεσιµότητας όπως αυτό για το οποίο συζητάµε, είναι ένα πε-
ρίπλοκο χρηµατοδοτικό εργαλείο που βρίσκεται και αυτό κάτω
από το ραντάρ της Ευρωπαϊκής Ένωσης και που πρέπει να συν-
τρέχουν κάποιες προϋποθέσεις. 

Θα σας πω ότι για µένα το πιο σηµαντικό είναι ότι το ΣΔΙΤ δεν
είναι προφανώς πανάκεια για να λύσουµε τα χρηµατοδοτικά προ-
βλήµατα του δηµοσίου. Και το λέω αυτό γιατί κατανοώ ότι επειδή
οι πληρωµές διαθεσιµότητας γίνονται από το Πρόγραµµα Δηµο-
σίων Επενδύσεων θα πρέπει και οι επόµενες γενιές -και αυτό το
είπα σχεδόν µε την έναρξη της ανάληψης των καθηκόντων µου-
να έχουν διασφαλίσει πρώτον, ότι δεν θα υποστούν µεγάλα χρέη
έστω κι αν αυτά δεν εγγράφονται σήµερα στο δηµόσιο έλλειµµα
και δεύτερον, ότι θα υπάρχουν και χρήµατα στο Πρόγραµµα Δη-
µοσίων Επενδύσεων τα οποία θα εξυπηρετούν αυτό που εσείς
τώρα ζητάτε ουσιαστικά και είναι η συντήρηση των δικτύων, η
συντήρηση όχι µόνο των σιδηροδροµικών, αλλά και των οδικών.
Πρέπει λοιπόν, να πω ότι γι’ αυτό έχουµε πει ότι οι ΣΔΙΤ είναι πε-
περασµένα. Εδώ µιλάµε στην περίπτωση του ΟΣΕ για µία ιδιόρ-
ρυθµη ΣΔΙΤ, για µία ΣΔΙΤ η οποία αυτή τη στιγµή δεν έχει πάρει
τα τελικά της χαρακτηριστικά, γιατί όπως έχει περάσει από τη
Γενική Γραµµατεία ΣΔΙΤ αφορά είτε ένα χρονικό διάστηµα είκοσι
ετών είτε ένα άλλο δεκαπέντε ετών µε δύο διαφορετικούς προ-
ϋπολογισµούς. Η αλήθεια είναι ότι αυτή τη στιγµή βρισκόµαστε
σε αναζήτηση χρηµατοδοτικού εργαλείου για τη συµµετοχή του
δηµοσίου στη χρηµατοδότηση των έργων ανάταξης του σιδηρο-
δροµικού δικτύου που αποτελούν βασικό χαρακτηριστικό. Εκείνο
που προσφέρει µία ΣΔΙΤ στην περίπτωση αυτή, µε πληρωµές δια-
θεσιµότητας, είναι η συντήρηση του δικτύου. Και η συντήρηση
του δικτύου είτε το θέλουµε είτε δεν το θέλουµε έχει ρίσκο. Το
ρίσκο αυτό καταγράφεται στο µοντέλο που έχει υποβληθεί στη
Γενική Γραµµατεία των ΣΔΙΤ. Αλλά σας ξαναλέω ακόµα δεν εί-
µαστε εντελώς ώριµοι να πούµε ποια είναι τα χαρακτηριστικά
της.

Θα κρατήσω τον χρόνο, όπως µε παρακάλεσε ο Πρόεδρος,
και για τη Φλώρινα θα σας απαντήσω µετά.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στώ.
Ελάτε, κυρία συνάδελφε.
ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, οι απορίες µου παραµένουν αλλά καταλα-

βαίνω ότι µάλλον ακόµη ψάχνουµε το χρηµατοδοτικό εργαλείο.
Υπάρχει µια προχειρότητα. Και αναφέροµαι ξανά στην ανάλυση
του Ευρωπαϊκού Ελεγκτικού Συνεδρίου, την οποία πρέπει να λά-
βετε υπ’ όψιν σας. Φανταστείτε ότι µελετούσαν παραδείγµατα
στους αυτοκινητόδροµους που είναι πιο απλή µορφή από ό,τι
είναι στο σιδηρόδροµο που έχει σύνθετα προβλήµατα. Άρα πρέ-
πει να το ξαναδείτε. 

Πολύ φοβάµαι ότι το σχήµα που θα προκύψει µε βάση αυτούς
τους σχεδιασµούς αν προχωρήσουν έτσι…

Εγώ δεν κατάλαβα το ρίσκο. Δεν είναι µόνο η συντήρηση.
Αφού µε δηµόσιο χρήµα θα γίνει… 
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Να πω µάλλον πώς φαντάζοµαι το σχήµα. Το κράτος θα επι-
δοτεί την «HELLENIC TRAIN» να κάνει δροµολόγια, η οποία θα
πληρώνει τέλη χρήσης υποδοµής όχι στο κράτος, αλλά στον
ιδιώτη. Φοβόµαστε τελικά ότι το κράτος, ο ιδιώτης θα εισπράττει
µόνο έσοδα, ενώ όλες οι ευθύνες θα συνεχίσουν να βαραίνουν
τον ΟΣΕ. 

Και επανέρχοµαι στην πολύτιµη τεχνογνωσία, η οποία θα
χαθεί. Και όταν οι ιδιώτες αντιληφθούν ότι τα πανάκριβα έργα
που έχουν κατασκευαστεί δεν µπορούν να συντηρηθούν από
κρατικούς φορείς, προφανώς θα έχουµε και αύξηση των τιµών.
Έχουµε δει αυτά να γίνονται και αλλού. Δεν είναι φόβοι ανεδα-
φικοί. Και φυσικά όλα τα έργα θα περάσουν πλέον στους µεγά-
λους εργολάβους, αφήνοντας εκτός ανταγωνισµού τοπικούς,
µεσαίους και µικρούς εργολάβους. Δηλαδή, η αγορά αυτή θα
παγώσει τουλάχιστον για είκοσι χρόνια και φυσικά κανείς δεν θα
έχει ανάγκη την «ΕΡΓΟΣΕ» ως project manager, αφού οι εργο-
λάβοι θα µπορούν µε τα συµβόλαια όλα αυτά να µοιράζουν την
πίτα µεταξύ τους.

Κάτι ακόµη, όµως, θα ήθελα να µου εξηγήσετε. Τι έχει συµβεί
µε το Ταµείο Ανάκαµψης; Γιατί µε βάση τα στοιχεία της έκδοσης
του έργου από τη διυπουργική επιτροπή ΣΔΙΤ, το Ταµείο Ανά-
καµψης θα συνέβαλε χρηµατοδοτικά στην κατασκευή µε 80 εκα-
τοµµύρια ευρώ. Όµως, ο διευθύνων σύµβουλος του ΟΣΕ, ο κ.
Τερεζάκης, δήλωσε πρόσφατα στο 6ο Συνέδριο Υποδοµών Με-
ταφορών ότι, δυστυχώς, δεν είµαστε έτοιµοι να αξιοποιήσουµε
τη χρηµατοδότηση του Ταµείου Ανάκαµψης. Είναι ένα πρόβληµα
και αυτό.

Επαναφέρω το θέµα του χρονοδιαγράµµατος που έχει περά-
σει ενάµισης χρόνος, αλλά και θέλω να πω ότι γενικότερα επί κυ-
βέρνησης Νέας Δηµοκρατίας ο σιδηρόδροµος έχει καταρρεύσει
και δεν αναφέροµαι µόνο στο τραγικό δυστύχηµα των Τεµπών. 

Είχαµε τον Σεπτέµβρη πόρισµα-καταπέλτη του Ευρωπαϊκού
Οργανισµού Σιδηροδρόµων όπου εγκαλεί τη χώρα µας ότι δεν
συµµορφώθηκε µε σειρά κοινοτικών κανόνων ασφαλείας, ενώ θα
χρειαστούν δύο χρόνια για την αποκατάσταση του δικτύου από
την κακοκαιρία «Ντάνιελ». 

Τώρα ειδικά για τη Φλώρινα -και θα ήθελα, κύριε Υπουργέ, αν
και θα τα πούµε και αναλυτικά, να δώσετε µια προσοχή σ’ αυτή
την περιοχή- έχει δώσει φως σε όλη τη χώρα, έχει απολιγνιτο-
ποιήσει και µετράει τις πληγές της και δεν έχει κάθετο άξονα.
Είναι η µοναδική πρωτεύουσα στη βόρεια Ελλάδα που δεν έχει
κάθετο άξονα µε την µε την Εγνατία. Προσφάτως έπεσε ο δρό-
µος Φλώρινας-Πρεσπών και σας καταθέτω και αύριο θα έχετε
την ερώτηση για αυτό το θέµα. 

Υπάρχουν κάποιες σιδηροδροµικές που είχαµε ξεκινήσει πριν
κάποια χρόνια σε επίπεδο σχεδιασµού Φλώρινα-Πόγραδετς,
Φλώρινα-Βόρεια Μακεδονία. Έχουν παγώσει όλα. Υπάρχουν
οφειλόµενα έργα υποδοµής που πρέπει να δείτε.

Τώρα σε ό,τι αφορά τα τρένα, είναι µια περιοχή που έχει πα-
νεπιστήµια, έχει πολλούς φοιτητές που πηγαινοέρχονται. Υπήρ-
χαν καθυστερήσεις και πριν γίνει όλο αυτό. Τώρα, όπως είπαµε,
δροµολογούνται µόνο λεωφορεία. Πιστεύω ότι πρέπει να δούµε
όλο αυτό το θέµα. Θα µου απαντήσετε, όπως είπατε, τι γίνεται
µε το Ξινό Νερό. 

Το τρένο είναι βασικό στοιχείο της περιοχής. Υπενθυµίζω ότι
πάντα υπήρχε αυτή η γραµµή για πάρα πολλά χρόνια πριν και
είναι και οι καιρικές συνθήκες οι οποίες απαιτούν πολλές φορές
οι µετακινήσεις να γίνονται µε τρένο. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ορίστε,

κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΧΙΑΟΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Λοιπόν, να ξεκινήσω από το τελευταίο. Ίσως δεν το ξέρετε,
αλλά επειδή η καταγωγή µου είναι από το Αµύνταιο, προφανώς
ξέρω πάρα πολύ καλά την ιστορία τη σιδηροδροµική της περιο-
χής και ξέρω πολύ καλά και την ιστορία της Φλώρινας.

Σας λέω, λοιπόν, ότι όντως αποτελεί προτεραιότητα, αν εξαι-
ρέσουµε τα σιδηροδροµικά για τα οποία θα αναφερθώ, πρώτη
προτεραιότητα το να κατασκευαστεί ο δρόµος που πάει Κοζάνη,
Πτολεµαΐδα, ουσιαστικά Φλώρινα, ο κάθετος άξονας της Εγνα-
τίας. Ήµουνα πολύ πρόσφατα στη Φλώρινα. Συζήτησα µε τον αν-

τιπεριφερειάρχη και κοινό συµφοιτητή µας για το ζήτηµα. Με επι-
σκέφθηκε ο νυν περιφερειάρχης. Είναι ένα θέµα το οποίο είναι
εν εξελίξει. Μην τρώµε, όµως, τον χρόνο µε το θέµα αυτό.

Στο Ξινό Νερό δεν έχει εντοπιστεί πρόβληµα µε γέφυρα. Η δια-
κοπή της γραµµής έχει γίνει για τον πολύ απλό λόγο ότι υπάρ-
χουν προβλήµατα στη σηµατοδότηση και ο ΟΣΕ έχει αναθέσει
σε εξειδικευµένο σύµβουλο την επίλυσή τους, ώστε αµέσως µετά
να δοθεί clearance στην «HELLENIC TRAIN» να αρχίσει ξανά δρο-
µολόγια. Αυτή είναι η πληροφόρηση που έχω.

Τώρα θέσατε δύο πολύ σηµαντικά θέµατα για το Ταµείο Ανά-
καµψης. Πρέπει να ξέρετε ότι το Ταµείο Ανάκαµψης δεν ευνοεί
την παράταση του εαυτού του, δηλαδή ουσιαστικά είναι σαφές
ότι πολλές χώρες δεν θέλουν να δουν το Ταµείο Ανάκαµψης ως
ένα εργαλείο το οποίο θα µακροηµερεύσει. Ο αρχικός σχεδια-
σµός -και γι’ αυτό συµπεριελήφθησαν και πολλά έργα στο Ταµείο
Ανάκαµψης, έργα τα οποία θέλουν χρόνο για να ωριµάσουν-
προέβλεπε ότι θα ισχύσει κάτι ανάλογο µε αυτό που ισχύει για
τα κοινοτικά πλαίσια στήριξης, ότι θα υπάρξει παράταση. Γι’ αυτό
δεν είναι ορατό. Αυτός είναι λόγος για τον οποίο δεν ήταν 80 εκα-
τοµµύρια στην τελική φάση της διαµόρφωσης του ΣΔΙΤ, ήταν 130
ο προϋπολογισµός της χρηµατοδότησης. αυτός ήταν ο λόγος
για τον οποίο εξαιρέθηκε από το Ταµείο Ανάκαµψης και αυτό το
έργο και αναζητούνται πόροι από το ΕΣΠΑ. Εκεί θα διαµορφωθεί
και η τελική µορφή του ΣΔΙΤ. 

Για να σας πάω, όµως, στο θέµα του σιδηροδρόµου γενικώς,
ο σιδηρόδροµος δεν ήταν σε µια καλή κατάσταση στην Ελλάδα.
Αυτό οφείλουµε να το πούµε, αλλά ήταν τα Τέµπη που το έφεραν
στην επιφάνεια. Δεν είναι ευχάριστο, είναι τροµακτικό αυτό το
οποίο συνέβη, είναι δραµατικό για πάρα πολλές οικογένειες.
Εµείς είµαστε υποχρεωµένοι να δούµε ότι και ο ΟΣΕ και η «ΕΡ-
ΓΟΣΕ» είναι δύο οργανισµοί. Εξαιρείται ο ΟΣΕ που ανήκει στο
Υπερταµείο, µολονότι αυτή είναι στον δικό του τοµέα αρµοδιο-
τήτων, όπως και η «ΕΡΓΟΣΕ», αλλά η «ΕΡΓΟΣΕ» έχει περιέλθει
στο Υπερταµείο από τη δικιά σας Κυβέρνηση. Εκείνο το οποίο,
όµως, είναι σαφές είναι ότι πρέπει να υπάρξει µια µεταρρύθµιση
του ΟΣΕ και της «ΕΡΓΟΣΕ» το συντοµότερο δυνατό. Αυτό είναι
που δουλεύουµε στο Υπουργείο Υποδοµών. Μέσα στο πλαίσιο
αυτό θα λυθούν δεκάδες προβλήµατα.

Αναφερθήκατε στο ζήτηµα της αποπληρωµής, για παρά-
δειγµα, των πληρωµών µε διαθεσιµότητα µέσα από τα τέλη που
εισπράττει ο ΟΣΕ για τη χρήση του δικτύου. 

Σας λέω, λοιπόν, ότι ούτε το ΜΕΤΡΟ δεν αποπληρώνει τα δά-
νειά του από τέλη που εισπράττει από τη ΣΤΑΣΗ -το ξέρετε- και
είναι προφανές -και δεν εισπράττει κιόλας- ότι µιλάµε για το πρό-
γραµµα δηµοσίων επενδύσεων.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Και για αυτό και εγώ σας είπα ότι σε ό,τι αφορά τις ΣΔΙΤ η αρ-

χική µου τοποθέτηση στο 1ο συνέδριο, στο οποίο µετείχα ως
Υφυπουργός, ήταν ότι είναι ένα εργαλείο πεπερασµένο, όχι ξε-
περασµένο µε την έννοια ότι εξελίσσεται στο πλαίσιο της Ευρω-
παϊκής Ένωσης, αλλά σίγουρα πεπερασµένο γιατί δεν µπορεί να
ανταποκριθεί σε κάθε νόσο κυρίως χρηµατοδοτική του ελληνικού
κράτους. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεχί-

ζουµε µε την τρίτη µε αριθµό 407/20-11-2023 επίκαιρη ερώτηση
δευτέρου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου της Κοινοβουλευτι-
κής Οµάδας «Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας» κ. Εµµανουήλ Συν-
τυχάκη, προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών µε θέµα:
«Να σταµατήσει η εργασιακή οµηρία των εργαζόµενων στην Εγ-
κατάσταση Επεξεργασίας Νερού (ΕΕΝ) Φράγµατος Αποσελέµη,
Νοµού Ηρακλείου Κρήτης».

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Κύριε Υπουργέ, η λειτουργία της εγκατάστασης επεξεργασίας

νερού στο φράγµα του Αποσελέµη για την υδροδότηση του αστι-
κού ιστού Ηρακλείου Χερσονήσου και Αγίου Νικολάου είναι στην
ευθύνη του Οργανισµού Ανάπτυξης Κρήτης Ανώνυµη Εταιρεία. 
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Το προσωπικό -αρχικά δεκαεπτά άτοµα, στην πορεία δεκατρία,
τώρα δεκαοχτώ- έχει αναλάβει να φέρει σε πέρας τη διαχείριση,
λειτουργία και συντήρηση των έργων της εγκατάστασης από τον
Σεπτέµβριο του 2015, παρά τις πολύ απαιτητικές και σύνθετες
καθηµερινές εργασίες που απαιτούνται και τη σηµαντική πείρα,
εξειδίκευση, τεχνογνωσία που χρειάστηκε να αποκτήσουν για να
ανταποκριθούν. 

Παρ’ όλα αυτά, αυτοί οι αφανείς ήρωες εξακολουθούν και πα-
ραµένουν συµβασιούχοι όλα αυτά τα χρόνια σε µια µόνιµη
διαρκή οµηρία. Είναι ενοικιαζόµενοι µέσω εργολάβων, εγκλωβι-
σµένοι σε αυτές τις γνωστές επαναλαµβανόµενες δεκάµηνες και
δίµηνες συµβάσεις έργου, ζουν µε χαµηλούς µισθούς, δυσανά-
λογους της προσφοράς τους, ενώ θα έπρεπε να έχει προχωρή-
σει µε βάση την πείρα, την εξειδίκευση και την τεχνογνωσία που
διαθέτουν η µονιµοποίησή τους. 

Χαρακτηριστικό της κατάστασης είναι ότι ο κάθε εργολάβος
ανάδοχος για την πρόσληψη των εργαζοµένων δεν έχει καµµία
απολύτως σχέση ή συµβολή στη λειτουργία της εγκατάστασης,
αλλά η εργολαβία υφίσταται αποκλειστικά ως πολιτική επιλογή
για τις ελαστικές εργασιακές σχέσεις σε βάρος του δικαιώµατος
στη µόνιµη και σταθερή σχέση εργασίας και τα µισθολογικά δι-
καιώµατα των εργαζοµένων. 

Κάτω από την πίεση των συγκεκριµένων εργασιακών σχέσεων
και των µισθών που υπάρχουν έχουν αποχωρήσει ήδη επτά έµ-
πειροι εργαζόµενοι και ποιος ξέρει, βέβαια, πόσοι άλλοι έµπειροι
εργαζόµενοι µπορούν να αποχωρήσουν από ένα σηµείο και µετά. 

Εν τω µεταξύ, τα κενά στην εγκατάσταση είναι πολύ σοβαρά.
Υπάρχουν βάρδιες που πραγµατοποιούνται απουσία ηλεκτρολό-
γου µε ό,τι αυτό συνεπάγεται για µια βιοµηχανική εγκατάσταση
και κάποιες µέρες για να συµπληρωθούν οι βάρδιες υπάρχει εθε-
λοντική συµµετοχή του τµηµατάρχη, του υπεύθυνου συντήρησης
και του υπεύθυνου αυτοµατισµού. Οι εργασίες συντήρησης,
αλλά και οι βάρδιες δεν είναι επαρκείς και δεν διασφαλίζεται
ούτε η ασφάλεια του προσωπικού, αλλά και του ίδιου του έργου. 

Ταυτόχρονα εκτός από τους εργολαβικούς, υπάρχουν και
οχτώ εργαζόµενοι επιστηµονικό προσωπικό, επιστηµονικό προ-
σωπικό υψηλής ειδίκευσης, που εργάζονται στο έργο του φράγ-
µατος ως συµβασιούχοι ορισµένου χρόνου δεκαεπτά χρόνια
χωρίς καµµία απολύτως διακοπή. Αρχικά τα πρώτα δεκαέξι χρό-
νια στο Υπουργείο Υποδοµών και µετά στον ΟΑΚ µε διαδοχικές
συµβάσεις. Δηλαδή, δεκαεπτά χρόνια εξειδικευµένο επιστηµο-
νικό προσωπικό βρίσκεται σε εργασιακή οµηρία. 

Σας ρωτάµε, λοιπόν, κύριε Υπουργέ: Τι µέτρα θα λάβει η Κυ-
βέρνηση για να σταµατήσει αυτή η εργασιακή οµηρία της εργο-
λαβίας και των συµβάσεων έργου στη συγκεκριµένη
εγκατάσταση, η οποία έχει πάγιες και διαρκείς ανάγκες λειτουρ-
γίας εξειδικευµένου προσωπικού;

Επίσης, για την πρόσληψη των εργαζοµένων πρέπει απ’ ευ-
θείας να περάσουν στην ευθύνη του Οργανισµού Ανάπτυξης
Κρήτης µε συµβάσεις αορίστου χρόνου και έως ότου επιτευχθεί
αυτό, να γίνει τροποποίηση της προκήρυξης του διαγωνισµού
και να συµπεριλαµβάνεται ο όρος ότι κάθε ανάδοχος εργολάβος
να είναι υποχρεωµένος µε την ανάληψη του έργου να διατηρήσει
το υπάρχον προσωπικό µε τις ίδιες εργασιακές σχέσεις. 

Τι θα γίνει για να µονιµοποιηθούν οι πολιτικοί µηχανικοί που
εργάζονται στο έργο του Φράγµατος ως συµβασιούχοι του
Υπουργείου Υποδοµών; Τι θα γίνει για την αναγνώριση του συ-
νόλου της προϋπηρεσίας των εργαζοµένων στο έργο Αποσε-
λέµη; Τι θα γίνει µε την αύξηση των αποδοχών για το σύνολο του
προσωπικού και την κάλυψη των κενών θέσεων µε έµπειρο και
εξειδικευµένο προσωπικό για να διασφαλιστεί η ασφάλεια της
εγκατάστασης και του προσωπικού;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ορίστε,

κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΧΙΑΟΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Ευχαριστώ και πάλι µε την ίδια υπόσχεση.
Κύριε Βουλευτά, ευχαριστώ για την ερώτηση, αν και θα έλεγα

ότι ο πυρήνας της δεν αφορά το Υπουργείο µας, διότι αφορά τις
εργασιακές σχέσεις που προφανώς δεν καθορίζονται από το
Υπουργείο Υποδοµών και Μεταφορών. Ευχαριστώ, όµως, γιατί

δίνεται η ευκαιρία να συζητηθεί επιτέλους το θέµα του ΟΑΚ στη
Βουλή.

Ο ΟΑΚ είναι ένας οργανισµός πάρα πολύ σηµαντικός για την
Κρήτη. Δεν εξαντλείται φυσικά µόνο στη διαχείριση του Φράγ-
µατος, έχει επεκταθεί και στη διαχείριση των υδάτων γενικώς,
αλλά παράγει και πολλά έργα στην Κρήτη, έργα πολύ σηµαντικά,
οδικά έργα και άλλα. Είναι ένας θεσµός, ο οποίος δηµιουργή-
θηκε από τη συνένωση διαφόρων υπηρεσιών που υπήρχαν στο
νησί χάρη στην έµπνευση -αν θέλετε- και την πρωτοβουλία του
Κωνσταντίνου Μητσοτάκη στο παρελθόν και φυσικά, έχει δείξει
µία πολύ σηµαντική αποτελεσµατικότητα. Αυτό δεν γίνεται χωρίς
εµπόδια. Προφανώς, υπάρχουν εµπόδια, υπάρχουν εµπόδια τα
οποία τίθενται από τη νοµοθεσία.

Τα θέµατα τα οποία εσείς αναφέρατε τώρα είναι ζητήµατα τα
οποία ο ΟΑΚ προσπαθεί να επιλύσει όντως µέσα από την επιλογή
της λειτουργίας µε εργαζοµένους οι οποίοι έρχονται µε την ερ-
γολαβική σχέση την οποία εσείς είπατε. Δεν υπάρχει καµµία πρό-
θεση -τουλάχιστον σε ό,τι αφορά τη σηµερινή Κυβέρνηση- για
χαλαρές εργασιακές σχέσεις, όπως λέτε. Δεν είναι αυτό το θέµα,
το θέµα έχει να κάνει µε τον αριθµό των υπηρετούντων στον ευ-
ρύτερο δηµόσιο τοµέα, όπως ξέρετε, όπου υπάρχουν σαφέστα-
τοι περιορισµοί και συνεχίζουν να υπάρχουν τέτοιοι περιορισµοί.
Γι’ αυτό επιλέγεται η εργασιακή σχέση την οποία εσείς αναφέ-
ρατε.

Εάν υπάρχουν συγκεκριµένες καταγγελίες ότι οι εργολάβοι οι
οποίοι αναλαµβάνουν την απασχόληση αυτών των ανθρώπων δεν
τους αµείβουν µε βάση τα προβλεπόµενα από την εργατική νο-
µοθεσία, θα σας παρακαλούσα να υποβληθούν οι σχετικές κα-
ταγγελίες. Δεν υπάρχει καµµία ανοχή σε τέτοια φαινόµενα, αλλά
αυτά προφανώς πρέπει να είναι ονοµατισµένα, πρέπει να είναι
συγκεκριµένα. Τα στοιχεία πρέπει να είναι δεδοµένα και να µπο-
ρούν να ελεγχθούν και προφανώς, θα ελεγχθούν και από τον
ΟΑΚ, αλλά θα ελεγχθούν και από τις αρµόδιες υπηρεσίες του
Υπουργείου Εργασίας.

Όντως, το Φράγµα του Αποσελέµη είναι πολύ σηµαντικό. Θα
προτιµούσαµε και εµείς να υπάρχει ένα διαφορετικό εργασιακό
περιβάλλον και µία µεγαλύτερη σταθερότητα. Το θέµα δεν είναι
ζήτηµα µονιµοποίησης των εργαζοµένων, αλλά είναι η απασχό-
λησή τους µε µία εργασιακή σχέση η οποία εξασφαλίζει και το
επίπεδο λειτουργίας το οποίο επιθυµούµε.

Οφείλω να πω ότι οι ίδιοι εργάζονται παρά τις σχέσεις εργα-
σίας µε τρόπο πραγµατικά αποτελεσµατικό και το παραγόµενο
από τον ΟΑΚ έργο είναι όντως εξαιρετικά αξιόπιστο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ορίστε,
κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο. Εντός του χρόνου να είστε,
παρακαλώ.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ναι, ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κύριε Υπουργέ, το Υπουργείο σας, η Κυβέρνηση δεν είναι ένας
απλός θεατής. Έχει στην ευθύνη του ένα πολύ µεγάλο έργο και
αν µου δοθεί η δυνατότητα, θα πω παρακάτω το εύρος αυτού
του έργου. Άρα, λοιπόν, δεν µπορείτε να λέτε γενικά να γίνουν
καταγγελίες.

Με συγχωρείτε και αυτό που κάνω σήµερα τι είναι; Δεν είναι
µια µορφή ανάδειξης των προβληµάτων -χρόνιων προβληµάτων-
που έχει η συγκεκριµένη εγκατάσταση; Δηλαδή, αυτοί οι άνθρω-
ποι τώρα είναι εργολαβικοί εργαζόµενοι, ζουν µια διαρκή οµηρία,
ζουν το βάσανο τους και εσείς λέτε τώρα να κάνουµε καταγγε-
λίες. Τι καταγγελίες; Δεν ξέρετε; Είναι τόσοι οι εργαζόµενοι,
τόσοι είναι οι συµβασιούχοι.

Σας είπα για το εξειδικευµένο επιστηµονικό προσωπικό ότι επί
δεκαεπτά χρόνια είναι συµβασιούχοι. Τι θα κάνει το Υπουργείο;
Τι θα κάνετε εσείς; Η αποτελεσµατικότητα του έργου είναι ακρι-
βώς το αποτέλεσµα αυτής της τιτάνιας προσπάθειας των εργα-
ζοµένων όλα αυτά τα χρόνια. Και ποια είναι η αµοιβή από την
πλευρά της πολιτείας, του κράτους, της Κυβέρνησης; Τίποτα,
απλώς επαναλαµβανόµενες συµβάσεις.

Είναι πρόκληση αυτό το αναγκαίο, έµπειρο και εξειδικευµένο
προσωπικό, κύριε Υπουργέ, να βρίσκεται αντιµέτωπο µε το
φάσµα αυτής της εργασιακής οµηρίας των ολιγόµηνων συµβά-
σεων αντί να µονιµοποιηθεί. Δεν µπορεί να είναι στη µέγγενη των
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δηµοσιονοµικών περιορισµών της Κυβέρνησης σε µία λογική κό-
στους-οφέλους, ενώ την ίδια στιγµή αυτό το έργο απαιτεί να έχει
µόνιµο αυτό το εξειδικευµένο προσωπικό, είτε είναι εργατικό είτε
είναι επιστηµονικό προσωπικό.

Δυστυχώς, αυτή η κατάσταση δεν αποτελεί εξαίρεση τώρα για
αυτούς τους εργαζόµενους. Είναι το απότοκο µιας αντεργατικής
νοµοθεσίας που διαµόρφωσαν οι προηγούµενες κυβερνήσεις και
η σηµερινή. Βέβαια, ευθύνη έχει και η διοίκηση του ΟΑΚ όλα
αυτά τα χρόνια, διότι τους έλεγαν «βάλτε πλάτη για να ξεκινήσει
το καράβι», ότι είναι χρήσιµοι, ότι είναι απαραίτητοι για τη λει-
τουργία του φράγµατος, αλλά σε τελική ανάλυση, όµως, αποδεί-
χτηκε ότι δεν έκανε ούτε η διοίκηση απολύτως τίποτα
προκειµένου να επιλυθούν όλα αυτά τα προβλήµατα.

Μάλιστα, σε πόστα πολύ σηµαντικά για τη λειτουργία και τη
συντήρηση της εγκατάστασης, όπως είναι -προσέξτε!- η µονάδα
παραγωγής όζοντος, µονάδα αερίου, χλωρίου, υδραυλικά δίκτυα
διατοµής µε αντίστοιχες δικλίδες, καθώς και το χηµείο που πραγ-
µατοποιεί ποιοτικό έλεγχο σε όλα τα στάδια επεξεργασίας και
διανοµής του νερού, που χωρίς το υπάρχον προσωπικό δεν θα
µπορούσαν να λειτουργήσουν, αυτοί είναι συµβασιούχοι. Παρ’
όλα αυτά, όχι µόνο δεν αναγνωρίστηκε ουσιαστικά η προσφορά
τους, αλλά και την περίοδο της µεγάλης ξηρασίας που περάσαµε
βιώσαµε και απολύσεις προσωπικού και µειώσεις µισθών.

Είναι απαράδεκτο ένας οργανισµός ο οποίος είναι οργανισµός
µε 51% συµµετοχή του δηµοσίου, µε συµµετοχή της τοπικής και
περιφερειακής διοίκησης, να πληρώνει εργολάβο για τη λειτουρ-
γία του φράγµατος, που αποδεικνύεται ότι και µε ιδιώτες και µε
το κράτος -κεντρικό ή τοπικό- ο στόχος είναι το κέρδος σε βάρος
πάντα των εργαζοµένων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ολοκλη-
ρώστε, κύριε συνάδελφε.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Κατά συνέπεια, επανέρχοµαι:
Τι µέτρα θα πάρετε εσείς ως Κυβέρνηση, ως Υπουργείο, για να
σταµατήσει αυτή η οµηρία της εργολαβίας και των συµβάσεων
ορισµένου χρόνου µε βάση και τα αιτήµατα τα οποία σας είπα
και στην πρωτολογία και τα οποία διεκδικούν οι ίδιοι οι εργαζό-
µενοι;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε, κύριε Συντυχάκη.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΧΙΑΟΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Κύριε Βουλευτά, στην πρωτοµιλία µου, στην απάντηση
που σας έδωσα προηγουµένως, αναφέρθηκα κυρίως σε αυτά τα
οποία εσείς προηγουµένως είχατε περιλάβει στην αγόρευσή
σας, δηλαδή δεν είναι µια προσωπική σας επιλογή -καταλαβαίνω
ποια είναι η αντίληψη του κόµµατός σας- αλλά υπάρχει µία τάση
ταυτοχρόνως να αντιµετωπίζονται ζητήµατα θεσµικά και προσω-
πικά. Διότι πολύ απλά εσείς θεωρείτε ότι όλοι αυτοί θα έπρεπε
να είναι υπάλληλοι του κράτους. Αυτό είναι µία θέση την οποία
εγώ την κατανοώ, χωρίς να σηµαίνει ότι συµφωνώ, αλλά θα
έλεγα το εξής, ότι για εµένα είναι σηµαντικό να λέµε κατ’ αρχάς
ότι θα επιθυµούσαµε και εµείς να έχουµε σχέσεις εξαρτηµένης
εργασίας οι οποίες θα υπακούουν απολύτως στην εργατική νο-
µοθεσία. Αυτός είναι ο στόχος, αλλά και συµβάσεις να υπήρχαν,
θα θέλαµε οι συµβάσεις να είναι πάρα πολύ καλά πληρωµένες,
ώστε να ανταποκρίνονται και στο επίπεδο της εργασίας τους,
αλλά και βεβαίως και στο γεγονός ότι οι άνθρωποι οι οποίοι λει-
τουργούν µε σύµβαση, επειδή δεν τυγχάνουν της προστασίας
της εργατικής νοµοθεσίας, έχουν και ένα ρίσκο στο οποίο θα
µπορούν να ανταποκριθούν.

Υπάρχουν οι περιορισµοί τους οποίους σας ανέφερα, τους ξέ-
ρετε, τους σχολιάσατε, δεν θα τους σχολιάσω εγώ, δεν αποτε-
λούν αντικείµενο του δικού µας Υπουργείου.

Θα αναφέρω, όµως, το εξής για το λεγόµενο θεσµικό ζήτηµα
ειδικά του ΟΑΚ: Για το 2022 εγκρίθηκε και έχει ξεκινήσει η κίνηση
των διαδικασιών πλήρωσης θέσεων στον δηµόσιο τοµέα για
τρεις θέσεις για τον ΟΑΚ ΑΕ. Το 2023 µε πράξεις του 2022 - ΠΥΣ
του 2022- έχουν εγκριθεί εννέα θέσεις και για το 2024 µε πράξη
του Υπουργικού Συµβουλίου στις 31-10-2023 έχουν εγκριθεί
άλλες επτά θέσεις. Καταλαβαίνετε, λοιπόν, ότι έχει ξεκινήσει µια
διαδικασία πλήρωσης θέσεων εργαζοµένων στον ΟΑΚ. Σε αυτές

βρίσκονται άνθρωποι οι οποίοι θα κατευθυνθούν προς το
Φράγµα του Αποσελέµη και τη διαχείρισή του.

Και επειδή αναφερθήκατε στο θέµα της διοίκησης του ΟΑΚ και
των ευθυνών του και επειδή οι διαδικασίες οι οποίες ακολου-
θούνται είναι διαδικασίες ΑΣΕΠ, θέλω να σας πληροφορήσω ότι
η ανησυχία των διοικούντων των ΟΑΚ για τη δυνατότητα αυτές
οι θέσεις να καλυφθούν από ανθρώπους ήδη υπηρετούντες
µέσω των εργολαβικών σχέσεων στο συγκεκριµένο φράγµα είναι
προφανής και όχι απλώς προφανής, αλλά έχει µετουσιωθεί σε
όρους οι οποίοι πιθανόν να δώσουν µία λύση σε προβλήµατα αν-
θρώπων οι οποίοι δεν έχουν εργασιακή σχέση µε τον ΟΑΚ, ώστε
να τύχουν µιας ιδιαίτερης προστασίας ή µιας αλλαγής αυτής της
σχέσης σε σχέση εξαρτηµένης εργασίας

Μένει να αποδειχθεί στην πράξη αν αυτό θα λειτουργήσει.
Όµως, σας πληροφορώ ότι ευχή της διοίκησης του ΟΑΚ είναι
ακριβώς να πάνε τα πράγµατα έτσι και οι άνθρωποι αυτοί να
βρουν τη θέση τους στη λειτουργία του Φράγµατος Αποσελέµη,
όπως είχε σχεδιαστεί εξαρχής.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρία Κου-

ρουπάκη, θα πάµε στον επόµενο συνάδελφο, γιατί δεν έχει προ-
λάβει να έρθει η κυρία Υφυπουργός. 

Επόµενη, λοιπόν, είναι η πέµπτη µε αριθµό 396/16-11-2023 επί-
καιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Β’ Θεσσαλονίκης
της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Σπαρτιάτες» κ. Πέτρου Δηµη-
τριάδη, προς τον Υπουργό Εξωτερικών µε θέµα: «Διπλωµατικές
ενέργειες για τη διεκδίκηση των πολεµικών αποζηµιώσεων από
την Γερµανία και τις συµµάχους της κατά τον Β’ Παγκόσµιο Πό-
λεµο για τις καταστροφές και τις θηριωδίες που διέπραξαν τα
στρατεύµατα Κατοχής κατά τα έτη 1941 - 1944».

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΠΕΤΡΟΣ ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, η ερώτησή µου εδράζεται στο πόρισµα της

Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για τη διεκδίκηση των γερµανικών
οφειλών. Σύµφωνα µε το πόρισµα αυτό, κατά τα έτη 1941 - 1944,
κατά τη µαύρη περίοδο της τριπλής Κατοχής της χώρας µας από
τα ναζιστικά στρατεύµατα, τα φασιστικά στρατεύµατα και τα
βουλγαρικά στρατεύµατα, διεπράχθησαν σοβαρά αδικήµατα πο-
λέµου και εγκλήµατα κατά της ανθρωπότητας. 

Το πόρισµα, λοιπόν, ορίζει τα εξής: Οι οφειλές της Γερµανίας
έναντι της χώρας µας κυµαίνονται στα 269 δισεκατοµµύρια
ευρώ. Μάλιστα, σε αυτές τις οφειλές δεν συµπεριλαµβάνονται
οι οφειλές για ψυχική οδύνη, όπως επίσης και οι οφειλές για αν-
θρωποκτονίες και τελεσθείσες δολοφονίες. Να τονίσω πως
αυτές οι οφειλές περιλαµβάνουν µέσα δολοφονίες κατοίκων και
καταστροφές σχολείων, καταστροφές υποδοµών, κλοπή αρχαι-
ολογικών θησαυρών, όπως επίσης και το λεγόµενο «κατοχικό δά-
νειο», το οποίο µας χορηγήθηκε από τις κατοχικές αρχές. 

Θα ήθελα, λοιπόν, να τονίσω ότι τα τελευταία χρόνια, από το
1995, πάρα πολλοί πολίτες έχουν στραφεί κατά του γερµανικού
δηµοσίου και έχουν κάνει αγωγές για ψυχική οδύνη. Μάλιστα,
στο σηµείο αυτό τονίζω πως υπάρχει και απόφαση του Πολυµε-
λούς Πρωτοδικείου Λιβαδειάς από τους κατοίκους του Διστόµου,
το οποίο αναγνώρισε κονδύλιο αποζηµίωσης από το γερµανικό
δηµόσιο λόγω ψυχικής οδύνης. Μάλιστα, η απόφαση είναι ακόµα
ανεκτέλεστη. 

Επί αυτής της βάσης, λοιπόν, θα ήθελα να ρωτήσω αν υπάρχει
κάποια πρόθεση από το Υπουργείο Εξωτερικών για ανάληψη δι-
πλωµατικής πρωτοβουλίας για την απόδοση των οφειλοµένων.
Δεύτερον, εάν η απάντησή σας είναι καταφατική, σε ποιο χρονικό
πλαίσιο και σε ποιο χρονικό διάστηµα αναµένεται να υλοποι-
ηθούν αυτές οι πρωτοβουλίες;

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε. 
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. Ελπίζω να είστε κι

εσείς σύντοµος, µέσα στον χρόνο σας. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΩΤΣΗΡΑΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Ευχαρι-

στώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κατ’ αρχάς θα ήθελα να αναφέρω ότι ο Υπουργός Εξωτερικών
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χώρας, οπότε θα απαντήσω εγώ την ερώτηση.
Κύριε συνάδελφε, πρώτα και κύρια οφείλω να πω ότι οι αξιώ-

σεις της Ελλάδας ως προς τις γερµανικές πολεµικές οφειλές
είναι και θα παραµείνουν έγκυρες πολιτικά και νοµικά απαράγρα-
πτες και διεκδικήσιµες µε κάθε µέσο. Οι αξιώσεις αυτές εκφρά-
ζουν, όπως ξέρουµε όλοι, όλες τις πολιτικές δυνάµεις του τόπου
µας και αντανακλούν την επιθυµία του ελληνικού λαού. Η ελλη-
νική Κυβέρνηση τις προβάλλει και θα συνεχίσει να τις προβάλλει
αδιαλείπτως µε κάθε πρόσφορο µέσο µέχρι την ικανοποίησή
τους. 

Ειδικότερα, το Υπουργείο Εξωτερικών εργάζεται µε απόλυτη
υπευθυνότητα, συνέπεια και συνέχεια όλα αυτά τα χρόνια προ-
βαίνοντας σε όλες τις απαραίτητες ενέργειες µε συντονισµό
όλων των συναρµόδιων υπηρεσιών, προκειµένου να επιτευχθεί
ο τελικός στόχος που προανέφερα.

Επιτρέψτε µου να αναφέρω και να υπενθυµίσω τις ενέργειες
της Ελλάδας για το ζήτηµα τα τελευταία χρόνια. Σε συνέχεια της
έκθεσης της Διακοµµατικής Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για τη
διεκδίκηση των γερµανικών οφειλών και της σχετικής απόφασης
της Ολοµέλειας της Βουλής των Ελλήνων, επιδόθηκε ρηµατική
διακοίνωση προς το γερµανικό Υπουργείο Εξωτερικών, µε την
οποία η ελληνική Κυβέρνηση κάλεσε τη γερµανική κυβέρνηση να
προσέλθει σε διαπραγµατεύσεις για την επίλυση του εκκρεµούς
ζητήµατος των αξιώσεων της Ελλάδας για οφειλές της Οµοσπον-
διακής Δηµοκρατίας της Γερµανίας από τους δύο Παγκόσµιους
Πολέµους.

Εν συνεχεία, η γερµανική πλευρά απέρριψε την ελληνική πρό-
σκληση επαναλαµβάνοντας την πάγια θέση της ότι δεν προσέρ-
χεται σε διαπραγµατεύσεις. Με νέα ρηµατική διακοίνωση που
επέδωσε ο Γενικός Γραµµατέας του Υπουργείου Εξωτερικών
στον εδώ Γερµανό πρέσβη τονίστηκε για ακόµα µία φορά ότι για
την Ελλάδα το ζήτηµα παραµένει ανοιχτό µέχρι την οριστική ικα-
νοποίηση των εν λόγω αξιώσεων.

Θα ήθελα να τονίσω, όπως είναι επανειληµµένη και διακηρυγ-
µένη θέση της ελληνικής Κυβέρνησης και της ελληνικής πολι-
τείας, ότι το εκκρεµές ζήτηµα των γερµανικών πολεµικών
οφειλών τίθεται επανειληµµένα από την ελληνική πλευρά προς
τη γερµανική πλευρά επισήµως µε κάθε ευκαιρία και µε κάθε
τρόπο. Η θέση µας είναι ξεκάθαρη και αταλάντευτη και το
Υπουργείο Εξωτερικών συνεχίζει την προσπάθεια αυτή και θα τη
συνεχίσει µε όλους τους δυνατούς τρόπους, προκειµένου να επι-
τευχθεί ο αρχικός και διακηρυγµένος στόχος.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ελάτε,

κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΠΕΤΡΟΣ ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: Κύριε Υπουργέ, χαίροµαι ιδιαιτέ-

ρως που αναγνωρίζεται από το Υπουργείο Εξωτερικών ότι είναι
απαράγραπτα τα αδικήµατα, γιατί πράγµατι µιλάµε για αδική-
µατα κατά της ανθρωπότητας τα οποία, σύµφωνα µε το Διεθνές
Ποινικό Δίκαιο, δεν παραγράφονται. Επίσης, χαίροµαι που κάνετε
προσπάθειες. Ωστόσο, θα ήθελα να πω το εξής: Επειδή έχουν
περάσει εβδοµήντα εννέα χρόνια, θα ήθελα να ρωτήσω αν έχετε
κάποιο χρονικό πλαίσιο εντός του οποίου θα µπορέσουµε να ικα-
νοποιηθούµε. Διότι πράγµατι η Γερµανία, όπως πολύ σωστά εί-
πατε, ακολουθεί µια παρελκυστική τακτική, µονίµως δεν
προσέρχεται στις διαπραγµατεύσεις και µονίµως µας αποφεύγει.
Μάλιστα, εδώ δράττοµαι της ευκαιρίας να πω πως ψευδώς η
γερµανική πλευρά µάς λέει ότι έχουν παραγραφεί οι αξιώσεις
µας, ενώ αντιθέτως τον Νοέµβριο του 2014 σε επίκαιρη ερώτηση
η επιστηµονική επιτροπή της γερµανικής βουλής είχε επισήµως
αναγνωρίσει ότι η ελληνική πλευρά ουδέποτε παραιτήθηκε από
τις αξιώσεις της. Από τη στιγµή, λοιπόν, που έχουµε µια παρα-
δοχή από την επιστηµονική πλευρά, από το γερµανικό Κοινοβού-
λιο, ότι δεν υπάρχει παραίτηση, θα παρακαλούσα να γίνουν πιο
έντονες οι προσπάθειες. 

Μάλιστα, εγώ θέλω να σας ρωτήσω και το εξής: Αν δούµε ότι
η Γερµανία ακολουθεί την ίδια παρελκυστική τακτική, έχει πρό-
θεση η Ελλάδα να προσφύγει στο Διεθνές Ποινικό Δικαστήριο
για τα εγκλήµατα κατά της ανθρωπότητας; 

Δεύτερον, θα ήθελα να πω πως οι διεθνείς σχέσεις, όπως πολύ
καλά γνωρίζετε, βασίζονται στον αµοιβαίο σεβασµό, στην αµοι-

βαία κατανόηση και κυρίως στην εκπλήρωση των υποχρεώσεων.
Δυστυχώς, παρά το γεγονός ότι η Οµοσπονδιακή Γερµανία µο-
νίµως µας λέει ότι θα κάνει κάτι, ότι θα πράξει κάτι, δυστυχώς
ουδέποτε προσήλθε στις διαπραγµατεύσεις και κυρίως αρνείται
συνεχώς να εκπληρώσει τις υποχρεώσεις της. 

Μάλιστα, κύριε Υπουργέ, θα ήθελα να πω ότι είναι µέγιστη
υποκρισία εκ της γερµανικής πλευράς, διότι όταν η Ελλάδα ει-
σήλθε στην οικονοµική κρίση, τα τότε γερµανικά µέσα µαζικής
ενηµέρωσης µας κουνούσαν το δάχτυλο και µας έλεγαν συνέχεια
«τζαµπατζήδες» και ότι χρωστάµε και ότι πρέπει να πληρώσουµε
τα χρέη µας, ξεχνώντας βέβαια ότι και οι ίδιοι έχουν µια οφειλή
προς εµάς. Αυτό είναι κάτι που θα ήθελα να τονίσω. 

Στο σηµείο αυτό, λοιπόν, θα ήθελα κι εγώ µε τη σειρά µου να
ρωτήσω το εξής: Εκτός από ρηµατικές διακοινώσεις, τι άλλο
προτίθεστε να κάνετε για να πιέσετε περισσότερο τη γερµανική
πλευρά επί αυτών των αξόνων;

Ευχαριστώ πάρα πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ορίστε,

κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΩΤΣΗΡΑΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Κύριε συ-

νάδελφε, επαναλαµβάνω ότι το Υπουργείο Εξωτερικών όσο και
η πολιτική ηγεσία έχοντας πλήρη συνείδηση της ιστορικής συµ-
βολής της Ελλάδας στον νικηφόρο αγώνα κατά του ναζισµού και
του φασισµού, αλλά και της ιστορικής µνήµης που αναφέρατε κι
εσείς των θηριωδιών και καταστροφών που υπέστη η χώρα µας
κατά τη διάρκεια της τριπλής κατοχής, καταβάλλει συνεχείς και
αδιάλειπτες προσπάθειες, προκειµένου να υπάρξει επιτυχής έκ-
βαση των δίκαιων αξιώσεων της χώρας µας. Σας ανέφερα µία
σειρά προηγούµενων επίσηµων ανακοινώσεων και το θέµα τίθε-
ται συνεχώς και σε κάθε ευκαιρία στη γερµανική πλευρά.

Η ελληνική πολιτεία, λοιπόν, και η ελληνική Κυβέρνηση εργά-
ζονται µε απόλυτη υπευθυνότητα, µε συνέπεια και συνέχεια εξε-
τάζοντας όλες τις πτυχές που υπάρχουν στο ζήτηµα της
διεκδίκησης των γερµανικών πολεµικών οφειλών προβαίνοντας
σε όλες τις απαραίτητες ενέργειες. 

Ξέρετε ότι η ελληνική εξωτερική πολιτική, κύριε συνάδελφε,
όπως έχει τονίσει επανειληµµένως και ο Υπουργός, είναι µια εξω-
τερική πολιτική αρχών και µία εξωτερική πολιτική σηµείων ανα-
φοράς. Και το θέµα που θέτετε για τις γερµανικές οφειλές είναι
προφανώς ένα ζήτηµα αρχής και ένα σηµείο αναφοράς, το οποίο
θα συνεχίσουµε να διεκδικούµε µε όλους τους τρόπους που
υπάρχουν διαθέσιµοι και µάλιστα το προσεχές διάστηµα θα
υπάρξει και ειδικό σχέδιο δράσεων µε όλους τους επίσηµους
τρόπους οι οποίοι διατίθενται. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεχί-

ζουµε µε την πέµπτη, µε αριθµό 420/20-11-2023, επίκαιρη ερώ-
τηση δεύτερου κύκλου της Βουλευτού Β1’ Βόρειου Τοµέα
Αθηνών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Νίκη» κ. Ασπασίας Κου-
ρουπάκη, προς τον Υπουργό Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλη-
τισµού µε θέµα: «Σεξουαλική διαπαιδαγώγηση στα σχολεία στο
πλαίσιο της διδακτικής ενότητας «Εργαστήριο Δεξιοτήτων».

Κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΑΣΠΑΣΙΑ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ: Ευχαριστώ κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, µε το άρθρο 52 του ν.4807/2021 εισήχθη στο

πρόγραµµα σπουδών το εβδοµαδιαίο ωρολόγιο πρόγραµµα
όλων των τύπων σχολικών µονάδων υποχρεωτικής εκπαίδευσης
κατόπιν πιλοτικής εφαρµογής ενός µόλις έτους η διδακτική ενό-
τητα µε τίτλο «Εργαστήρια Δεξιοτήτων».

Ακολούθως, µε την απόφαση ΥΠΑΙΘΑ υπό στοιχεία 94236/ΓΔ4
ΦΕΚ Β’ 3567/4-8-2021, καθορίστηκε το πλαίσιο του προγράµµα-
τος σπουδών της εν λόγω διδακτικής ενότητας. Ειδικότερα, συµ-
περιλαµβάνεται σε αυτήν η θεµατική ενότητα «Ζω καλύτερα»,
«Ευ ζην», µε υπό ενότητες που εισάγουν για τα παιδιά της πρω-
τοβάθµιας και της δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης το µάθηµα της
σεξουαλικής διαπαιδαγώγησης. 

Περαιτέρω, ο ευέλικτος χαρακτήρας της εκπαιδευτικής διαδι-
κασίας που ακολουθείται στα «Εργαστήρια Δεξιοτήτων», εκ συ-
στάσεώς τους, δεν επιτρέπει την έγκαιρη και διαφανή
ενηµέρωση των γονέων σε σχέση µε το περιεχόµενο της διδα-
σκαλίας. 
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Ως αποτέλεσµα των ανωτέρω και κατά το τρέχον σχολικό έτος,
γονείς που λαµβάνουν γνώση του εκπαιδευτικού υλικού του «Ερ-
γαστηρίου Δεξιοτήτων» και ειδικότερα της θεµατικής ενότητας
«Ευ ζην», θεωρούν ότι παρέχεται στα παιδιά τους το µάθηµα της
σεξουαλικής διαπαιδαγώγησης κατά παράβαση των συνταγµα-
τικώς και διεθνών κατοχυρωµένων δικαιωµάτων των ιδίων και των
τέκνων τους. Αντίστοιχοι προβληµατισµοί εγείρονται και από εκ-
παιδευτικούς, ιδίως της πρωτοβάθµιας εκπαίδευσης. 

Κατόπιν τούτων ερωτάστε:
Προτίθεστε να αναθεωρήσετε το πρόγραµµα σπουδών της δι-

δακτικής ενότητας «Εργαστήριο Δεξιοτήτων» ώστε να µην περι-
λαµβάνονται σε αυτή οι υποενότητες της σεξουαλικής
διαπαιδαγώγησης;

Τι µέτρα λαµβάνονται ώστε οι µαθητές οι γονείς των οποίων
είναι αντίθετοι στη σεξουαλική διαπαιδαγώγηση εντός της σχο-
λικής µονάδας να απαλλάσσονται από την υποχρέωση συµµετο-
χής σε αυτήν και να µην υφίστανται εξ αυτού του γεγονότος
κυρώσεις ή δυσµενείς διακρίσεις; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρία
Υπουργέ, έχετε τον λόγο.

ΔΟΜΝΑ - ΜΑΡΙΑ ΜΙΧΑΗΛΙΔΟΥ (Υφυπουργός Παιδείας,
Θρησκευµάτων και Αθλητισµού): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρία Βουλευτά, σήµερα πάνω από το 80% των εφήβων έχει
πρόσβαση στο διαδίκτυο και αντλεί πληροφορίες για θέµατα που
τους ενδιαφέρουν µεταξύ αυτών και η σεξουαλική διαπαιδαγώ-
γηση, η σεξουαλικότητα τους, όπως άλλωστε είναι φυσικό, και
ακόµη πιο φυσικό για τις ηλικίες αυτές, µε ένα ενδιαφέρον το
οποίο όλο και περισσότερο ελκύει, αν θέλετε, την περιέργειά
τους.

Πιο συγκεκριµένα, η εµπειρία µάς δείχνει, και έρευνες µάλιστα
το επιβεβαιώνουν, ότι οι πηγές ενηµέρωσης παιδιών και εφήβων
για τις σεξουαλικές σχέσεις είναι δύο: Το διαδίκτυο και οι παρέες
τους. Αν δε λάβουµε υπ’ όψιν ότι η συζήτηση µεταξύ φίλων γύρω
από τις σεξουαλικές συµπεριφορές αναπαράγει πληροφορίες
που κυκλοφορούν στο διαδίκτυο, καταλαβαίνουµε πόσο σηµαν-
τικός γίνεται ο ρόλος του διαδικτύου σε ένα ζήτηµα εξαιρετικά
ευαίσθητο που αφορά στην υγεία, αφορά στη συναισθηµατική
ωριµότητα και στην κοινωνικότητα, αν θέλετε, κάθε ανθρώπου.

Πόσο ασφαλές µπορεί να θεωρηθεί, κυρία Βουλευτά, αυτό;
Έχουµε το δικαίωµα να αφήσουµε τα παιδιά και τους εφήβους
µας εκτεθειµένους σε µια ανεξέλεγκτη πηγή πληροφοριών που,
δυστυχώς, βρίθει από ανασφάλειες και στρεβλώσεις; Θα αφή-
σουµε τα παιδιά µας να ψάχνουν µόνα τους στο διαδίκτυο µε τον
κίνδυνο να οδηγηθούν σε λανθασµένες εντυπώσεις και να απο-
κτήσουν µια στρεβλή εικόνα για τις σεξουαλικές σχέσεις, τη συ-
ναισθηµατική τους λειτουργία και τις αντιλήψεις γύρω από
αυτές; Η απάντηση είναι φυσικά και όχι.

Το διαδίκτυο είναι σίγουρα ένα χρήσιµο εργαλείο ενηµέρωσης
και επικοινωνίας που σε καµµία όµως περίπτωση δεν µπορεί να
υποκαταστήσει την επιστηµονικά τεκµηριωµένη προσέγγιση θε-
µάτων που άπτονται της καλής ζωής, του ευ ζην.

Γι’ αυτόν ακριβώς τον λόγο η πολιτεία αποφάσισε -και εδώ θα
µου επιτρέψετε να πω- µάλλον καθυστερηµένα να συµπεριλάβει
τη σεξουαλική διαπαιδαγώγηση στη θεµατική «Ζω καλύτερα»
των Εργαστηρίων Δεξιοτήτων που εντάσσονται στο υποχρεωτικό
ωρολόγιο πρόγραµµα δηµοτικού και γυµνασίου.

Ήταν, άλλωστε, και θέλω να το υπενθυµίσω, µια δέσµευση του
ίδιου του Πρωθυπουργού από το 2018.

Από το περιεχόµενο του ερωτήµατός σας διακρίνω µια αγωνία
σχετικά µε το εκπαιδευτικό υλικό του µαθήµατος της σεξουαλι-
κής διαπαιδαγώγησης. Θέλω, κυρία Βουλευτά, να σας καθησυ-
χάσω. Το περιεχόµενο του µαθήµατος είναι πλήρως
εναρµονισµένο µε την ηλικία των παιδιών και οι δράσεις που προ-
τείνονται υπακούουν σε συγκεκριµένους κανόνες δεοντολογίας
και προδιαγραφές σύµφωνα µε τις οδηγίες του Παγκόσµιου Ορ-
γανισµού Υγείας.

Επίσης, δεν είναι ακριβές ότι οι γονείς δεν έχουν πρόσβαση
στα προγράµµατα και τις δράσεις του µαθήµατος. Είναι όλα ανε-
βασµένα στο Ινστιτούτο Εκπαιδευτικής Πολιτικής και στο website
αυτού. Εκεί µπορούν οι γονείς να ενηµερωθούν για τους σκο-
πούς του µαθήµατος, για τα διδακτικά εργαλεία, για τη διαβάθ-

µιση του περιεχοµένου σύµφωνα µε την ηλικία των παιδιών και
για τους τρόπους προσέγγισης των θεµάτων. Για παράδειγµα
στο νηπιαγωγείο, γιατί άλλα µαθαίνει ένα παιδί στο νηπιαγωγείο
και αλλά στο δηµοτικό ή στο γυµνάσιο, τα παιδιά µαθαίνουν να
επεξεργάζονται τα συναισθήµατα και τις επιθυµίες τους. Στη νη-
πιακή ηλικία καλλιεργούνται δεξιότητες αυτοµέριµνας και υγιει-
νής, η διάκριση του καλού και του κακού ως προς την
εκµετάλλευση και τη γενετήσια αξιοπρέπεια, η ενσυναίσθηση και
η καλλιέργεια σχέσεων τόσο µεταξύ παιδιών, όσο και µε ενήλι-
κες. Στις µεγαλύτερες τάξεις τα θέµατα εξετάζονται µέσα από
τη δικαιωµατική οπτική. Σκοπός είναι η ενηµέρωση και η ευαι-
σθητοποίηση. Όλοι γνωρίζουµε τα περιστατικά κακοποίησης που
έχουµε τόσο σε ανήλικους, όσο και σε γυναίκες, την πολύ µε-
γάλη σηµασία της καλλιέργειας διαπροσωπικών σχέσεων στην
αποδόµηση των κοινωνικών στερεοτύπων και στον σεβασµό των
δικαιωµάτων του ανθρώπου.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρία συ-

νάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΑΣΠΑΣΙΑ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ: Πρώτα απ’ όλα θα ήθελα ως µη-

τέρα τεσσάρων ανήλικων να σας πω ότι ως υπεύθυνοι γονείς
έχουµε τη δυνατότητα να περιορίσουµε τις πληροφορίες που τα
παιδιά λαµβάνουν από το διαδίκτυο. Εξάλλου, η παραδοσιακή
οικογένεια συµβάλλει στην υγιή ψυχοσυναισθηµατική ανάπτυξη
των παιδιών.

Επίσης, να σας αναφέρω ότι η Δανία από το 1970 και η Σουη-
δία ήδη από το 1955 εφαρµόζουν το µάθηµα της σεξουαλικής
διαπαιδαγώγησης. Ξέρετε τι αποτελέσµατα έχουν; Τα αποτελέ-
σµατά τους λοιπόν είναι αυξηµένα ποσοστά διαζυγίων, αυτοκτο-
νιών καθώς και αµβλώσεων. Για κάθε χίλιες γεννήσεις στη
Σουηδία γίνονται δύο χιλιάδες εξακόσιες πενήντα πέντε αµβλώ-
σεις, στη Δανία τρεις χιλιάδες διακόσιες πέντε, ενώ στην Ελλάδα
µόνο τριακόσιες δύο.

Θα ήθελα να αναφέρω κάποιες κατευθυντήριες οδηγίες για τη
συµπεριληπτική εκπαίδευση. Αντλώ από το εκπαιδευτικό υλικό
που είναι αναρτηµένο στο Ινστιτούτο Εκπαιδευτικής Πολιτικής:
«Η Δανάη µεγαλώνει µε δύο µπαµπάδες». Είναι σήµερα νόµιµη
η υιοθεσία από οµόφυλα ζευγάρια; Είναι νόµιµη η απόκτηση παι-
διών από οµόφυλα ζευγάρια µέσω παρένθετης µητέρας; Είναι
νόµιµη η εκµετάλλευση και η εργαλειοποίηση του γυναικείου σώ-
µατος, της γυναικείας µήτρας, την ίδια στιγµή που βαφτίζετε µε
τον απαξιωτικό όρο «χωλές» τις οικογένειες όπου ο πατέρας
µπορεί να λείπει µήνες στα καράβια, οικογένειες που κράτησαν
και κρατούν ακόµα σήµερα ζωντανή την Κάλυµνο και άλλα µέρη
της νησιωτικής πατρίδας µας; Τι άλλο διδάσκεται; Ότι το φύλο
δεν είναι δυαδικό, αλλά φάσµα, ότι µεταξύ αγοριού και κοριτσιού
υπάρχουν και άλλα φύλα ενδιάµεσα. Προσβάλλετε την ιερότητα
των προσώπων, του άντρα και της γυναίκας.

Και τι λέτε επίσης στους εκπαιδευτικούς; Αντλώ, επίσης, από
το εκπαιδευτικό εγχειρίδιο για µια συµπεριφορική εκπαίδευση:
«Να απευθύνεστε στα παιδιά µε το όνοµα της αρεσκείας σας.
Χαιρετάτε την τάξη µε τρόπο όπως: «καληµέρα, παιδιά», αντί για:
«καληµέρα, αγόρια και κορίτσια», προτιµάτε τις λέξεις: «γονέας»
ή «κηδεµόνας» αντί των λέξεων «µητέρα» και «πατέρας»». Φτά-
νουµε λοιπόν στο «γονέας 1» και «γονέας 2», στην πλήρη σύγ-
χυση πάνω στην ταυτότητα του φύλου που συνδέεται µε
αυξηµένα ποσοστά κατάθλιψης, αυτοκτονιών και ψυχικών νοση-
µάτων.

Υπάρχουν πολλές ακόµη περιπτώσεις από ακατάλληλο υλικό
στην ιστοσελίδα του Ινστιτούτου Εκπαιδευτικής Πολιτικής, αλλά
δυστυχώς ο χρόνος δεν επιτρέπει.

Κυρία Υπουργέ, υπάρχει διαφωνία και σκεπτικισµός εντός της
εκπαιδευτικής κοινότητας και εντός της κοινωνίας. Δεν πρόκειται
για φυσική, ούτε για µαθηµατικά, ούτε καν για βιολογία και τις
λειτουργίες του ανθρώπινου σώµατος. Πρόκειται για εκπαιδευ-
τική ύλη που είναι σε σύγκρουση µε τις φιλοσοφικές και θρη-
σκευτικές πεποιθήσεις πολλών γονέων, ίσως της πλειοψηφίας
των Ελλήνων γονέων, εάν γνώριζαν τι πραγµατικά διδάσκεται
στα παιδιά τους.

Το άρθρο 2 του Πρώτου Πρωτοκόλλου της ΕΣΔΑ, ο Χάρτης
Θεµελιωδών Δικαιωµάτων της Ευρωπαϊκής Ένωσης και άλλα διε-
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θνή θεσµικά κείµενα προβλέπουν ότι το δικαίωµα των γονέων να
εξασφαλίζουν την εκπαίδευση και µόρφωση των τέκνων τους
σύµφωνα µε τις θρησκευτικές, φιλοσοφικές και παιδαγωγικές
τους πεποιθήσεις πρέπει να γίνεται σεβαστό από τον εθνικό νο-
µοθέτη. 

Κυρία Υπουργέ, διαπιστώνουµε µια εµµονική προσήλωση της
Κυβέρνησης σε µία ατζέντα αποδόµησης των αξιών και των ταυ-
τοτήτων πάνω στις οποίες στερεώθηκε η ελληνική κοινωνία. Σας
καλούµε να σεβαστείτε τα διεθνή θεσµικά κείµενα για το δι-
καίωµα των Ελλήνων γονέων, που επιθυµούν διαφορετική πνευ-
µατική τροφή για τα παιδιά τους, δίνοντάς τους τη δυνατότητα
της εξαίρεσης και της εναλλακτικής επιλογής από το πρόγραµµα
της σεξουαλικής διαπαιδαγώγησης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρία
Υπουργέ, έχετε τον λόγο.

ΔΟΜΝΑ - ΜΑΡΙΑ ΜΙΧΑΗΛΙΔΟΥ (Υφυπουργός Παιδείας,
Θρησκευµάτων και Αθλητισµού): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρία Βουλευτά, εφόσον κάνατε αυτόν τον συσχετισµό µεταξύ
του ρυθµού αυτοκτονιών στη Σουηδία και τη Δανία και των µαθη-
µάτων σεξουαλικής διαπαιδαγώγησης, θα ήθελα µε πάρα πολύ
µεγάλο ενδιαφέρον όχι ως ακαδηµαϊκός και εκπαιδευτικός η ίδια,
αλλά ως µέλος αυτού του Κοινοβουλίου, να καταθέσετε οποιαδή-
ποτε επιστηµονική µελέτη είχατε στα χέρια σας πριν κάνετε αυτό
το συσχετισµό, δηλαδή αυτή τη γραµµική σχέση: παιδιά στη Δανία
και στη Σουηδία που παρακολουθούν µαθήµατα σεξουαλικής δια-
παιδαγώγησης και αυξηµένος ρυθµό αυτοκτονιών στις χώρες
αυτές. Θα ήθελα, όποια και να είναι η µελέτη αυτή - στο «Life»,
«Nature», δεν ξέρω τι ακριβώς έχετε στο µυαλό σας- σε ποιο επι-
στηµονικό περιοδικό την έχετε βρει. Είναι πολύ ενδιαφέρον και
αναγκαίο γιατί αυτό που φοβάµαι είναι ότι από αυτή την αυθαίρετη
συσχέτιση µεταξύ ρυθµού αυτοκτονιών παιδιών -µιλάµε για παι-
διά- και µαθήµατος σεξουαλικής διαπαιδαγώγησης αυτό που
µπορώ να εκλάβει εγώ, αν είναι έτσι αυθαίρετη όπως την ακούω,
είναι ότι προσβάλλει τη µνήµη των παιδιών αυτών.

Κυρία Βουλευτά, το παράδοξο είναι ότι κάποιες µέρες πριν
ήµουν στο ίδιο Κοινοβούλιο απαντώντας σε ερώτηση κοινοβου-
λευτικού ελέγχου συναδέλφου µας η οποία µε ρωτούσε γιατί δεν
έχουµε παραπάνω ώρες µαθηµάτων σεξουαλικής διαπαιδαγώ-
γησης στα σχολεία και εσείς έρχεστε µια εβδοµάδα µετά να µε
ρωτήσετε τι προτίθεται να κάνει το Υπουργείο για να καταργήσει
την σεξουαλική διαπαιδαγώγηση σε µία περίοδο που τα περιστα-
τικά βίας ανηλίκων έχουν φουντώσει όσο ποτέ στο παρελθόν. 

Η σεξουαλική διαπαιδαγώγηση, κυρία Βουλευτά, είναι δι-
καίωµα των παιδιών και είναι δικαίωµα και των εφήβων και είναι
υποχρέωση της πολιτείας και όλων ηµών να την παρέχουµε.

Σας ευχαριστώ πολύ και περιµένω στα Πρακτικά τις µελέτες
στις οποίες αναφέρεται αυτή η πολύ δύσκολη συσχέτιση µεταξύ
αυτοκτονιών και σεξουαλικής διαπαιδαγώγησης, γιατί είναι πάρα
πολύ σηµαντικό και πολύ σοβαρό.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
Συνεχίζουµε µε τη δέκατη τρίτη µε αριθµό 409/20-11-2023 επί-

καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου της Βουλευτού Β3’ Νοτίου
Τοµέα Αθηνών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Κοµµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδας» κ. Σεµίνας Διγενή προς την Υπουργό Κοινωνι-
κής Συνοχής και Οικογένειας µε θέµα: «Για την προστασία και
στήριξη των γυναικών από την πολύµορφη βία».

Κυρία Διγενή, έχετε τον λόγο.
ΑΣΗΜΙΝΑ (ΣΕΜΙΝΑ) ΔΙΓΕΝΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Χαίροµαι πάρα πολύ που η πρώτη µου επίκαιρη ερώτηση

εστιάζει σε ένα τόσο σηµαντικό θέµα και ταυτόχρονα λυπάµαι
πολύ που είµαι υποχρεωµένη να αναφέρω και να κάνω κάποιες
πολύ δυσάρεστες επισηµάνσεις. 

Είναι αλήθεια ότι έχει πάρει διαστάσεις επιδηµίας η γυναικεία
κακοποίηση στην Ελλάδα µε σοκαριστικά τα στοιχεία για την εν-
δοοικογενειακή βία. Στο πρώτο τετράµηνο του 2023 έχουν κατα-
γραφεί περισσότερα από τρεις χιλιάδες εκατό περιστατικά σε
όλη την Ελλάδα και να υπολογίσουµε ότι µόνο το ένα στα σα-
ράντα καταγγέλλεται τελικά. Έρευνα του Μεσογειακού Ινστιτού-

του Ερευνητικής Δηµοσιογραφίας δείχνει ότι το 2021 η Ελλάδα
κατέγραψε αύξηση 187,5% στις γυναικοκτονίες, που ήταν και η
υψηλότερη στην Ευρώπη. Ο ανησυχητικός αριθµός των γυναι-
κοκτονιών στην Ελλάδα –είκοσι τέσσερις το 2022- και παγκο-
σµίως δεν επιτρέπει ούτε εφησυχασµό ούτε ολιγωρία ή µάλιστα
επίσης και κυβερνητικές δηλώσεις του τύπου «έχουµε κάνει ση-
µαντικά βήµατα», διότι όχι δεν έχουµε κάνει σηµαντικά βήµατα. 

Πρόσφατα δηµοσιεύτηκε έκθεση αξιολόγησης της GREVIO,
της ανεξάρτητης οµάδας εµπειρογνωµόνων για τη δράση κατά
της βίας κατά των γυναικών που παρακολουθεί την εφαρµογή
της σύµβασης του Συµβουλίου της Ευρώπης, στην οποία επιση-
µάνθηκαν πολύ συγκεκριµένες κρατικές ελλείψεις, όπως το ότι
η κρατική στήριξη στις γυναίκες που έχουν υποστεί βία περιορί-
ζεται µόνο στο ελλιπέστατο δίκτυο δοµών. 

Συµβουλευτικά κέντρα υπάρχουν µόνο στο 13% των δήµων
πανελλαδικά, ενώ οι υπάρχουσες κλίνες και οι ξενώνες είναι
πάρα πολύ µακριά από τις ανάγκες µε βάση τον στόχο για έναν
ξενώνα - καταφύγιο ανά δέκα χιλιάδες κατοίκους.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Δεν έχουµε -κρίνονται απολύτως απαραίτητα- κέντρα άµεσης
εξέτασης και υποστήριξης θυµάτων βιασµού µε ιατρικές και ψυ-
χολογικές υπηρεσίες. Είναι κατεπείγουσα η επιτάχυνση των νο-
µικών διαδικασιών µε δωρεάν νοµική συνδροµή µε ευθύνη του
κράτους.

Αναρωτιόµαστε µε µόνο είκοσι ξενώνες φιλοξενίας και µόνο
τετρακόσιες πενήντα κλίνες, πώς ακριβώς θα στηριχτούν οι πε-
ρίπου δέκα χιλιάδες πεντακόσιες γυναίκες και τα παιδιά τους. Οι
τεράστιες λίστες αναµονής εξαναγκάζουν πολλές γυναίκες να
παραµένουν σε κακοποιητικό περιβάλλον και µάλιστα µε φόβο
για την ίδια τους τη ζωή. 

Με την ευκαιρία, να πω ότι ενηµερωθήκαµε πως η Κυβέρνηση
ετοιµάζει µελέτη βιωσιµότητας των δοµών αυτών. Τι σηµαίνει
στην πράξη αυτό; Σηµαίνει ότι στο όνοµα της βιωσιµότητας µπο-
ρεί και να περιοριστούν αντί να ενισχυθούν αυτοί οι λιγοστοί ξε-
νώνες και τα συµβουλευτικά κέντρα;

Είναι τεράστια τα εµπόδια στον απεγκλωβισµό των γυναικών
από τις βίαιες σχέσεις, παρά τις προσπάθειες των εργαζοµένων
στις δοµές. Η προστασία τους δεν µπορεί να εξασφαλιστεί όσο
η χρηµατοδότηση αυτών των λιγοστών δοµών εξαρτάται από τα
ευρωπαϊκά προγράµµατα µε ηµεροµηνία λήξης και µε διαρκή ερ-
γασιακή ανασφάλεια των εργαζοµένων στις δοµές, που έχουν
αποκτήσει βέβαια µέχρι τώρα πολύτιµη εµπειρία και καλύπτουν
κρίσιµες ανάγκες. Οι αναγκαίες προσλήψεις µόνιµου προσωπι-
κού όλων των ειδικοτήτων ξέρουµε δυστυχώς ότι δεν είναι επι-
λέξιµη δαπάνη από την Ευρωπαϊκή Ένωση. Το αποτύπωµα όµως
είναι ακόµα πιο βαρύ στα παιδιά και τις οικογένειες των δολοφο-
νηµένων γυναικών που στερούνται τα στοιχειώδη µέτρα υγειονο-
µικής, ψυχολογικής, οικονοµικής και νοµικής στήριξης. 

Ξέρουµε ότι υπάρχουν βαθιές κοινωνικές και οικονοµικές αι-
τίες που υφίστανται οι γυναίκες στη βία, γιατί µορφή βίας είναι
και η ανεργία, είναι και η ανασφάλιστη εργασία, είναι και τα σπα-
σµένα ωράρια, η υποαπασχόληση και άλλα πολλά. Οι σχεδόν κα-
θηµερινές καταγγελίες αποκαλύπτουν µια κόλαση εργοδοτικής
βίας και τροµοκρατίας µε την απειλή απόλυσης και ανεργίας, τη
σεξουαλική παρενόχληση και κακοποίηση, τους εκβιασµούς µε-
γαλοπαραγόντων του αθλητισµού, του θεάτρου, τις χυδαίες πιέ-
σεις του πανεπιστηµιακού, δηµοσιογραφικού και
επιχειρηµατικού κατεστηµένου. Καταλαβαίνουµε, λοιπόν, πόσο
επείγει να ληφθούν πραγµατικά µέτρα και να µην συνεχιστούν
ευχολόγια και λόγια του αέρα. 

Ρωτάµε την αρµόδια Υπουργό τι µέτρα θα πάρει η Κυβέρνηση
για την εξασφάλιση γενναίας κρατικής χρηµατοδότησης για τη
δηµιουργία και λειτουργία κρατικών δοµών για την πρόληψη και
αντιµετώπιση της βίας κατά των γυναικών, χωρίς την εµπλοκή
βέβαια ΜΚΟ που παίρνουν το µεγαλύτερο µερίδιο της ευρωπαϊ-
κής χρηµατοδότησης υποκαθιστώντας έτσι την κρατική ευθύνη,
τις προσλήψεις προσωπικού όλων των ειδικοτήτων και µονιµο-
ποίηση των συµβασιούχων δίνοντας παράλληλα έµφαση σε ενη-
µερωτικά προγράµµατα από επιστηµονικούς κρατικούς φορείς
σε χώρους εκπαίδευσης.

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ξ’ - 27 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2023 6187



Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρία συ-

νάδελφε, επειδή ήταν η πρώτη σας ερώτηση υπήρξε µια ανεκτι-
κότητα. Απλώς να ξέρετε ότι όταν κάνετε µία ερώτηση να
προετοιµάζεστε για δύο λεπτά στην πρωτολογία σας και τρία
λεπτά στη δευτερολογία. 

ΑΣΗΜΙΝΑ (ΣΕΜΙΝΑ) ΔΙΓΕΝΗ: Πήρα θάρρος από τους προ-
ηγούµενους που µίλησαν τέσσερα και πέντε λεπτά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Αυτό είναι
το πρόβληµα, ότι παίρνουµε θάρρος και µετά φτάνουµε εδώ που
φτάνουµε.

ΑΣΗΜΙΝΑ (ΣΕΜΙΝΑ) ΔΙΓΕΝΗ: Θα είναι σύντοµη η δευτερο-
λογία µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρία
Υπουργέ, έχετε τον λόγο.

ΜΑΡΙΑ – ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΚΕΦΑΛΑ (Υφυπουργός Κοινωνικής
Συνοχής και Οικογένειας): Ευχαριστώ πολύ.

Επειδή για µένα δεν είναι η πρώτη απάντηση, µάλλον πρέπει
να περιοριστώ κύριε Πρόεδρε! 

Κυρία συνάδελφε, το ερώτηµα που µας καταθέσατε σήµερα
πράγµατι θίγει ένα από τα πιο σοβαρά ζητήµατα που βιώνει η
κοινωνία µας και παράλληλα µία από τις βασικές προτεραιότητες
που έχουµε θέσει στο νεοσύστατο Υπουργείο Κοινωνικής Συνο-
χής και Οικογένειας και στο χαρτοφυλάκιό µας.

Γνωρίζουµε όλοι πως η βία κατά των γυναικών και των κορι-
τσιών αποτελεί ένα παγκόσµιο κοινωνικό πρόβληµα. Γνωρίζουµε
επίσης πως η βία δεν κάνει διακρίσεις. Ωστόσο, δεν πρόκειται
για ένα καινούργιο φαινόµενο. Είναι, όµως, ένα σηµαντικό εµπό-
διο για µια συνεκτική, ισότιµη και αειφόρο ανάπτυξη.

Ήδη από την προηγούµενη θητεία, για την Κυβέρνηση του Κυ-
ριάκου Μητσοτάκη αποτελούσε και εξακολουθεί να αποτελεί µέ-
γιστη προτεραιότητα η αντιµετώπιση περιστατικών βίας και η
προστασία και η στήριξη των θυµάτων. Στον αγώνα µας ενάντια
στη βία προβήκαµε σε σηµαντικές νοµοθετικές ρυθµίσεις, όπως
η αλλαγή του Ποινικού Κώδικα και του Κώδικα Ποινικής Δικονο-
µίας, µε την αυστηροποίηση µάλιστα των ποινών πολλών αδικη-
µάτων: Ανθρωποκτονία, οµαδικός βιασµός, θανατηφόρος
ληστεία, ποινικοποίηση της εκδικητικής πορνογραφίας. Ενσωµα-
τώσαµε τη σύµβαση 190 της Διεθνούς Οργάνωσης Εργασίας για
τη βία και την παρενόχληση στους χώρους εργασίας και συστή-
σαµε αυτοτελές τµήµα επιθεώρησης εργασίας αρµόδιο για την
παρακολούθηση αυτών των φαινοµένων στον χώρο της εργα-
σίας. Ήδη µέσα στο 2023 έχει δεχθεί εκατόν εβδοµήντα οκτώ
καταγγελίες.

Η GREVIO στην πρώτη της έκθεση αξιολόγησης για τη χώρα
µας αναγνωρίζει τα σηµαντικά βήµατα προόδου που έχει κάνει
η Ελλάδα, όπως µια σειρά µέτρων που έχουν ληφθεί για την
εφαρµογή της σύµβασης της Κωνσταντινούπολης, η σύσταση
εξειδικευµένων αστυνοµικών µονάδων, τροποποιήσεις του νοµι-
κού πλαισίου.

Σίγουρα υπάρχουν και άλλα κενά. Σίγουρα χρειαζόµαστε βελ-
τιώσεις. Στο Υπουργείο συνεχίζει να υλοποιείται -έρχεται από τα
προηγούµενα χρόνια- το εθνικό πρόγραµµα για την πρόληψη και
την καταπολέµηση της βίας κατά των γυναικών, το οποίο αποτε-
λεί το πρώτο ολοκληρωµένο και συγκροτηµένο πρόγραµµα δρά-
σης σε εθνικό επίπεδο για την καταπολέµηση της έµφυλης βίας.
Τι είναι αυτό; Ένα δίκτυο εξήντα πέντε δοµών σε όλη τη χώρα,
γραµµή SOS 15900, σαράντα τέσσερα συµβουλευτικά κέντρα
και είκοσι ξενώνες φιλοξενίας, γραµµή SOS σε ελληνικά-αγγλικά
και µε υπηρεσίες διερµηνείας για γυναίκες πρόσφυγες και µετα-
νάστριες θύµατα έµφυλης βίας και πολλαπλών διακρίσεων, συµ-
βουλευτικά κέντρα µε ψυχολογική στήριξη, νοµική
συµβουλευτική, συµβουλευτική απασχόλησης. 

Από τον Μάρτιο του 2021 υπήρχε µέριµνα ώστε να ενταχθούν
σε προγράµµατα απασχόλησης ευπαθών κοινωνικών οµάδων οι
γυναίκες θύµατα έµφυλης και ενδοοικογενειακής βίας που φιλο-
ξενούνται στους ξενώνες φιλοξενίας. Υπηρεσίες παραποµπής σε
ξενώνες, αστυνοµικές και εισαγγελικές αρχές σε νοσοκοµεία και
κέντρα υγείας, όπου χρήζει. Επιπλέον από τη νοµική συµβουλευ-
τική δίνεται και νοµική βοήθεια σε συνεργασία µε τους κατά τό-
πους δικηγορικούς συλλόγους.

Όπως καταλαβαίνετε, έχουν γίνει πραγµατικά άλµατα. Είπατε
ότι δεν µπορούµε να λέµε ότι από την Κυβέρνηση έχουν γίνει βή-
µατα, όµως έχουν γίνει βήµατα. Τα αναγνωρίζει η κοινωνία, τα
βλέπουν οι γυναίκες που χρειάστηκε να κάνουν χρήση όλων
αυτών των δοµών και των υπηρεσιών της πολιτείας. Έχει εξα-
σφαλιστεί η παράταση του προγράµµατος χρηµατοδότησης
όλων αυτών των δοµών του δικτύου και βρίσκεται σε εξέλιξη η
διαδικασία ένταξής τους στα περιφερειακά επιχειρησιακά προ-
γράµµατα 2021-2027, ενώ µε τον ν.5043/2023 και το άρθρο 98
έχει προβλεφθεί η συνέχιση της λειτουργίας τους µε το ίδιο προ-
σωπικό.

Θα συνεχίσω στη δευτερολογία µου.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ορίστε,

κυρία Διγενή, έχετε τον λόγο.
ΑΣΗΜΙΝΑ (ΣΕΜΙΝΑ) ΔΙΓΕΝΗ: Θα ξεκινήσω από τα βήµατα

που είπατε. Νοµίζω ότι ήταν ένα απλό «µπουσούληµα» αυτό που
έγινε, µε την έννοια ότι είναι δεδοµένο ότι κάποια πράγµατα θα
έπρεπε να γίνουν µετά από τόσα χρόνια. Είµαστε στον 21ο
αιώνα. Εγώ θυµάµαι ότι από την πρώτη στιγµή που ξεκίνησα τη
δηµοσιογραφία κάνω έρευνες και συνεντεύξεις για κακοποιηµέ-
νες γυναίκες. Δεν είµαστε στην εποχή του Μενούση, του Μπιρµ-
πίλη και του Μεµέτ Αγά που µεθυσµένος έσφαξε τη γυναίκα του
ή της άλλης που τη χτίσανε στο γεφύρι της Άρτας για να στεριώ-
σει. Φυσικά και έγιναν κάποια βήµατα, φυσικά και η GREVIO είπε
δύο καλές κουβέντες, αλλά επεσήµανε πολύ «χοντρά» ζητήµατα.

Επειδή τα σχέδια, οι εξαγγελίες, οι υποσχέσεις και κάποιες κυ-
βερνητικές δηλώσεις όπως αυτή της κ. Μενδώνη προχθές ότι
καµµία γυναίκα θύµα βίας δεν είναι µόνη της µπορεί να είναι από
προκλητικές έως εξοργιστικές, εγώ θα τις συµβούλευα και θα
συµβούλευα και όποιους λένε τέτοια πράγµατα να µην τα πουν
αυτά µπροστά στις µητέρες των δολοφονηµένων γυναικών, γιατί
αυτές ήταν και παραµένουν µόνες τους και απελπιστικά αβοήθη-
τες και τότε µπροστά στους δράστες και αβοήθητες τώρα όσες
έµειναν πίσω µέσα σε διαλυµένα σπίτια προσπαθώντας να τα
βγάλουν πέρα. 

Η έκθεση, λοιπόν, που λέγαµε πριν εγείρει αρκετές ανησυχίες
για τα υψηλά ποσοστά υποβάθµισης σε περιπτώσεις βίας κατά
των γυναικών και τα χαµηλά ποσοστά καταδίκης, ιδιαίτερα σε πε-
ριπτώσεις βιασµού. Η Ελλάδα έχει πολύ λίγα προγράµµατα συµ-
βουλευτικής για δράστες ενδοοικογενειακής βίας. Η δε γραµµή
SOS 15900 λειτουργεί µε γύρω στους δέκα εξουθενωµένους ερ-
γαζόµενους για τριακόσιες εξήντα πέντε µέρες, είκοσι τέσσερις
ώρες το εικοσιτετράωρο, στους οποίους µάλιστα καθυστερεί και
συστηµατικά η µισθοδοσία τους µέχρι και δύο µήνες, ενώ συχνά
τα ρεπορτάζ για τη βία και τις δολοφονίες λόγω φύλου σε πολλά
ΜΜΕ χρησιµοποιούν γλώσσα που εισάγει διακρίσεις και αποκα-
λύπτουν την ταυτότητα των θυµάτων, παραβιάζοντας έτσι την
ιδιωτικότητά τους.

Θα ήθελα να πω ότι έχουµε συναντηθεί επανειληµµένως µε µη-
τέρες δολοφονηµένων γυναικών, οι οποίες αντιµετωπίζουν σο-
βαρές δυσκολίες µετά τα τραγικά συµβάντα στη ζωή τους, την
παντελή έλλειψη οικονοµικής, νοµικής και ψυχολογικής στήριξης
από το κράτος για τις ίδιες, τις οικογένειές τους και τα εγγόνια
τους. Μάλιστα, δήλωσαν ότι οι οικογένειες αυτές νιώθουν αόρα-
τες για το κράτος και τις κυβερνήσεις. Η βασική δυσκολία τους
είναι η αντιµετώπιση των νοµικών εξόδων, γιατί ξέρετε ότι αυτά
είναι πολλά και διαρκούν πολύ. 

Δεν θα ξεχάσω ποτέ την κουβέντα µιας µητέρας δολοφονηµέ-
νης κοπέλας, η οποία σφίγγοντάς µου το χέρι µού έλεγε ότι δεν
µπορεί να είναι µόνο ατοµική της ευθύνη το πώς θα µπορέσει η
εγγονή της να µάθει ότι η µητέρα της δολοφονήθηκε από τον πα-
τέρα της. Χρειάζεται βοήθεια, χρειάζεται στήριξη γι’ αυτό, χρει-
άζεται κάποιον να είναι δίπλα της, γιατί µιλάµε για έναν Γολγοθά. 

Σε αυτό τον αγώνα οφείλουµε να σταθούµε δίπλα τους, δίπλα
σε κάθε γυναίκα που βιώνει την πολύµορφη βία, γιατί εµείς λέµε
όχι στη σιγή νεκροταφείου, λέµε όχι στον οικονοµικό, κοινωνικό
και πολιτιστικό βούρκο που διαµορφώνει προσωπικότητες ικανές
να διαπράττουν αποτρόπαια εγκλήµατα και αφήνει τις γυναίκες
απροστάτευτες και ακόµα και τα παιδιά απροστάτευτα.

Άρα, είναι ζωτικής σηµασίας να γίνει µάθηµα ζωής η αξία της
συλλογικότητας, της αλληλεγγύης και του αλληλοσεβασµού και
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όλα αυτά µε πράξεις και όχι µε «πυροτεχνήµατα». 
Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
Kυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΜΑΡΙΑ - ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΚΕΦΑΛΑ (Υφυπουργός Κοινωνικής

Συνοχής και Οικογένειας): Είναι κρίσιµο το ζήτηµα για να διεκ-
δικήσω τα πρωτεία ή µια µεγαλύτερη ευαισθησία µπροστά σε γο-
νείς θυµάτων τέτοιων εγκληµάτων και µπροστά σε νέες κοπέλες,
γυναίκες που χάνουν τη ζωή τους χωρίς λόγο. Όµως, αυτό που
θέλω να φύγει σήµερα από εδώ µέσα σαν µήνυµα είναι η µηδε-
νική ανοχή που µπορούµε να έχουµε όλες οι πτέρυγες της Ολο-
µέλειας και όλη η κοινωνία απέναντι σε τέτοια φαινόµενα. 

Αυτό, λοιπόν, που λέµε είναι ότι έχουν γίνει βήµατα και ότι εί-
µαστε σε ένα επίπεδο που µπορεί το κράτος να σταθεί δίπλα στα
θύµατα ενδοοικογενειακής βίας, στα θύµατα έµφυλης βίας, όταν
αυτά σηκώσουν το τηλέφωνο και αναζητήσουν βοήθεια. Το ζη-
τούµενο για εµάς είναι να πείσουµε αυτές τις γυναίκες που δέ-
χονται βία µέσα από το σπίτι τους, που δέχονται βία στον χώρο
της δουλειάς τους να αναζητήσουν βοήθεια. 

Σαφώς µιλάµε για µια προσπάθεια η οποία δεν έχει ηµεροµη-
νία λήξης. Όσο υπάρχουν τέτοια αδικήµατα, η Κυβέρνηση αλλά
και η πολιτεία θα πρέπει να είναι σε επαγρύπνηση για να τα αν-
τιµετωπίζουν. Χρειάζονται συνέργειες και µε την τοπική αυτοδι-
οίκηση και µε κοινωνικούς φορείς και µε µη κυβερνητικές
οργανώσεις που αναφέρατε πριν. Δεν είναι κακό να βοηθάνε.
Διαφάνεια θέλουµε στον τρόπο που λειτουργούν. Όποιος µπο-
ρεί, να βοηθήσει. Είναι συλλογικός ο αγώνας, είναι κοινή η προ-
σπάθεια και το αποτέλεσµα, το οποίο θέλουµε να είναι καµµία
γυναίκα να µην είναι θύµα γυναικοκτονίας, αλλά και καµµία γυ-
ναίκα να µη δέχεται βία, γιατί κανένας άνθρωπος και καµµία γυ-
ναίκα ιδίως δεν αξίζει να είναι θύµα βίας. 

Σας ευχαριστώ. 
ΑΣΗΜΙΝΑ (ΣΕΜΙΝΑ) ΔΙΓΕΝΗ: Για τη µελέτη βιωσιµότητας;
ΜΑΡΙΑ - ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΚΕΦΑΛΑ (Υφυπουργός Κοινωνικής

Συνοχής και Οικογένειας): Κύριε Πρόεδρε, συγγνώµη.
Πολύ σύντοµα, για ένα λεπτό θα πω για τη µελέτη βιωσιµότη-

τας. Όντως συζητάµε να ενταχθεί στο νέο ΕΣΠΑ, στη νέα προ-
γραµµατική µια µελέτη βιωσιµότητας η οποία θα µας δείξει αυτές
οι δοµές που ήδη υπάρχουν πώς µπορούν να χρηµατοδοτηθούν
στο εξής, µε ποιον τρόπο και από ποιο χρηµατοδοτικό εργαλείο.
Σίγουρα, µετά από δεκατρία χρόνια που υπάρχουν αυτές οι
δοµές και χρηµατοδοτούνται µε ευρωπαϊκά κονδύλια, δεν µπο-
ρούµε να συνεχίσουµε σε αυτήν τη λογική. Για πόσο ακόµα θα
υπάρχουν τα ΕΣΠΑ;

ΑΣΗΜΙΝΑ (ΣΕΜΙΝΑ) ΔΙΓΕΝΗ: Θα αυξηθούν; Αυτό είναι το
ερώτηµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Πάντως να
ξέρετε ότι ο καθένας µε τον τρόπο του δείχνει τον σεβασµό στη
γυναίκα ή στον άντρα, απλώς υπάρχει και ο αόρατος πατέρας
και σας το λέω µε παράπονο. Δεν το έχω ακούσει ποτέ από κα-
νέναν. Υπάρχει και πρέπει να το δούµε λίγο.

ΑΣΗΜΙΝΑ (ΣΕΜΙΝΑ) ΔΙΓΕΝΗ: Προς το παρόν είµαστε στη µη-
τέρα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Να καιγό-
µαστε και για τον πατέρα και για τη µητέρα.

Έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι ο Υπουργός Δικαιο-
σύνης διαβίβασε στη Βουλή, σύµφωνα µε το άρθρο 86 του Συν-
τάγµατος και το ν.3126/2003 «Ποινική Ευθύνη των Υπουργών»,
όπως ισχύουν, την 23-11-2023 ποινική δικογραφία που αφορά
στον πρώην Υπουργό Υγείας Αθανάσιο Πλεύρη και στην πρώην
Αναπληρώτρια Υπουργό Υγείας Ασηµίνα Γκάγκα και την 27-11-
2023 ποινική δικογραφία που αφορά στον πρώην Υπουργό Προ-
στασίας του Πολίτη Παναγιώτη Θεοδωρικάκο.

Συνεχίζουµε τώρα µε την ενδέκατη µε αριθµό 399/17-11-2023
επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Κιλκίς της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία» κ.
Πέτρου Παππά, προς τον Υπουργό Υγείας µε θέµα: «Σήµα κιν-
δύνου από τα ετοιµόρροπα νοσοκοµεία της Θεσσαλονίκης».

Έχετε τον λόγο, κύριε συνάδελφε.
ΠΕΤΡΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Κύριε Υπουργέ, µετά από τον τραυµατισµό ενός ειδικευόµενου
γιατρού στο νοσοκοµείο Άγιος Δηµήτριος της Θεσσαλονίκης,
αφού έπεσε πάνω του τµήµα της ψευδοροφής, επισκέφτηκα το
νοσοκοµείο και συνάντησα το σωµατείο των εργαζοµένων. Πε-
ριηγήθηκα στους χώρους του νοσοκοµείου και οι εικόνες που
αντίκρισα είναι χειρότερες από νοσοκοµεία τριτοκοσµικών
χωρών ή χωρών που βρίσκονται σε πόλεµο: πατώµατα τα οποία
υποχωρούν, ξηλωµένα πλακάκια, σκουριασµένα µεταλλικά αντι-
κείµενα και πόµολα, διάφορες βλάβες παντού, τα καλοριφέρ και
τα κλιµατιστικά να µην λειτουργούν, τα κουφώµατα να είναι
σάπια και σοβάδες να είναι πεσµένοι στο πάτωµα. 

Η ίδια εικόνα υπάρχει σε πολλά νοσοκοµεία της Θεσσαλονίκης
µε επανειληµµένα αιτήµατα των σωµατείων των εργαζοµένων
τους για αποκατάσταση των βλαβών. Το Νοσοκοµείο «Παπανι-
κολάου», το Ψυχιατρικό Νοσοκοµείο Θεσσαλονίκης και άλλα νο-
σοκοµεία της πόλης βρίσκονται σε παρόµοια κατάσταση.

Επαίρεται η Κυβέρνηση ότι όχι από δικούς µας πόρους, όχι
από το πρόγραµµα δηµοσίων επενδύσεων, αλλά το Ταµείο Ανά-
καµψης και Ανθεκτικότητας θα χρηµατοδοτήσει την ανακατα-
σκευή των κτηρίων και τη συντήρησή τους. 

Σας ερωτώ λοιπόν, κύριε Υπουργέ, πώς θα αντιµετωπίσετε µε
τους ελάχιστους πόρους τους οποίους διαθέτετε τις τεράστιες
αυτές ελλείψεις των υποδοµών στα νοσοκοµεία της Θεσσαλονί-
κης, αλλά και γενικότερα της Μακεδονίας, γιατί θα µπω στον πει-
ρασµό να αναφερθώ και στις κτηριακές ανεπάρκειες, αλλά και
στη στατική ανεπάρκεια που εµφανίζει και το Νοσοκοµείο Κιλκίς
στο οποίο εργαζόµουν µέχρι πρόσφατα, και τι ποσοστό από τη
χρηµατοδότηση του Ταµείου ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας θα
διατεθεί συγκεκριµένα για τα νοσοκοµεία της 3ης Υγειονοµικής
Περιφέρειας και αν έχετε και πρόχειρο, και της 4ης Υγειονοµικής
Περιφέρειας, όπου υπάγονται τα υπόλοιπα µισά νοσοκοµεία της
Θεσσαλονίκης, καθώς και της Μακεδονίας και ποιο είναι το ακρι-
βές ποσό στο οποίο αντιστοιχεί αυτό το ποσοστό, το οποίο θα
διαθέσετε γι’ αυτόν τον επιτακτικό λόγο, δηλαδή να µην κινδυ-
νεύουν οι ασθενείς, οι εργαζόµενοι και οι συγγενείς τους που
επισκέπτονται τα νοσοκοµεία. 

Θα επανέλθω και στο δεύτερο ερώτηµά µου στη δευτερολογία
µου.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ελάτε,

κύριε Υπουργέ.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΑΡΤΖΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Υγείας): Κύριε

συνάδελφε, όσον αφορά το πρώτο σκέλος της ερώτησης σχε-
τικά µε το Νοσοκοµείο «Άγιος Δηµήτριος» και µε τα τρία άλλα
νοσοκοµεία που ορθώς θέσατε γιατί είναι τα παλαιότερα της
Θεσσαλονίκης, δηλαδή «Γεννηµατάς», «Παπανικολάου» και «Ψυ-
χιατρείο», επιτρέψτε µου να σας πω το εξής. 

Όσον αφορά το συµβάν, δηµιουργείται η εντύπωση και από
αυτά τα οποία ελέχθησαν στον Τύπο, όχι µόνο από εσάς, ότι το
εργατικό ατύχηµα στον ειδικευόµενο γιατρό συνέβη ακριβώς
επειδή υπήρχε φθορά, η οποία φθορά δεν έγινε αντιληπτή από
τη διοίκηση του νοσοκοµείου και ως εκ τούτου οφείλεται σε αµέ-
λεια της διοικήσεως. Ουδέν µακρύτερον της πραγµατικότητας.
Αυτό το οποίο συνέβη είναι το εξής. 

Η διοίκηση είχε προκαλέσει σύναψη εργασίας µε εργολάβο
για τη µόνωση της κεραµοσκεπής και την αποκατάσταση της
ψευδοροφής, η οποία επιδιόρθωση-ανακατασκευή ξεκίνησε στις
25 Σεπτεµβρίου, κράτησε τρεις εβδοµάδες περίπου για τη µό-
νωση της κεραµοσκεπής και µία εβδοµάδα για την αποκατά-
σταση της ψευδοροφής και µετά την απόσυρση του εργολάβου,
µία εβδοµάδα µετά συνέβη το εργατικό ατύχηµα, προφανώς εκ
κακής κατασκευής, πράγµα για το οποίο και ελέγχεται, βάσει της
σύµβασης που έχει υπογράψει ο εργολάβος.

Προ του εργατικού ατυχήµατος µάλιστα η διοίκηση είχε προ-
χωρήσει στην προκήρυξη άλλης συµβάσεως, η οποία σκοπό είχε
τη συνολική ανακαίνιση των χώρων των διαιτήσεων των ιατρών
εφηµερίας, έργο το οποίο αυτή τη στιγµή βρίσκεται εν εξελίξει. 

Αντιλαµβάνεστε λοιπόν ότι εκείνο το οποίο συνέβη, επαναλαµ-
βάνω, είναι όχι ότι υπήρξε φθορά την οποία δεν έλαβε υπ’ όψιν
της ή την οποία αµέλησε να επιδιορθώσει η διοίκηση του νοσο-
κοµείου, αλλά υπήρξε αντιθέτως προσπάθεια η οποία δεν ευδο-
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κίµησε, ακριβώς γιατί υπήρξε κακοτεχνία εκ µέρους του εργολά-
βου. 

Τώρα επειδή θέσατε πράγµατι σοβαρά ερωτήµατα, επιτρέψτε
µου να σας αναφέρω µε λεπτοµέρεια τι γίνεται σε αυτά τα τέσ-
σερα νοσοκοµεία Θεσσαλονίκης. 

Κύριε Πρόεδρε, επειδή πραγµατικά είναι πολλά τα έργα της
Κυβέρνησης Μητσοτάκη, θα χρησιµοποιήσω και τον χρόνο της
δευτεροµιλίας µου, αφήνοντας ελάχιστο υπόλοιπο γι’ αυτήν. 

Το Νοσοκοµείο «Άγιος Δηµήτριος» θα ξέρετε, γιατί είστε και
συνάδελφος και ασχολείστε σοβαρά, ότι είναι ένα κτήριο του
1902, το οποίο δηµιουργήθηκε τότε ως το πρώτο ονόµατι Δηµο-
τικό Νοσοκοµείο Θεσσαλονίκης. Είναι ένα κτήριο λοιπόν εκατόν
είκοσι ετών, χρειάζεται συνεχώς επιδιορθώσεις, προς αποκατά-
σταση των οποίων έχουµε για τα τελευταία πέντε έτη συνολικά
πενήντα παρεµβάσεις, οι οποίες κόστισαν 2.100.000 ευρώ εξ
ιδίων. 

Όσον αφορά τις δράσεις αυτές, ενδεικτικώς αναφέρω ότι το
2020 δηµιουργήθηκε καινούργια µονάδα αυξηµένης φροντίδας,
το 2021 ανακαινίστηκε πλήρως το ακτινολογικό τµήµα του νοσο-
κοµείου, το 2022 ανακαινίστηκε πλήρως η παθολογική κλινική,
το 2023 αντικαταστάθηκαν λέβητες θέρµανσης και ανακαινίστη-
καν βασικοί χώροι των χειρουργείων, όπως επίσης αυτή τη
στιγµή υπάρχει εν εξελίξει έργο για την ανακαίνιση των χώρων
του φαρµακείου, της αποστείρωσης και των εξωτερικών ια-
τρείων. 

Έχουν ενταχθεί για το µέλλον και βρίσκονται σε διαφορετικό
στάδιο ωριµότητας τα εξής έργα. Πρόκειται για την πλήρη ανα-
καίνιση των χώρων του τµήµατος επειγόντων περιστατικών από
το Ταµείο Ανάκαµψης. Επίσης, από το υπόλοιπο του ταµείου
ΕΣΠΑ της προηγούµενης δηλαδή προγραµµατικής περιόδου,
στα πλαίσια του «ν+2», υλοποιείται πλήρης ενεργειακή αναβάθ-
µιση των κεντρικών χώρων του νοσοκοµείου, όπως και εγκατά-
σταση µονάδας συµπαραγωγής ηλεκτρισµού-θερµότητας
υψηλής απόδοσης µε χρήση φυσικού αερίου, όπως και αντικα-
τάσταση όλων των φωτιστικών LED. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε
Υπουργέ, θέλετε να µιλήσετε στη δευτερολογία;

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΑΡΤΖΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Υγείας):
Κλείνω αµέσως, κύριε Πρόεδρε.

Για το έτος 2024 προγραµµατίζεται πλήρης ανακαίνιση εξωτε-
ρικών ιατρείων, ανακαίνιση χειρουργικής ουρολογικής κλινικής
και µικροβιολογικού εργαστηρίου. 

Τα υπόλοιπα στη δευτερολογία µου.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Έχετε τον

λόγο, κύριε συνάδελφε.
ΠΕΤΡΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Κύριε Υπουργέ, το γεγονός ότι οµολογείτε

εδώ ότι µία εβδοµάδα µετά από την απόσυρση του εργολάβου
είχαµε ένα τέτοιο ατύχηµα, το οποίο ενδεχοµένως θα µπορούσε
να κοστίσει και τη ζωή ενός ειδικευόµενου γιατρού, δείχνει τη µε-
γάλη αστοχία του έργου και δείχνει µάλιστα και τη διοικητική ολι-
γωρία. Να σας θυµίσω ότι είναι ένα νοσοκοµείο το οποίο δεν έχει
διοικητικό συµβούλιο εδώ και αρκετό καιρό, έχει µόνο διοικητή,
κάτι το οποίο δηµιουργεί πολλά προβλήµατα στους χρόνους των
αποφάσεων και στο πώς µπορούν να ληφθούν τα µέτρα. 

Ο «Άγιος Δηµήτριος» είναι ένα νοσοκοµείο το οποίο έχει και
άλλα πολλά προβλήµατα και δεν αφορά µόνο το κεντρικό κτήριο,
το οποίο είναι ένα µνηµείο προστατευόµενο από τα νεώτερα µνη-
µεία, έχει πρόβληµα πρόσβασης, όπως καλά θα γνωρίζετε. Είναι
αυτός ο περίφηµος πλακόστρωτος δρόµος που έγινε, ο οποίος
θυµίζει τον οδοντωτό, µε πολλά προβλήµατα των ασθενοφόρων
τα οποία ανεβαίνουν, προβλήµατα τα οποία µπορούν να αποβούν
και µοιραία ακόµα και για τη ζωή των ασθενών, µε το ταρακού-
νηµα που προκαλείται όταν ανεβαίνουν. Ένα νοσοκοµείο που
άλλα κτήριά του, όπως το κτήριο των τεχνικών υπηρεσιών, είναι
φτιαγµένα από αµίαντο, µε προφανείς τους κινδύνους για τους
εργαζόµενους του νοσοκοµείου.

Το προσωπικό του ΕΣΥ, αφού είναι και µισθολογικά και εργα-
σιακά απαξιωµένο όλο και περισσότερο τα τελευταία χρόνια,
είναι πλέον και κτηριακά απαξιωµένο, δουλεύει σε κτήρια τα
οποία έχουν απειλές για την ίδια τη ζωή των εργαζοµένων. Και
αλήθεια, πώς κυκλοφορούν οι διοικητές των νοσοκοµείων στους

διαδρόµους αυτών των νοσοκοµείων και πώς µιλούν µε το προ-
σωπικό; Να θυµίσω ότι πρόκειται για τους διοικητές τους οποί-
ους η Κυβέρνηση έχει επιλέξει να αµείψει µε το νέο νοµοσχέδιο
πλουσιοπάροχα, σε αντίθεση µε τους γιατρούς και το υπόλοιπο
προσωπικό του ΕΣΥ. 

Ως πότε θα διυλίζει η Κυβέρνηση τον κώνωπα µιλώντας για
κουφώµατα και ενεργειακές αναβαθµίσεις και καταπίνοντας την
κάµηλο, το γεγονός ότι δεν υπάρχουν αντισεισµικές προβλέψεις,
αντιπυρικές προβλέψεις στα νοσοκοµεία και υπάρχουν προβλή-
µατα στατικότητας σε πολλά νοσοκοµεία. Δεν αφορά µόνο τον
«Άγιο Δηµήτριο», αφορά πολλά άλλα νοσοκοµεία. 

Το δεύτερο ερώτηµα το οποίο ήθελα να σας κάνω και σας
κάνω είναι ποιος είναι ο συγκεκριµένος προγραµµατισµός, ποια
είναι τα χρονοδιαγράµµατα των διοικήσεων των νοσοκοµείων της
Θεσσαλονίκης, αλλά και ευρύτερα της Μακεδονίας, αν έχετε
πρόχειρα, για την αποκατάσταση των σοβαρότατων αυτών κτη-
ριακών προβληµάτων.

Και πραγµατικά, κύριε Υπουργέ, ποιος θα αναλάβει την ευθύνη
όταν θα έχουµε τον επόµενο τραυµατισµό ενός ειδικευόµενου
γιατρού; Ποιος θα αναλάβει την ευθύνη όταν θα έχουµε τον
τραυµατισµό ενός ασθενούς, ενός συνοδού, ενός παιδιού; Και ο
µη γένοιτο, ποιος θα αναλάβει την ευθύνη αν έχουµε έναν θά-
νατο από την κακή συντήρηση των κτηρίων των νοσοκοµείων της
Θεσσαλονίκης; Θα φταίει πάλι η κακιά η ώρα ή η κακιά η χώρα; 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε

Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΑΡΤΖΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Υγείας): Ευχα-

ριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε συνάδελφε, συνεχίζω την απαρίθµηση των άρθρων που

έχουν γίνει και τα οποία επίσης έχουν προγραµµατιστεί. Σας
έλεγα λοιπόν ότι στο Νοσοκοµείο «Γεννηµατάς», κατασκευής
1880, ως κτήριο εγκαταστάσεων της οθωµανικής εφίππου αστυ-
νοµίας, ότι µέχρι στιγµής εξ ιδίων έχουν δοθεί τα τελευταία τρία
χρόνια 1.300.000 ευρώ για ανακαινίσεις και προγραµµατίζονται
-έχουν δηλαδή ενταχθεί στο Ταµείο Ανάκαµψης και στο ΕΣΠΑ-
έργα συνολικής αξίας 3 εκατοµµυρίων ευρώ. 

Όσον αφορά το Νοσοκοµείο «Παπανικολάου», επίσης κατα-
σκευής προ εκατό ετών ως σανατόριο, σας λέω πάλι επί τροχά-
δην ότι τα τελευταία πέντε χρόνια έχουν γίνει έργα της τάξεως
-υπολογίζω αυτή τη στιγµή πρόχειρα- των 5 εκατοµµυρίων ευρώ,
όπως η πλήρης αποκατάσταση του πνευµονολογικού τµήµατος,
ο εκσυγχρονισµός της Α’ ΜΕΘ, καινούργιος στεφανιογράφος και
καινούργιος αγγειογράφος, και προγραµµατίζονται έργα όπως
η πλήρης ενεργειακή αναβάθµιση δέκα κτηρίων, η αποκατά-
σταση του εξωτερικού περιτυπώµατος, πλήρης ανακαίνιση µη-
χανολογικού και ξενοδοχειακού εξοπλισµού όλου του
συγκροτήµατος της αποστειρώσεως και φυσικά το µεγάλο και
ουσιώδες έργο της ανέγερσης νέου κτηρίου για το αιµατολογικό
τµήµα της «Στοργής», συνολικής αξίας 14 εκατοµµυρίων ευρώ.

Συνολικώς, απαντώ στην ορθή ερώτησή σας σχετικά µε τον
συνολικό προγραµµατισµό, για τα έργα της 3ης ΥΠΕ –της 4ης
ΥΠΕ δεν τα έχω πρόχειρα. Η 3η ΥΠΕ σχεδιάζει για το αµέσως
επόµενο διάστηµα µε χρηµατοδότηση από το Ταµείο Ανάκαµψης
και από τις δωρεές του ΕΣΠΑ έργα ύψους 40.800.000 ευρώ από
τη δράση 16795 του Ταµείου Ανάκαµψης, που έχει συνολικού
ύψους 314.960.000 ευρώ. Δηλαδή, µαζί µε το έργο του «Παπανι-
κολάου», που είναι από άλλη δράση του Ταµείου Ανάκαµψης, συ-
νολικά έχουµε ένα ποσοστό της τάξεως του 10% επί του
συνολικού προϋπολογισµού, κάτι που αντιστοιχεί στο ποσοστό
των κλινών.

Επιτρέψτε µου τώρα, πολύ σύντοµα, µια γενικότερη παρατή-
ρηση, κύριε συνάδελφε. Εγώ πραγµατικά πιστεύω -και προ-
σπαθώ αυτό να το κάνω συνεχώς πράξη- ότι ο κυβερνητικός
Υπουργός, ο κυβερνητικός παράγων θα πρέπει να αναφέρεται
σε αυτά τα οποία έγιναν, σ’ αυτά τα οποία γίνονται και σε αυτά
τα οποία θα πρέπει να γίνουν και σε καµµία περίπτωση δεν θα
έπρεπε να αναλίσκεται σε αντιπολίτευση των λεγοµένων της Αν-
τιπολίτευσης. 

Αλλά και για την Αντιπολίτευση, κύριε συνάδελφε, η οποία έχει
ασκήσει προσφάτως κυβερνητικό έργο, θα πρέπει να υπάρχει
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µια αντίστοιχη προσπάθεια οι λόγοι της να έχουν µια σύζευξη,
µια σχέση, µε τα κυβερνητικά πεπραγµένα. Θα παρακαλούσα
λοιπόν το εξής, επειδή είναι δύσκολο να το υπολογίσει κανείς,
αλλά εάν καταθέσετε µια συγκεκριµένη ερώτηση µε κατάθεση
εγγράφων, η οποία θα ζητά τη σύγκριση των δαπανηθέντων για
ανακαινίσεις νοσοκοµείων της κυβερνητικής περιόδου 2014-2019
και έκτοτε του 2019, θα κάνετε αυτή τη σύγκριση και αφού ρω-
τήσετε τον τότε Υπουργό Οικονοµικών -γιατί αυτός είναι υπεύ-
θυνος και νοµίζω είναι εύκαιρος σε επικοινωνία παρά τις
εξελίξεις- τον κ. Τσακαλώτο, τότε ευχαρίστως να µου ξανακάνετε
επίκαιρη ερώτηση, να έρθω εδώ να τα συζητήσουµε επί συγκε-
κριµένων, για να δει κανείς τι ακριβώς συνέβη όλες αυτές τις πε-
ριόδους και τι έκανε η κάθε κυβέρνηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε. Τώρα του βάζετε και εύκολες ερωτήσεις. Να τον ρωτή-
σετε για τον Τσακαλώτο.

Συνεχίζουµε µε την τέταρτη µε αριθµό 389/13-11-2023 επί-
καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Β1’ Βόρειου
Τοµέα Αθηνών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Ελληνική Λύση»
και Η’ Αντιπροέδρου κ. Βασιλείου Βιλιάρδου, προς τον Υπουργό
Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών µε θέµα: «Προβληµατικές
εξαγορές, απαξίωση επενδύσεων και απώλεια προστιθέµενης
αξίας στην κρατική αµυντική βιοµηχανία». 

Κύριε Βιλιάρδο, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ (Η’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ευ-

χαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Προς στιγµήν, κύριε Υπουργέ, νόµιζα ότι δεν θα έρθετε. Αλλά

ευτυχώς ήρθατε. Οι κρατικές αµυντικές βιοµηχανίες ΕΑΣ, ΕΑΒ,
ΕΛΒΟ και ναυπηγεία έχουν εγκαταλειφθεί στα χρόνια των µνη-
µονίων, µε αποτέλεσµα να συσσωρεύσουν ζηµίες, οπότε να κα-
ταλήξουν µε αρνητικά ίδια κεφάλαια, δίνοντας την εντύπωση πως
κάποιος επιδιώκει το κλείσιµό τους. 

Ειδικότερα, η ΕΛΒΟ µεταβιβάστηκε στην ισραηλινή «PLASAN»
έναντι 3 εκατοµµυρίων, ενώ τελικά λειτουργεί ως συνεργείο για
εκσκαφείς. Διαθέτει µόνο οκτώ άτοµα προσωπικό, έχει κύκλο ερ-
γασιών 493.000, ζηµιές 941.000 και καθαρή θέση 1,18 εκατοµ-
µύρια µε στοιχεία του 2021, µεγέθη δηλαδή ενός πολύ µικρού
συνεργείου. 

Η «Ελληνικά Αµυντικά Συστήµατα», η ΕΑΣ, συγχώνευση των
ΕΒΟ και «ΠΥΡΚΑΛ», είναι σε µεγάλο βαθµό σε αδράνεια, ενώ συ-
ζητείται πρόγραµµα για την αναπλήρωση των πυροµαχικών που
στάλθηκαν στην Ουκρανία από την Ευρωπαϊκή Ένωση και τις
ΗΠΑ. Όµως, για να συµβεί, χρειάζεται το εργοστάσιο της «ΠΥΡ-
ΚΑΛ» στον Υµηττό, που κλείνει, για να µετατραπεί σε πάρκο µε
τη µεταφορά της στο Λαύριο, αν και οι διαδικασίες είναι θολές.
Το 2022 είχε αρνητικά ίδια κεφάλαια 53,2 εκατοµµύρια, έσοδα
15,2 εκατοµµύρια και ζηµιές -πάντα ζηµιές- 25,6 εκατοµµύρια, µε
τριακόσια τριάντα ένα άτοµα προσωπικό. 

Η ΕΑB έχει αναλάβει την αναβάθµιση των F16 και υποκατα-
σκευές εξαρτηµάτων αεροσκαφών, ενώ το 2021 είχε ίδια κεφά-
λαια 197 εκατοµµύρια, έσοδα 75 εκατοµµύρια και κέρδη 2
εκατοµµύρια, απασχολώντας χίλια εξακόσια είκοσι έξι άτοµα. 

Αν και είναι η µοναδική λοιπόν που έχει µια θετική εικόνα, εξε-
τάζεται η πώληση του κατασκευαστικού της τοµέα στην «LOC-
KHEED MARTIN», κάτι που θα επηρεάσει την πορεία της χωρίς
να γνωρίζουµε πώς. Μπορείτε να µας ενηµερώσετε γι’ αυτό,
κύριε Υπουργέ; 

Υπάρχουν όµως και άλλες ανάγκες για συντήρηση, όπως των
C-130, που είχε δοθεί υπεργολαβία αλλά δεν ολοκληρώθηκε και
µας λείπουν, των C-27J, των ελικοπτέρων Σούπερ Πούµα και των
πυροσβεστικών Καναντέρ, ενώ θα µπορούσε να κατασκευάσει
drones, εάν διενεργούνταν οι κατάλληλες επενδύσεις. 

Όσον αφορά δε τα ναυπηγεία Σκαραµαγκά και Ελευσίνας, που
ήταν σε αδράνεια, συσσώρευσαν µεγάλες ζηµιές και συντηρούν-
ται από το Πολεµικό Ναυτικό έναντι εργασιών στα εξοπλιστικά
που καθυστερούν, µπορούν να συµµετάσχουν στο πρόγραµµα
της Ευρωπαϊκής Κορβέτας. 

Στα ναυπηγεία Ελευσίνας όµως κουρεύτηκαν µεν τα χρέη για
να µεταβιβαστούν στην «ONEX», αλλά η διαδικασία δεν έχει ολο-
κληρωθεί, επειδή εκκρεµεί το δικαστήριο. Ισχύει ότι βγήκε η από-
φαση, όπως είπε ο κ. Γεωργιάδης; 

Ισχύει το ότι τα 125 εκατοµµύρια δάνειά της «DFC» θα ει-
σπραχθούν µετά το δικαστήριο, ενώ θα πρέπει να καταθέσει
άλλα 20% η «ΟΝΕΧ»; Εάν ναι, πότε θα τα καταθέσει; 

Με δεδοµένο ότι το Πολεµικό Ναυτικό πληρώνει τη µισθοδοσία
στο πολεµικό τµήµα, πώς λειτουργεί το εµπορικό τµήµα; Πληρώ-
νονται µισθοί µε τα πλοία που συντηρεί ή µήπως επιδοτούνται
από το κράτος; 

Στα ναυπηγεία Σκαραµαγκά δεν έχει ολοκληρωθεί η µεταβί-
βαση στον κ. Προκοπίου έναντι 62,5 εκατοµµυρίων, ενώ λέγεται
πως προωθείται ως FSRU ή ως µονάδα παραγωγής ρεύµατος
από τον επενδυτή. Τι ακριβώς συµβαίνει; 

Οι ερωτήσεις µας εδώ είναι οι εξής. Πρώτον, γιατί υπολειτουρ-
γεί η ΕΛΒΟ; Θα επαναξιολογηθεί η µεταβίβαση ή θα της δοθεί
κάποιο έργο; 

Δεύτερον, πότε θα ολοκληρωθούν οι µεταβιβάσεις στα ναυπη-
γεία Ελευσίνας και Σκαραµαγκά, οπότε θα σταµατήσει να πλη-
ρώνει το Πολεµικό Ναυτικό; 

Θερµή παράκληση, κύριε Υπουργέ, να µου δώσετε πρακτικές,
κατανοητές απαντήσεις και όχι πολιτικές υπεκφυγές. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Πα-

παθανάση, έχετε τον λόγο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνι-

κής Οικονοµίας και Οικονοµικών): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε. 

Δεν υπήρχε περίπτωση να µην έρθω, κύριε συνάδελφε. Απλά
η ώρα ήταν 17.00’ και άλλαξε λόγω του αιτήµατος του Προέδρου
και ήρθα στην ώρα µου.

Είναι πολύ ενδιαφέρουσα η ερώτησή σας, µεγάλη όµως και
κατ’ ουσίαν απαιτεί πολύ µεγάλο χρόνο για συζήτηση. Διότι εδώ
θα µπορούσαµε να ανοίξουµε µια συζήτηση σχετικά µε αυτό το
οποίο λέτε και συµφωνώ σε αυτό που λέτε στο προοίµιο της επί-
καιρης ερώτησής σας, ότι εκτός από την εθνική ασφάλεια η
αµυντική βιοµηχανία έχει αναπτυξιακή παράµετρο για το ΑΕΠ -
συµφωνούµε απόλυτα- µέσα από την υψηλή προστιθέµενη αξία
της βιοµηχανίας, καθώς επίσης και την απασχόληση εξειδικευ-
µένου προσωπικού και επιστηµόνων συν την τεχνολογική πρό-
οδο. Συµφωνούµε απόλυτα µε την πρόταση αυτή.

Θα ήθελα λίγο να γυρίσουµε τον χρόνο πίσω, κύριε Βιλιάρδο,
να πάµε πίσω στο 2019, να δούµε τι εικόνα υπήρχε στην αµυντική
βιοµηχανία το 2019. Για να γυρίσω γρήγορα στις απαντήσεις
σας, µε ουσία και στοιχεία. Το 2019 λοιπόν είχαµε την ΕΛΒΟ τε-
λειωµένη, κλειστή, λουκέτο. Δεν υπήρχε τίποτε. Τα ναυπηγεία
Σύρου µε πολλά προβλήµατα µόλις είχαν ξεκινήσει και δεν µπο-
ρούσε να προχωρήσει η ολοκλήρωση της µεταβίβασης για να
δουλέψουν κανονικά. Τα ναυπηγεία Ελευσίνας σε ένα τέλµα,
µόνο µε την κατασκευή των δύο τορπιλακάτων του Πολεµικού
Ναυτικού και τα ναυπηγεία Σκαραµαγκά πάλι σε υπολειτουργία,
µε αβέβαιο το µέλλον για τους εργαζόµενους –αβέβαιο- απλή-
ρωτους τους εργαζόµενους σε ένα µεγάλο ποσοστό και βεβαίως
µε µια ΕΑΒ που είχε καθυστερήσει και καθυστερούσε πολύ στην
παραγωγή των υποχρεώσεών της. Διότι όπως καλά γνωρίζετε κι
εσείς η ΕΑΒ εξυπηρετεί και κατ’ ουσίαν στηρίζει την Πολεµική
µας Αεροπορία.

Αυτό το οποίο έχουµε σήµερα, για να γυρίσω γρήγορα στην
ερώτησή σας, είναι ότι ναι η αµυντική βιοµηχανία έχει αλλάξει.
Έχουµε αυτή τη στιγµή µια πολύ µεγάλη δυνατότητα στα ναυ-
πηγεία Σύρου και στα ναυπηγεία Ελευσίνας, παρ’ ότι δεν έχει
ολοκληρωθεί η διαδικασία. Είδαµε το πολύ σηµαντικό ενδιαφέ-
ρον της «DFC» που είναι ο επενδυτικός βραχίονας, bipartisan,
δηλαδή και των δύο και των Ρεπουµπλικάνων και των Δηµοκρα-
τικών, να στηρίζει έµπρακτα µε 125 εκατοµµύρια ευρώ τα ναυ-
πηγεία Ελευσίνας, πιστεύοντας ότι αυτό θα αλλάξει όλο το κλίµα.
Και πράγµατι αλλάζει, διότι έχουν µπει πάνω από εξήντα πλοία
µέσα, εκεί που δεν περνούσε πλοίο και ήταν µόνο τα πλοία του
Πολεµικού Ναυτικού µέσα. Εποµένως είναι τελείως διαφορετική
εικόνα στα ναυπηγεία Ελευσίνας.

Και µιας και το έπιασα αυτό, προβλέπεται στη συµφωνία εξυ-
γίανσης των ναυπηγείων Ελευσίνας, που είναι σε εξέλιξη και µε
την απόφαση που έχει βγει, η ολοκλήρωση συναλλαγής. Και µά-
λιστα είχαµε µόλις πρόσφατα και ένα µεγάλο σηµαντικό ποσό
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όπου πληρώθηκαν εργαζόµενοι, ποσά που δεν θα το περίµεναν
να λάβουν πριν αποφασιστεί αυτό και πριν την Κυβέρνηση του
Κυριάκου Μητσοτάκη και µάλιστα µε τον εξαιρετικό αγώνα που
έκανε ο Υπουργός Άδωνις Γεωργιάδης. 

Μέσα λοιπόν σε αυτό για τα ναυπηγεία Ελευσίνας προβλέπε-
ται ότι και θα αποζηµιωθούν όλοι οι εργαζόµενοι τα οφειλόµενα
τα οποία προέκυψαν, διότι µόνο ένα ποσοστό έπαιρναν από την
αµοιβή τους και ταυτόχρονα αναµένουµε εκεί ότι θα προσλη-
φθούν και θα έχουν τα ναυπηγεία Ελευσίνας πάνω από δύο χι-
λιάδες εργαζόµενους. 

Τώρα ως προς την ΕΛΒΟ, έχει ολοκληρωθεί η διαδικασία.
Μόλις πήραν την πιστοποίηση του ειδικού κανονισµού βιοµηχα-
νίας ασφαλείας από το Υπουργείο Άµυνας. Και βλέπουµε ότι ξε-
κινούν και αυτοί. Προφανώς για να ξεκινήσουν και να
παραγάγουν τα ειδικά οχήµατα έτσι ακριβώς όπως προβλέπεται
από τη µεταβίβαση-υπάρχει µια δέσµευση για να παραγάγουν οι
«SK GROUP», «PLASAN» και εταιρεία «ΓΛΥΝΗΣ» ειδικά οχήµατα-
προφανώς χρειάζεται µια διαδικασία. Αν είχατε επισκεφτεί την
ΕΛΒΟ, θα βλέπατε την κατάσταση που υπήρχε και που παραλά-
βαµε το 2019. 

Τα υπόλοιπα στην δευτερολογία µου.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο

έχει ο κ. Βιλιάρδος.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ (Η’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Κύριε Υπουργέ, δεν ξέρω αν θα απαντήσετε στη δευτερολογία,
πάντως στην πρωτολογία απαντήσεις δεν πήρα. Σας ρώτησα για
το θέµα της «DFC», αν έχουν εκταµιευθεί τα 125 εκατοµµύρια
και αν είναι προϋπόθεση να βάλει 20% η «ONEX». Θα µου πείτε
ίσως µετά. Άρα να µην επαναλάβω τι δεν απαντήσατε. Απάντηση
δεν πήρα.

Όσο για τα πλοία που είπατε στα ναυπηγεία Ελευσίνας, ξέρετε
πολύ καλά ότι έχουν φύγει ναυπηγήσεις από τα ναυπηγεία της
Σύρου, έχουν µετατεθεί στα ναυπηγεία Ελευσίνας. Έχει µοιρα-
στεί κάπως η δουλειά. Αλλά αυτό δεν είναι αυτό που θέλουµε.
Πάντως το σίγουρο είναι ότι για την αµυντική βιοµηχανία πρέπει
να γίνει µια ηµερίδα, στην οποία να τα συζητήσουµε όλα αυτά τα
πράγµατα. Είναι πάρα πολύ σηµαντική για την Ελλάδα και είναι
εντελώς παραµεληµένη όπως ανέλυσα άλλωστε προηγουµένως. 

Στη δευτερολογία µου θα θέσω κι άλλα ερωτήµατα. Ελπίζω να
τα απαντήσετε όλα.

Εκτός των κρατικών εταιρειών που αναφέραµε, υπάρχει και ο
ιδιωτικός αµυντικός τοµέας στον οποίο δραστηριοποιούνται του-
λάχιστον τριάντα εννέα εταιρείες µε έξι χιλιάδες διακόσια εξήντα
οκτώ άτοµα προσωπικό και µε κύκλο εργασιών 318 εκατοµµύρια
µε στοιχεία του 2019. Η αµυντική βιοµηχανία αποτελεί έναν πολύ
σηµαντικό αναπτυξιακό µοχλό που δεν υπόκειται στους περιορι-
σµούς του ΠΟΕ, ενώ οι αµυντικές δαπάνες σε ποσοστό 2% του
ΑΕΠ εκ των οποίων το 20% σε εξοπλισµούς υπαγορεύονται από
τη συµµετοχή µας στο ΝΑΤΟ καθώς επίσης για λόγους εθνικής
ασφάλειας. Πρόκειται για περίπου 4 δισεκατοµµύρια ετησίως, εκ
των οποίων το 20% ή 800 εκατοµµύρια είναι εξασφαλισµένα.
Οπότε είναι εύλογο το ότι θα πρέπει να εκµεταλλευτούµε τις
αµυντικές δαπάνες και να µην οδηγούνται τα χρήµατα µας στο
εξωτερικό. 

Εάν τώρα η εγχώρια βιοµηχανία απορροφούσε αµυντικές δα-
πάνες 300 εκατοµµυρίων, δηλαδή το 25% µε 30% των 800 εκα-
τοµµυρίων για εξοπλισµούς, θα ήταν εξαιρετικά θετικό για το
ΑΕΠ µας, για την απασχόληση εξειδικευµένου προσωπικού και
για τη δηµιουργία τεχνογνωσίας. Κάθε 1 ευρώ προστιθέµενης
αξίας στη βιοµηχανία προσθέτει 3,1 ευρώ στο ΑΕΠ µε στοιχεία
του ΙΟΒΕ, δηλαδή περισσότερα από τον τουρισµό και φυσικά µε
πολύ καλύτερους µισθούς, µε ποιοτικές θέσεις εργασίας. Επι-
πλέον κάθε 1 ευρώ κύκλου εργασιών στη βιοµηχανία δηµιουργεί
είκοσι δύο θέσεις εργασίας και 3,5 στην οικονοµία σε υπηρεσίες,
όπως σε προµηθευτές κ.λπ.. Δηλαδή τα παραπάνω 300 εκατοµ-
µύρια µπορούν να δηµιουργήσουν έως και είκοσι πέντε χιλιάδες
θέσεις εργασίας, σηµειώνοντας πως η Τουρκία απαιτεί 60% συµ-
παραγωγή στα όπλα που αγοράζει, ενώ εξάγει δικά της όπλα
προς όφελος του ΑΕΠ της, του εµπορικού της ισοζυγίου και των
γεωπολιτικών της επιδιώξεων, που δεν πρέπει να τις υποβαθµί-
ζουµε.

Στις ΗΠΑ δε, όπου οι αµυντικές τους δαπάνες τροφοδοτούν
την οικονοµία τους, έχει επιβληθεί µε το «By American Act» η εγ-
χώρια συµµετοχή στο 75% σε προµήθειες δηµοσίων συµβάσεων.
Αυτό σηµαίνει ότι το κάνουν όλες οι χώρες. Οι κρατικές επιδοτή-
σεις για την ηλεκτροκίνηση συνδέθηκαν µε την εγχώρια παρα-
γωγή µε το «Inflation Reduction Act» παρά τις ενστάσεις ότι είναι
αντίθετο µε τους κανονισµούς του ΠΟΕ. 

Στην Ελλάδα, όµως, οι κρατικές αµυντικές δαπάνες είναι σε
µεγάλο βαθµό ξεκοµµένες από την επιχειρηµατικότητα, στερών-
τας της ωφέλιµες συνέργειες για την ανάπτυξή της. Έτσι λει-
τουργούν αρνητικά στο ΑΕΠ ως ένα αναγκαίο κακό ή για τη
συνεισφορά µας στο ΝΑΤΟ. Εντούτοις η ΕΛΒΟ, για παράδειγµα,
θα µπορούσε να κατασκευάσει τα λεωφορεία των µέσων µαζικής
µεταφοράς, επίσης πυροσβεστικά οχήµατα, όπως είχε εξαγγείλει
στο παρελθόν ο κ. Σταϊκούρας όταν την παραχώρησε. Δεν έχει
γίνει όµως τίποτα έκτοτε. Τα γνωρίζετε όλα αυτά. Εκτός αυτού
είναι απαράδεκτο να δίνουµε -που;- στην Ιταλία και στη Φινλανδία
τη ναυπήγηση περιπολικών του δικού µας Λιµενικού. 

Σε κάθε περίπτωση είναι σηµαντικό να υπάρχει σχέδιο για την
ανάπτυξη της αµυντικής µας βιοµηχανίας προς όφελος του εµ-
πορικού ισοζυγίου του ΑΕΠ και της απασχόλησης. Πολύ σωστά,
λοιπόν, ο Σύνδεσµος Ελλήνων Κατασκευαστών Αµυντικού Υλικού
έχει ζητήσει τη δηµιουργία Υφυπουργείου Αµυντικής Βιοµηχα-
νίας, όπως ο ΣΕΒ Υπουργείο Βιοµηχανίας. Σας το λένε όλοι.

Οι ερωτήσεις µας εδώ είναι οι εξής: Πρώτον τι ποσό και τι πο-
σοστό αµυντικών δαπανών απαιτεί η Κυβέρνηση για να παράγε-
ται στο εσωτερικό ή για συµπαραγωγή; Απαιτεί κάποιο ποσοστό;
Και, δεύτερον, υπάρχει σχέδιο για την εγχώρια αµυντική βιοµη-
χανία όπως για παράδειγµα η κατασκευή λεωφορείων του ΟΑΣΑ
µε κίνητρα ανάλογα µε αυτά που παρέχουν οι Ηνωµένες Πολι-
τείες µε το «By American Act» και µε το IRA; Κύριε Υπουργέ, πα-
ρακαλώ απαντήστε πραγµατικά γιατί αλλιώς τσάµπα κόπος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο
έχει ο κύριος Υπουργός. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνι-
κής Οικονοµίας και Οικονοµικών): Να απαντήσω στη δεύτερη
ερώτηση γρήγορα για να πάµε και στην πρώτη ερώτηση.

Σε ό,τι αφορά τις αµυντικές δαπάνες, ρωτάτε τι ποσοστό αµυν-
τικών δαπανών εκπονούνται στην Ελλάδα; Θα το καταθέσω τώρα
στο Προεδρείο. Είναι από την ΕΛΣΤΑΤ. Το 2019 από τις συνολι-
κές δαπάνες της γενικής κυβέρνησης που είναι 87,6 δισεκατοµ-
µύρια, τα 3,6 δισεκατοµµύρια, δηλαδή 4,1% είναι αµυντικές
δαπάνες. Το 2020 από τα 98,9 δισεκατοµµύρια, είναι 4,2 δισεκα-
τοµµύρια. Εδώ βλέπουµε ότι από το 2019 στο 2020 έχουµε αύ-
ξηση 16% των αµυντικών δαπανών. Και το 2021 από τα 104,3
δισεκατοµµύρια, τα 5 δισεκατοµµύρια είναι για την κατηγορία
των αµυντικών δαπανών. Εποµένως έχουµε το 2020-2021 αύξηση
αµυντικών δαπανών κατά 20%. 

(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής Οικονο-
µίας και Οικονοµικών κ. Νικόλαος Παπαθανάσης καταθέτει για
τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

Θα πρέπει, επίσης, να σας θυµίσω, κύριε Βιλιάρδο, ότι υπάρχει
ο νόµος. Είµαστε µια χώρα εντός Ευρωπαϊκής Ένωσης. Εποµέ-
νως υπαγόµαστε σε διαδικασίες και κανονισµούς της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης. Εποµένως υπάρχει και ο νόµος περί δηµοσίων
προµηθειών και όλες οι διαδικασίες πρέπει να είναι σε διεθνείς
διαγωνιστικές διαδικασίες. Το γνωρίζετε.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ)

Πώς είναι δυνατόν το κόµµα σας να λέει ότι µπορούµε έτσι
όπου θέλουµε να δίνουµε τις αναθέσεις κατασκευής και µάλιστα
λεωφορείων -που λέτε- του ΟΑΣΑ, όπου δεν είναι στρατιωτικό
υλικό; Δεν ξέρω πώς θα το κάνετε αυτό.

Για το θέµα των ναυπηγείων Ελευσίνας όπως και για τα ναυ-
πηγεία Σκαραµαγκά, σας είπα ότι πρόκειται για µία εξυγίανση. Η
εξυγίανση αυτή ακολουθεί διαδικασίες. Η DFC έχει υπογράψει
να συµµετέχει µε 125 εκατοµµύρια ευρώ. Όταν ολοκληρωθεί η
διαδικασία, προφανώς -καθώς υπάρχουν και µπαίνουν οι επεν-
δύσεις γιατί υπάρχουν δεξαµενές που έχουν βουλιάξει, δηλαδή
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υπάρχει µια δυναµικότητα που πρέπει να αναπτυχθεί- και θα
µπουν και τα χρήµατα. Προφανώς χρήµατα τα οποία µπήκαν
είναι από τον ιδιώτη, που έχουν σχέση µε τις αµοιβές προηγού-
µενων υποχρεώσεων προς τους εργαζόµενους. Και το είδαµε
αυτό να συµβαίνει µόλις πρόσφατα. Δόθηκαν 8 εκατοµµύρια
στους εργαζόµενους. Και συνεχίζεται µια διαδικασία που θα
δώσει ζωή όχι µόνο στα ναυπηγεία Ελευσίνας αλλά και σε όλη
την περιοχή. 

Εάν το συνδυάσει κάποιος µε τα ναυπηγεία Σκαραµαγκά, θα
δούµε ότι η ναυπηγοεπισκευαστική βιοµηχανία που αποτελούσε
κάποτε µία πολύ ισχυρή βιοµηχανία, αναβιώνει. Και µαζί µε τα
ναυπηγεία Σύρου βλέπουµε ότι υπάρχει µια µεγάλη επιθυµία των
Ελλήνων πλοιοκτητών να φέρουν τα να φέρουν τα πλοία τους.
Γι’ αυτό και δεν µπορούν κατ’ ουσίαν να εξυπηρετηθούν όλοι οι
πλοιοκτήτες στα ναυπηγεία Σύρου και πηγαίνουν τα πλοία τους
και στα ναυπηγεία Ελευσίνας. Τα ναυπηγεία Ελευσίνας δεν είχαν
δει ιδιωτικό πλοίο όλα αυτά τα χρόνια. Τώρα είδαν, µε την εξυ-
γίανση που έγινε και γι’ αυτό υπάρχουν και νέοι εργαζόµενοι. 

Το πιο σηµαντικό είναι ότι εκεί µπορέσαµε και κάναµε την απο-
λογιστική µας, αν θέλετε, παρουσίαση της προηγούµενης τετρα-
ετίας, κύριε Βιλιάρδο. 

Απέναντί µας είχαµε τις οικογένειες και τους εργαζόµενους
και παρουσίασαν όλοι την ελπίδα που γεννήθηκε µέσα από την
πολιτική που έφερε η Νέα Δηµοκρατία και την αναβίωση της βιο-
µηχανίας αυτής. 

Εποµένως η εικόνα έχει αλλάξει. Προφανώς τα βήµατα θα επι-
ταχυνθούν. Δεν είναι το ίδιο η ΕΑΒ που ήταν πριν από τρία χρό-
νια. Ούτε την ίδια δυναµικότητα έχει, ούτε τα ίδια συµβόλαια έχει
και µάλιστα, πολύ υψηλά συµβόλαια παροχής εκπαιδευτικών
υπηρεσιών, όπως γνωρίζετε, µε τα Ηνωµένα Αραβικά Εµιράτα,
ούτε υπήρχε κάτι τέτοιο πριν. Αυτή είναι η αλλαγή της βιοµηχα-
νίας και αυτή είναι η πρόθεση που έχουµε, διότι, ναι, πιστεύουµε
ότι η Ελληνική Αµυντική Βιοµηχανία δεν είναι µόνο για υποστή-
ριξη των αµυντικών αναγκών της χώρας, αλλά είναι και µια ανα-
πτυξιακή προσπάθεια που φέρνει και νέες θέσεις εργασίας και
προσθέτει και στο ΑΕΠ της χώρας. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό.
Προχωρούµε στην εικοστή µε αριθµό 412/20-11-2023 επίκαιρη

ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου της Κοινο-
βουλευτικής Οµάδας «Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας» κ. Εµµα-
νουήλ Συντυχάκη προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και
Ενέργειας, µε θέµα: «Αποµάκρυνση της εγκατάστασης αποθή-
κευσης φιαλών υγραερίου, που είναι επικίνδυνη για ατύχηµα µε-
γάλης έκτασης στην κατοικηµένη περιοχή της Φοινικιάς
Ηρακλείου Κρήτης».

Στην ερώτηση θα απαντήσει ο Υφυπουργός Περιβάλλοντος
και Ενέργειας κ. Νικόλαος Ταγαράς.

Ορίστε, κύριε Συντυχάκη, έχετε τον λόγο.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, έντονες αντιδράσεις στους κατοίκους της

περιοχής της Φοινικιάς Ηρακλείου Κρήτης έχει προκαλέσει η
αδειοδότηση εγκατάστασης αποθήκευσης φιαλών υγραερίου
49,7 τόνων σε κατοικηµένη περιοχή. Όχι 60 ή 50,1 τόνων, αλλά
49,7 τόνων σε κατοικηµένη περιοχή. Κρατήστε το αυτό. 

Συγκεκριµένα, η υπαίθρια αποθήκη φιαλών υγραερίου κατα-
σκευάζεται δίπλα -πέντε µέτρα απόσταση- από άλλες εγκατα-
στάσεις µε µεγάλο πυροθερµικό φορτίο και υψηλής
επικινδυνότητας, όπως, για παράδειγµα, εγκαταστάσεις επεξερ-
γασίας και αποθήκευσης ξύλου, κοπής σιδήρου, αλουµινίου,
πρατήριο υγρών καυσίµων, πυλώνες υψηλής τάσης και πολλές
άλλες εγκαταστάσεις. Μάλιστα, οι αποστάσεις µεταξύ των επι-
χειρήσεων είναι µικρές, γεγονός που ενέχει τον κίνδυνο για την
εκδήλωση ενός φαινοµένου «ντόµινο» εκρήξεων στην περιοχή,
σε περίπτωση ατυχήµατος ή φυσικής καταστροφής.

Επιπλέον, πέρα από το ότι η εγκατάσταση δεν έχει έξοδο δια-
φυγής, εφάπτεται στον δηµοτικό δρόµο -δηµοσίου συµφέρον-
τος- και δεν έχει κυκλοφοριακή σύνδεση, ενώ είναι τέτοια η
δόµηση στην περιοχή, που θα είναι εξαιρετικά δύσκολο να έχουν

πρόσβαση πυροσβεστικά οχήµατα σε περίπτωση πυρκαγιάς. 
Είναι πρόκληση ότι η υπό κατασκευή εγκατάσταση αποθήκευ-

σης φιαλών υγραερίου βρίσκεται σε απόσταση αναπνοής και από
τα σπίτια, που κινδυνεύουν να εξαφανιστούν από τον χάρτη σε
περίπτωση πρόκλησης ατυχήµατος. Πρόκειται για κύριες κατοι-
κίες, µε µόνιµους κατοίκους.

Επιπλέον, σε απόσταση επτά µέτρων από την εγκατάσταση
βρίσκεται η στάση αστικού και σχολικού λεωφορείου, ενώ στον
οικιστικό ιστό της περιοχής βρίσκονται και οι εγκαταστάσεις του
Παιδικού Χωριού SOS.

Δεν είναι τυχαίο, άλλωστε, ότι για τη συγκεκριµένη εγκατά-
σταση δηλώνουν την αντίθεσή τους όχι µόνο οι κάτοικοι -και θα
καταθέσω στα Πρακτικά την επιστολή τους µε τις υπογραφές-
αλλά έµποροι, βιοτέχνες της περιοχής, το Τεχνικό Επιµελητήριο
Ανατολικής Κρήτης, ο Σύλλογος Διπλωµατούχων Μηχανικών
Ελεύθερων Επαγγελµατιών Νοµού Ηρακλείου, επισηµαίνοντας
τους κινδύνους πρόκλησης ατυχήµατος µεγάλης έκτασης µε
ανυπολόγιστες συνέπειες.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Εµµανουήλ Συντυχάκης κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα επιστολή, η οποία
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Η εγκατάσταση τόνων υγραερίου στην καρδιά της περιοχής
έχει τη σφραγίδα της δικής σας Κυβέρνησης -βέβαια και των
προηγούµενων- στο πλαίσιο της πολιτικής που θυσιάζει την
ασφάλεια των κατοίκων για τα επιχειρηµατικά κέρδη. Σε αυτή την
κατεύθυνση, εξυπηρέτησης της επιχειρηµατικής δράσης σε
βάρος της προστασίας του λαού, µε ΚΥΑ του 2020 επεκτάθηκε
το όριο εναπόθεσης υγραερίου. Υπενθυµίζω ότι µέχρι το 2020
τέτοια επιχείρηση µε ποσότητα αποθήκευσης µεγαλύτερη από
δέκα τόνους, ποσότητα της τάξεως του 20% της δηλωθείσας,
κατατασσόταν στην κατηγορία µέσης όχλησης, που αυτοµάτως
απαγόρευε την ίδρυση και λειτουργία της σε αυτή την περιοχή.
Έτσι, ενώ το όριο για να αντιµετωπίζεται η επιχείρηση ως εγκα-
τάσταση που µπορεί να προκαλέσει ατυχήµατα µεγάλης έκτασης
είναι οι πενήντα τόνοι υγραέριο, µε τη δήλωση οριακά µικρότε-
ρης ποσότητας –σαράντα εννέα τόνων αντί πενήντα τόνων- θε-
ωρείται ότι δεν υπάρχει κίνδυνος ατυχήµατος µεγάλης έκτασης.

Δηλαδή, µε πενήντα τόνους υπάρχει κίνδυνος και µε 49,7 τό-
νους -όπως προβλέπει η συγκεκριµένη άδεια- δεν υπάρχει; Δεν
βλέπετε εδώ κάτι το φωτογραφικό και µε εγκληµατικές προεκτά-
σεις ζήτηµα;

Η αποµάκρυνση, ως εκ τούτου, της εγκατάστασης αποθήκευ-
σης φιαλών υγραερίου, που είναι επικίνδυνη για ατυχήµατα µε-
γάλης έκτασης στην περιοχή, είναι επιβεβληµένη.

Σας ρωτάµε, κύριε Υπουργέ, σε ποιες ενέργειες θα προβείτε
για να ακυρωθεί η συγκεκριµένη ΚΥΑ 92108/1045 του 2020; Η
ΚΥΑ ορίζει ως ανώτατο όριο αποθήκευσης ποσότητας υγραερίου
τους πενήντα τόνους. Να επανέλθει το όριο στους δέκα τόνους,
όπου ξεπερνώντας το να απαγορεύεται η ίδρυση και λειτουργία
µιας τέτοιας επιχείρησης σε κατοικηµένη περιοχή. 

Επιπλέον, και κλείνω µε αυτό, κύριε Πρόεδρε, την ακύρωση
της διοικητικής πράξης βεβαίωσης χρήσης γης 121004/21-1-
2021, ως προϋπόθεση ακύρωσης της έγκρισης εγκατάστασης
της εν λόγω επιχείρησης, που έχει εκδοθεί από τη Διεύθυνση
Ανάπτυξης Περιφερειακής Ενότητας Ηρακλείου. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε.
Κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, άκουσα µε προσοχή την ερώτησή σας. Σέ-

βοµαι την αγωνία και τον προβληµατισµό που εκφράζετε, µε όσα
αναφέρατε πριν. Θέλω να σας πω ότι αδειοδοτήσεις για λειτουρ-
γία τέτοιων εγκαταστάσεων διέπονται από τις εξής παραµέ-
τρους:

Η µία είναι αυτή που αφορά στις οδηγίες Seveso -Seveso I,
Seveso II, Seveso III, από το 1988 η πρώτη, στο 2016 η τελευ-
ταία-, όπου σε αυτή και ανάλογα µε τα υλικά αποθήκευσης και
την επικινδυνότητα αυτών των υλικών, αυτό το οποίο µπαίνει ως
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όριο, για να υπάρχει υπαγωγή στη οδηγία Seveso είναι, από
πλευράς βάρους, οι πενήντα τόνοι. Αυτό, διαχρονικά µέχρι σή-
µερα, σε ό,τι αφορά την κοινή υπουργική απόφαση προσαρµο-
γής στην οδηγία Seveso, όπως αναφέρθηκα πριν.

Η επόµενη παράλληλη διαδικασία αφορά στην περιβαλλοντική
κατάταξη τέτοιων δραστηριοτήτων. Για την περιβαλλοντική κα-
τάταξη έχουν εκδοθεί κοινές υπουργικές αποφάσεις σε διάφο-
ρες περιόδους. Η τελευταία είναι το 2020, όπως αναφερθήκατε
και εσείς, αλλά υπάρχουν και προηγούµενες το 2016, το 2002
και το 1990. 

Σε ό,τι αφορά τους όρους και τις προϋποθέσεις κατάταξης πε-
ριβαλλοντικά στην κατηγορία Β’ και από πλευράς διαδικασίας
στις πρότυπες περιβαλλοντικές δεσµεύσεις δεν έχει αλλάξει κάτι
από αυτά που ίσχυαν και πριν το 2020. Τα ίδια ακριβώς επανα-
λαµβάνονται. Παράδειγµα -και εδώ αναφέρονται-, ανάλογα µε το
πόσα κυβικά είναι η χωρητικότητα αυτής της εγκατάστασης και
πόσα είναι τα µόρια τα οποία συγκεντρώνονται. Η µοριοδότηση
έχει να κάνει µε τις χρήσεις, έχει να κάνει µε το πού βρίσκεται η
εγκατάσταση, αν είναι εντός σχέδιο, αν είναι εκτός σχεδίου, αν
έχει πρόσωπο σε δρόµους, αν έχει διάφορες άλλες ιδιαιτερότη-
τες. Αυτά αναφέρονται στην κοινή υπουργική απόφαση και στη
µοριοδότηση. 

Σύµφωνα, λοιπόν, µε τα µόρια που συγκεντρώνονται για τη
συγκεκριµένη δραστηριότητα είναι σαράντα και ταυτόχρονα ο
όγκος είναι για ενενήντα πέντε κυβικά µέτρα, ισχύει αυτό το θε-
σµικό πλαίσιο, που -ξαναλέω- δεν έχει αλλάξει τα τελευταία χρό-
νια, ήταν και πριν και αναφέρθηκα στις παρατηρήσεις µου και
στις αναφορές µου. 

Κρίσιµο, λοιπόν, αν οι θεσµοθετηµένες χρήσεις γης και για τη
συγκεκριµένη περίπτωση µε το σχέδιο «Χωρικής, Οικιστικής Ορ-
γάνωσης Ανοικτής Πόλης» στη συγκεκριµένη θέση προβλέπονται
ειδικές κατηγορίες, σαν και αυτή την οποία συζητούµε σήµερα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Άρα η απάντησή µου κατ’ αρχάς είναι πως σε ό,τι αφορά -τε-
λειώνω, κύριε Πρόεδρε, και θα συνεχίσω στη δευτερολογία µου-
το θεσµικό πλαίσιο που υπάρχει και για το οποίο θα αναφερθώ
για διορθώσεις στη δευτερολογία µου, επιτρέπει µε τα χαρακτη-
ριστικά που ανέφερα τη συγκεκριµένη δραστηριότητα. 

Για το γεγονός ότι προκύπτουν, όµως, θέµατα, µε αφορµή τις
παρατηρήσεις που αναφέρατε σαν πραγµατική κατάσταση, µε
όµορες δραστηριότητες, που επιτείνουν την ένταση αλλά και την
ασφάλεια από πλευράς επικινδυνότητας, θα συµπληρώσω στη
δευτερολογία µου ποιες είναι οι σκέψεις που απασχολούν, για
να παρέµβουµε, να προλαµβάνουµε καταστάσεις που µπορεί, εν
δυνάµει, να υπάρξουν ακόµα πιο επικίνδυνες. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς, κύριε Υφυ-

πουργέ.
Κύριε Συντυχάκη, έχετε τον λόγο.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Κύριε Υφυπουργέ, αυτό που ζη-

τούν οι κάτοικοι, οι επαγγελµατίες της περιοχής, οι επιστηµονικοί
φορείς είναι η ακύρωση της ΚΥΑ. Προφανώς αυτά που λέτε τα
προβλέπει η ΚΥΑ. Τα προβλέπει η νοµοθεσία όλα όσα µας είπατε
και το ιστορικό που µας αναλύσατε.

Το ζήτηµα είναι αν µπορεί µε πολιτική βούληση να αλλάξει η
κοινή υπουργική απόφαση και οι όποιες διατάξεις επιτρέπουν
την εγκατάσταση τέτοιων επιχειρήσεων. Είναι θέµα πολιτικής
βούλησης.

Προσέξτε. Εγώ θα το πω καθαρά: πρόκειται για εγκληµατική
ενέργεια. Η µεθόδευση είναι εγκληµατική. Δεν χωράει αµφιβολία
περί αυτού. Η υπόθεση των Τεµπών µε τους πενήντα επτά νε-
κρούς πρέπει να σας θορυβήσει και να έρθετε προ των ευθυνών
σας. Αναφέροµαι στην Κυβέρνηση, στο Υπουργείο. Δεν µπορεί
κανείς να κρύβεται πίσω από έναν νόµο, πίσω από µια ΚΥΑ, για
ένα τόσο σοβαρό θέµα.

Αναδεικνύεται για άλλη µια φορά η αντίθεση, πραγµατικά, που
υπάρχει ανάµεσα στα επιχειρηµατικά συµφέροντα, το κράτος
που µε κάθε τρόπο εξυπηρετεί και από την άλλη, η ασφάλεια του
λαού. Διότι αυτό αποδεικνύει η ΚΥΑ του 2020, επεκτείνοντας το
όριο εναπόθεσης υγραερίου από τα δέκα στα διακόσια σαράντα

εννέα κυβικά για επιχειρήσεις που βρίσκονται σε βιοτεχνικές πε-
ριοχές χαµηλής όχλησης.

Η περιοχή της Φοινικιάς είναι χαµηλής όχλησης. Την ίδια
στιγµή που οι επιχειρηµατικές επενδύσεις διευκολύνονται µε fast
track διαδικασίες από κεντρικό, περιφερειακό, τοπικό κράτος, ο
λαός πραγµατικά είναι απροστάτευτος απέναντι σε τέτοιου εί-
δους κινδύνους.

Άρα, λοιπόν, γίνονται µε ευθύνη όλων των κυβερνήσεων δια-
χρονικά αυτά που είπατε. Διότι δεν είναι µόνο η ΚΥΑ του 2020.
Είναι και αυτά που νοµοθετήθηκαν το 2016, είναι η ενσωµάτωση
της ευρωπαϊκής οδηγίας από τις αρχές της δεκαετίας του 1990
κ.λπ..

Με ευθύνη, λοιπόν, όλων των κυβερνήσεων ο κρατικός έλεγ-
χος και ο µηχανισµός αντιµετώπισης έκτακτων συνθηκών είναι
υποτυπώδης έως ανύπαρκτος.

Είναι φανερό, λοιπόν, πως ο κίνδυνος ενός βιοµηχανικού ατυ-
χήµατος µεγάλης έντασης καραδοκεί και η όποια νόµιµη έγκριση
της επένδυσης δεν µπορεί να αναιρεί τους σοβαρούς κινδύνους
που υπάρχουν και µοναδικός νόµος πρέπει να είναι αυτό που
λένε οι ίδιοι οι κάτοικοι της περιοχής, η ασφάλεια των κατοίκων
της περιοχής, των οικογενειών και των περιουσιών τους.

Όµως και σε αυτή την περίπτωση επιτρέψτε µου να πω ότι η
πλειοψηφία του περιφερειακού συµβουλίου έβαλε µπροστά ως
άλλοθι το νοµοθετικό πλαίσιο το οποίο εφαρµόζεται, ούτε καν
απόφαση µε την πολιτική της προέκταση για στήριξη του αγώνα
των κατοίκων για να σταµατήσει αυτό το έγκληµα. Και οφείλω
αυτό να το σηµειώσω εδώ πέρα.

Σήµερα, λοιπόν, γίνεται φανερό όσο ποτέ άλλοτε ότι πίσω από
τα µεγάλα προβλήµατα, πίσω από την απουσία ουσιαστικής προ-
στασίας από βιοµηχανικά ατυχήµατα και καταστροφές, όπως οι
σεισµοί και οι πληµµύρες, η καταστροφή του περιβάλλοντος, βρί-
σκεται ο ίδιος αντίπαλος που οδηγεί στην αφαίµαξη του λαϊκού
εισοδήµατος, της ακρίβειας και της φτώχειας.

Άρα, λοιπόν, η πρόταση εδώ παραµένει. Θέλουµε στη δική σας
δευτερολογία µε θάρρος να βάλετε το ζήτηµα πολύ ξεκάθαρα.
Η πρόταση-απαίτηση είναι η εξής: Να ακυρωθεί η άδεια εγκατά-
στασης επιχείρησης σε κατοικηµένη περιοχή. Μάλιστα, να γίνει
αναθεώρηση των επιτρεπόµενων δραστηριοτήτων στην περιοχή,
γιατί δεν είναι µόνο αυτή η επιχείρηση, αλλά είναι και πολλές
άλλες οχλούσες και να υπάρξουν µέτρα πρόληψης και ενίσχυσης
των υποδοµών αντιµετώπισης ατυχήµατος στη βιοτεχνική πε-
ριοχή της Φοινικιάς.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υφυπουργέ,

ο λόγος σε εσάς.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, είπα και πριν πως, σε ό,τι αφορά το υπάρ-

χον θεσµικό πλαίσιο, σίγουρα έχει και ελλείψεις και χρήζει πε-
ραιτέρω πρόσθετων παραµέτρων που θα διασφαλίζουν ακόµη
περαιτέρω την ασφάλεια, διότι ανάλογα µε το µέγεθος της επι-
κινδυνότητας πρέπει να αυξάνουν και τα µέτρα ασφαλείας.

Τέτοιες εγκαταστάσεις -και δεν αναφέροµαι στο µέγεθος,
αλλά στα υλικά- υπάρχουν και εντός σχεδίου πόλης, σε µικρότε-
ρες ποσότητες βέβαια, γιατί δεν επιτρέπονται µεγάλες. Όπου,
όµως και αν εγκαθίστανται, ανάλογα µε τον βαθµό επικινδυνότη-
τας, πρέπει να υπάρχουν και αντίστοιχα µέτρα ασφαλείας και όχι
µόνο να προβλέπονται, αλλά και να πραγµατοποιούνται και να
ελέγχονται ότι όλα αυτά ανά πάσα στιγµή είναι σε λειτουργία.

Θα σας πω, επεκτείνοντας, γιατί διάβασα τις παρατηρήσεις σε
ό,τι αφορά όµορες δραστηριότητες, που δεν είναι όµοιες σαν και
αυτή που συζητούµε, όπως αλληλοεπιδρά και επιτείνει την έν-
ταση επικινδυνότητας σε σχέση µε τη δραστηριότητα στην οποία
αναφερόµαστε σήµερα. Όπως είναι το θεσµικό πλαίσιο -γιατί ξα-
ναλέω ότι χρήζει περαιτέρω ασφάλισης- θα µπορούσαν, πάντα
τηρώντας το όριο των πενήντα τόνων, 49,7 και 49,9, να υπάρχουν
µεµονωµένοι διαφορετικοί εγκαταστάτες, όµοροι µεταξύ τους
όµως, που στην πράξη, αν αυξήσουµε µεγέθη µικρά σε διαφο-
ρετικούς ιδιοκτήτες ή επιχειρηµατίες, συνολικά η επικινδυνότητα
θα πολλαπλασιάζεται.

Άρα πρέπει να εξασφαλίσουµε, βλέποντας τον χώρο επιρροής
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της συγκεκριµένης δραστηριότητας και ορίζοντας µια ακτίνα
επιρροής, ότι δεν θα υπάρχουν και άλλες παράµετροι, ίδιες ή
διαφορετικές, που επιτείνουν την επικινδυνότητα και χρήζουν πε-
ραιτέρω ασφάλειας.

Προσπάθησα διά µέσου και αυτής της αναφοράς να τονίσω
ότι χρήζει περαιτέρω συµπλήρωσης το υπάρχον θεσµικό πλαίσιο
για να µπορέσουµε να καλύψουµε µε περισσότερες παραµέ-
τρους, άρα και µε µεγαλύτερη ασφάλεια, τέτοιες επικινδυνότη-
τες σαν και αυτή στην οποία αναφερόµαστε. Διότι σίγουρα, ως
προς τα επικίνδυνα υλικά -µικρές ποσότητες ή µεγάλες ποσότη-
τες- και ανεξάρτητα από το πώς τα µετράει κανείς, διαφορετικά
από την οδηγία Seveso, ευρωπαϊκή οδηγία, συµπληρωµατικά
από τις κοινές υπουργικές αποφάσεις περιβαλλοντικής κατάτα-
ξης, πρέπει να λαµβάνεται υπ’ όψιν σε µια ευρύτερη ζώνη ποιες
είναι οι πρόσθετες ιδιαιτερότητες για να µειώσουµε την επικιν-
δυνότητα.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υφυπουργό.
Πριν περάσουµε στις επόµενες επίκαιρες ερωτήσεις, επι-

τρέψτε µου να αναγνώσω αυτές που δεν θα συζητηθούν.
Η έβδοµη µε αριθµό 395/16-11-2023 επίκαιρη ερώτηση δευτέ-

ρου κύκλου της Βουλευτού Β1’ Βόρειου Τοµέα Αθηνών της Κοι-
νοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία» κ.
Αθηνάς Λινού προς την Υπουργό Κοινωνικής Συνοχής και Οικο-
γένειας, µε θέµα: «Άµεση ανάγκη επέκτασης του προγράµµατος
"Σχολικά Γεύµατα" στα νηπιαγωγεία και στη δευτεροβάθµια εκ-
παίδευση και καθολικά στα σχολεία όλης της χώρας», δεν θα συ-
ζητηθεί κατόπιν συνεννόησης.

Οµοίως, η έκτη µε αριθµό 403/18-11-2023 επίκαιρη ερώτηση
δευτέρου κύκλου του Βουλευτή Επικρατείας Αθηνών της Κοινο-
βουλευτικής Οµάδας «Πλεύση Ελευθερίας» κ. Αλέξανδρου Κα-
ζαµία προς τον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη, µε θέµα: «Οι
προσαγωγές πολιτών από την Ελληνική Αστυνοµία λόγω της
ύψωσης της παλαιστινιακής σηµαίας», δεν θα συζητηθεί κατόπιν
συνεννόησης.

Η πρώτη µε αριθµό 394/16-11-2023 επίκαιρη ερώτηση δευτέ-
ρου κύκλου της Βουλευτού Β1’ Βόρειου Τοµέα Αθηνών της Κοι-
νοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία» κ.
Αθηνάς Λινού προς τον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη, µε
θέµα: «Άµεση ανάγκη ίδρυσης Ψυχιατρικού Τµήµατος γυναικών
κρατουµένων στο Σωφρονιστικό Κατάστηµα Γυναικών Ελαιώνα
Θηβών», δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος της κυρίας Βουλευ-
τού.

Οµοίως, η πρώτη µε αριθµό 391/15-11-2023 επίκαιρη ερώτηση
πρώτου κύκλου του Βουλευτή Αιτωλοακαρνανίας της Κοινοβου-
λευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία» κ. Μιλτιάδη
(Μίλτου) Ζαµπάρα προς την Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα:
«Πλήρης απαξίωση και εγκατάλειψη στο Μουσείο Βάσως Κα-
τράκη στο Αιτωλικό Μεσολογγίου», δεν θα συζητηθεί λόγω κω-
λύµατος του κυρίου Βουλευτή.

Και εφόσον δεν έχει έρθει ακόµα ο επόµενος Υπουργός, θα
περάσουµε σε µια ολιγόλεπτη διακοπή.

(ΔΙΑΚΟΠΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, συνεχίζετε η συνεδρίαση.

Προχωρούµε στη δεύτερη µε αριθµό 392/15-11-2023 επίκαιρη
ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Δωδεκανήσου της Κοι-
νοβουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής» κ. Γεωργίου
Νικητιάδη προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Ελλείψεις πτητι-
κών µέσων αεροδιακοµιδών στα Δωδεκάνησα - Σε κίνδυνο οι αν-
θρώπινες ζωές στα νησιά µας».

Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Υγείας κ. Μάριος Θεµιστοκλέ-
ους.

Κύριε Νικητιάδη, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, δεν ξέρω αν έχετε υπ’ όψιν σας επακριβώς,

αλλά ο πληθυσµός της Δωδεκανήσου, ο µόνιµος, είναι διακόσιες
είκοσι χιλιάδες αλλά για έξι µήνες, και τους υπόλοιπους έξι µήνες
ανέρχεται σε πεντακόσιες είκοσι χιλιάδες, µε τους επισκέπτες

που έχουµε κάθε χρόνο. Την ίδια στιγµή, υποθέτω, γνωρίζετε ότι
τα νοσοκοµεία µας, δυστυχώς, είναι απαξιωµένα, το Νοσοκοµείο
της Ρόδου, το Νοσοκοµείο της Κω πολύ περισσότερο, και διαρ-
κώς διαµαρτύρονται για την έλλειψη προσωπικού. Τι σηµαίνει
αυτό; Σηµαίνει ότι αυξάνονται διαρκώς και οι διακοµιδές. Διότι
αν υπάρχουν νοσοκοµεία χωρίς καρδιολόγους, αν υπάρχουν νο-
σοκοµεία χωρίς παιδιάτρους, αντιλαµβάνεστε ότι µόλις προκύ-
πτουν έκτακτα περιστατικά, αναγκάζεται ο κόσµος, οι γιατροί, να
ειδοποιήσουν να πάει κάποιο ελικόπτερο, να πάει κάποιο µέσο
πτητικό να τρέξει το ΕΚΑΒ, έτσι ώστε να καταφέρουν να έρθουν
στην Αθήνα ή να πάνε στην Κρήτη ή στη Ρόδο. 

Μέχρι πρότινος δεν υπήρχε ούτε ένα πτητικό µέσο για πολύ
µεγάλο χρονικό διάστηµα στη Ρόδο, που είναι βάση και θα
έπρεπε να υπάρχουν µονίµως -και υπήρχαν παλαιότερα- δύο
πτητικά µέσα, δύο ελικόπτερα. Προφανώς µετά την επίκαιρη ή
ενδεχοµένως -για να µη σας αποδώσω κακή πρόθεση- επειδή
διαπιστώσατε και µόνοι σας το πρόβληµα, προσπαθείτε να γί-
νουν τώρα κάποιες διευθετήσεις, να δείτε µε τον στρατό τώρα
τι θα γίνει, έτσι ώστε να διασφαλίσετε -και από ό,τι αντιλαµβάνο-
µαι πρέπει ήδη να δροµολογήσατε, θα µου το επιβεβαιώσετε
εσείς ή όχι- κάποια συνεργασία και να υπάρχει τουλάχιστον ένα
ελικόπτερο από τον στρατό διαθέσιµο. 

Όµως, όπως σας αναφέρω και στην ερώτησή µου, τα τελευ-
ταία περιστατικά εγκυµονούν τεράστιους κινδύνους. Στα δύο
από αυτά τα περιστατικά, ευτυχώς, γλίτωσαν οι άνθρωποι. Συγ-
κεκριµένα από Νίσυρο: δώδεκα ώρες για να φτάσει το ΕΚΑΒ. Και,
επειδή δεν έφτασε κάποιο µέσο του ΕΚΑΒ, τελικώς µε πυροσβε-
στικό ελικόπτερο µεταφέρθηκε ο ασθενής από τη Νίσυρο στην
Κω, µε τεράστιο κίνδυνο και µε τραύµα δέκα πόντων, που θα
µπορούσε ανά πάσα στιγµή να προκαλέσει µολύνσεις, φλεγµο-
νές. Από τη Σύµη δεν υπήρχε πτητικό µέσο. Αναγκάστηκαν µε
πλωτό σκάφος να µεταφέρουν τον ασθενή στη Ρόδο. Και από τη
Ρόδο το δυστυχές περιστατικό: είκοσι τέσσερις ώρες για να φτά-
σει το ελικόπτερο και τελικά όταν προσγειώθηκε στην Αθήνα κα-
τέληξε ο ασθενής. 

Καταλαβαίνετε ότι όλα αυτά τα περιστατικά βάζουν σε τερά-
στια ανησυχία τους νησιώτες µας. Αναρωτιόµαστε, οι ερωτήσεις,
δηλαδή, είναι εξής: Γιατί αποσύρθηκαν τα σκάφη και γιατί δεν
υπάρχουν µόνιµα, αφού η Ρόδος είναι µόνιµη βάση; Τι θα κάνετε
γι’ αυτό το θέµα; Έχετε κάποιο χρονοδιάγραµµα; Μπορείτε να
µας πείτε συγκεκριµένα πότε επιτέλους θα έχουµε µόνιµα πτη-
τικά µέσα του ΕΚΑΒ, τουλάχιστον να αισθάνονται µία στοιχειώδη
ασφάλεια οι κάτοικοι των νησιών µας;

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υφυπουργέ,

ο λόγος σε εσάς.
ΜΑΡΙΟΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ (Υφυπουργός Υγείας): Σας ευ-

χαριστώ για την ερώτηση, κύριε Βουλευτά.
Να αρχίσω από το γεγονός ότι είστε και παλιός κοινοβουλευ-

τικός και, φαντάζοµαι, γνωρίζετε ότι οι αεροδιακοµιδές είναι υπ’
ευθύνη της Πολεµικής Αεροπορίας, είναι του ΓΕΕΘΑ. Δεν υπάρ-
χουν τα ελικόπτερα του ΕΚΑΒ και των υπολοίπων. Οι διακοµιδές
εκτελούνται, αν θέλετε να σας το πω ορθότερα, µε τα δύο ελικό-
πτερα της δωρεάς του Ιδρύµατος «Σταύρος Νιάρχος», τα δύο
αεροπλάνα της δωρεάς του Ιδρύµατος «Σταύρος Νιάρχος», και
τα υπόλοιπα πτητικά µέσα είναι της Πολεµικής Αεροπορίας, της
Αεροπορίας Στρατού και της Πυροσβεστικής. Όλα αυτά είναι
συνδυαστικά. Οι αεροδιακοµιδές λειτουργούν εδώ και πάρα
πολλά χρόνια µε αυτόν τον τρόπο. Και τα δύο ελικόπτερα τα
οποία υπήρχαν στη Ρόδο -υπάρχει ένα Σούπερ Πούµα της Πο-
λεµικής Αεροπορίας και ένα της Αεροπορίας Στρατού- δεν έχουν
φύγει. Κάποιες µέρες µπορεί να βρίσκονται σε άλλα περιστατικά. 

Παραδείγµατος χάριν, και σήµερα, αν θέλετε, το ελικόπτερο
συµµετέχει στις έρευνες του ναυαγίου και είναι στη Λήµνο. Και,
όπως και τις άλλες δύο ηµέρες τον µήνα Νοέµβριο, βρισκόταν
για προγραµµατισµένη συντήρηση, όπως γίνεται πάντα εδώ και
πάρα πολλά χρόνια, στην Αθήνα. Δηλαδή όλο τον Νοέµβριο το
Σούπερ Πούµα, παραδείγµατος χάριν, έλειπε δύο ηµέρες και σή-
µερα είναι η τρίτη ηµέρα που θα λείπει, και µπορεί και αύριο να
λείπει, αφού συνεχίζονται οι έρευνες για το ναυάγιο. Στη Ρόδο
έχουµε και τον Στρατό Ξηράς από τον Μάιο του 2014, που
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έχουµε τριάντα τρεις αεροδιακοµιδές τα τελευταία χρόνια. Και
5 µε 16 Νοεµβρίου έγιναν τρεις αεροδιακοµιδές και διακοµίστη-
καν πέντε ασθενείς από Κάσο, Κάρπαθο, Κω, Λέρο. Άρα για τις
αεροδιακοµιδές δεν έχουν φύγει τα ελικόπτερα, είναι εκεί και η
διαθεσιµότητά τους καθορίζεται από την Πολεµική Αεροπορία
και την Αεροπορία Στρατού που είναι και υπό την ευθύνη τους
και σε συνεργασία µαζί µας -και υπάρχει µια εξαιρετική συνερ-
γασία- εκτελούνται οι αεροδιακοµιδές. 

Θα προσπαθήσω να αποφύγω να µπω στα συγκεκριµένα πε-
ριστατικά που αναφέρατε στην ερώτησή σας, γιατί υπάρχει πλή-
ρης καταγραφή, και την οποία την έχω ζητήσει. Έγιναν οι
αεροδιακοµιδές αυτές. Και ειδικά για το τελευταίο περιστατικό
που λέτε ότι κατέληξε, κατ’ αρχάς ήταν διαχωριστικό ανεύρυσµα
και, όταν ήταν να φύγει ο ασθενής, οι γιατροί ζήτησαν, λόγω του
ότι έπρεπε να µπει σε αιµοκάθαρση -µη δώσω περισσότερες λε-
πτοµέρειες- δεν έγινε η διακοµιδή και ζητήθηκε η διακοµιδή
αφού σταθεροποιήθηκε, και τελικά -και πολύ δυστυχώς- κατέ-
ληξε. Και δεν είχε σχέση µε την αεροδιακοµιδή. 

Άρα τα ελικόπτερα της Πολεµικής Αεροπορίας, εκτός από
συγκεκριµένες στιγµές που δεν βρίσκονται, είτε για συντήρηση
είτε γιατί βρίσκονται σε άλλες αποστολές -σας λέω και σήµερα
δεν υπάρχουν, γιατί σήµερα βρίσκονται στο ναυάγιο στη Λήµνο-
βρίσκονται εκεί και εκτελούν τις αεροδιακοµιδές. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Νικητιάδη, ο
λόγος σε εσάς για τη δευτερολογία σας.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υφυπουργέ, κατ’ αρχάς σας άκουσα καθησυχαστικό και

αυτό µε κάνει να ανησυχώ πάρα πολύ. Αυτός ο καθησυχασµός,
τον οποίο διέγνωσα κατά την πρωτολογία σας, δείχνει ότι ενδε-
χοµένως δεν αντιλαµβάνεστε το τροµακτικό πρόβληµα που αν-
τιµετωπίζουµε στη Δωδεκάνησο, και όχι µόνο στη Δωδεκάνησο,
στο νότιο Αιγαίο συνολικώς. 

Έχουµε δύο βάσεις, η µία είναι στη Σύρο, η άλλη είναι στη
Ρόδο. Αυτές οι βάσεις ξέρετε πολύ καλά ότι η κάθε µία έπρεπε
να διαθέτει τρεις γιατρούς, τρεις η κάθε βάση. Είκοσι χρόνια
τώρα υπάρχει µόνο ένας γιατρός και αυτός έχει δηλώσει αδυνα-
µία. Δηλαδή έχετε αφήσει τις βάσεις της Σύρου και της Ρόδου
χωρίς γιατρούς. 

Δεν ξέρω αν καταλαβαίνετε ότι µε αυτά που είπατε, είναι σαν
να έπρεπε να αναζητήσουµε ευθύνες από τον στρατό. Το ΕΚΑΒ
είναι δική σας ευθύνη, δική σας αρµοδιότητα, υπάγεται στο
Υπουργείο Υγείας, γι’ αυτό και απευθύνεται η ερώτηση σε εσάς.
Δεν θα απηύθυνα ποτέ ερώτηση στον στρατό. Εσείς έχετε την
ευθύνη να διασφαλίσετε, είτε από τον στρατό είτε από οπουδή-
ποτε αλλού, ένα πτητικό µέσα για να µπορέσει να µεταφερθεί ο
κόσµος.

Αισθάνονται εγκατάλειψη -προσπαθώ να σας εµβάλω αυτό το
πνεύµα- οι άνθρωποι. Είναι εκατοντάδες αυτοί που έρχονται
διαρκώς. Κοιτάξτε, έχουµε νοσοκοµεία χωρίς κάποιο καρδιο-
λόγο. Τι θα κάνουν µόλις έχουν κάποιο πρόβληµα; Για µία απλή
ανακοπή, που θα µπορούσε ανά πάσα στιγµή ένας καρδιολόγος
να φροντίσει, αναγκάζονται, λόγω έλλειψης καρδιολόγου, να ει-
δοποιήσουν το ΕΚΑΒ. Το ίδιο συµβαίνει και µε τους παιδιάτρους.
Τα γνωρίζετε αυτά τα προβλήµατα. Δεν µπορεί να πάει άλλο
αυτή η κατάσταση. Έπειτα, καταλαβαίνω, αναφερθήκατε σε
διαρκείς διακοµιδές. Δεν σηµαίνει αυτό ότι και εσείς αποδέχεστε
πια ότι τα νοσοκοµεία υπολειτουργούν και αναγκάζεστε και εσείς
να µεταφέρετε µε πτητικά µέσα στην Αθήνα ή στην Κρήτη ή στη
Ρόδο, αν είναι από µικρότερο νησί και µπορεί το περιστατικό να
το αντιµετωπίσουµε στη Ρόδο; 

Το καταλαβαίνετε αυτό το πρόβληµα και δεν καταλαβαίνω
πραγµατικά τι κάνει το Υπουργείο σε σχέση µε τη στελέχωση. Το
Νοσοκοµείο της Κω έχει το µισό ιατρικό προσωπικό από τις προ-
βλεπόµενες θέσεις. Στη Ρόδο συµβαίνουν τα ίδια. 

Κύριε Υφυπουργέ, νοµίζω ότι θα πρέπει να αντιµετωπίσετε σε
βάθος το πρόβληµα. Οι πληροφορίες µας είναι ότι αναζητάτε
λύση σε ιδιωτικές εταιρείες που θα καλύψουν µε πτητικά µέσα
τις ανάγκες. Το πρώτιστο είναι να βρεθεί µια λύση, βεβαίως,
αλλά, από την άλλη, αυτή η τάση «πάµε στους ιδιώτες, πάµε
στους ιδιώτες» εκ των πραγµάτων µάς κάνει να σκεφτόµαστε ότι
η Νέα Δηµοκρατία εκείνο που σκέφτεται µόνο είναι πώς θα ιδιω-

τικοποιήσει το αγαθό της υγείας. 
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υφυπουργέ,

έχετε τον λόγο. 
ΜΑΡΙΟΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ (Υφυπουργός Υγείας): Ήρεµο

ήταν το ύφος µου. Πραγµατικά τι εννοείται ότι είµαι καθησυχα-
στικός; Σας έδωσα νούµερα και στοιχεία για τις αεροδιακοµιδές
και λέγοντας πολύ συγκεκριµένα και ποιες ώρες και ηµέρες λεί-
πανε και πόσες αεροδιακοµιδές έγιναν. Ούτε καθησυχαστικός
είµαι ούτε προβληµατισµένος είµαι. Η κατάσταση υπάρχει. Η κα-
τάσταση στα νησιά είναι δύσκολη. 

Είπατε στην ερώτηση για περιστατικά που έχει κινδυνεύσει η
ζωή τους, έχουν πεθάνει και εγώ σας δίνω και στοιχεία, όσον
αφορά τις διακοµιδές, γιατί είπατε για τις διακοµιδές που γίνανε.
Το 2019-2023 πανελλαδικά έχουν γίνει δεκαεννιά χιλιάδες διακό-
σιες τριάντα τρεις κλήσεις και έχουν γίνει τρεις χιλιάδες εννια-
κόσιες πενήντα πέντε διακοµιδές σε σύγκριση µε τρεις χιλιάδες
τριακόσιες τριάντα έξι διακοµιδές, γιατί υπήρξε η ενίσχυση του
στόλου µε τη δωρεά του Ιδρύµατος «Σταύρος Νιάρχος», τα δύο
ελικόπτερα και τα δύο αεροπλάνα.

Και, ναι, θα είµαστε σε αναζήτηση οποιασδήποτε λύσης που
δεν χρειάζεται αυτή τη στιγµή, εκτός αν προκύψει κάτι. Είστε πα-
λαιός κοινοβουλευτικός. Δεν γνωρίζετε ότι η ευθύνη για τις αε-
ροδιακοµιδές είναι στο ΓΕΕΘΑ; Από µένα το ακούτε  πρώτη
φορά; Δεν σας είπα να ρίξουµε σε κανέναν την ευθύνη. Δική µας
είναι η ευθύνη των αεροδιακοµιδών, αλλά οι αεροδιακοµιδές
εκτελούνται από την Πολεµική Αεροπορία. Αυτό καθορίζουν οι
νόµοι αυτού του κράτους. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑΔΗΣ: Την ευθύνη ποιος την έχει;
ΜΑΡΙΟΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ (Υφυπουργός Υγείας): Την ευ-

θύνη την έχουµε εµείς και σας λέω ξεκάθαρα ότι σε όποιο περι-
στατικό έχει χρειαστεί να γίνει διακοµιδή, έχει γίνει διακοµιδή.
Και για συγκεκριµένα περιστατικά σας απάντησα.

Επειδή κλείσατε µε το κλασικό, που κλείνετε πάντα στο τέλος,
που αφορά την ιδιωτικοποίηση, µπορώ να σας πω λίγο πώς αυ-
ξήθηκε ο προϋπολογισµός του ΕΚΑΒ. Η επιχορήγηση του ΕΚΑΒ
το 2018 ήταν 18 εκατοµµύρια και αυτή τη στιγµή είναι 40 εκα-
τοµµύρια. Αυτό δείχνει ιδιωτικοποίηση; Έχουµε διπλασιάσει τον
προϋπολογισµό του ΕΚΑΒ µέσα σε πέντε χρόνια και έχουν και
επιπλέον την αυξηµένη χρηµατοδότηση από τον ΕΟΠΥΥ. 

Όλα αυτά δεν δείχνουν ούτε ιδιωτικοποίηση ούτε ότι την προ-
σπαθούµε. Και το πρόβληµα του νοσοκοµείου της Κω, που δεν
αφορά την ερώτηση, αλλά επειδή το γενικεύσατε τόσο πολύ, για
τις θέσεις του -το έχω ξαναπεί από εδώ- οι οποίες υπάρχουν και
είναι προβληµατικές, είναι άγονες και δεν έχουν καταληφθεί,
γιατί υπάρχουν θέσεις-ghost -είστε παλαιός κοινοβουλευτικός-
που έχουν βγει πάρα πολλές φορές άγονες, θα έρθει ένα πακέτο
µέτρων από την Κυβέρνηση πολύ σύντοµα -µέχρι το τέλος του
έτους- έτσι ώστε, όταν προκηρυχθούν ξανά αυτές οι θέσεις, να
έχουµε περισσότερες πιθανότητες να καλυφθούν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεχίζουµε µε την
ένατη µε αριθµό 408/20-11-2023 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύ-
κλου του Βουλευτή Αιτωλοακαρνανίας της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας «Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας» κ. Νικολάου Παπανα-
στάση προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Για τις συνθήκες λει-
τουργίας της ΜΕΘ Γενικού Νοσοκοµείου Αγρινίου». 

Ορίστε, κύριε Παπαναστάση, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΝΑΣΤΑΣΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, για πολλοστή φορά κατατίθεται επίκαιρη ερώ-

τηση για το Γενικό Νοσοκοµείο Αγρινίου. Είναι µια νοσοκοµειακή
µονάδα που, αντί να προσφέρει σε διακόσιες χιλιάδες άτοµα -
τόσους εξυπηρετεί- µια ασφάλεια, αν θέλετε, όταν δοκιµάζονται
σε σχέση µε την υγεία τους, έχει οδηγήσει όλο αυτόν τον κόσµο
σε µια απόγνωση. Η απόγνωση αυτή είναι ακόµα πιο έντονη γιατί
η δυσλειτουργία αφορά όλο το νοσοκοµείο, αλλά ιδιαίτερα εξει-
δικεύεται στη µονάδα εντατικής θεραπείας. 

Η µονάδα αυτή µετά από ένα µακροχρόνιο λουκέτο -είναι η
γνωστή µονάδα του θανάτου, όποιος έµπαινε µέσα ζωντανός δεν
υπήρχε περίπτωση να ξαναβγεί έτσι, έβγαινε πεθαµένος, είναι
γνωστή η ιστορία της αυτής της µονάδας- επαναλειτούργησε τον
Ιανουάριο του 2023.
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Τότε στο τµήµα υπηρετούσαν τρεις γιατροί, η διευθύντρια,
δύο εντατικολόγοι και µία παθολόγος. Οι νοσοκοµειακοί γιατροί
του νοµού ζήτησαν τότε να προκηρυχθούν άµεσα οι δύο κενές
οργανικές θέσεις των εντατικολόγων, προκειµένου να λειτουρ-
γήσει το τµήµα και φυσικά να πληροί τις ελάχιστες προδιαγρα-
φές ασφαλούς λειτουργίας. Ζητήθηκε, επίσης, να ενισχυθεί µε
νοσηλευτικό προσωπικό. 

Τίποτε από αυτά που ζήτησαν δεν ικανοποιήθηκαν και, όµως,
λειτουργούσε µέχρι τα τέλη του περασµένου Ιούλη, όταν η Διευ-
θύντρια της ΜΕΘ, η κ. Μιχαηλίδου, µια πραγµατικά αξιέπαινη επι-
στήµονας, αναγκάστηκε ή µάλλον -να το πούµε ωµά- ωθήθηκε
σε παραίτηση. Αποτέλεσµα αυτού ήταν να πάψει εκ νέου η λει-
τουργία αυτής της µονάδας.

Το ιατρικό και νοσηλευτικό προσωπικό για µια ακόµη φορά
απαίτησε να ληφθούν όλα τα αναγκαία µέτρα ώστε η µονάδα να
επαναλειτουργήσει µε ασφάλεια. Η 6η ΥΠΕ, η ΥΠΕ που έχει τη
δυτική Ελλάδα, και ο διοικητής του νοσοκοµείου έδιναν υποσχέ-
σεις για κάλυψη κενών θέσεων. Τίποτε από αυτά µέχρι σήµερα
δεν έχει καλυφθεί. Πέρασαν τέσσερις µήνες. 

Αρχές του Σεπτέµβρη εσείς, κύριε Θεµιστοκλέους, από εδώ,
από το Βήµα της Βουλής, εκφράσατε τη δέσµευση ότι αυτή η
µονάδα εντατικής του Αγρινίου θα συνεχίσει να λειτουργεί. Βού-
ληση της Κυβέρνησης είναι η ενίσχυση… κ.λπ.. 

Τότε οι γιατροί κατέθεσαν επίσηµο ερώτηµα προς τη διοίκηση
του νοσοκοµείου, προκειµένου να τους πει ποιες θα ήταν οι ενέρ-
γειές της για την επαναλειτουργία της ΜΕΘ. Καµµία απάντηση
δεν πήραν. 

Οι ίδιοι οι γιατροί µε ευθύνη, που τους τιµάει, έχουν ζητήσει
κατ’ επανάληψη να ενισχυθεί µε νοσηλευτικό προσωπικό η ΜΕΘ
και να χορηγηθεί άµεσα εξοπλισµός για να πάρει ξανά µπροστά.
Οι γιατροί, επίσης, κατέθεσαν επίσηµο ερώτηµα στη διοίκηση
του νοσοκοµείου, προκειµένου να τους πει ποιες θα ήταν ακρι-
βώς οι ενέργειές της για να επαναλειτουργήσει η ΜΕΘ. Καµµία
απάντηση ξανά. 

Αντί όλων αυτών -και τελειώνω, κύριε Πρόεδρε-, χωρίς ενηµέ-
ρωση, χωρίς πλάνο, χωρίς χρονοδιάγραµµα τον Οκτώβρη που
µας πέρασε, στο πλαίσιο της εργασίας και της ευηµερίας των ια-
τρών, τους γίνεται γνωστό ότι επαναλειτουργεί η ΜΕΘ.

Κύριε Πρόεδρε, δεν θέλω να σας φέρω σε δύσκολη θέση. Συ-
νεχίζω στη δευτερολογία µου. Θα θέσω και ερώτηµα στον κύριο
Υπουργό.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ορίστε, κύριε

Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΜΑΡΙΟΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ (Υφυπουργός Υγείας): Ευχαρι-

στώ για την ερώτηση. Περιµένω να θέσετε και το ερώτηµα να
σας πω ότι η ΜΕΘ του Αγρινίου -τον Σεπτέµβρη που µου κάνατε
την ερώτηση και δεσµεύτηκα- δεν έκλεισε. Δεν έκλεισε, επανα-
λαµβάνω, για να τα βάλουµε σε µια σειρά και δεν ξέρω αν θέλετε
να διαµορφώσετε και διαφορετικά το ερώτηµα. Η ΜΕΘ δεν
έκλεισε, πέρα από το κλασικό προγραµµατισµένο δεκαπενθή-
µερο που κλείνουν όλες οι µονάδες για απολύµανση και καθαρι-
σµό. Υπήρξε, µετά την παραίτηση, µετακίνηση άλλων γιατρών
και η ΜΕΘ του Νοσοκοµείου Αγρινίου παρέµεινε ανοιχτή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Παπανα-
στάση, έχετε τον λόγο.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΝΑΣΤΑΣΗΣ: Κύριε Υπουργέ, φαίνεται ότι η
µεζούρα της Κυβέρνησης στο αν είναι κλειστή ή όχι µια µονάδα
είναι διαφορετική από τη µεζούρα που κρατάει ο γιατρός που
υπηρετεί εκεί και από την αγωνία του κόσµου. 

Σήµερα, λοιπόν, για να συνεχίσω, στη µονάδα υπηρετούν δύο
γιατροί εντατικολόγοι, που υπερεφηµερεύουν. Το γνωρίζετε
πολύ καλά, ιδιαίτερα εσείς. Αν δεν κάνω λάθος, έχετε και ιδιαί-
τερο πτυχίο στη Διαχείριση Μονάδων Υγείας. Τα λέω καλά;

ΜΑΡΙΟΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ  (Υφυπουργός Υγείας): …(Δεν
ακούστηκε)

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΝΑΣΤΑΣΗΣ: Οι εφηµερίες περίπου υπερε-
φηµερεύουν και θα συµπληρώνονται οι εφηµερίες δέκα ηµερών
µε αντίστοιχους εντατικολόγους των ΜΕΘ των νοσοκοµείων των
Ιωαννίνων µε εντέλλεσθαι από τον διοικητή της 6ης ΥΠΕ. Όλα
πάνε καλά µέχρι εδώ: εντέλλεσθαι.

Γίνεται πλέον φανερό ότι πίσω από την εκφρασµένη βούληση
της Κυβέρνησης για συνέχιση της λειτουργίας της ΜΕΘ και την
ενίσχυσή της κρύβεται η απαράδεκτη µεθοδολογία -χρησιµοποι-
ούµε τον χαρακτηρισµό µε πλήρη επίγνωση- των µετακινήσεων,
µε αυταρχικά και αντιεπιστηµονικά εντέλλεσθαι, των γιατρών εν-
τατικολόγων από τα Ιωάννινα. Όλα καλά.

Δηλαδή, αντί να λύσει η Κυβέρνηση προβλήµατα, δηµιουργεί
µε την πολιτική της και άλλα από πάνω. Το θέµα είναι ότι, έτσι
όπως το πάτε, ακόµα και µε τη λειτουργία της ΜΕΘ µε απόλυτα
αντιεπιστηµονικές µεθοδολογίες και πρακτικές θύµατα θα είναι
και οι νοσηλευόµενοι στη ΜΕΘ, αλλά και οι γιατροί που θα τους
νοσηλεύουν. Δύο στο ταµπλό! Κερδισµένοι, φυσικά, θα είναι οι
επιχειρηµατίες του κλάδου της υγείας, που η πολιτική σας πρι-
µοδοτεί ασµένως σε βάρος της υγείας και της τσέπης του λαού.
Αν το αµφισβητείτε, κάντε µία έρευνα -έχετε τους µηχανισµούς-
να δείτε πόσοι απευθύνονται στο Νοσοκοµείο του Αγρινίου και
πόσοι δανείζονται για να αγοράσουν ζωή. Ε, είναι ντροπή πια!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ωραία.
Κύριε Υπουργέ, ο λόγος σε εσάς.
ΜΑΡΙΟΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ (Υφυπουργός Υγείας): Κύριε

Βουλευτά, µε επιβεβαιώσατε ότι έστω και µε δυσκολία, έστω και
µε τη δυσκολία των µετακινήσεων, η ΜΕΘ δεν έχει κλείσει. Αυτό
που σας έχω πει, γίνονται µετακινήσεις -το είπατε και εσείς, δεν
χρειάζεται να το επαναλάβω-, µετακινούµε γιατρούς, γιατί
υπήρξε η αιφνίδια παραίτηση της γιατρού. Απάντησα ξανά δύο
φορές ερώτηση εδώ στο Κοινοβούλιο σχετικά µε την παραίτηση.
Δεσµεύτηκα τότε -το είπατε πάρα πολύ σωστά- ότι η ΜΕΘ δεν
θα κλείσει. Η ΜΕΘ δεν έκλεισε.

Και δεσµεύτηκα -και το ανακοινώνω αυτή τη στιγµή- ότι θα
προκηρυχθούν άµεσα θέσεις για τη µονάδα, οι οποίες θα είναι
την επόµενη βδοµάδα. Όπως είχα πει ότι µέσα στις επόµενες
εξήντα µέρες, όταν είχα απαντήσει τον Σεπτέµβριο, η δέσµευσή
µου ισχύει και την επόµενη εβδοµάδα θα προκηρυχθούν και οι
συγκεκριµένες θέσεις. Πέρα από αυτές που είναι ήδη σε προκή-
ρυξη για το Νοσοκοµείο Αγρινίου, θα προκηρυχθούν και οι δύο
θέσεις για τη µονάδα, έτσι ώστε να αντιµετωπιστεί η αιφνίδια πα-
ραίτηση. Είναι άµεση η αντίδραση.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΝΑΣΤΑΣΗΣ: Γιατί δεν τα λέτε στους δύσµοι-
ρους τους γιατρούς, κύριε Θεµιστοκλέους;

ΜΑΡΙΟΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ (Υφυπουργός Υγείας): Τα
έχουµε πει, απλώς µάλλον σε εσάς δεν τα έχουν µεταφέρει
σωστά. Απλώς σας το λέω.

Και για να κλείσω, θα ξαναπώ ότι ειδικά το Νοσοκοµείο Αγρι-
νίου έχει ενισχυθεί τα τελευταία τέσσερα χρόνια µε δεκαέξι
άτοµα επιπρόσθετα νοσηλευτικό προσωπικό και εβδοµήντα
πέντε άτοµα λοιπό προσωπικό.

Άρα, όταν λέτε για ιδιωτικοποίηση ή οτιδήποτε άλλο, ας δείτε
λίγο περισσότερο τα στοιχεία, σας λέω ακόµη και τον προϋπο-
λογισµό του νοσοκοµείου, έχει αύξηση ο προϋπολογισµός του
νοσοκοµείου από τα 9 εκατοµµύρια ευρώ στα 10,5 εκατοµµύρια
ευρώ. Όλα αυτά δεν δείχνουν την κατεύθυνση που λέτε εσείς για
την ιδιωτικοποίηση.

Και επειδή ξαναείπατε για τη δέσµευσή µου, δεσµεύοµαι και
θα δείτε την επόµενη εβδοµάδα ότι θα είναι η προκήρυξη των
δύο θέσεων για τη ΜΕΘ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ωραία.
Συνεχίζουµε µε την επόµενη επίκαιρη ερώτηση, την εικοστή

πρώτη µε αριθµό 416/20-11-2023 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου
κύκλου του Βουλευτή Αιτωλοακαρνανίας της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας «Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας» κ. Νικολάου Παπανα-
στάση προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Ποινική δίωξη των
ιατρών του Νοσοκοµείου Αγρινίου».

Το Αγρίνιο έχει την τιµητική του, κύριε Παπαναστάση, το νο-
σοκοµείο δηλαδή.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΝΑΣΤΑΣΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Είναι πραγµατικά τραγικό, αλλά τι να κάνουµε; Πάλι µε το ίδιο

νοσοκοµείο θα ασχοληθούµε. Άλλο θέµα τώρα: Στις 11 του Γε-
νάρη θα δικαστεί από το Τριµελές Πληµµελειοδικείο Αγρινίου η
πρώτη οµάδα των γιατρών που υπηρετούν στο Νοσοκοµείο Αγρι-
νίου από ένα σύνολο -αν είναι δυνατόν!- διακοσίων περίπου για-
τρών που διώκονται. Διακόσιοι γιατροί από το νοσοκοµείο
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διώκονται! Αν δεν ήταν αυτή η τραγική εξέλιξη, θα γελούσαµε
όλοι εδώ µέσα.

Με βάση, λοιπόν, το κατηγορητήριο οι γιατροί αυτοί παραπέµ-
πονται να δικαστούν ως υπαίτιοι ότι «µε πρόθεση και µε περισ-
σότερες πράξεις που αποτελούν», διαβάζω την κατηγορία όπως
είναι, «εξακολούθηση του ίδιου εγκλήµατος παρενέβησαν τα κα-
θήκοντα της υπηρεσίας τους µε σκοπό να βλάψουν το κράτος».
Οι πράξεις αυτές, αυτές οι βαρύτατες πράξεις-κατηγορίες έλα-
βαν χώρα το διάστηµα από τον Αύγουστο του 2018 µέχρι τον Γε-
νάρη του 2021 και αφορούν την έκδοση χειρόγραφων -και όχι
ηλεκτρονικών- παραπεµπτικών στο Τµήµα Επειγόντων Περιστα-
τικών του Νοσοκοµείου Αγρινίου.

Η ποινική δίωξη ασκήθηκε βάσει του πορίσµατος Ένορκης Δι-
οικητικής Εξέτασης που διατάχθηκε από την 6η ΥΠΕ Πάτρας, το
οποίο διαχέει απαράδεκτα τις ευθύνες για τη µη ηλεκτρονική
συνταγογράφηση και στο ιατρικό προσωπικό. Όµως, αυτό το πό-
ρισµα αγνόησε παντελώς τις πορισµατικές εκθέσεις του Σώµα-
τος Επιθεωρητών Υπηρεσιών Υγείας, Πρόνοιας και της
Ελληνικής Αρχής Διαφάνειας, οι οποίες αποτύπωναν τις ανεπάρ-
κειες, την έλλειψη υποδοµής, εξοπλισµού, πληροφορικών συστη-
µάτων, διασύνδεσης των τµηµάτων των κλινικών µε τα
εργαστήρια, το άκρως υποστελεχωµένο Τµήµα Οργάνωσης και
Πληροφορικής, την απουσία γραµµατειακής υποστήριξης. Τι
άλλο να πω; Δεν υπήρχε τίποτε που θα έδινε τη δυνατότητα
στους γιατρούς να συνταγογραφούν ηλεκτρονικά.

Πραγµατικά, είναι απαράδεκτο γιατροί να κατηγορούνται όχι
γιατί δεν εκτέλεσαν τα ιατρικά τους καθήκοντα, αντιµετωπίζον-
τας και θεραπεύοντας τους ασθενείς, αλλά γιατί δεν χρησιµο-
ποίησαν ένα σύστηµα που δεν υπήρχε η δυνατότητα λειτουργίας
του, όπως είναι το σύστηµα ηλεκτρονικής συνταγογράφησης. Γι’
αυτό διακόσιοι γιατροί θα δικαστούν τον Γενάρη. Το ακούει το
Υπουργείο Υγείας µε πολλή ψυχραιµία αυτό;

Ερωτάται, λοιπόν, ο κύριος Υπουργός ποια µέτρα θα πάρει η
Κυβέρνηση έτσι ώστε να πάψει η οποιαδήποτε δίωξη δεκάδων
γιατρών, αναµφισβήτητα θύµατα της µετακύλισης των ευθυνών
της µη ολοκληρωµένης λειτουργίας των συστηµάτων πλήρους
µηχανογράφησης, για την οποία είναι υπεύθυνο το κράτος µέσω
της υποστελέχωσης και υποχρηµατοδότησης του Νοσοκοµείου
Αγρινίου, κάτι που αναµφίβολα υποβαθµίζει επικίνδυνα τη συνο-
λική του λειτουργία.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ωραία. 
Τον λόγο έχει ο Υπουργός για την πρωτολογία του.
ΜΑΡΙΟΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ (Υφυπουργός Υγείας): Σας ευ-

χαριστώ για την ερώτηση. Μπορώ να σας πω ότι έχω και εγώ την
αίσθηση ότι οι γιατροί θα αθωωθούν, ότι θα πάνε στο δικαστήριο
και ότι το δικαστήριο θα τους αθωώσει.

Όµως, µου κάνετε την ερώτηση τι ενέργειες πρέπει να κά-
νουµε. Μπορώ να αντιστρέψω την ερώτηση; Τι θα µπορούσαµε
να κάνουµε ως Υπουργείο; Να παρέµβουµε στη δικαιοσύνη; Η
ερώτηση είναι πάρα πολύ απλή, γι’ αυτό να µην το επεκτείνουµε.
Τι θα µπορούσαµε εµείς ως Υπουργείο Υγείας να κάνουµε;
Υπήρχε µία διαδικασία που ακολουθεί τους νόµους αυτού του
κράτους. Υπήρχε το Σώµα Ελεγκτών Επιθεωρητών Υγείας, ΕΔΕ
από την 6η ΥΠΕ, η οποία την έκανε και η οποία έστειλε το πόρι-
σµα στη δικαιοσύνη και η δικαιοσύνη αποφάσισε να κάνει αυτό.
Ποια θα µπορούσε να ήταν η δική µας παρέµβαση;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ωραία.
Ορίστε, κύριε Παπαναστάση, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΝΑΣΤΑΣΗΣ: Κύριε Υπουργέ, πραγµατικά

είχα σχεδιάσει να πω κάποια πράγµατα, µε µπερδέψατε τώρα.
Όµως, θα σας απαντήσω ευθέως. Χρησιµοποιείτε -δεν θα πω

την έκφραση, απλά θα πω ότι χρησιµοποιείτε- τη λογική του Πόν-
τιου Πιλάτου. Ποιανού αρµοδιότητα είναι το νοσοκοµείο; Ποι-
ανού είναι η 6η ΥΠΕ της Πάτρας αρµοδιότητα; Ποιανού είναι ο
εξοπλισµός του νοσοκοµείου ευθύνη; Του Υπουργείου Υγείας.
Δεν υπήρχε τίποτε και κατηγορούνται γιατροί και σήµερα µου
λέτε: «Τι να κάνουµε; Να επέµβουµε στη δικαιοσύνη;».

Μα, είναι δυνατόν από Υπουργό να ακούγονται αυτά τα πράγ-
µατα; Βγείτε και κάντε µία δήλωση στήριξης αυτών των γιατρών
τώρα από αυτό το Βήµα, από το µικρόφωνο! Με συγχωρείτε για

την ένταση, προσπαθώ να το ελέγξω, αλλά είµαι και εγώ άνθρω-
πος. Μία δήλωση στήριξης! Εφόσον, λοιπόν, γνωρίζετε τα γεγο-
νότα, βγείτε και πείτε «κακώς δικάζονται, άποψη της
Κυβέρνησης» και αφήστε τη δικαιοσύνη να κάνει το έργο της. 

Γιατί το λέω αυτό; Γιατί δεν είναι µόνο το Νοσοκοµείο του
Αγρινίου. Στη δυτική Ελλάδα, αν δεν κάνω λάθος, είναι είκοσι
επτά νοσοκοµεία. Στα νοσοκοµεία, πλην αυτών των δεκαεπτά νο-
σοκοµείων, υπολειτουργούσε η δυνατότητα ηλεκτρονικής συν-
ταγογράφησης. Στα δεκαεπτά δεν λειτουργούσε καθόλου.
Πόσες άλλες εκατοντάδες γιατρών περιµένουµε να οδηγηθούν
στη δικαιοσύνη και το Υπουργείο Υγείας να λέει «µα, να επέµ-
βουµε εµείς σε έτερο Υπουργείο;». Δεν θέλω να πω κάτι άλλο,
είχα πραγµατικά γράψει εδώ κάποια στοιχεία. Δεν έχει νόηµα
πλέον.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ωραία.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΜΑΡΙΟΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ (Υφυπουργός Υγείας): Θα αρ-

χίσω από τις τελευταίες σας φράσεις, πραγµατικά δεν έχει
νόηµα. Εκπλήσσοµαι να ακούω Βουλευτή του Κοινοβουλίου να
λέει ότι πρέπει να παρέµβουµε στη δικαιοσύνη.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΝΑΣΤΑΣΗΣ: Δεν καταλάβατε τίποτα από
αυτά που είπα! Έκφραση συµπαράστασης στους γιατρούς να
κάνετε!

ΜΑΡΙΟΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ (Υφυπουργός Υγείας): Όχι, κα-
τάλαβα πάρα πολύ καλά. Όπως σηκώνετε και εσείς τον τόνο της
φωνής σας, βλέπετε ότι έχω και εγώ ακριβώς την ίδια ικανότητα.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΝΑΣΤΑΣΗΣ: Να κάνουµε κόντρες τότε!
ΜΑΡΙΟΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ (Υφυπουργός Υγείας): Ναι, γι’

αυτό σάς το λέω.
Ακούω έκπληκτος -εγώ µπορώ να επανέλθω στον προηγού-

µενο τόνο- Βουλευτή του Κοινοβουλίου να λέει ότι πρέπει να πα-
ρέµβουµε στη δικαιοσύνη.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΝΑΣΤΑΣΗΣ: Παραποιείτε την πραγµατικό-
τητα!

ΜΑΡΙΟΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ (Υφυπουργός Υγείας): Εγώ σας
λέω ότι ακούω έκπληκτος Βουλευτή του Κοινοβουλίου, ενώ έχω
εξηγήσει, έχω αρχίσει µε τη φράση ότι η δική µου αίσθηση είναι
ότι οι γιατροί θα αθωωθούν και θα ήθελα και αίσθηση έχω ότι θα
αθωωθούν, µέχρι εκεί. Εδώ είναι το ελληνικό Κοινοβούλιο και ξέ-
ρουµε ότι η δικαστική εξουσία είναι ανεξάρτητη και εκπλήσσοµαι
πραγµατικά που µου ζητάτε να παρέµβουµε ως Υπουργείο
Υγείας. Πραγµατικά!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Προχωρούµε τώρα
στην τελευταία για σήµερα ερώτηση και συγκεκριµένα στη δέ-
κατη τέταρτη µε αριθµό 415/20-11-2023 επίκαιρη ερώτηση δεύ-
τερου κύκλου του Βουλευτή Λάρισας της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία» κ. Βασιλείου Κόκκαλη
προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα:
«Να µάθουν όλη την αλήθεια αγρότες και κτηνοτρόφοι για τις
επιδοτήσεις». 

Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-
φίµων κ Σταύρος Κελέτσης.

Κύριε Κόκκαλη, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, ξέρετε πόσο σας εκτιµώ, γιατί ξέρω ότι κατα-

βάλλετε φιλότιµες προσπάθειες από τη θέση την οποία διακο-
νείτε για τους αγρότες και τους κτηνοτρόφους και ειδικά για τον
Έβρο. Όµως, θα µας πείτε γιατί κρύβεται ο κ. Αυγενάκης, περι-
φρονεί το Κοινοβούλιο και δεν σέβεται και τους ανθρώπους του
πρωτογενούς τοµέα; Γιατί κρύβεται; Την προηγούµενη εβδο-
µάδα σε αντίστοιχη ερώτηση του ΠΑΣΟΚ πάλι δεν ήρθε, όπως
δεν ήρθε και σήµερα, ενώ είναι εδώ. Το πρωί ήταν στο συνέδριο
της ιχθυοκαλλιέργειας, όπου ήµασταν µαζί. 

Εσείς, κύριε Κελέτση, κατ’ αρχάς δεν έχετε την αρµοδιότητα
για τον ΟΠΕΚΕΠΕ. Διαβάζω το ΦΕΚ των αρµοδιοτήτων και απου-
σιάζει ο ΟΠΕΚΕΠΕ. Ούτε από κοινού δεν τις έχετε. Ωστόσο, κα-
ταβάλλετε φιλότιµες προσπάθειες. Άρα θα µας πείτε γιατί
κρύβεται και δεν έρχεται να µας πει τι έχει γίνει µε τις ενισχύσεις
αγροτών και κτηνοτρόφων και ποιος έκανε το λάθος; Το λάθος
το έκανε η προηγούµενη ηγεσία, όπως είπε στην αρχή; 
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Τι είπε ο κ. Αυγενάκης; Ότι ήταν προϊόν της διαπραγµάτευσης
της προηγούµενης ηγεσίας του ΥΠΑΑΤ. Μετά είπε ότι φταίει ο
ΟΠΕΚΕΠΕ, ενώ ο ΟΠΕΚΕΠΕ λέει ότι εφάρµοσε κατά γράµµα κυ-
βερνητικές αποφάσεις. Την ξέρετε την απόφαση. Θα µάθουν οι
αγρότες και οι κτηνοτρόφοι γιατί πήραν πολύ µειωµένες ενισχύ-
σεις; Και το πιο σηµαντικό είναι αν θα µάθουν τι πρόκειται να γίνει
στο µέλλον. Έχετε ζητήσει και σε ποια σηµεία έχετε ζητήσει να
γίνει αναθεώρηση του στρατηγικού σχεδίου της ΚΑΠ 2023-2027;

Κύριε Κελέτση, επαναλαµβάνω ότι ο Υπουργός κρύβεται και
ότι θα πρέπει να έρθει εδώ και να απαντήσει µε ειλικρίνεια στους
αγρότες και τους κτηνοτρόφους σχετικά µε το τι ακριβώς έχει
γίνει και τι µπορεί να γίνει.

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ορίστε, κύριε

Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΕΛΕΤΣΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Πρώτα απ’ όλα, κύριε συνάδελφε, είναι η πολ-
λοστή φορά που καλούµαι να απαντήσω, που καλείται το Υπουρ-
γείο να απαντήσει, ο Υπουργός, στην ίδια ουσιαστικά ερώτηση
που τίθεται και από εσάς αλλά και από άλλους συναδέλφους. 

Πρώτα απ’ όλα, ο Υπουργός δεν κρύβεται, αλλά υπάρχουν
άλλες υποχρεώσεις. Όπως ξέρετε, και την προηγούµενη φορά
έτυχε να είναι στο εξωτερικό, ενώ σήµερα έχει άλλες ειληµµένες
υποχρεώσεις και γι’ αυτόν τον λόγο δεν µπορούσε να έρθει εδώ
στον κοινοβουλευτικό έλεγχο. Τώρα όσον αφορά το γιατί έρχο-
µαι εγώ, κρίνει ο Υπουργός το ποιος πρέπει να έρθει και αυτό γί-
νεται σε συνεννόηση. Δεν έχει να κάνει µε τις αρµοδιότητες. Στον
κοινοβουλευτικό έλεγχο απαντάει όλη η πολιτική ηγεσία του
Υπουργείου. Και επειδή η ερώτησή σας έχει θέµατα κτηνοτρο-
φίας και επειδή αυτά τα θέµατα είναι και δικά µου, γι’ αυτό ήρθα
και πάλι εγώ. 

Όµως, µιας και η ερώτησή σας αφορά θέµατα κτηνοτροφίας,
θα σας έλεγα ότι κινδυνεύετε να πάθετε το ίδιο µε τον γνωστό
µύθο -φαντάζοµαι ότι τον γνωρίζετε- µε τον βοσκό και τα πρό-
βατα. Λύκος στα πρόβατα, λύκος στα πρόβατα, δεν εµφανιζόταν
ο λύκος και, όταν τελικά εµφανίστηκε, δεν τον πίστευε κανείς.
Αυτό κινδυνεύετε να πάθετε κι εσείς, µε τη συνεχόµενη επανά-
ληψη της ίδιας ερώτησης. Εδώ δεν θα εµφανιστεί ο λύκος, αλλά
λέω ότι, στην περίπτωση που εµφανιζόταν, θα είχατε αυτό το
πρόβληµα.

Σας απαντώ, λοιπόν, τα εξής: Πρώτα απ’ όλα και σε σχέση µε
τις πληρωµές του ΟΠΕΚΕΠΕ, από την πρώτη στιγµή ανάληψης
των καθηκόντων της νέας ηγεσίας στο Υπουργείο Αγροτικής
Ανάπτυξης, αυτό που κοιτάξαµε να κάνουµε ήταν να αποκατα-
στήσουµε την εικόνα του οργανισµού, την εικόνα του ΟΠΕΚΕΠΕ.
Θέλουµε έγκαιρες και αξιόπιστες πληρωµές και κυρίως διαφά-
νεια στις πληρωµές και λογοδοσία του οργανισµού προς την πο-
λιτική ηγεσία αλλά κυρίως προς τους αγρότες.

Στην ερώτησή σας αναφέρετε ότι δήθεν κατά την περίοδο της
δικής της διακυβέρνησης, δηλαδή κατά την περίοδο της διακυ-
βέρνησης ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ, δεν υπήρχαν τέτοιου είδους προβλή-
µατα, ότι η χώρα δεν είχε τέτοιου είδους προβλήµατα, όπως να
υπάρχουν πρόστιµα εις βάρος της. Αυτά δεν τα επαναλάβατε σή-
µερα στην ερώτησή σας. Δεν ξέρω αν τα κρατήσατε για τη δευ-
τερολογία σας. 

Ωστόσο, παρά το γεγονός ότι όλα αυτά είναι γνωστά, θέλω να
σας πω ότι πριν έρθω έκανα µία έρευνα προκειµένου να απαν-
τήσω σε αυτό το επιχείρηµά σας, ότι κατά την περίοδο της δικής
σας διακυβέρνησης, οι δηµοσιονοµικές διορθώσεις, δηλαδή τα
πρόστιµα, για τα έτη 2015 έως 2019 ανήλθαν στα 76.237.599,20
ευρώ. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Πιο πριν στην ερώτησή σας λέτε ότι στην προηγούµενη από
εκείνη την περίοδο τα πρόστιµα έπεφταν συνεχόµενα. Σας λέω,
λοιπόν, ότι για την προηγούµενη περίοδο, µέχρι το 2015, από το
2011 έως το 2015, δεν υπήρξαν πρόστιµα. Αντιθέτως υπήρξαν
επιστροφές 507.521.411 ευρώ. Αυτούς τους πίνακες θα τους κα-
ταθέσω στα Πρακτικά, για να υπάρξουν ως αποδεικτικό στοιχείο
του γεγονότος ότι επί των ηµερών σας όχι µόνο δεν ισχύει αυτό
που ισχυρίζεστε, ότι δήθεν δηλαδή ήσασταν εντάξει σε όλες τις

πληρωµές και ότι δεν είχατε δηµοσιονοµικές διορθώσεις, αλλά
αντιθέτως ότι στα δικά σας χρόνια ήταν που είχαµε τις δηµοσιο-
νοµικές διορθώσεις και όχι κατά την προηγούµενη περίοδο. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων κ. Σταύρος Κελέτσης καταθέτει για τα Πρακτικά τους
προαναφερθέντες πίνακες, οι οποίοι βρίσκονται στο αρχείο του
Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρα-
κτικών της Βουλής)

Σε ό,τι αφορά τώρα τις πληρωµές, έγινε το 70% της βασικής
και µέχρι το τέλος Δεκεµβρίου θα γίνουν και οι συνδεδεµένες και
οι υπόλοιπες πληρωµές και έτσι θα ολοκληρωθεί η διαδικασία, η
οποία και θα είναι καθ’ όλα κανονική.

Τα υπόλοιπα θα τα πω στη δευτερολογία µου, αν χρειαστεί. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ωραία. 
Ορίστε, κύριε Κόκκαλη, έχετε τον λόγο. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Όλα τέλεια, δηλαδή, έτσι; Όλα µια

χαρά! Οι πληρωµές έγιναν, θα γίνουν κανονικά και αυτό το οποίο
έγινε µάλλον ήταν στη φαντασία. Μάλλον ήταν ένα κακό όνειρο,
κύριε Κελέτση, οι µειωµένες επιδοτήσεις. Μάλλον ήταν ένα κακό
όνειρο αυτό το οποίο συνέβη την 27η Οκτωβρίου. 

Ακούστε, αυτό που κάνετε προσβάλλει τη νοηµοσύνη του κό-
σµου. Εγώ σας ρωτάω τι έχει γίνει µε τις επιδοτήσεις και τι θα
γίνει στο µέλλον κι εσείς µας λέτε τι έκανε η δική µας διακυβέρ-
νηση. 

Θα επαναλάβω, λοιπόν, αυτό το οποίο είπα από το Βήµα της
Βουλής την προηγούµενη εβδοµάδα. Δεν ξέρετε τι σας γίνεται
στον πρωτογενή τοµέα. Και να σας πω γιατί; Όπως και µε τις
αποζηµιώσεις, δηµιουργείτε, όπως λένε οι αγρότες, εµφυλίους
µεταξύ των αγροτών. Δώσατε προκαταβολές σε ορισµένα προ-
ϊόντα και σε άλλα όχι, λες και τα αµύγδαλα και τα σταφύλια δεν
έχουν πάθει ζηµιά. Τα αµύγδαλα, τα δέντρα, δεν έπαθαν ζηµιά.
Δώσατε σε κάποια άλλα. Καλά κάνατε. Γιατί, όµως, αυτό το
πράγµα; Έτσι και µε τις επιδοτήσεις. Είναι σοβαρή απάντηση
από την Κυβέρνηση, ότι όλα έγιναν καλώς; Με τα οικολογικά σχή-
µατα τι θα κάνετε; Ξέρετε ότι είναι πολλά; Ναι, κουνάτε το κε-
φάλι, αλλά αυτό είναι που περιµένουµε να πείτε και όχι τι είχε
γίνει το 2017.

Κύριε Κελέτση, όσον αφορά τις κοινοβουλευτικές σας αρµο-
διότητες, δεν αµφισβητώ την εξουσιοδότηση. Σύµφωνα µε το
146 του Κανονισµού, έρχεστε εδώ εξουσιοδοτηµένος από τον
Υπουργό. Όµως, το ΦΕΚ λέει ότι οι αρµοδιότητές σας έχουν
σχέση µε το πιο πάνω, µε τις διευθύνσεις. Άρα διαπιστώνω ότι
δεν έχετε την αρµοδιότητα για τον ΟΠΕΚΕΠΕ. Εγώ, λοιπόν, αλλά
και οι αγρότες και οι κτηνοτρόφοι για ποιον λόγο να περιµένουµε
σήµερα ότι θα πείτε κάτι συγκεκριµένο; Και δεν αναφέροµαι σε
εσάς προσωπικά. Δεν είναι προσωπικό το θέµα. 

Δεν έχετε την παραµικρή αρµοδιότητα, δεν είστε υπεύθυνος
κατά νόµο να απαντήσετε στο τι θα γίνει για το στρατηγικό σχέ-
διο. Περιµένω έστω πέντε λέξεις. Πείτε πέντε λέξεις: «Σκο-
πεύουµε να το τροποποιήσουµε στο θέµα των οικολογικών
σχηµάτων, στο θέµα της αναδιανεµητική ενίσχυσης, στον ορισµό
του νέου αγρότη, στη σύγκλιση των δικαιωµάτων», σε όλα αυτά.
Ενώ προβλεπόταν να γίνει σταδιακά, γιατί δεν έγινε σταδιακά; 

Όλα αυτά γιατί δεν τα λέτε, κύριε Κελέτση, και έχετε τώρα
πέντε λεπτά στην πρωτολογία σας και ασχοληθήκατε µε το 2016
και το 2017; Αφήστε καλύτερα τον κόσµο να κρίνει πότε γινόν-
τουσαν σωστά οι πληρωµές. Αφήστε να κρίνει ο κόσµος καλύ-
τερα. Απαντήστε αυτό το οποίο σας ερωτά Βουλευτής της
Αντιπολίτευσης. Σας ερωτώ, νοµίζω, συγκεκριµένα πράγµατα. 

Καταλήγω και κλείνω, κύριε Πρόεδρε.
Έχουµε καλέσει τον κ. Αυγενάκη -ο οποίος κρύβεται, το ξέρετε

κι εσείς ότι κρύβεται- στην Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου
για να ενηµερώσει τη Βουλή για το τι πρόκειται να γίνει στο µέλ-
λον και εάν θα ζητήσει τροποποίηση του στρατηγικού σχεδίου
και σε ποιες κατευθύνσεις. 

Μπορείτε εσείς σήµερα εδώ -χωρίς να έχετε την αρµοδιότητα
από τον νόµο- να πείτε έστω και λίγες κουβέντες για την πιθανή
τροποποίηση του στρατηγικού σχεδίου της νέας ΚΑΠ, ώστε να
θεραπευτούν αδικίες και να λυθούν προβλήµατα στην καταβολή
των ενισχύσεων; 

Ευχαριστώ.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ,
έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΕΛΕΤΣΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Κύριε συνάδελφε, προφανώς τις ερωτήσεις που
υποβάλλετε δεν τις γράφετε εσείς. Και το κακό είναι ότι, έστω κι
αν δεν τις γράφετε εσείς, δεν τις διαβάζετε κιόλας. 

Απάντησα για την προηγούµενη περίοδο και θα σας διαβάσω
ποια είναι η ερώτησή σας. Ξεκινάτε: «Κατά την περίοδο διακυ-
βέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ είχε διασφαλιστεί η έγκυρη, έγκαιρη και
µε απόλυτη διαφάνεια καταβολή των ενωσιακών επιδοτήσεων,
αποµακρύνοντας ταυτόχρονα τον κίνδυνο επιβολής δηµοσιονο-
µικών διορθώσεων, προστίµων από τα αρµόδια όργανα της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης που είχαν ανέλθει σε δυσθεώρητα ύψη κατά
το παρελθόν». 

Επιλέξατε να µην επαναλάβετε προφορικά την ερώτησή σας
και αυτά τα οποία είχατε γραπτώς. Αυτό σηµαίνει ή ότι δεν είχατε
διαβάσει την ερώτησή σας και σας την έγραψε κάποιος συνερ-
γάτης ή ότι αποφύγατε να το κάνετε ακριβώς για να µην προκα-
λέσετε την απάντηση. Όµως, την πήρατε.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Δεν διαβάζω από µέσα!
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΕΛΕΤΣΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Έπρεπε να ξέρετε, όµως, τι ρωτάτε.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: …(Δεν ακούστηκε) 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ, µη δια-

κόπτετε.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΕΛΕΤΣΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων):Έπρεπε να ξέρετε τι ρωτάτε.
Να τα πάρουµε ένα-ένα. Σχετικά µε τις πληρωµές, στις 27

Οκτωβρίου πληρώθηκε το 70%, η προκαταβολή δηλαδή της βα-
σικής.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Μειωµένο.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΕΛΕΤΣΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Ναι, µειωµένο. Πληρώθηκε αυτό που έπρεπε να
πληρωθεί. Ξέραµε εξαρχής ότι ήταν µειωµένο από το στρατηγικό
σχέδιο της ΚΑΠ κατά µέσο όρο 21,5%.

Ξέραµε ότι στη βασική -και µη µε διακόπτετε- κατευθυνόταν
µε αυτή την ΚΑΠ 829 εκατοµµύρια ευρώ, έναντι 1.050.000.000
που ήταν το 2022. Άρα αυτό το ξέραµε. Άρα δόθηκε το 70% της
βασικής, που ξέραµε ότι ήταν µειωµένο. Πάει αυτό.

Κύριε Πρόεδρε, θα χρειαστώ λίγο χρόνο για να απαντήσω,
επειδή ήµουν σύντοµος και στην πρωτολογία µου.

Σας ενηµερώνω, λοιπόν, αν δεν το ξέρετε, ότι στις 21 Νοεµ-
βρίου, δηλαδή πριν από λίγες µέρες, καταβλήθηκαν τα αγροπε-
ριβαλλοντικά του 2022 σε ογδόντα έξι χιλιάδες εξακόσιους
ογδόντα δύο δικαιούχους, ύψους 8.708.740,71 ευρώ. Έτσι
έκλεισε το 2022. Τώρα γίνεται η επεξεργασία από τον ΟΠΕΚΕΠΕ
της προκαταβολής του 2023 του 75%. Θα καταβληθεί κι αυτή
µαζί µε τις υπόλοιπες καταβολές µέχρι το τέλος του χρόνου.

Σε ό,τι αφορά τα βοσκοτόπια, διότι το αναφέρετε στην ερώ-
τησή σας και θα το επαναλάβω και πάλι, πράγµατι υπήρξε µια
απόφαση της υπηρεσιακής κυβέρνησης που δηµοσιεύθηκε στις
9-5-2023. Τότε ήταν το διάστηµα ανάµεσα στις δύο εκλογές και
είχαµε υπηρεσιακό Υπουργό. Πράγµατι πήρε µια απόφαση που
συνέδεσε την ενεργοποίηση δικαιωµάτων βοσκοτόπων στην πε-
ριφέρεια µε την ταυτόχρονη ύπαρξη και δήλωση ζωικού κεφα-
λαίου. Αυτό σήµαινε, δηλαδή, ότι όποιος δεν είχε ζωικό κεφάλαιο
και δήλωνε βοσκοτόπια δεν θα έπαιρνε την επιδότηση.

Επειδή η προθεσµία λήξης των αιτήσεων έληξε στις 17 Οκτω-

βρίου και στις 27 έπρεπε να γίνει η πληρωµή, ο ΟΠΕΚΕΠΕ -του-
λάχιστον επισήµως- παραδέχεται ότι δεν πρόλαβε να κάνει την
επεξεργασία, γι’ αυτό και δεν πλήρωσε τη συγκεκριµένη κατη-
γορία, η οποία επίσης θα πληρωθεί µέχρι το τέλος του χρόνου.
Πάει, λοιπόν, κι αυτό.

Και βέβαια σας είπα ότι και οι συνδεδεµένοι, όπως και οι άλλες
πληρωµές, και µαζί και τα οικολογικά σχήµατα θα πληρωθούν
κανονικά.

Το ότι υπήρξε µείωση στη βασική ήταν γνωστό ότι θα γίνει. Οι
αγρότες µας όµως συνολικά δεν χάνουν, γιατί τα χρήµατα που
εξασφαλίσαµε στη διαπραγµάτευση στη νέα ΚΑΠ, όπως πολύ
καλά γνωρίζετε, κι αυτό ήταν επιτυχία της Κυβέρνησης και επι-
τυχία του Πρωθυπουργού, ήταν τα ίδια ακριβώς µε την προηγού-
µενη προγραµµατική περίοδο, 19,1 δισεκατοµµύρια. Αυτά τα
χρήµατα θα κατευθυνθούν και πάλι στους αγρότες. Δεν θα χαθεί
ούτε ένα ευρώ. Απλώς δεν θα πάνε µέσω της βασικής, θα πάνε
µέσω των άλλων δράσεων.

Να πω και κάτι τελευταίο, για να κλείσω το σύνολο των ερω-
τήσεων. Σχετικά µε την αναθεώρηση που ρωτάτε, αν θα κάνουµε
αναθεώρηση της ΚΑΠ κ.λπ., σας λέω λοιπόν ότι προβλέπεται η
διαδικασία -κάνατε στο Υπουργείο και το ξέρετε- της τροποποί-
ησης. Εµείς, λοιπόν, προχωρήσαµε όλη την επεξεργασία, όλη τη
διαδικασία της πρώτης τροποποίησης -εσείς θέλετε να την πείτε
αναθεώρηση- του στρατηγικού σχεδίου της ΚΑΠ, όπως προβλέ-
πεται. 

Άλλωστε, δεν είναι κάτι καινούργιο. Από την πλευρά µας ως
Υπουργείο έχουν αποσταλεί οι προτάσεις αυτών των αλλαγών
και της τροποποίησης και είµαστε στη φάση απαντήσεων από
πλευράς µας στις ερωτήσεις της Ευρωπαϊκής Επιτροπής. Θα
απαντηθούν τα ερωτήµατα και στο τέλος θα υποβληθεί και η τρο-
ποποίηση επισήµως.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Σε ποια σηµεία;
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΕΛΕΤΣΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Αυτό δεν µπορώ να σας το πω τώρα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Αυτό είναι αντικεί-

µενο άλλων ερωτήσεων.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΕΛΕΤΣΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Είναι πολλά τα σηµεία. Τα επεξεργάζονται οι αρ-
µόδιες υπηρεσίες.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Αυτό είναι η ουσία.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΕΛΕΤΣΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Είναι πολλά τα σηµεία. Δεν έχω τη δυνατότητα.
Ήδη διπλασιάστηκε ο χρόνος, αλλά αν θέλετε µπορείτε να κά-
νετε µια ερώτηση και να σας απαντήσουµε γραπτώς για το ποια
είναι τα σηµεία.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ολοκληρώθηκε η

συζήτηση των επίκαιρων ερωτήσεων.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-

σουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Με τη συναίνεση

του Σώµατος και ώρα 18.12’ λύεται η συνεδρίαση για την προ-
σεχή Τετάρτη 29 Νοεµβρίου 2023 και ώρα 9.00’, µε αντικείµενο
εργασιών του Σώµατος: α) κοινοβουλευτικό έλεγχο, συζήτηση
επικαίρων ερωτήσεων και β) νοµοθετική εργασία, σύµφωνα µε
τη ηµερήσια διάταξη που θα διανεµηθεί.

6200 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                                                        ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


